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Pondělní promítání filmů ve spolupráci s Českým centrem a Velvyslanectvím ČR
v kině Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien

Informace: Kulturní klub Čechů a Slováků v Rakousku

Pondělí 13. 05. 2013 v 19:30
Protektor (ČR, 2009, 98 min., anglické nebo německé titulky)
Režie: Marek Najbrt
Kamera: Miloslav Holman
Hudba: Petr Marek
Hrají: Jana Plodková, Marek Daniel, Klára Melíšková, Sandra Nováková, Jan Budař, Martin Myšička, Josef Polášek, Jiří Ornest, 
Simon Schwarz, Leoš Noha, Tomáš Žatečka, Jan Řehák, Richard Stanke, Tomáš Měcháček, Dana Marková, David Máj, Pavel 
Kryl, Adam Kubišta, Petra Nesvačilová, Robert Geisler, Tomáš Bambušek, Marie Ludvíková, Jan Lepšík, Jan Ptáčník, Václav Ne-
užil ml., Žaneta Filípkova, Edita Zákravská, Eduard Jenický, Roman Slovák, Thomas Zielinski, Jan Jankovský, Kamil Švejda, Petr 
Cholt, Vítek Březka, Lenka Zogatová, Štěpánka Ludvíková, Radek Vašín, Martin Mičan, Martin Hladík, Luděk Pokorný, Daniel 
Chalupa, Viktor Janč, Jana Jančová, Miroslav Pluháček, Hana Prokešová, Iveta Ptáčníková, Jiří Roháček, Blanka Roháčková, 
Jaroslav Kantor, Ladislav Šindler, Zdeněk Pazourek, Jiří Toufar, Marie Cichá, Robert Soukup, Kateřina Sorejsová, Ivo Machalík, 
Bohouš Maceček, Jan Janda, Marek Němec, Jiří Hajdyla, Philiphe Schenker, Roman Vejdovec, Ondřej Matějka, Ludmila Hrou-
dová, Mikuláš Lubomírský, Michal Dalecký, Barbora Halamová, Jiří Jelínek ml., Kamila Kalousová, Štěpán Rusín, Ida Sovová, 
Čeněk Koliáš, Pavel Vítek, Richard Němec, Marta Vítů, Nikol Kouklová, Karolína Machová, David Czesany, Tomáš Pospíšil, 
Vojtěch Novák, Kryštof Lubomírský, Tadeáš Lubomírský, Daniel Sidon, Miroslav Bambušek, Miloš Černoušek

Obsah: Rozhlasový reportér Emil Vrbata a herečka Hana jsou manželé. Píše se rok 1938, atraktiv-
ní Hana slaví první úspěchy ve filmu, je obletována ctiteli. Emil žárlí. Německá okupace a začátek 
války obrátí jejich životy naruby. Hana je konfrontována se svým židovským původem, z výšin na-
dějně rozběhnuté kariéry padá na dno společenského žebříčku. Emil využije šanci zachránit a zá-
roveň ovládnout Hanin život. Odmítne rozvod, v zájmu Haniny ochrany setrvá v „rasově smíšeném 
manželství“ a stane se hlasem německé propagandy. Smlouva s ďáblem si ale vybírá daň. Emilova 
sebeúcta se hroutí, láska k Haně se mění v „protektorství“, manželství se propadá do lhostejnosti. 
Osud na Emila přichystal past. Na útěku od milenky ve spěchu ukradne cizí kolo a šlápne do pedálů. 
Jenže z rozhlasu už drnčí poplašná zpráva: „V Praze byl spáchán atentát na zastupujícího říšského 
protektora Heydricha, jeden z pachatelů ujel z místa činu na bicyklu...“ Náhodný kontakt se zdán-
livě banálním předmětem odstartuje Emilovu zběsilou jízdu o život, o odpuštění v očích milované 
ženy... (oficiální text distributora)

 Film získal šest Českých lvů za nejlepší film, režii, scénář, střih, hudbu a hlavní ženskou roli.

Předběžné termíny promítání na velvyslanectví v roce 2013: 
vždy druhé pondělí v měsíci, tj. 13. 5., 10. 6., 9. 9., 14. 10., 11. 11. a 9. 12. 
Začátek přestavení vždy v 19:30 (pokud není uvedeno jinak). Změna vyhrazena.

Na přední straně obálky: 
 Oldřich Blažíček, Tání, kolem 1920, kombinovaná technika, karton
Oldřich BLAŽÍČEK (5. 1. 1887, Slavkovice – 3. 5. 1953, Praha) stále patří k nejpopulárnějším českým krajinářům. Byl oblíbencem svého profesora Hanuše 
Schwaigera na pražské Akademii a vykonal mnoho studijních cest po celé Evropě i širším Středomoří. Slohově zakotvil v impresivně cítěné malbě. Míra 
výtvarné zkratky a technická zběhlost mu leckdy pojistila jiskrnost obrazového výsledku.

Na zadní straně obálky: 
 Viktor Kubal, Kreslené vtipy
Viktor KUBAL (20. 3. 1923, sv. Jur u Bratislavy – 20. 4. 1997, Bratislava), nestor slovenského filmu, karikaturista, scenárista a režisér. Celý život žil, pra-
coval a tvořil v Bratislavě. Stal se zakladatelem slovenského animovaného filmu a jedním z významných představitelů světového animovaného filmu od 
poloviny 60. let. Je jedním z tvůrců a legendou moderní karikatury na Slovensku, autorem výtvarných a animovaných návrhů a často i autorem scénářů. 
Byl režisérem, někdy dokonce i kameramanem a střihačem. Jeho dílo se stalo trvalou součástí slovenského výtvarného umění. V letech 1938-1942 studoval 
na Vysoké škole stavitelské v Bratislavě, na které se jako na jediné vyučovalo kreslení. Svojí neopakovatelnou a charakteristickou kresbu uplatnil nejenom 
v karikatuře. Kreslený humor začal publikovat už od roku 1943. Ve společnosti Školfilm natočil své první animované filmy Únos (1942), Studňa lásky 
(1943), Tajomný dedo (1946) či Hurá na nich (1946). V 50. a 60. letech přispěl k výtvarnému profilování satirického časopisu Roháč a od roku 1965 
pracoval v Štúdiu animovaného filmu v Bratislavě. Začínal několikaminutovými monotematickými filmy Biely a čierny (1965), Zem (1966), pokračoval 
animovanými seriály o Ditě, Petrovi, Janovi, Jankovi Hraškovi, Deduškovi až k celovečerním animovaným filmům Zbojník Jurko (1976) a Krvavá paní 
(1980). Rozsáhlá je i jeho televizní animovaná tvorba, např. cykly pohádkových večerníčků Puf a Muf (1971-1973) a Panák z križovatky (1980-1981). 
Díky svému humoru a svéráznému jazykovému projevu býval častým hostem mnohých zábavných relací. Dokonce se stal pravidelným hostem improvi-
zovaného programu Milana Lasicu a Júliusa Satinského pod názvem To je ono v bratislavském studiu. Svoje dílo prezentoval na výstavách a soutěžních 
přehlídkách ne Slovensku, ale také v Evropě a zámoří. V roce 1981 stál při zrodu festivalu Kremnické gagy a stal se prvním lektorem souběžně založené 
imaginární Univerzity humoru a satiry. Jako režisér a animátor vytvořil téměř 400 krátkometrážních a několik celovečerních animovaných filmů, z nichž 
mnohé získaly významná domácí i mezinárodní ocenění. Je autorem vícera knih pro děti a mládež. 
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Vážené čtenářky, vážení čtenáři,
 jako každý měsíc, i tentokráte vás srdečně zveme ve spolupráci s Českým centrem a českým 
velvyslanectvím do kinosálu zastupitelského úřadu, a to v pondělí 13. 5. 2013 na nový český film 
Protektor režiséra Marka Najbrta. Začátek představení je, pokud není předem jinak uvedeno, 
v 19:30, rezervace není možná, změna programu vyhrazena.
 Velice nás mrzí, že jsme Vás nemohli blíže informovat o připravovaném letošním župním tur-
naji ve stolním tenise, který se koná 14. dubna 2013 v 10:30 v sokolovně Steinergasse. Bohužel 
detaily o této sportovní akci by se k vám nedostaly včas... Zrovna tak jsme vás nemohli informovat 
o přednášce (ve formě multimediální a audiovizuální show) Petra Žaloudka Aina Hemolele – Das 

heilige Land Molokai; pozvánka přišla příliš pozdě. Je to škoda.
 Do konce března zůstal neobsazen post ředitelky Slovenského inštitútu. Nová ředitelka má nastoupit začátkem 
dubna a bez jejího schválení nebylo možné program Slovenského inštitútu na duben a květen 2013 otisknout. Po 
jejím nástupu vás budeme v obvyklé formě dále informovat o připravovaných akcích a také plánujeme, jak je naším 
zvykem, vám novou ředitelku v nejbližší době ve formě rozhovoru představit.
 Do květnového vydání Klubu připravujeme interview se současným slovenským velvyslancem v Rakousku. Bu-
deme pokračovat s vydáním příspěvků, které byly předneseny na vzpomínkovém večeru na rakouského a českého 
slavistu Františka Václava Mareše a zveřejníme i fotografický materiál, který jsme bohužel do tohoto čísla nestačili 
zpracovat.
 A teď Vám již přeji hezké posezení na stránkami Klubu!

Helena Baslerová,
šéfredaktorka
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VýSTAVy A FESTIVALy
18. 04. – 08. 05. Ondřej MIchálek: Prints – Stories (Retrospektive)
17. 04. 19:00 Vernissage
Für den bekannten, aus Olmütz stammenden Grafiker sind innovative tech-
nische Experimente sowie prägnante visuelle Metaphern charakteristisch. 
Die Ausstellung ist Begleitprogramm zur Internationalen Grafik-Triennale 
im Wiener Künstlerhaus.

19. 04. – 10. 06. Ondřej MIchálek: in.print.out
18. 04. 19:00 Vernissage
Mit Präsentation der Plakatsammlung der Mährischen Galerie Brünn, Ku-
ratorin: Marta Sylvestrová. In Kooperation mit dem Kunstmuseum Olmütz. 
Eröffnung: Georg Lebzelter, Kurator der Internationalen Grafik-Triennale 
in Wien.
Tschechisches Zentrum Wien, Herrengasse 17, 1010 Wien
www.ondrejmichalek.cz, www.k-haus.at

do 21. 04. Zeichen, gefangen im Wunder: Auf der Suche nach Istan-
bul heute
Mit der Ausstellung Zeichen, gefangen im Wunder. Auf der Suche nach 
Istanbul heute präsentiert das MAK eine einmalige, gegenwärtige Mo-
mentaufnahme zeitgenössischer Kunstproduktion im Kontext Istanbuls. 
Werke von KünstlerInnen aus drei Generationen, geboren in den 1930er 
bis 1980er Jahren, skizzieren eine erfinderische Erzählung zur Kultur und 
die Geschichte einer facettenreichen, von europäischen, orientalischen und 
asiatischen Einflüssen geprägten Metropole und verwandeln die MAK-Aus-
stellungshalle in ein subtiles Stimmungsbild zu Istanbul.
Teilnehmende KünstlerInnen: Hamra Abbas, Murat Akagündüz, yeşim 
Akdeniz, Eylem Aladoğan, Meriç Algün Ringborg, Hüseyin Bahri Alptekin, 
Halil Altındere, CANAN, Aslı Çavuşoğlu, Cengiz Çekil, Banu Cennetoğlu, 
Mutlu Çerkez, Antonio Cosentino, Canan Dagdelen, Lukas Duwenhögger, 
Cevdet Erek, Erdem Ergaz, Murat Gök, Nilbar Güreş, Sibel Horada, Emre 
Hüner, Aki Nagasaka, Olaf Nicolai, Marcel Odenbach, Ahmet Öğüt, Füsun 
Onur, Mario Rizzi, Nasra Şim-mes, Erdem Taşdelen, Cengiz Tekin, Güneş 
Terkol, İrem Tok, Uygur yılmaz. 
Zur Ausstellung erscheint ein Katalog, MAK Wien / Hatje Cantz, Ostfil-
dern.
MAK-Ausstellungshalle, Weiskirchnerstraße 3, Wien 1
Di 10:00-22:00 Uhr, Mi-So 10:00-18:00 Uhr, jeden Dienstag 18:00-22:00 
Uhr. Eintritt frei.

do 21. 04. Dominik lang: Expanded Anxiety
Dominik Lang (*1980) – der Absolvent der Akademie für Kunst, Architek-
tur und Design, der Tschechien u. a. bei der Internationalen Kunstausstel-
lung. Biennale Venedig 2011 vertrat, konzentriert sich auf den öffentlichen 
Raum und seine Neugestaltung und charakterisiert seine Installationen 
als „formal sehr präzise, zwischen Kunst, Design und Handwerk balancie-
rend.“ Kuratorin: Annette Südbeck.
Secession, Friedrichstraße 12, 1010 Wien
www.secession.at

23.-28. 04. linz filmfestival: Soukromý vesmír / Private universe (CZ 
2012, Regie: H. TŘEŠTÍKOVá)
Crossing Europe Linz 160 aktuelle handverlesene Spiel-, Dokumentar- und 
Kurzfilme aus ganz Europa beim 10-Jahr-Festivaljubiläum. Der Beitrag 
von Helena Třeštíková (CZ) schildert gespickt mit Archivaufnahmen his-
torischer Ereignisse vier Jahrzehnte im Leben einer tschechischen Familie. 
Österreich-Premiere in Anwesenheit der Regisseurin. Produktionsfirma: 
negativ film productions.
Detailliertes Programm und Locations unter www.crossingeurope.at, 
www.negativ.cz

25. 04. – 31. 05. Roman FRanta: neplakej / Don’t cry
24. 04. 19:00 Vernissage
Erste Wiener-Retrospektive von Roman Franta (*1962)! Die Tschechische 
Botschaft Wien setzt ihre Zusammenarbeit mit der Akademie der Bilden-
den Künste (AVU) Prag fort und präsentiert Werke des Dozenten im Ateli-
er für Malerei III (u. a. 4. Preis Biennale Florenz 2001, J.-Chalupecký-Preis 

1997, 1. Preis SBC London 1995).
U.A.w.g. unter E: vienna@embassy.mzv.cz oder F: (01) 8941200
Tschechische Botschaft, Penzinger Straße 11-13, 1140 Wien
www.romanfranta.cz

do 05. 05. Max Ernst. retrospektive
Die Albertina widmet dem großen Bilderfinder Max Ernst seine erste Re-
trospektive in Österreich. Mit einer Auswahl von 150 Gemälden, Collagen 
und Skulpturen sowie repräsentativen Beispielen illustrierter Bücher und 
Dokumente vereint die Ausstellung alle Werkphasen, Entdeckungen und 
Techniken des Künstlers und stellt sein Leben und Schaffen im biographi-
schen wie zeitgeschichtlichen Kontext vor.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at
täglich 10:00-18:00, Mittwoch 10:00-21:00

do 05. 05. Angewandte Kunst. Heute Marco Dessí: Still life
Eine Kooperation von MAK und Universität für angewandte Kunst M 
STILL LIFE vermittelt einen ungewöhnlichen, persönlichen Zugang zum 
Werk und zum Arbeitsprozess des Designers Marco Dessí. Ein raumgrei-
fendes Display bietet die Bühne für eine umfassende Auswahl bisher rea-
lisierter Projekte sowie für eine Reihe von Prototypen, die anlässlich der 
Ausstellung entwickelt wurden und im MAK erstmals zu sehen sind. Ent-
sprechend dem programmatischen Ausstellungstitel präsentiert sich STILL 
LIFE als kontemplative Momentaufnahme von Dessís Designschaffen an-
hand inhaltlicher, emblematischer und ästhetischer Zusammenhänge.
MAK-Studiensammlung Möbel, Stubenring 5, Wien 1
Di 10:00-22:00, Mi – So 10:00-18:00, jeden Dienstag 18:00-22:00 Eintritt 
frei.

25. 05. – 13. 10. gottfried helnweIn
Gottfried Helnwein zählt international zu den bekanntesten österreichi-
schen Künstlern. Die Albertina widmet dem 1948 in Wien geborenen 
Künstler, der heute in Los Angeles und Irland lebt, eine umfassende und 
die bisher größte Retrospektive im deutschsprachigen Raum.
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, 
täglich 10:00-18.00, Mittwoch 10:00-21:00

do 23. 06. loos–Zeitgenössisch
Im MAK – Kunstblättersaal, Wien 1, Stubenring 5
Österreichisches Museum für angewandte Kunst/ Gegenwartskunst
Öffnungszeiten: Di 10:00-22:00, Mi – So 10:00-18:00, Mo geschlossen. 
Jeden Dienstag 18:00-22:00 Eintritt frei.
Eintritt € 7,90 / ermäßigt € 5,50. Eintritt frei für Kinder und Jugendliche 
bis 19 Jahre.
http://www.mak.at/programm/event/loos?reserve-mode=active

do 26. 06. Česká koláž (klosterneuburg)
Sala Terrena – Stift Klosterneuburg, Stiftplatz 1, 3400 Klosterneuburg
České centrum Vídeň, Pražská plynárenská, a. s., a Nadační fond Galerie 
Smečky představují v klášteře Klosterneuburg reprezentativní výběr z po-
zoruhodné sbírky české koláže, kterou vytvořila Pražská plynárenská, a. 
s. Vystavená díla jsou zaměřena především na českou poválečnou koláž 
autorů takových zvučných jmen, jako je Jiří Kolář, Toyen, Jindřich Štýrský, 
Adolf Hoffmeister, Květa Pacovská, Ladislav Novák, Eduard Ovčáček, Jan 
Švankmajer, a dalších předních osobností, které se prosadily nejen u nás, 
ale i v zahraničí. Kurátor: Jiří Machalický.
Info: www.stift-klosterneuburg.at, www.galeriesmecky.cz

do 30. 06. Meisterwerke der Albertina: bosch, rembrandt, brueghel, 
rubens
Výstava k výročí znovuotevření Albertina před deseti lety (2003-2013).
Albertina, Albertinaplatz 1, 1010 Wien, www.albertina.at
denně 10:00-18:00, středa 10:00-21:00

do 01. 07. Wolken: Welt des Flüchtigen (Macht und Ohnmacht im 
Wandel)
Leopold Museum, Po, st – ne 10:00-18:00 a čt 10:00-21:00
MuseumsQuartier Wien, www.leopoldmuseum.org
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kalendář: duben – červen 2013

JEDNOTLIVé AKCE
18. 04. 19:00-22:00 literárny večer s Dadom nagyom a spisovateľom 
Jurajom Šebom
Juraj Šebo sa sám považuje za spisovateľa amatéra. Napriek tomu jeho 
knihy dobyli knižný trh a patria k najčítanejším v posledných rokoch. Bývalý 
bigbiťák sa stal autorom štyroch netradičných „kronikových bestsellerov“. 
Knihy Budovateľské 50. roky, Zlaté 60. roky a Normálne 70. roky doplnil 
knihou Reálne 80. roky. Originálnym spôsobom zmapoval štyri dekády 
dejín, ktoré popretkával svojským humorom a tisíckami fotografií.
RSKS/Verein ÖSKV

22. 04. 19:30 Pražská komorní filharmonie, dirigent Jakub hrůša
W. A. Mozart: Symphonie G-Dur K 318, L. van. Beethoven: Klavierkonzert 
Nr. 4 G-Dur op. 58, A. Dvořák: Symphonie Nr. 8 G-Dur op. 88
Jakub HRůŠA (* 23. 7. 1981, Brno), český dirigent, v červnu 2011 byl 
označen britským časopisem Gramophone za jednoho z deseti mladých 
světových dirigentů, kteří mají před sebou hvězdnou budoucnost. Jakub 
Hrůša je šéfdirigentem Pražské komorní filharmonie, hudebním ředitelem 
Glyndebourne on Tour a hlavním hostujícím dirigentem Tokijského metro-
politního symfonického orchestru.
http://www.pkf.cz/jakub-hrusa.html
Grosse Saal, Wiener Konzerthausgesellschaft Lothringer str. 20, 1030 
Wien, Tel.: 242 002, www.konzerthaus.at

23. 04. 19:00 Jaroslav RuDIŠ: Die Stille in Prag (Übers.: Eva Profou-
sová, Luchterhand 2012) und Alois Nebel (Voland & Quist 2012)
Jaroslav Rudiš zählt zu den Größen der tschechischen Gegenwartsliteratur. 
In Wien liest der aktuelle Gast des Writer-in-Residence- Programms des 
ULNÖ aus dem Literaturkomik mit Kultstatus Alois Nebel (Zeichnung: Ja-
romír 99, Verfilmung 2011) und seinem zuletzt auf Deutsch erschienenen 
Werk über das Prag von heute: „Fünf Menschen zwischen Straßenbahn-
lärm und dem Techno des Herzens, zwischen Lichteffekten und Rockmu-
sik – und ein Konzert der Stille, das alles verändert.“
Buchkontor, Kriemhildplatz 1, 1150 Wien, 
www.buchkontor.at, www.rudis.cz, www.ulnoe.at

24. 04. 16:00-18:00 Spievanky, spievanky (Detské hudobné popolud-
nie / Musikalischer Kindernachmittag)
Pravidelné stretnutia rodičov a detí v dvojtýždňových intervaloch s progra-
mom: výmena skúseností rodičov o podporovaní rozvoja slovenskej reči, 
spoločné spievanie slovenských detských piesní, stretnutie s rovesníkmi.
Verein SOVA

30. 04. 18:30 lothar höbelt: böhmen. Eine Geschichte (Karolinger 
Verlag 2012)
Der brillante und präzise Erzähler Lothar Höbelt (* 1956), Professor am 
Institut für Neuere Geschichte an der Universität Wien, begibt sich auf die 
Suche nach den Spezifika der böhmischen Geschichte, den Aspekten und 
den Entwicklungen, die Böhmen von seinen Nachbarländern in Mitteleu-
ropa unterscheiden. Begrüßung: Jean-Jacques Langendorf, Historiker und 
Verlagsgesellschafter.
Moderation: Konrad Weiß, Verlagslektor. U. A. w. g. unter E: ccwien@
czech.cz (bis 29. 4. 2013). Mit kleiner Erfrischung im Anschluss!
Tschechisches Zentrum Wien, Herrengasse 17, 1010 Wien
www.karolinger.at, www.univie.ac.at/Geschichte

05. 05. 17:00 galakoncert Viedenský slávik
Slovenské, české a rakouské lidové písně v podání mladých talentů. Repre-
zentace vítězů zpěvácké soutěže Wiener Nachtigall společně s laureáty Slá-
vika Slovenska pod záštitou operního zpěváka Petera Dvorského. Slovem 
doprovází slovenská moderátorka Adela Banášová.
Schuspielhaus, Porzellangasse 19, 1090 Wien

13. 05. 19:30 Protektor (ČR 20019, 98 min., režie: Marek Najbrt, před-
pokládáme anglické nebo německé titulky)
Velvyslanectví ČR, Penzingerstr. 11-13, 1140 Wien
KK, Čc, ZÚ

16. 06. 10:00-18:00 Jarní veselice
Zahrada české školy, Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Sokol Vídeň XII/XV

Podrobnosti a další programy naleznete v oddílech: Sokol & sport, Z české 
a slovenské Vídně a okolí a Oznámení.

ČESKé oZVěny / SloVEnSKé oZVEny
Der ORF bietet im 25-minütigen Magazin mit dem Titel České ozvěny 
/ Slovenské ozveny Beiträge in Tschechisch und Slowakisch. Ozvěny / 
Ozveny wird sechsmal im Jahr jeden zweiten Sonntag in den Monaten 
Februar, april, Juni, august, Oktober, Dezember um 13.05 uhr in ORF2 
wien gesendet.

DůLEŽITé KONTAKTNÍ ADRESy:
ČeSké centRuM:
www.tschechischeszentrum.at, e-mail: ccwien@czech.cz
Herrengasse 17, 1010 Wien, tel.: 535 23 60

RakúSkO-SlOVenSký kultúRny SPOlOk
www.slovaci.at, e-mail: rsks@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99
Prehľad našich podujatí nájdete pod linkom:
http://www.slovaci.at/program.html

SlOVenSký InŠtItút
www.mzv.sk/sivieden, e-mail: si.wien@gmx.at
Wipplingerstr. 24-26, 1010 Wien
tel./fax: +43/1/535 40 57

SlOwakIScheR SchulVeReIn /
SlOVenSký ŠkOlSký SPOlOk SOVa
www.slovaci.at/sova, e-mail: sova@slovaci.at
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien
tel.: 596 13 15, fax: 595 57 99

Slovenčina na viedenských školách
kMS neustiftgasse 100, 1070 wien
tel.: 01/526 19 78-212
gymn. Parkhammerplatz 18, 1170 wien
tel.: 01/526 19 78-212
ORg komenský, Schützengasse 31, 1030 wien
tel.: 01/890 440 460
VS komenský, Sebastianplatz 3, 1030 wien
tel.: 01/714 88 76 31
VS goldschlagstraße 15, 1150 wien
tel.: 01/982 46 09
Info: Mag. Korčáková, tel. 0650/679 16 18
VS laaer Berg, 1100 wien – Mag. Papanková:
denisa.papankova@edtwin.eu, tel. 01/52525-77082

PSlovenčina pre deti / Slowakisch für kinder
Slovenský školský spolok SOVA ponúka vyučovanie slovenského jazyka pre 
deti v sobotu 27. 4. 2013, pre menšie deti od 14:00 do 15:00, pre staršie 
deti od 15:00 do 16:30 hod.
Detailné informácie: Mgr. Mária Kolek: 0664/9650073 
alebo mkolek62@gmail.com
Predpokladom účasti na kurze je platné členstvo v spolku SOVA a kurzový 
poplatok. Poplatky treba uhradiť na konto SOVA: 3710071330 v BAWAG, 
BLZ 14000.

Redakce upozorňuje, že neodpovídá za změny termínů po řadů jiných 
organizací a institucí a zároveň za ne úplnost kalendária. Změna pro-
gramu vyhrazena. Články podepsané autory nebo opatřené značkou 
nemusejí být vždy shodné s názorem redakce. Redakce neodpovídá za 
obsah čtenářských dopisů. Nevyžádané rukopisy a fotografie se nevracejí. 
Redakce si vyhrazuje právo krátit a upravovat zaslané články po stránce 
gramatické i sty listické.
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Tschechische
Gemeinde in der
Erzdiözese Wien

Česká
duchovní služba
oblast Vídeň

Poštovní adresa: Hagenmüllergasse 31, 1030 Wien
Tel.: +43 (0664) 406 55 41 Fax: +43 (01) 711 84 112
www.sweb.cz/farnost.viden www.rozhledy.at

POŘAD PRAVIDELNÝCH BOHOSLUŽEB:
CHRÁM Panny Marie na Nábřeží, Salvatorgasse 12, Wien 1:

mše svatá každou neděli a svátek v 08:30
KOSTEL Nejsvětějšího Vykupitele, Rennweg 63, Wien 3:

mše svatá každou neděli a svátek v 10:00
KOSTEL Don Bosco, Hagenmüllergasse 31, Salesianum, Wien 3:

mše svatá druhou neděli v měsíci v 11:00
KAPLE Panny Marie Pomocnice, St.-Veitgasse 25, Don Bosco-Haus, Wien 13:

mše svatá třetí sobotu v měsíci v 18:00

KALENDÁŘ AKCÍ

Ne 14. 04. Třetí neděle velikonoční: dětská mše svatá v 11:00 v kapli SALESIANUM, Hagenmüllergasse 31, Wien 3.
So 20. 04. DON BOSCO-HAUS: mše svatá v 18:00 hodin v St.-Veitgasse 25, Vídeň 13. – Program od 16:00: 70. na-

rozeniny P. Jana Horáka
So 27. 04. POUŤ DO MARIAZELL: společná mše svatá v bazilice (farní sál) v 11:00.

Sa 04. 05. ERSTKOMMUNION 11:00 WIEN – Erlöserkirche

Sa 11. 05. FIRMUNG – Prälat Dr. Karel Simandl 11:00 WIEN – Erlöserkirche

Sa 18. 05. Vorabendmesse – 16:00 Programm (Orientierungslauf) 18:00 Don Bosco Haus

So 19. 05. PFINGSTSONNTAG 10:00 WIEN – Erlöserkirche

So 09. 06. Kindermesse 11:00 SALESIANUM

Sa 15. 06. Vorabendmesse – 16:00 Programm (Ferienvorbereitung) 18:00 Don Bosco Haus

Do 27. 06. Schulmesse für die Komensky-Schulen 09:30 WIEN – Erlöserkirche

VORscHAU: scHULJAHR 2013/14

Di 03. 09. Schulmesse für die Komenský-Schulen 09:30 WIEN – Erlöserkirche

Sa 21. 09. Vorabendmesse – 16:00 Programm 18:00 Don Bosco Haus

So 29. 09. Sonntag der Völker – Hl. Wenzel 10:15 WIEN – Stephansdom
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ROZHOVOR s Karlem Schwarzenbergem
studoval práva ve Vídni i Štýrském Hradci a lesnictví v Mnichově. spravoval 
rozsáhlý rodový majetek, podnikal, pomáhal pronásledovaným a utlačova-
ným, vedl kancelář prezidenta Václava Havla, ale s oblibou se označoval za 
„pouhého hospodského a hajného“. Již několik let tento potomek starého 
šlechtického rodu, který na sklonku minulého roku slavil pětasedmdesátiny, 
řídí českou zahraniční politiku.

Jako ministr se neustále buď pohy
bujete po Praze, nebo jste na nějaké 
diplomatické cestě. Nestýská se vám 
po životě správce majetku, muže, 
který přejíždí z  Rakouska do Čech 
a pak zase třeba do Bavorska?
Po správě majetku se mi nestýská. 
Jsem moc rád, že to zcela převzal 
syn a že to nemusím dělat. Podmínky 
v byznysu se také rychle mění, takže 
už bych na to dneska asi nestačil, syn 
je mnohem lepší.
 Jinak, samozřejmě, ta naprostá 
svázanost ministerské funkce a fakt, 
že nemám na nic dalšího čas, mi straš-
ně vadí. Byly různé výstavy, které bych 
velmi rád viděl, konference, které mne 
zajímají... Spoustu věcí, které by mě 
těšily, si musím odříci. Volný čas mi 
strašně chybí.

Rád srovnáváte Rakušany s Čechy. 
Vztahy prý máme napjaté, protože 
jsme příbuzní a jsme si příliš podob
ní. Redaktor Jiří Peňás s vámi kdy
si polemizoval. Stačí prý, když se 
člověk podívá na rakouskou čistot
nost – a hned ho úvahy o příbuzen
ství přejdou...
Tady je podle mne rozdíl času. V ra-
kouské hospodě to před čtyřiceti 
lety vypadalo stejně jako ještě před 
několika lety u nás. Když si vzpome-
nete, jak vypadal s odpuštěním ha-
jzl v pražské hospodě před rokem 
1989, a srovnáte to s tím, jak vypadá 
dnes, dosáhli jsme neskutečného po-
kroku, a to i na venkově. To je vývoj. 
V roce 1950 ten rozdíl neexistoval 
a za deset let už zase skoro nebude  
existovat.

Ale česká společnost je přece úplně 
plebejská, Rakušané jsou navíc dost 
nábožensky založení.
I v Rakousku má dnes náboženství 
daleko menší vliv a není niterně tak 
podstatné jako ještě v předešlé ge-
neraci. Má vliv spíše kulturní, to máte 
pravdu. V Rakousku se lidé alespoň 
stydí. Tady taky, když si někdo osvo-
jil milio ny či miliardy, vystavuje to na 
odiv, což v Rakousku není.

Jak se dívají Rakušané na korupci? 
Mnozí z nich se vůbec netají tím, že 
když je třeba v postkomunistickém 
světě uplácet, tak to činí.
Korupce existuje bohužel všude, tedy 
i v Rakousku. Byly tam skandály s dál-
nicemi, potíže s bankou BAWAG... Je 
bohužel pravda a v tom nejsou Raku-
šané sami – že oni vycházejí z před-
pokladu, že v našich zemích se musí 
podplácet, když tu chtějí dělat byznys. 
Ale je to stejně falešná morálka, jako 
když jdou mužští do hampejzu a opo-
vrhujou těmi holkami, co tam pracují, 
a sami se pak považují za kabrňáky. 
Mnozí západní byznysmeni se chovají 
podobně.

Hodně se mluví o tom, že společnosti 
jako maďarská a polská, ale do urči
té míry i slovenská a česká, jsou hlu
boce rozděleny na dva nepřátelské 
tábory, které nejsou schopny komu
nikovat. Asi to však nebude pouze 
postkomunistický fenomén, protože 
sám jste nedávno poznamenal, že 
v Rakousku to začíná být obdobné...
Ono se to v Rakousku přiostřilo, ale 
nyní je u moci opět veliká koalice, tak-
že se to zas trošku otupilo, nikdy to 
ale nebylo tak silné jako třeba v Ma-
ďarsku. Paradoxní na tom ovšem je, 
že ideologické rozdíly vůbec nejsou 
veliké. Ve skutečnosti jsou ty strany 
napravo či nalevo velice podobné. Jde 
spíše o osobnostní a mocenské spory. 
Takže více než starobylé ideologické 
spory mi to připomíná nenávist mezi 
sparťany a slávisty.

A  je to tedy problém, nebo se pře
hání? Sám jste členem koaliční vlá
dy, která stojí na velmi úzké většině 
a určitě nevyhledává konsenzuální 
politiku. Bude se podle vás vývoj 
v Polsku a Maďarsku ještě zhoršo
vat, než dojde ke zlepšení?
Vytváříme si pravicové a levicové 
modly a v rámci uctívání těchto bůžků 
nadáváme na souseda. To, co se teď 
ve střední Evropě odehrává, je nedob-
rý návrat starých časů. Argumenty, 
které se používaly ve třicátých letech 

minulého století, se zase vesele obje-
vují. A z toho mám jisté obavy, to vám 
řeknu docela upřímně. Je to nedob-
ré. Zdá se, že se nám zase daří příliš 
dobře a začínáme z toho blbnout na 
kvadrát.

Ve Vídni, přímo před Schwarzenber
ským palácem, se nachází gigantic
ký pomník sovětské armádě. Jak se 
Schwarzenbergové s tím pomníkem 
sžili?
Ale docela dobře. Za prvé je to po-
mník padlým, a to má člověk ctít, ať 
jde o jakoukoli armádu. Ti kluci jistě 
nepadli rádi a bojovali tam za osvo-
bození Vídně, tak budiž jim všechna 
čest. Ale s tím pomníkem je spjatá 
vtipná historka. U schwarzenberské-
ho panství v Bavorsku, kde sídlilo 
Prečanovo dokumentační středisko, 
je městečko Scheinfeld a tam pod 
naší ochranou existovala po staletí 
židovská čtvrť. A před nějakými šesti 
lety vídeňské noviny Kurier objevily 
v Moskvě stařičkého pána, který byl 
stavebním inženýrem právě té divize, 
jejíž pomník u Schwarzenberského 
paláce ve Vídni stojí. Bydlel v nějakém 
moskevském paneláku a – to jsem 
tedy koukal – jmenoval se Scheinfel-
dov. Tedy očividně pocházel z židov-
ské rodiny, která původně žila v tom 
„našem“ Scheinfeldu a přes Polsko se 
dostal do Ruska. A pak přišel postavit 
ten pomník vedle Schwarzenberské-
ho paláce...

Tím se tak trochu dostáváme k sou
časnosti. Většina české politické eli
ty si, zdá se, uvědomuje, že Rusko 
začíná být nebezpečné, že jako by 
přestávalo vědět, kde má vlastně 
hranice. Jaký je ale vlastně vztah Ra
kušanů k Rusům? A jde to srovnat 
třeba se vztahem Němců k Rusům?
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Rakušané v rámci wehrmachtu bo-
jovali také v Rusku a dokonce větši-
na rakouských pluků bojovala právě 
v Rusku.
 To mělo dva důsledky. Díky tomu, 
co Rakušané viděli na vlastní oči 
v Rusku, dopadli komunisté v pová-
lečných volbách v Rakousku špatně. 
Protože Rakušané viděli, že Rusko 
spravované komunisty je hladová, 
zbídačelá země. A Rakušané byli sa-
mozřejmě šťastní, když od nich Sověti 
v roce 1955 odešli. Vztah k Rusům byl 
ostražitý a určitě ne přátelský.
 Teď se to naprosto změnilo. Ra-
kouské firmy jsou v Rusku velice čin-
né, Rakušané mají v Rusku banky. 
Rakouská stavební společnost Stra-
bag převezme větší část výstavby pro 
olympijské hry v Soči atd. Obchody 
jsou velmi čilé.
 Rusko a ruská diplomacie si mys-
lím vybraly Rakousko, aby dokázaly, 
jak dobře umějí spolupracovat s ji-
nými zeměmi, jak jsou vstřícní a přá-
telští. Putin jezdil na lyže do Rakous 
a ještě než byl prezidentem, strávil 
v Rakousku dovolenou. Putin sám 
má s Rakušany velmi dobré vztahy. 
Bývalý slavný rakouský lyžař Karl 
Schranz je Putinovým osobním pří-
telem, jezdí k němu na daču. Putin 
osobně má k Rakousku velice vřelý 
vztah a rakouská vláda se snaží mít 
co nejlepší vztahy s ruskou federací. 
Jako neutrální země to má poněkud  
snazší.

A pokud jde o vztah Němců k Ru
sům – do jaké míry se do nich promí
tá fakt, že to byli Němci, kdo napadl 
bývalý Sovětský svaz? Možná kvůli 
tomu nevidí Rusy jako možné agre
sory? Nemají třeba Němci pocit, že 
to s  Rusy umí, viz pakt Molotov  – 
Rib bentrop?

To má mnohem hlubší kořeny. Jde to 
více než dvě stě let zpátky. Už býva-
lé pruské království se snažilo mít co 
nejlepší vztahy s carským Ruskem. 
Byly to tehdy sousední země a měly 
společný zájem potlačit Poláky, tedy 
hlavně za Bismarcka. Úzké vztahy 
Ruska a potom již císařského Němec-
ka byly založeny na společném zájmu 
udržet Polsko rozdělené. Rusové měli 
před Němci obrovskou úctu. Spous-
tu technických dovedností a pokroku 
i vojenských dovedností přinesli do 
Ruska různí Němci. Třeba pobaltští 
Němci, kteří až do první světové války 
měli vynikající místa v ruské diploma-
cii a v armádě. Poslední ruský car-
ský velvyslanec v Londýně byl hrabě 
Lambsdorff, vzdálenější strýc němec-
kého politika.
 Na druhé straně Prusko žilo pod 
hlubokým dojmem z Ruska. Slavná 
německá vojenská čepice byla pře-
vzata od Rusů. Placaté čepice jsou 
původně ruský vynález. Za výmarské 
republiky probíhala tajná cvičení ně-
mecké armády v Rusku a podobně.
 Tradiční pruská a posléze němec-
ká politika zdůrazňovala udržování 
přátelských vztahů s Ruskem. Tato 
tradice v německé politice tedy exis-
tuje více než dvě stě let.

Když si člověk vybaví některé čes
ké slavjanofilské obrozence, kteří 
se chtěli přivinout k Rusku, může se 
to zdát absurdní. Jenže Rusko tehdy 
končilo v Krakově, bylo de facto sou
sedem, bylo za humny. Na to dnes 
leckdo zapomíná...
Jediný, kdo tehdy rozpoznal akutní 
nebezpečí Ruska, byl vůbec nejbyst-
řejší politický duch 19. století – Karel 
Havlíček Borovský. Když si přečtete 
jeho dopisy z Ruska, pochopíte, že 
byl vůči Rusku velice ostražitý, a proto 
chtěl reformovat mocnářství. Tušil, že 

jinak bude ruské nebezpečí velice in-
tenzivní. A slavná je i Palackého věta: 
Rozpadne-li se mocnářství, nové re-
publiky a republičky budou vítaný zá-
klad pro univerzální monarchii ruskou.

Pozoruhodné je, že když dnešní ně
mecká kancléřka organizuje „kruho
vou obranu“ před tzv. suverénními 
fondy, jako nepřítel je vnímán čín
ský, nikoli ruský kapitál. Z českého 
pohledu se to zdá být poněkud ab
surdní...
Nesmíme zapomenout, že Němci 
byli strašně překvapeni, jak bystře 
Číňané okopírovali vyspělé výrobky, 
které Němci do Číny vyváželi a mys-
leli si, že to bude velký obchod. Po 
krátké době se ale objevily obdobné 
produkty čínské a Číňané řekli Něm-
cům nazdar. Z hlediska perspektiv ně-
meckého průmyslu mají Němci z Číny 
velké obavy. A obavy Německa před 
ovládnutím bankovnictví čínským ka-
pitálem mohou být opodstatněné. 
Nesmíte zapomínat na ohromné de-
vizové zásoby, které dnes Čína má.

Jako ministr zahraničí pracujete na 
posílení vztahů s Francií. Souvisí to 
také s tím, že zájmy našich sousedů, 
Německa a  Rakouska, vůči Rusku 
jsou jiné než zájmy naše? Nebo jsou 
ještě další důvody pro posilování 
vztahů s Francií?
Tady jsou dvě věci, které nesmíme 
zapomenout. Je bohužel fakt, že od 
roku 1990 se poněkud zanedbávaly 
vztahy s Francií. Byli jsme orientováni 
především na Spojené státy a Británii, 
případně na Německo. Francii jsme 
zanedbávali. K tomu přispěly různé 
okolnosti, například slabší francouz-
ské vlády v posledních letech Chira-
kova prezidentství. Na každý pád jako 
by v české politice ještě po tak dlou-
hé době doznívalo zklamání z Francie 

Karel Jan Schwarzenberg (* 1937), 1. místopředseda české vlády, ministr zahraničí, poslanec PČR, předseda strany 
(TOP 09 a ministr zahraničí České republiky. Narodil se v Praze, pochází z orlické větve šlechtického rodu Schwar-
zenbergů. V roce 1948 s rodinou emigroval do Rakouska. Studoval práva ve Vídni a ve Štýrském Hradci a lesnictví 
v Mnichově. Kromě podnikání a správy rodového majetku se výrazně angažoval i na poli lidských práv – mj. byl v le-
tech 1985-1990 předsedou Mezinárodní helsinské federace pro lidská práva. Před rokem 1989 významně pomáhal 
českému exilu, na jeho zámku u bavorského Scheinfeldu sídlilo Československé dokumentační středisko – archiv 
čs. disentu a exilu. Byl vedoucím kanceláře a později kancléřem prezidenta ČSFR. V roce 2013 v prvním kole přímé 
volby prezidenta se umístil na druhém místě s 23,40 % hlasů za Milošem Zemanem. Ve druhém kole volby získal Ka-
rel Schwarzenberg 45,19 % odevzdaných hlasů. Pro vítězného kandidáta Miloše Zemana hlasovalo 54,80 % voličů. 
Schwarzenberg je nositelem řady ocenění a vyznamenání, a to nejen v České republice, např. Ceny lidských práv Rady 
Evropy, Velké stříbrné vyznamenání za zásluhy Rakouské republiky, Řádu Tomáše Garrigua Masaryka aj. Manželka 
Terezie, rozená hraběnka z Hardeggu, je lékařkou.

Převzato z českého tisku, redakčně zkráceno
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v době Mnichova. Za první republiky 
jsme se orientovali především a příliš 
na Francii, a v posledních sedmnácti 
letech jsme se zase na Francii orien-
tovali málo.

O Vás se říká, že jste schopen usnout 
prakticky za všech okolností...
Ano prosím, to je pravda. Ale spíš 
u různých konferencí, kde se sejde 
parta politiků kolem stolu, vy předem 

víte, že danému tématu z nich rozumí 
pět, a čím méně tomu rozumějí, tím 
déle o tom mluví. A poslouchat je, to 
je nad moje síly. Tudíž bohudíky za 
zdravý spánek.

Zároveň se proslýchá, že sice klim
báte, ale plně vnímáte...
Obyčejně ano, je to jedna z mých 
zlomyslných vlastností. Netuším, kde 
jsem k ní přišel. Patrně je to vrozené.

V  nakladatelství Torst vyšlo, mys
lím před dvěma lety, souborné dílo 
vašeho otce. Co o  té knize sou 
díte?
Jsem nesmírně šťasten, že se to ko-
nečně objevilo na světle božím. Mno-
hé myšlenky jsou tam dodnes platné 
a stojí za to o nich přemýšlet. Je to vel-
mi originální kniha, můj otec byl totiž 
velký svéráz.

kultura

Chalupeckého cena má pět finalistů

Letošními finalisty Ceny Jindřicha Chalupeckého jsou 
Da nie la Baráčková, Aleš Čermák, Dominik Lang, Vác-
lav Magid a Richard Nikl. Mezinárodní porota je vybrala 
z mladých výtvarníků, kterých se letos přihlásilo 79, nejvíce 
ve více než dvacetileté historii soutěže. Cena se letos vra-
cí do Veletržního paláce. Organizátoři soutěže novinářům 
řekli, že nově se bude výstava finalistů konat společně s ex-
pozicí loňského laureáta Vladimíra Houdka. Finalisté se 
veřejnosti opět představí od května do září nejen v Praze, 
ale i v Brně, Českých Budějovicích, Ostravě a Plzni. Vybra-
la je porota, které potřetí předsedá kurátor MoMA v New 
Yorku Christian Rattemeyer. Vítěz získává 100 000 korun 
na uspořádání výstavy, letos znovu v Národní galerii, kte-
rá se ke spolupráci s Chalupeckého společností vrátila po 
dvanácti letech. Laureát také získá šestitýdenní stipendijní 
pobyt v New Yorku a vystaví svoji tvorbu v galerii některé-
ho z Českých center.

Výstavu Františka Kupky vidělo 
téměř 49 000 návštěvníků
Výstavu děl malíře a grafika Františka Kupky v pražském 
Salmovském paláci vidělo za tři měsíce 48 715 návštěvní-
ků. Výstava se řadí k nejnavštěvovanějším v Česku. Výstavu 
nazvanou Cesta k Amorfě – Kupkovy salony 1899-1913 
nebylo možné prodloužit s ohledem na zahraniční zápůjč-

ky. Představila návštěvníkům umělecká díla nejen ze sbírek 
Národní galerie v Praze, ale i ze sbírek pařížského muzea 
Centre Georges Pompidou, Muzea moderního umění 
(MoMA) v New Yorku, Guggenheimova muzea v New 
Yorku, Obrazárny Pražského hradu a ze soukromých sbí-
rek, zejména z pražského Muzea Kampa. Téma Kupka 
bude pro NG stěžejní i v dalších letech. Národní galerie 
v Praze připravuje projekt, který vyvrcholí mezinárodní vý-
stavou Praha – Paříž – New York v roce 2017.

Sochař Dvořák dokončil žulový 
portrét Jaroslava Haška
Sochař Radomír Dvořák dokončil práci na osmnáctituno-
vém žulovém portrétu spisovatele Jaroslava Haška. Ne-
tradiční pomník složený z osmi částí se teď rozebere a na 
jeho hladké vnitřní stěny kameník vyseká citát z Haškova 
nejslavnějšího díla Osudy dobrého vojáka Švejka v deseti 
jazycích. Památník bude odhalen ve volném terénu poblíž 
Lipnice nad Sázavou 27. dubna v předvečer Haškových ne-
dožitých 130. narozenin, řekl ČTK sochař. Monument vy-
soký 2,65 metru ponese název Hlava XXII podle slavného 
protiválečného románu amerického spisovatele Jo sepha 
Hellera. Literární kritici prý Hellera po vydání románu 
upozornili na to, že se dostal blízko ke Švejkovi. V po-
kračování Hlavy XXII, románu Zavíráme, Heller nechal 
svého hrdinu se Švejkem debatovat, vysvětlil souvislosti  
Dvořák.

DeSiGN A ARcHiTekTURA

Vítězem designových cen 
jsou Koldová a Yeffet
Hlavní cenu v soutěži Czech Grand Design 2012 a titul 
Grand designér roku získali Lucie Koldová a Dan Yeffet. 
Zvítězili také v kategorii Designér roku. Ocenění pro nej-
lepší tuzemské designéry, výrobce a obchody minulého 
roku se předávala ve Stavovském divadle v Praze. Do Síně 
slávy českého designu vstoupil, jak organizátoři oznámili 
už dříve, výtvarník Zdeněk Ziegler. Vítězové v jednotlivých 
kategoriích dostali cenu v podobě zlaté špejle s cukro-
vou vatou – navrhli ji šperkaři Zdeněk Vacek a Daniel  

Pošta, kteří zví-
tězili loni. Ceny 
laureátům pře-
dávali například 
architekti Josef 
Pleskot nebo Eva 
Jiřičná, filmový 
režisér David On-
dříček, kardiochi-
rurg Jan Pirk nebo 
umělec František 
Skála.Lucie Koldová a Dan yeffet
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Jaroslav Róna v Galerii Václava Špály

Obrazy a sochy Jaroslava Róny z poslední doby vystavuje 
Galerie Václava Špály v Praze na Národní třídě. Díla s auto-
rovými tradičními náměty, barevností i technikami budou 
v prestižní výstavní síni do 28. dubna.
 Róna se léta věnuje svým tradičním tématům – smrti, 
válkám, starým mýtům, moři, horám i erotickým motivům. 
Stejně jako malíř je známý jako sochař, mimo jiné jako au-
tor pražské sochy spisovatele Franze Kafky. Většina jeho 
plastik připomíná dávné tajemné pomníky či sarkofágy, 
fantastické krajiny a města nebo podivné neznámé stroje 
a mechanismy.

Štreitova výstava přibližuje 
dřinu v dolech a hutích
Těžkou práci v dolech a hutích přiblíží návštěvníkům vý-
stava fotografií předního českého fotografa Jindřicha 
Štreita Ocelový svět, která byla otevřena ve Vlastivěd-
ném muzeu Olomouc. Vystaveno je tu několik desítek in-
dustriálně laděných fotografií, které Štreit pořídil během 
dvaceti let v Česku, Polsku, Rumunsku, Francii, Německu 
a Anglii. Jeho černobílé fotografie zachycují každodenní 
dřinu, starosti i drobné radosti lidí pracujících v těžkém 
průmyslu. Štreit patří k žijícím klasikům české fotografie. 
Do dějin české fotografie se nesmazatelně zapsal v osm-
desátých letech ojedinělým souborem fotografií z vesnic  
Bruntálska.
 Výstava je otevřena do 8. května.

Neznámé kresby Bedřicha Smetany 
vystavuje jeho muzeum v Praze
Neznámou tvář zakladatele moderní české národní hud-
by Bedřicha Smetany představuje v jeho muzeu na No-
votného lávce v Praze výstava s názvem Jak se u Smetanů 
malovalo. Obsahuje soubor drobných tužkových kreseb 
slavného skladatele, který doplňují výtvarné práce jeho 
blízkých příbuzných. Výstava potrvá do ledna 2014. Smeta-

novy drobné kresby, které se jako celek veřejnosti předsta-
vují vůbec poprvé, vznikaly prý příležitostně a spontánně. 
Svými náměty i provedením podle pořadatelů výstavy do-
kreslují skladatelovu osobnost. Kolekce kreseb je doplněna 
o výtvarné práce dalších členů rodiny. Drobnými akvarely, 
ale i divadelní oponou, je zde zastoupena výtvarně nadaná 
Smetanova druhá manželka Bettina. Autorem vystavených 
obrazů zachycujících okolí Jabkenic, kde Smetana prožil 
poslední léta svého života, je skladatelův vnuk Zdeněk 
Schwarz.

Ve Volyni je k vidění Mathioliho herbář
Slavný Mathioliho herbář, malované okno ze synago-
gy nebo třeba spolkový prapor uvidí návštěvníci výstavy 
Post renovatum ve volyňské tvrzi. Městské muzeum na ní 
prezentuje několik desítek sbírkových předmětů, které se 
podařilo restaurovat a konzervovat v letech 2010-2012. 
Expozice je třetí svého druhu. I díky nim instituce získává 
dobré renomé a lidé muzeu ročně darují několik stovek 
nových exemplářů. Vystaveny jsou obrazy, plastiky, lido-
vý nábytek, keramika i staré tisky, plakáty a dokumenty. 
Výstava dokládá různé restaurátorské postupy a přístupy. 
Příkladem je třeba dřevěná madona z počátku 17. století.
 Výstava Post renovatum potrvá ve volyňské tvrzi do 
11. srpna.

Muzeum karosářství vystaví 
kabriolet pro Stalina
Muzeum karosářství ve Vysokém Mýtě, které má být ote-
vřeno příští rok, zveřejní vše o slavné karosárně Josefa So-
domky. Úspěšná firma dodala vozy Janu Werichovi, Tomáši 
Baťovi nebo Haně Benešové. Návštěvníci uvidí originální 
vozy i dílny. Podle ředitele Městské galerie Pavla Chalu-
py bude stát za pozornost Aero 50 Dynamik a nejslavnější 
exponát – Tatru 600 Tatraplán, kterou vláda v roce 1949 
věnovala Stalinovi k 70. narozeninám. Luxusní aerovku si 
pořídil Oldřich Nový ve filmu Valentin Dobrotivý. Série 
Dynamik vznikla ve spolupráci s automobilkou Aero a do 

Veletržní palác v Praze
Krátce poté, co se v roce 1918 Praha stala hlavním městem 
Československa, se zrodila myšlenka na pořádání nových 
aktivit – velkých průmyslových veletrhů. Palác vznikl pod-
le návrhu architektů Josefa Fuchse a Oldřicha Tyla z ar-
chitektonické soutěže; postaven byl v letech 1925-1928. 
Slavnostně byl otevřen v říjnu 1928. V té době byl největší 
stavbou tohoto typu v Evropě. Tehdy sloužil společnosti 
Pražské vzorkové veletrhy. Mnoho odborníků ve své době 
nadchl svojí velikostí a na tehdejší dobu moderností. Do 
roku 1951 se zde konaly veletrhy, později palác sloužil 
jako sídlo několika podniků zahraničního obchodu. V roce 
1974 tuto funkcionalistickou stavbu zničil požár. Po rekon-
strukci jsou zde od roku 1995 umístěny sbírky moderního 
a současného umění NG, od roku 2000 také sbírky umění 
19. století. Oldřich Tyl, Josef Fuchs: Model Veletržního paláce v Praze, 1928
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současnosti se dochovaly jen dva vozy, jeden je v Americe, 
druhý ve Vysokém Mýtě. Tatraplán ocenila porota v Paříži 
na mezinárodním autosalonu. Přepychový kabriolet Stalin 
nikdy nevyužil a nakonec skončil v kremelských garážích. 
Diktátor by totiž nikdy nejel v otevřeném autě. Náhodu se 
pak vůz dostal zpátky do Čech.

DOX představí historii českého komiksu
Centrum současného umění DOX otevřelo výstavu věno-
vanou historii českého komiksu. Expozici Signály z nezná-
ma, nazvanou podle jedné z legendárních epizod slavného 
Čtyřlístku, viděli koncem minulého roku nejprve diváci 
v Brně. V Praze potrvá do 20. května. Na výstavě nechybí 
žádná z ikon žánru – od Rychlých šípů a Čtyřlístku přes 
vnadné krasavice z pera Káji Saudka až k železničáři Aloisi 
Nebelovi. Klíčové věci přitom pořadatelé sehnali v origi-
nálech. Návštěvníci mají podle nich poprvé možnost vidět 
český komiks v celé devadesátileté tradici během 20. sto-
letí. Jako počáteční hranici výstavní chronologie stanovili 
autoři rok 1922, kdy začala vycházet série Josefa Lady na-
zvaná Šprýmovné kousky Frantíka Vovíska a kozla Bobe-

Cenu Českého PEN klubu 
dostal Jaroslav Putík
Cenu Českého PEN klubu pro rok 2013 dostal spisovatel 
Jaroslav Putík. Na Staroměstské radnici v Praze za něj oce-
nění převzala dcera Martina Putíková. Výbor PEN klubu 
ocenil spisovatelovo dílo „velké myšlenky a neobyčejného 
slovesného umění, za nímž je svědectví o pravdě života“. 
Laureát obdrží pamětní medaili a odměnu 50 000 korun. 
Jaroslav Putík se narodil 25. července 1923. Za činnost 
v odboji byl vězněn nacisty, po válce po studiu žurnalistiky 
pracoval v Literárních novinách, z nichž musel roku 1959 
odejít. Zpočátku se věnoval literární publicistice, reportáž-
ním cestopisům a politické literatuře faktu. Po roce 1969 
dlouho nesměl publikovat a psal pod propůjčenými jmé-
ny. V době, kdy Putík nemohl vydávat knihy ve své vlasti, 
vzniklo jeho stěžejní dílo Muž s břitvou, situované na za-
čátek 20. století.

Obnovené nakladatelství 
Československý spisovatel končí
Nakladatelství Československý spisovatel, jehož činnost 
před třemi lety obnovil majitel prodejen Levných knih, 
končí. Letos vydá už jen pár posledních titulů. Píše to Mla-
dá fronta Dnes. Mluvčí Československého spisovatele Eva 
Kaiserová uvedla, že nejde o reakci na nějakou finanční 
ztrátu, ale jen obezřetnost majitele. Knihám se totiž daří 
stále hůř. Československý spisovatel vznikl v roce 1949 
sloučením nakladatelství Františka Borového, Evropského 
literárního klubu a nakladatelského družstva Máj. Počát-
kem roku 1994 bylo nakladatelství zaregistrováno pod ná-
zvem Český spisovatel a o tři roky později zaniklo. V roce 
2010 byla jeho činnost obnovena pod záštitou Levných 

še. Z „otců zakladatelů“ dostal velký prostor také Ondřej 
Sekora, který vytvořil nejen Ferdu Mravence, ale i další a ve 
své době populární postavy.

Japonské hračky vystavuje zámek Ctěnice
Zámecký areál Ctěnice ve Vinoři obohatí výstava japon-
ských hraček ze sbírek Náprstkova muzea asijských, afric-
kých a amerických kultur. Má název Hrajeme si celý den 
a do poloviny června představí hračky a předměty, s nimiž 
si v minulosti hrály japonské děti. Dětem nabídne hernu 
s replikami některých hraček, které si budou moci vyzkou-
šet. Japonská sbírka Náprstkova muzea obsahuje téměř 
1 700 hraček, jejichž sběr začal už za časů zakladatele mu-
zea Vojty Náprstka a jeho paní Josefy, kdy jim jejich přátelé 
z řad cestovatelů darovali první exponáty. Velkým dílem 
přispěl do sbírky Vojtěch Schück, který hračky nakupoval 
v Japonsku po první světové válce, a také Joe Hloucha, jenž 
je získal při cestách do Japonska v letech 1906 a 1926. Zá-
sluhu na rozšíření sbírky mají i bývalá kurátorka japonské 
sbírky Libuše Boháčková a japanoložka Vlasta Winkelhöfe-
rová, která svou sbírku věnovala muzeu v roce 2009.

knih. V Československém spisovateli vyšly za poslední dva 
roky hlavně tradiční a osvědčené tituly spadající do povin-
né četby, zejména česká klasika.

Zevrubný životopis Zdeňka Nejedlého 
od Jiřího Křesťana nebo vydání 
dosud nezveřejněné kolekce akvarelů 
Josefa Váchala Sv. František z Assisi 
Dobráček jsou mezi nominovanými 
na letošní ceny Magnesia Litera
Slavnostní předávání se bude letos opět konat v prosto-
rách Nové scény Národního divadla. V přímém přenosu 
jej bude 24. dubna vysílat Česká televize.
 O nominacích a vítězích jednotlivých kategorií roz-
hodují odborné pětičlenné poroty, předsedou poroty 
jako celku je stejně jako v loňském roce básník, písničkář 
a předseda Českého centra PEN klubu Jiří Dědeček.
 I tentokrát bude jedním z ocenění Cena čtenářů – ti mo-
hou o jejím vítězi rozhodovat až do 18. dubna. Hlasovat lze 
pro knihu, která poprvé vyšla v roce 2012 a musí jít o pů-
vodní českou beletrii – tedy prózu, poezii nebo knihu pro 
děti. Hlasovací lístky jsou k dispozici v knihkupectvích a mož-
né je i elektronické hlasování na webových stránkách cen.

České nakladatelství Baobab 
je nominováno na cenu v Bologni
České nakladatelství Baobab, které se věnuje především 
vydávání původních autorských knih pro děti, je nomino-
váno na jednu z cen udílených na prestižním veletrhu v ital-
ské Bologni.
 Baobab je malé alternativní nakladatelství ilustrova-
ných knih pro děti a mládež. Věnuje se vydávání původních  
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ra textů i překladů a spolupracuje s nastupující generací vý-
tvarníků. Organizuje také menší kulturní akce zaměřené na 
propagaci nekomerční literatury a divadla, pořádá literární 
čtení a výstavy. Za svou produkci získal Baobab četná oce-
nění v rámci tuzemských soutěží.

Publikace ukazuje celou Drtikolovu tvorbu
Uměleckoprůmyslové muzeum představilo reprezentativní 
dvousvazkovou monografii František Drtikol – Etapy živo-
ta a fotografického díla (Secese – Art deco – Abstrakce). 

Vyšla v nakladatelství Svět, jež se na tvorbu slavného foto-
grafa, výtvarníka a myslitele specializuje. Rozměrná publi-
kace zahrnuje text historičky Anny Fárové, obrazová část 
pak nejobsáhlejší průřez tím nejdůležitějším, co ve své fo-
tografické tvorbě Drtikol vytvořil. Fotografie pocházejí pře-
devším ze sbírky UMPRUM, které vlastní světově unikátní 
kolekci přes 5 000 Drtikolových prací. Kromě osobních 
darů Drtikola má na její podobě významný podíl i Fárová 
(1928-2010), která v muzeu působila. Kniha vznikala od 
roku 2006, původně měla vyjít už v roce 2010, práce se 
protáhly a Fárová se jejího vydání nedožila.

Jaroslav Vrchlický
Za trochu lásky šel bych světa kraj,
šel s hlavou odkrytou a šel bych bosý,
šel v ledu – ale v duši věčný máj,
šel vichřicí – však slyšel zpívat kosy,
šel pouští – a měl v srdci perly rosy.
Za trochu lásky šel bych světa kraj,
jak ten, co zpívá u dveří a prosí.
Jaroslav Vrchlický, vl. jm. Emil Frída (17. 2. 1853, Louny – 
9. 9. 1912, Domažlice), byl básník, překladatel, dramatik, 
vůdčí osobnost lumírovců. Vrchlický zdokonalil básnický 
jazyk český, dal mu nová křídla, novou pružnost a oheb-
nost; nebývalou nádheru obrazů a výrazů.
 Vrchlický používal slova pábit, když si odcházel zakou-
řit. Toto slovo později posunul dále Bohumil Hrabal, jenž 
je používal ve svých dílech (Pábitelé).
 Na studiích se Vrchlický seznámil se Zikmundem Win-
terem, Josefem Václavem Sládkem a Aloisem Jiráskem 
a spolu založili skupinu lumírovců (Jirásek záhy přešel 
k ruchovcům).
 Od roku 1875 působil jako tajemník a vychovatel synů 
hraběcí rodiny Montecuccoli-Laderchi v Meranu v Itálii. Po 
svém návratu působil jako učitel a roku 1877 byl jmenován 
tajemníkem na české technice, později se stal profesorem 
moderních věd a získal čestný doktorát.
 V roce 1901 jej, spolu s Antonínem Dvořákem, ra-
kouský císař František Josef I. povýšil do šlechtického sta-
vu a jmenoval jej členem Panské sněmovny říšské rady ve 
Vídni. Vrchlický zde vystupoval a obhajoval požadavek 
všeobecného hlasovacího práva. Jako člověk byl nesmírně 
činný, mj. byl členem Královské akademie v Padově, čle-
nem tovaryšstva polského v Paříži a samozřejmě čestným 
občanem mnoha českých měst. Od roku 1893 byl jmeno-
ván profesorem evropské literatury na Univerzitě Karlově. 
Byl také členem České akademie věd a umění. Vrchlický 
byl jako první český literát nominován na Nobelovu cenu 
za literaturu, cena však mu nebyla udělena.
 Manželkou Jaroslava Vrchlického se stala Ludmila Pod-
lipská, dcera spisovatelky Sofie Podlipské. Podlipská Vrch-
lického obdivovala pro jeho básnický talent a inspirovala 
ho k další tvorbě, snažila se ale tlumit jeho cit k ní. Po roz-
padu manželství a mozkové mrtvici dožíval Vrchlický po-
slední léta v odloučenosti v Domažlicích.
 „Černý den této smrti přece přišel, odešel král z říše 
české krásy,“ truchlily Národní listy, když 9. září 1912 ze-

mřel Jaroslav Vrchlický. Na pohřeb přichází básníkovi na 
200 tisíc lidí. „Zvěčnělý král poesie měl pohřeb opravdu 
královský. Statisíce lidí stálo v hustém špalíru od Musea až 
na Královský Vyšehrad,“ líčí den smutku Národní politika.
 V Česku je dnes asi 110 ulic pojmenovaných po Vrch-
lickém, básník má svoje sady, náměstí, nábřeží a v rodných 
Lounech i divadlo.

Julius Fučík (23. 2. 1903, Praha – 8. 9. 1943, Berlín) byl 
český komunistický novinář, literární a divadelní kritik 
a překladatel, popravený nacisty pro účast v protinacistic-
kém odboji. Julius Fučík patřil k nejvýznamnějším ikonám 
komunistické ideologie. Představoval pro ni ideální typ tzv. 
nového člověka. Zejména jeho obraz nabízený mládeži pl-
nil funkci závazného vzoru, jenž přímo vyzýval k následo-
vání. Oficiální kult vycházel především z textu Reportáže 
psané na oprátce.
 Fučík pocházel z dělnické rodiny ( jeho otec byl sou-
stružník z pražského Smíchova a vášnivý divadelní ochot-
ník) a již od studentských let inklinoval k dělnickému hnutí. 
Do komunistické strany vstoupil hned v roce 1921, v pou-
hých osmnácti letech. Od počátku se profiloval především 
jako novinář. V letech 1928-1938 působil jako šéfredaktor 
časopisu Tvorba, od roku 1929 pracoval i v Rudém právu. 
V průběhu tzv. bolševizace KSČ, kdy do vedení strany pod 
silným nátlakem Moskvy nastoupila skupina kolem Kle-
menta Gottwalda, zaujal jednoznačně prosovětské pozice.
 Jako novinář se orientoval především na žánr reportá-
že, vnášel do publicistického stylu řadu uměleckých po-
stupů a stylizací. Jeho reportáže měly nejen informativní 
funkci, ale též neskrývané literární a ideologizující ambice. 
Ve třicátých letech vydal časopisecky celou řadu reportáží, 
jež polemicky a kriticky (z pozic komunistického hnutí) za-
chycovaly atmosféru meziválečné ČSR. Po válce vyšly kniž-
ně pod názvem Reportáže z buržoazní republiky. Knižně 
vydal Fučík již v roce 1932 soubor reportáží ze Sovětského 
svazu pod názvem V zemi, kde zítra již znamená včera. 
Vykreslil v nich velmi optimisticky své zážitky z cesty po 
SSSR, kterou ilegálně podnikl v roce 1930. V kirgizském 
Frunze se dokonce stal členem místního sovětu. Po návratu 
absolvoval Fučík přednáškové turné po republice, na němž 
vykresloval idealizovaný obraz Sovětského svazu a získá-
val posluchače pro věc komunismu. Po oficiálním uznání 
SSSR československou vládou pobýval Fučík v SSSR jako 
dopisovatel Rudého práva (v letech 1934-1936). Příznač-
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né je, že ani v atmosféře stalinských čistek Fučík o komu-
nistické ideologii výrazněji nezapochyboval a dále psal své 
oslavné reportáže z „nového světa“; po válce vyšly v sou-
boru nazvaném V zemi milované. Reportáž z pankrácké-
ho vězení tak nevznikla ve „vzduchoprázdnu“, ale zřetelně 
navazovala na Fučíkovy předválečné literární aktivity.
 Zájem o literaturu a divadlo ho přivedl až na Filozofic-
kou fakultu UK, kde studoval například u F. X. Šaldy (ten 
mu poskytl prostor ve svém časopisu Tvorba) či u Zdeň-
ka Nejedlého. Vztah k divadlu se však odrážel i v jiných 
Fučíkových aktivitách. Vášnivě miloval převleky, rád v nich 
unikal před československou policií, která jej kvůli jeho 
politickým názorům a aktivitám několikrát zatkla. V roce 
1930 byl například Fučík odsouzen k deseti dnům vězení, 
protože se účastnil zakázané demonstrace na Václavském 
náměstí a provolával hesla „Ať žije Rudá armáda!“ či „Ať 
žije rudý Berlín!“ V oblíbeném převleku vousatého, obrý-
leného a navíc kulhajícího profesora Horáka zatklo Fučíka 
24. dubna 1942 i gestapo. Je třeba podotknout, že řada 
kolegů z odboje Fučíka za jeho divadelní kostýmy, které 
pozornost spíše přitahovaly, než odpoutávaly, kritizova-
la. Bohémský Fučík však na tyto kritiky příliš nedal a čas-
to vnímal konspiraci jako dobrodružnou hru. Při návratu 
z ilegální cesty do SSSR dokonce Fučík přijel do republiky 
v letní vojenské uniformě rudoarmějce, kterou získal jako 
čestný jezdec kirgizské národní divize.
 Fučík neměl pouze pověst bohéma; byl také považován 
za lva salónů a lamače dívčích srdcí. Patřil k častým hostům 
prvorepublikových kaváren, nemiloval však pouze divadlo, 
ale i divadelní herečky.
 Novinář Ferdinand Peroutka k Fučíkově prvorepubliko-
vé protistátní revoltě rovněž ironicky dodal: „Jak bylo zvy-
kem v té době, říkal, že se ukrývá před policií, když prostě 
prchal před milenkou, která ho omrzela.“
 Roku 1938 si po mnohaleté známosti vzal za ženu Au-
gustu Kodeřicovou, později známou jako Gusta Fučíková. 
Pozoruhodné je, že za svědka jim vedle Jana Švermy šel 
pozdější organizátor poválečného komunistického teroru 
Bedřich Reicin. V padesátých letech ho pak Fučíková při 
vykonstruovaných procesech i po jeho popravě křivě ob-
viňovala, že byl udavačem gestapa a má na svědomí i „Jul-
kovu“ smrt. Jejich manželský svazek byl nicméně oběma 
pojímán spíše volně: v duchu svého komunistického pře-
svědčení pokládali manželství za buržoazní přežitek, a jako 
sezdaní navíc mohli žádat úřady o penzijní příspěvek.
 Po okupaci Československa v roce 1939 se Fučík stáhl 
do ústraní, žil v Chotiboři nedaleko Domažlic u svých ro-
dičů a věnoval se literatuře. Zabýval se odkazem Boženy 
Němcové a Karla Sabiny. Přestože měl v té době výhrady 
k oficiálnímu postoji SSSR k nacismu (důsledek sovětsko-
německého paktu o neútočení ze srpna 1939), odbojovým 
aktivitám se začal věnovat až v roce 1941, kdy Kominter-
na po napadení Sovětského svazu nacistickým Německem 
komunisty vyzvala, aby se do boje s nacisty konečně zapo-
jili. Po zatčení prvního ilegálního ústředního výboru KSČ 
v roce 1941 se Fučík stává členem druhého výboru, má na 
starosti především vydávání ilegálních tiskovin, zejména 
Rudého práva. V této pozici je v dubnu 1942 zatčen.
 Fučík byl vyšetřován gestapem v Petschkově paláci 
a vězněn na Pankráci až do června 1943, kdy byl převezen 
k berlínskému soudu, odsouzen a 8. září ve věznici Plöt-
zensee popraven. Od přelomu března a dubna začal Fu-

čík ve své pankrácké cele ve spolupráci s dozorci Adolfem 
Kolínským a Josefem Horou pracovat na textu Reportáže. 
Celkem stihl popsat 167 motáků, které se po válce často 
složitými cestami nakonec sešly v rukou Fučíkovy manžel-
ky Gusty. Ona a Fučíkův přítel Ladislav Štoll, komunistický 
literární kritik a pozdější ministr školství a kultury, se stali 
vyvolenými strážci Fučíkova odkazu. Začal se budovat kult, 
který byl zapojen do komunistické kulturní politiky. Již prv-
ní vydání Reportáže z roku 1945 bylo podrobeno edičním 
zásahům, aby byl ideologický potenciál Fučíkovy textu co 
nejvyšší.
 A teď kardinální otázka, která se probírá v tomto náro-
dě od roku 1949: mluvil Fučík, nebo nemluvil?
 Koura: „Samozřejmě mluvil a říká to i v Reportáži v pa-
sáži, která byla zcenzurována, vyškrtnuta: ‚Ano, mluvil 
jsem. Jak? To najdete v mém protokolu.‘ Takže Julius Fučík 
na gestapu vypovídal. A mýtus, že neřekl ani slovo, nechal 
se téměř umlátit k smrti a stále se svým mučitelům vysmíval 
a říkal, vy stejně tu válku prohrajete, je vykonstruovaný až 
po válce.
 Stejně tak je i mýtus tvrzení, že byl Julius Fučík konfi-
dentem gestapa, který byl doveden až do směšné legendy 
o tom, že utekl do Bolívie a tam zemřel někdy v osm-
desátých letech. Snažil jsem se dopátrat, jak to mohlo 
vzniknout: Údajně v osmdesátých letech skutečně jakási 
jihoamerická země oznámila Československu, že tam ze-
mřel její občan a jak má naložit s jeho ostatky. Z tohoto pa-
trně vznikla legenda, že se jedná o Julia Fučíka, který unikl 
popravě. Dokumenty o jeho popravě v Berlíně Platzensee 
ale existují.
 I když je tam opravené datum…“
 Janáček: „S opraveným datem je to velmi jednoduché. 
V berlínské věznici na konci srpna čekalo na popravu asi 
400 lidí. Při bombardování padla část stěn, takže byla pro-
vedena urychlená poprava ve třech dnech a z toho zřejmě 
vyplynula oprava v datu. Každopádně 8. září byla popra-
vena většina z těch asi 400 lidí.“
 Hovoří historik Stanislav Kokoška z Ústavu pro soudo-
bé dějiny Akademie věd ČR: „Pokud jde o Fučíkovu hru, 
bylo to to samé, co hráli i jiní odbojáři. V podstatě šlo o to, 
že se soudní proces odloží do té doby, než dojde k porážce 
Německa.
 Byli to lidé, kteří věděli, že budou popraveni, a pro-
to vymýšleli různé postupy, aby se vyšetřování protaho-
valo, spis se nedostal ke státnímu návladnímu a potom 
před lidový soud. Samozřejmě to bylo založeno na dob-
rých vztazích s vyšetřovateli. Navázali s nimi osobní kon-
takt a dostali se do jakéhosi výjimečného postavení oproti 
ostatním vězňům, prostě měli k těm gestapákům přístup. 
A používala se i metoda dodatečné výpovědi. To se i sami 
přihlásili k výpovědi, uvedla se nějaká nová fakta a na jejich 
základě se zase prodloužilo vyšetřování. Byla to prostě hra 
o život v pravém slova smyslu.“
 Mluvili jsme o příběhu člověka, který možná v něčem 
drobně selhal, v něčem taktizoval, ale v zásadě přišel 
o život ve jménu své vlasti, to mu prostě nikdo nemůže  
upřít.
 Kdo dopustil, že se z Fučíka stala po válce v podsta-
tě směšná figurka, že jeho kniha byla zcenzurována a že 
v ní zůstaly jen věci, které mu nemohly ublížit? Proč byl na 
jeho úkor odstrčen třeba Vančura nebo Václavek, rovněž 
velké postavy komunistického odboje? Ale hlavně, proč to 
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ra došlo tak daleko, že jsme si jako děti při některých polo-
šikanózních hrách hráli na vyšetřování profesora Horáka, 
svítili jsme mu do obličej lampičkou, které jsme říkali „fu-
číkovka“, a říkali jsme, Horáku, přiznej se, že jsi Fučík. Kdo 
tohle dopustil a kdo je za to vinen?
 Koura: „Fučíkovým kultem se u nás zabýval literární 
historik Vladimír Macura, který upozornil na to, že tam 
bylo zdůrazňováno Fučíkovo mládí. Fučík měl být symbo-
lem mládí a byl stále prezentován jako věčně živý, věčně 
mladý. Záměrem asi bylo oslovit mladou generaci.“
 Je poměrně symbolické, že pád Fučíkova kultu začíná 
v prosinci 1989 u jiného symbolu mládí, a sice u zdi Johna 
Lennona v Praze. Není tam žádná souvislost, ale při shro-
máždění v prosinci 1989 bylo u této zdi přečteno svědectví 
z Památníku Terezín, které mělo dokazovat, že Fučíkova 
Reportáž není pravá.
 Byť tedy nespravedlivě, protože Reportáž pravá je…
 Koura: „Podotkl bych, že hned po válce nebyl Fučík 
opěvován, ale zmiňovala se řada dalších, nejprve i ne-
komunistických odbojářů, po únoru 1948 už především 

komunistických. Například vyšla kniha dopisů, Poslední 
dopisy komunistických představitelů, kterou redigoval 
František Halas a kde je Fučík jeden z mnoha. Najednou 
ale dochází k tomu, že se to zaměřuje nejprve na komunis-
tické odbojáře a pak už pouze na Julia Fučíka.
 Domnívám, že tam by velký vliv ze strany Sovětského 
svazu. Klíčovou roli tam určitě sehrál Václav Kopecký, La-
dislav Štoll jako přítel Julia Fučíka, ale nese to i určité rysy 
sovětských hrdinů typu Stachanova, Korčagina, Pavlíka 
Morozova. Tedy že se zkreslí nebo zamlčí některé skuteč-
nosti, vytáhne se pouze to, co se hodí ideologii, a z toho 
se vytvoří vzor hrdiny hodný následování.“
 Zdroje: O Juliu Fučíkovi hovořili v televizní debatě 
Historie.cs 4. dubna historik Petr Koura z Filozofické fa-
kulty Univerzity Karlovy a literární historik Pavel Janá-
ček z Ústavu pro českou literaturu Akademie věd ČR. 
Ptal se moderátor a publicista Vladimír Kučera. http://
www.ceskatelevize.cz/ct24/exkluzivne-na-ct24/historie-
cs/120631-fucik-mytus-a-skutecnost/, Wikipedia

České lvy s přehledem vyhrál film 
Ve stínu režiséra Ondříčka
České lvy s přehledem vyhrál film Ve stínu režiséra Davida 
Ondříčka. Snímek je temnou detektivkou s politickým ná-
dechem z období před měnovou reformou v roce 1953. 
Uspěl v devíti kategoriích z jedenácti nominací. Vítěze 
v jednotlivých kategoriích oznámila Česká filmová a tele-
vizní akademie ve Velkém sále pražské Lucerny. Akade-
mici udělili celkem patnáct Českých lvů. Žádný další film 
už ale nezískal více než jedno ocenění. Po jednom lvu si 
odnesly snímky Čtyři slunce, Odpad město smrt a Okresní 
přebor – Poslední zápas Pepika Hnátka. Za mimořádný 
přínos české kinematografii dostal Českého lva architekt 
a výtvarník Karel Černý, držitel Oscara za Amadea režiséra 
Miloše Formana. Českého lva za nejlepší dokument převzal 
David Vondráček za film Láska v hrobě.
 Snímek Čtyři slunce Bohdana Slámy měl nejvíce no-
minací, celkem dvanáct. Cenu ale získal jen jednu, za vý-
kon ve vedlejší roli si ji odnesla herečka Klára Melíšková. 
Film o rodinné krizi a hodnotě rodinných vztahů byl před 
rokem vybrán i do soutěžní sekce na prestižním festivalu 
Sundance v Utahu, ocenění ale nezískal.
 Českého lva za nejlepší ženský výkon v hlavní roli do-
stala Gabriela Míčová, která si zahrála prostitutku Romi ve 
filmu Odpad město smrt. Režisér Jan Hřebejk v něm na fil-
mové plátno převedl stejnojmennou divadelní hru, kterou 
s Míčovou v hlavní roli uvádělo pražské Divadlo Komedie 
a v anketě Divadelních novin za loňský rok získala titul in-
scenace roku.
 Film Ve stínu vyslala loni v září filmová akademie i do 
souboje o amerického Oscara. Snímek podle scénáře Mar-
ka Epsteina, Davida Ondříčka a Mishi Votruby se ale do užší-
ho seznamu nominací americké filmové akademie nevešel.
 Za nejlepší kameru si sošku odnesl Adam Sikora, byl 
oceněn i střih Michala Lánského a zvuk, který měli na 
starosti Jakub Čech a Pavel Rejholec. Lev patří i autorům 

výtvarného řešení snímku Janu Vlasákovi, Jarmile Dittri-
chové-Konečné a Lukáši Královi, za hudbu byli oceněni 
Jan P. Muchow a Michal Novinski. Ve stínu se stal nejlepším 
filmem i v Cenách české filmové kritiky.

Tomáš Luňák uvede Aloise Nebela v Římě
Režisér Tomáš Luňák uvede svůj snímek Alois Nebel na 
přehlídce zemí Visegrádu v Římě. Dosud byl podle jeho 
odhadu promítnut na čtyřiceti až padesáti festivalech ve 
světě. Evropská filmová akademie loni v prosinci Aloise 
Nebela vyhlásila nejlepším animovaným celovečerním fil-
mem kontinentu. Film ověnčený třemi Českými lvy vznikl 
podle trilogie komiksů, které vytvořil spisovatel Jaroslav 
Rudiš s výtvarníkem Jaromírem Švejdíkem. Vznikl kombi-
nací hraného a kresleného filmu, metodou takzvané ro-
toskopie. Na Evropskou filmovou cenu před ním dosáhli 
jen dva čeští tvůrci. Miloš Forman si v roce 1997 odnesl za 
film Lid versus Larry Flynt ocenění udělované Evropanům, 
kteří prorazili ve světové kinematografii. Helena Třeštíková 
v roce 2008 zvítězila v kategorii dokumentů snímkem René.

Vondráčkův dokument Láska v hrobě 
bude soutěžit ve Phoenixu
Celovečerní dokument Láska v hrobě, čerstvě oceněný 
Českým lvem, byl vybrán do soutěžní sekce Světový film 
na dubnový festival v americkém městě Phoenix. Řekl to 
režisér tohoto snímku David Vondráček. Lásku v hrobě 
ocenila Česká filmová a televizní akademie jako nejlepší 
dokument loňského roku. Melancholická romance o bez-
domovcích zvítězila už na Festivalu nezávislého filmu 
v Římě. V Česku získala i Zlatého ledňáčka, cenu Trilobit, 
Cenu filmových kritiků a teoretiků a nejnověji i Českého 
lva. Film je příběhem dvou lidí, kteří nalezli azyl v jedné 
z opuštěných hrobek na německém evangelickém hřbito-
vě v Praze-Strašnicích. „Bezdomovecký pár jsme sledovali 
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od zařizování společného bydlení v hrobce, přes nucené 
vystěhování, život na ulici až po rozchod a smrt jednoho 
z protagonistů,“ uvedl Vondráček.

Karlovarský festival uvede tvorbu 
amerických nezávislých filmařů
Karlovarský festival, jehož 48. ročník se uskuteční od 
28. června do 6. července, představí kompletní tvorbu 
uznávaného kolektivu amerických nezávislých tvůrců. Sta-
ne se tak deset let poté, co studenti filmu z newyorské uni-
verzity Antonio Campos, Sean Durkin a Josh Mond založili 
produkční společnost Borderline Films. Od té doby patří 
k obdivovaným nezávislým filmařům, jejichž snímky uvedly 
desítky filmových festivalů. Trojice filmařů střídajících se 
v úlohách autora, režiséra a producenta získala světové 
uznání svými stylizovanými a originálními filmy nenuceně 
se pohybujícími na hranici dělící umění od komerce. Pře-
hlídku zahájí krátký snímek Buy It Now (2005), za který 
Antonio Campos získal cenu v Cannes. Jeho celovečerní 
debut Afterschool tam byl uveden v prestižní sekci Un cer-
tain regard (Jistý pohled) o tři roky později.

V Rumunsku začal filmový festival 
věnovaný Václavu Havlovi
V Bukurešti začal mezinárodní festival dokumentárních 
filmů věnovaný lidským právům One World Romania. Le-
tošní, šestý ročník je věnován památce bývalého českého 
prezidenta Václava Havla, pod jehož záštitou festival vzni-
kl. Festival zahájil film Šoa režiséra Clauda Lanzmanna, 
který tak byl vůbec poprvé promítnut v Rumunsku. Holo-
caust a odpovědnost tehdejšího pronacistického režimu 
maršála Iona Antonesca za spáchané zločiny je v této bal-
kánské zemi stále velice citlivým tématem. One World Ro-
mania je sesterskou akcí festivalů Jeden svět, pořádaných 
i v dalších zemích včetně České republiky a Slovenska. 
Podle webové stránky českého festivalu je jich zatím dva-
náct, záměrem pořadatelů je ale pomáhat vzniku dalších 
takovýchto lidskoprávních filmových přehlídek ve východní 
Evropě a Střední Asii.

Festival ve Wiesbadenu vybral do soutěže 
filmy Poupata a Pevnost
České drama Poupata režiséra Zdeňka Jiráského a do-
kument Lukáše Kokeše a Kláry Tasovské Pevnost budou 
soutěžit o hlavní ceny na 13. ročníku filmového festiva-
lu goEast v německém Wiesbadenu. Festival se tradičně 
zaměřuje na kinematografii zemí střední a východní Ev-
ropy. Přehlídka se v metropoli západoněmeckého Hesen-
ska uskuteční od 10. do 16. dubna. Poupata se v hlavní 
kategorii hraných snímků utkají se zástupci polské, ru-
munské, moldavské, srbské, ruské, kazašské a gruzínské 
kinematografie. Drama už bylo oceněno Českým lvem za 
nejlepší film roku 2011 i několika cenami ze zahraničních 
festivalů.Vedle Pevnosti, vyznamenané na mezinárodní 
přehlídce v Jihlavě cenou za nejlepší český dokument roku, 
budou o festivalové vavříny pro dokumentární tvorbu ve 
Wiesbadenu soupeřit snímky z Chorvatska, Arménie, Pol-
ska, Ruska a Litvy. Česká kinematografie se přehlídky ve 
Wiesbadenu účastní pravidelně. Předloni si z ní uznání 
poroty odvezla dokumentaristka Helena Třeštíková za film  
Katka.

Finále v Plzni promítne všech 30 
nových českých hraných filmů
Plzeňský filmový festival Finále letos uvede všech třicet 
českých celovečerních filmů natočených od loňského do 
letošního dubna. Do soutěže o Zlatého ledňáčka bude za-
řazeno dvanáct z nich, o nejlepší dokument bude soutěžit 
19 snímků z 66 přihlášených, řekla koordinátorka přehlídky 
Eva Košařová. Festival, který letos vstoupí do 26. ročníku, 
se uskuteční od 21. do 27. dubna. Největší bilanční a sou-
těžní přehlídka českého filmu, která letos nabídne 170 pro-
jekcí, zatím nemá naplněný rozpočet. Podle organizátorů 
je potřeba nejméně osm milionů korun. Financování chybí 
dva zásadní zdroje, a to Státní fond kinematografie, který 
od ledna funguje podle nového zákona a až od pololetí do 
něj začnou proudit poplatky z televizních reklam, a dále 
ministerstvo kultury, které peníze přislíbilo.

Česká premiéra Královy řeči 
sklidila v Brně potlesk ve stoje
Potleskem ve stoje diváci odměnili herce po české premié-
ře hry Králova řeč. Text britsko-amerického dramatika 
Davida Seidlera nastudoval s činohrou Národního divadla 
Brno hostující režisér Martin Stropnický. Královu řeč pro-
slavil oscarový film s Colinem Firthem v roli vévody Bertie-
ho, pozdějšího krále Jiřího VI. Ten před nástupem na trůn 
v roce 1936 bojoval s těžkou vadou řeči. V Brně náročnou 
roli dostal Martin Sláma. Právě on po představení sklidil 
nejbouřlivější potlesk. Svérázného logopeda Lionela Lo-
guea ztvárnil hostující Ladislav Frej. Příběh je plný histo-
rických postav, mezi nimiž jsou například politik Winston 
Churchill a ministerský předseda Stanley Baldwin. V Česku 

se hra Králova řeč dosud nehrála, momentálně ji studuje 
ještě pražské Divadlo pod Palmovkou. Jednu ze zkoušek 
zde navštívil britský princ Edward s manželkou Sophií.

Nejvíce Cen Alfréda Radoka udělovaných 
divadelními kritiky letos získalo Dejvické 
divadlo a umělci s ním spojení
Dejvické divadlo bylo při slavnostním ceremoniálu v Diva-
dle v Dlouhé vyhlášeno divadlem roku. Inscenací roku se 
podle hlasování zúčastněných kritiků stal Ucpanej systém, 
hra Daniela Majlinga podle textu Irwina Welshe, kterou 
v Dejvicích nastudoval Michal Vajdička. Ivan Trojan do-
stal za roli Boha v této inscenaci cenu za mužský herecký  
výkon.

DiVADlo
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ra Ceny Alfréda Radoka za rok 2012
Inscenace roku 2012: Irwine Welsh, Daniel Majling: Ucpa-

nej systém
Režie: Michal Vajdička, Dejvické divadlo
Ženský herecký výkon: Ivana Hloužková jako Miroslav Ti-

chý v inscenaci Tichý Tarzan, Husa na provázku, Brno
Mužský herecký výkon: Ivan Trojan jako Bůh v inscenaci 

Ucpanej systém, Dejvické divadlo
Divadlo: Dejvické divadlo
Nejlepší poprvé uvedená česká hra: Miroslav Krobot:  

Brian, Dejvické divadlo
Scénografie: Matěj Forman, Andrea Sodomková: Čarokraj, 

Národní divadlo
Hudba: Miloš Orson Štědroň: Divadlo Gočár, Divadlo 

Komedie Praha
Talent: Braňo Holiček – režisér, herec

Františka Langera představuje 
výstava v Divadle na Vinohradech
Vzpomínkou na spisovatele, dramatika i vojáka Františka 
Langera (1888-1965) je výstava ve foyeru pražského Diva-
dla na Vinohradech. Prostřednictvím fotografií z inscenací 
i dalších dokumentů přibližuje jeho občanský a umělecký 
život. František Langer většinu svého žití spojil s Vinohrady 
a s jejich divadlem. Po studiích na medicíně mu literární čin-
nost zastavila první světová válka, kdy odešel na východní 
frontu. Tam se přidal k ruským legiím. Od roku 1925 byl 
jeho život spojen s Městským divadlem na Královských Vi-
nohradech. Postupně zde uvedli jeho Periférii, Obrácení 
Ferdyše Pištory, Grand hotel Nevada, Manželství s r. o., An-
děly mezi námi, Jízdní hlídku a Dvaasedmdesátku. V roce 

Ljuba Hermanová
23. dubna 1913 se v Neratovicích narodila herečka, muzi-
kálová a operetní zpěvačka, šansoniérka Ljuba Hermano-
vá, vlastním jménem Luběnka Hermanová.
 Hermanová prošla desítky pražských a mimopražských 
divadel a scén: Divadlo komiků (1931-1932), Národní diva-
dlo v Bratislavě a Brně (1932-1933) a Theater an der Wien 
ve Vídni (1933-1934), Osvobozené divadlo (1934-1935), 
Nové divadlo Oldřicha Nového (1937-1939), dále také 
Velká opereta, Malá opereta, Divadlo U Karlova mostu, 
Tylovo divadlo v Nuslích, Moderní divadlo. Od roku 1940 
se musela na čas, kvůli svému židovskému původu, své 
herecké a pěvecké dráhy vzdát. Po osvobození se vráti-
la do Nového divadla (1945-1946) a hrála opět v Diva-
dle V + W (1946-1947). Poté prošla Divadlem v Karlíně 
(1947-1955), Divadlem Na zábradlí (1958-1964; spolu-
založila ho) a Večerním Brnem (1964-1965). Po tomto 
brněnském hostování následovalo zahraniční angažmá 
ve Spolkové republice Německo ve Stuttgartském ka-
baretu Renitenztheater. Další zahraniční nabídku na an-
gažmá v pařížské Olympii již odmítla a zůstala zpívat  
doma.
 V padesátých a šedesátých letech byla herečkou a zpě-
vačkou různých zájezdových estrád a šansoniérkou malých 
divadel a kabaretů (znám byl její recitál Kdo jste, Ljubo 

1935 se stal Langer šéfdramaturgem této scény, musel ji ale 
po Mnichovu opustit. Emigroval do Francie, kde se připojil 
k československé armádě. Válku strávil v Londýně. Po vál-
ce se vrátil do Prahy a pustil se opět do tvorby. Jeho syna 
Jana i dceru Věru ale zatkla Státní bezpečnost za plánování 
ilegálního přechodu hranic. Langerovi nebylo dovoleno pu-
blikovat, jeho hry se uváděly jen na Západě. Poslední hru 
Bronzová rapsódie napsal v roce 1962, vyšla jen knižně.

Za ředitele pražského Divadla Na zábradlí 
doporučila výběrová komise Petra Štědroně, 
dosavadního šéfa Reduty, jež je komorní 
scénou Národního divadla v Brně
Petr Štědroň získal čtyři hlasy, na druhém místě byl pak 
projekt Petra Prokopa se třemi hlasy. Vítěze musí nyní po-
tvrdit Rada hlavního města Prahy.

Hlaváčová a Munzar dostanou 
od Prahy stříbrnou medaili
Město Praha udělilo hercům Janě Hlaváčové a Luďku Mun-
zarovi stříbrné medaile hlavního města. Ocenění spojené 
se stotisícovou finanční odměnou herci obdrží jako zvláštní 
projev úcty a ocenění uměleckého přínosu a zásluh o roz-
voj pražské kulturní scény. Hlaváčovou a Munzara spo-
juje nejen profesní, ale i soukromý život. Obor herectví 
vystudovali na pražské DAMU, seznámili se při působení 
v Národním divadle. Munzar loni převzal prestižní cenu 
Thálie za celoživotní činoherní mistrovství. Hlaváčová je 
držitelkou Thálie za rok 1996, loni získala Cenu Františka 
Filipovského za nejlepší ženský herecký výkon v dabingu.

VZpoMÍNkA

Hermanová). Rovněž vystupovala v rozhlase a nahrála 
několik gramofonových desek. Bohužel jí film nikdy nevy-
užil, tak jak by si zasloužila. Na filmovém plátně se po-
prvé ukázala jako milá Tondy (Jan Werich) ve Werichově 
a Voskovcově komedii Peníze nebo život (1932), kde také 
zazpívala píseň Život je jen náhoda. Větší příležitost do-
stala jako panna Majolenka v Podskalského Té naší písnič-
ce české (1967) a přítelkyně Miriam ve Vraždě ing. Čerta 
(1970) Ester Krumbachové. Naposledy se ve filmu uvedla 
jako zpěvačka v dokumentu Barrandovské nocturno aneb 
jak film zpíval a tančil (1984). Vystupovala v různých po-
řadech a zábavných vystoupení až do devadesátých let. 
Diváky udivovala svou vitalitou a tanečními schopnostmi, 
kterými vládla až do své smrti v Praze 21. 5. 1996.
 Napsala své memoáry ...a co jsem ještě neřekla (1993). 
Ondřej Suchý o ní vydal knížku Ljuba Hermanová (2003).
 Jan Werich: „Ljuba Hermanová, jak se tak na ni dívám 
a ji pozoruju, má takové kvality jako víno; ona je z velice 
dobré úrody, z velice dobré sklizně. A věkem v té lahvici – 
která je stále půvabná a která má stále docela pěkný tvar – 
ono to víno nabylo na kvalitě. Já mám takový dojem, že 
Ljuba Hermanová s přibývajícími léty nabyla ke svému ta-
lentu i potřebné zkušenosti a že se z ní stalo něco, čemu se 
říká po celém světě – a znamená to velkou chválu – čemu 
se říká profík. Profesionál.“
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Dokument o holokaustu Vlaky 
do nenávratna v České televizi
Česká televize přestavila dokumentární film Martina Pátka 
Vlaky do nenávratna. Zachytil v něm první ročník divadel-
ního projektu Vlak Lustig, který loni na nádražích čtrnácti 
krajských měst připomněl památku obětí nacistické geno-
cidy za druhé světové války. „Holocaust se nedá předsta-
vit ani zapomenout,“ podotkl Pátek ke snímku, ve kterém 
sledoval vývoj projektu od technických prací na jevištním 
vagoně až po závěrečné představení na nádraží v Osvětimi 
v srpnu 2012. Divadelní představení Vlaku Lustig, jímž byla 
inscenace Modlitba pro Kateřinu Horovitzovou v nastu-
dování Divadla pod Palmovkou s Annou Stropnickou a al-
ternující Denisou Pfauserovou v titulní roli, vidělo přes pět 
tisíc diváků. V závěru léta vlak navštívil i Krakov a Osvětim.

Černý a Česká televize musí zaplatit 
Knížákovi za urážku 100 000
Výtvarník David Černý musí zaplatit exřediteli Národní ga-
lerie Milanu Knížákovi 100 000 korun za vulgární urážku 
v dokumentu České televize (ČT). Na stejnou částku má 
Knížák nárok i od ČT, která pořad odvysílala. Pravomoc-
ně o tom rozhodl odvolací Vrchní soud v Praze. Knížák 
se u soudů domáhal finančního zadostiučinění a omluvy 
za to, že ho Černý v televizním dokumentu Cena Jindři-
cha Chalupeckého vulgárně označil. Podle Knížáka ho tím 
chtěl Černý úmyslně znevážit a zasáhl tak do jeho práva na 
čest a důstojnost. Právo na omluvu přiznal Knížákovi už 
pražský městský soud, který dospěl k závěru, že hrubý vul-
garismus do oprávněné kritiky nepatří a že použití obdob-
ných výrazů by omlouvala pouze velmi vyhrocená situace.

Rudolf Koppitz
4. 4. 2013, 17:00, Brno, Moravská galerie v Brně, Pražákův 
palác, Husova 18
do / bis 7. 7. 2013, st – ne / Mi – So 10:00-18:00, 
čt / Do 10:00-19:00

Výstava představí kolem 150 prací z různých období tvor-
by Rudolfa Koppitze (1884-1936), jednoho z nejvýznam-
nějších rakouských fotografů českého původu první třetiny 
20. století. Jedná se o shrnutí badatelské práce autorky 

výstavy, Rakušanky Moniky Faber, zabývající se dílem Ru-
dolfa Koppitze již několik desetiletí. Výstava je první příle-
žitostí vidět přehled životního díla Rudolfa Koppitze v ČR 
a vznikla ve spolupráci Moravské galerie v Brně, Photo-
institut Bonartes, Vídeň a Rakouského kulturního fóra  
v Praze.

Výstava Jindřicha Štreita zahájila 
opavský festival Další břehy
Letošní 17. ročník opavského multižánrového festivalu 
Další břehy zahájí výstava fotografií Jindřich Štreita na-
zvaná Skrze hříchy do nebe. Festival nabízí do 28. dubna 
také přednášky, koncerty či divadlo. V divadelní oblasti 
bude součástí festivalu například vystoupení herce a im-
provizátora Jaroslava Duška a Divadla Vizita. Švandovo 
divadlo z Prahy zase přiveze hru maďarského dramatika 
George Taboriho s kontroverzním názvem Mein Kampf. 
Na filmové plátno se budou promítat snímky Krzysztofa 
Kieslowského Dekalog, Krátký film o zabíjení a Krátký film 
o lásce či dokument o papeži Janu Pavlu II. Hledal jsem 
vás. Mezi významnými hosty bude Bohumil Vurm s před-
náškami o středověkém malíři Hieronymu Boschovi a také 
spisovatel Vlastimil Vondruška. Kompletní program festi-
valu zájemci najdou na www.opava-city.cz.

TeleViZe A RoZHlAS

foToGRAfie

Pražské jaro nabídne netradiční sály 
i nový klavírní festival
Letošní festival Pražské jaro bude klást důraz na francouz-
skou hudbu a návštěvníkům opět nabídne vystoupení v ne-

zvyklých prostorách. Například v dopravní hale Národního 
technického muzea vystoupí soubor Schola Gregoria-
na Pragensis. Poprvé v historii festivalu se zahajovacího 
koncertu se Smetanovou Mou vlastí ujme Filharmonický 
orchestr francouzského rozhlasu. Festival se uskuteční  

HUDbA
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ra od 12. května do 2. června, na podzim na něj naváže 
nový klavírní festival. Mezi významnými hosty 68. ročníku 
Pražského jara bude americký klavírista Garrick Ohlsson, 
který v dubnu oslaví pětasedmdesáté narozeniny a jehož 
recitál v pražském Rudolfinu je na programu 26. května. 
Programová linie letošního Pražského jara s důrazem na 
francouzskou hudbu se odrazí také v programu Ostrav-
ské bandy. Těleso specializující se na interpretaci soudobé 
hudby zahraje 31. května v Divadle Archa se sólistou, kte-
rým bude belgický klavírista Daan Vandewalle.

Koncert cyklu soudobé hudby Krása dneška 
v prostorách pražského Teatro NoD 
nabízí program Pražské komorní 
filharmonie s názvem Záhadná úmrtí
Koncertní cyklus Krása dneška Pražské komorní filhar-
monie je průkopníkem soudobé hudby na české kulturní 
scéně. Protagonistou každého z večerů je specialista na 
soudobou hudbu Petr Kofroň. V sezóně 2012 až 2013 se 
cyklus věnuje tématům, jako jsou magie a hudba, sovětský 
underground, architektura a hudba, výtvarné umění, mini-
malismus v hudbě nebo záhadná úmrtí.
 Např. muzikolog a pedagog Jaromír Havlík svůj příspě-
vek zaměřil zejména na život, dílo a okolnosti úmrtí skla-
datele Radima Drejsla, od jehož smrti 20. dubna uplyne 
šedesát let. Český hudební skladatel, klavírista a dirigent 
Drejsl zemřel za ne zcela jasných okolností krátce před svý-
mi 30. narozeninami po návratu ze studijního zájezdu se 
Svazem československých skladatelů do Moskvy a tehdej-
šího Leningradu. Oficiální verze vyšetřování konstatovala 
sebevraždu. Podle názoru režiséra Vojtěcha Jasného však 
šlo o vraždu zinscenovanou agenty sovětské KGB. Stejný 
názor měla i Drejslova rodina a nejbližší přátelé. „Budu ho-
vořit o jeho cestě ke komunistické straně a hudební tvorbě 
pro armádu, která byla na vysoké úrovni, šlo o mimořádně 
úspěšného skladatele,“ uvedl Havlík, který se orientuje ze-
jména na hudební historii po roce 1945.

Česká filharmonie poprvé odjíždí 
do Spojených arabských emirátů
Poprvé ve své historii podnikne Česká filharmonie (ČF) 
cestu do Spojených arabských emirátů. Na desátý ročník 
prestižního festivalu v Abú Dhabí odjíždí s šéfdirigentem 
Jiřím Bělohlávkem, který bude řídit dva ze tří koncertů. 
V Abú Dhabí doprovodí ČF světově uznávané sólisty, mimo 
jiné tenoristu Plácida Dominga, houslistu Joshuu Bella 
nebo basbarytonistu Bryna Terfela. V koncertní síni Emi-
rates Palace Auditorium například přednesou filharmonici 
pod taktovkou dirigenta Eugena Kohna skladby Richarda 
Wagnera, Giuseppe Verdiho či Leonarda Bernsteina. Fil-
harmonici plánují také uspořádat doprovodné edukativní 
programy pro arabské děti.

Jedno z vrcholných operních děl „božského 
Čecha“ Josefa Myslivečka uvedou v květnu 
třikrát ve Stavovském divadle v Praze
Od prvního uvedení opery L’Olimpiade, k němuž došlo 
roku 1778 v Neapoli, uplynulo 234 let. Novodobého pro-
vedení se dočkala už roku 2005, kdy ji uvedlo Národní 

divadlo moravskoslezské v překladu Jiřího Jorana a režii 
Luďka Golata. Dvě árie jsou také dostupné na recitálu 
Le belle immagini mezzosopranistky Magdaleny Kožené. 
V pražském Stavovském divadle však Olympiáda zazní po-
prvé, a to v interpretaci barokního orchestru Collegium 
1704.
 Josef Mysliveček patřil k nejúspěšnějším operním skla-
datelům své doby a jeho nádhernou hudbu plnou melo-
dické invence a neomylného smyslu pro hudební drama 
obdivovalo nejen operní publikum v Itálii, kde strávil vět-
šinu svého života, ale stala se zdrojem inspirace i pro řadu 
jeho následovníků včetně samotného Mozarta. „Věřím, že 
oživení opery Olimpiade napomůže návratu Josefa Mysli-
večka do povědomí veřejnosti,“ dodal iniciátor projektu, 
dirigent Collegia 1704 Václav Luks.
 Národní divadlo uvádí operu Olimpiade v koprodukci 
s Caenským divadlem, Dijonskou operou a Velkým diva-
dlem v Lucemburku. Právě na tyto scény se inscenace po 
třech představeních ve Stavovském divadle přesune. Jose-
fu Myslivečkovi, vzniku a realizaci inscenace tohoto jeho 
díla je věnován stejnojmenný celovečerní dokumentární 
film režiséra Petra Václava a kameramana Miroslava Janka, 
který do kin vstoupí koncem letošního roku.

Koncert připomene 130. výročí 
narození dirigenta Václava Talicha
Talichovo kvarteto na koncertu 16. dubna v pražském 
Clam-Gallasově paláci připomene 130. výročí narození di-
rigenta Václava Talicha. Nabídne smyčcová kvarteta Leoše 
Janáčka, Maurice Ravela nebo Antonína Dvořáka v podání 
souboru, v jehož čele stojí synovec slavného dirigenta Jan 
Talich. Součástí programu byla je i přednáška o fenoménu 
Stradivari.

Dirigent Václav Talich
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 Václav Talich (1883-1961) je nejznámějším členem pro-
slulé muzikantské dynastie Talichů. Byl dirigentem, tvůr-
cem charakteristického zvuku a světové prestiže České 
filharmonie, propagátorem české hudby, houslovým vir-
tuosem a v neposlední řadě pedagogem. V roce 1945 byl 
Talich obviněn z kolaborace s nacistickými okupanty a na 
sedm týdnů uvězněn. Po dobu úřadování Zdeňka Nejed-
lého ve funkci ministra školství, věd a umění byl perzek-
vován a nemohl vystupovat. Nahrávat po roce 1948 mu 
bylo dovoleno s odůvodněním, že Supraphon z obchod-
ních důvodů nutně potřebuje Talichovo jméno pro prodej 
v zahraničí.

Karel Gott chystá jarní turné 
po Česku a Slovensku
Zpěvák Karel Gott chystá na květen a červen koncertní 
turné, při kterém vystoupí v šesti českých a slovenských 
městech. Koncerty se od 10. května do 7. června uskuteční 
na zimních stadionech a ve sportovních halách v Popradu, 
Prešově, Hradci Králové, Skalici, Jihlavě a ve Znojmě. Tur-
né navazuje na loňský úspěšný projekt šestnácti koncertů, 
které navštívilo více než 80 000 lidí. S Gottem vystoupí zpě-
vačky Monika Absolonová, Gabriela Gunčíková a Dasha. 
Ještě před začátkem turné vyjde na DVD záznam Gottova 
loňského koncertu z pražské O2 Arény.

Dvě Ceny Anděl 2012 
získala skupina Kryštof
Dvě Ceny Anděl 2012 má skupina Kryštof, získala ocenění 
pro skupinu roku a album roku. Zpěvačkou roku je Aneta 
Langerová, zpěvákem roku Vojtěch Dyk. Rozhodli o tom 
členové Akademie populární hudby, kteří o vítězích hla-
sovali v přímém přenosu České televize. Nejprodávaněj-
ší deskou za uplynulý rok bylo album Jaromíra Nohavici 
Tak mě tu máš, objevem roku akademici vyhlásili skupinu 
Zrní. Skladbou roku se stala píseň Coco skupiny Charlie 
Straight. Do síně slávy byl uveden zpěvák Pavel Bobek. 
Před letošním 22. ročníkem hudebních cen doznala změn 
Akademie populární hudby, která ceny udílí. Nově vzni-
kl Výbor Cen Anděl, který vytipoval osobnosti a znalce 
hudební scény. V nové akademii jich zasedlo téměř 130 
a oproti minulým létům členy v ní nejsou zástupci gramo-
firem ani manažeři umělců. Osloveni naopak byli novináři, 
televizní a rozhlasoví publicisté a dramaturgové či prodejci 
hudby, kteří českou scénu systematicky sledují.

V cenách Žebřík se skupinou roku 
stal Kryštof, albem Akrobat
V hudební anketě Žebřík 2012 se skupinou roku stala ka-
pela Kryštof. Ostravská skupina tak proměnila jedinou ze 
čtyř nominací, včetně umístění Richarda Krajča mezi nej-
lepšími zpěváky. Těmi se stali Tomáš Klus a Anna K. Albem 
roku je Akrobat skupiny UDG, skladbou Run Run Run od 
zpěvačky Celeste Buckinghamové. V dalších kategoriích si 
bronzové sošky z dílny výtvarníka Václava Česáka odnesli 
Kofe-in za videoklip Jediná, A Banquet jako objev roku, or-
ganizátoři festivalu České hrady obhájili loňské vítězství za 
akci roku a za film roku účastníci ankety označili dokument 
9 a půl se skupinou Imodium. Speciální cenu pořádajícího 

magazínu iReport si odvezli Chinaski. O výsledcích roz-
hodly sms v hlasování fanoušků.

Na Colours of Ostrava vystoupí 
Mike Patton s kapelou Tomahawk
Frontman skupiny Faith No More Mike Patton vystoupí 
s kapelou Tomahawk na 12. ročníku festivalu Colours of 
Ostrava, který se uskuteční od 18. do 21. července v areá-
lu Dolních Vítkovic. Dále jsou nově potvrzeni například 
Woodkid, Inspiral Carpets, Jon Hassell nebo Submotion 
Orchestra. Doplní tak již oznámená jména jako Sigur Rós, 
Jamie Cullum, Damien Rice či Asaf Avidan. Informovala 
o tom ředitelka festivalu Zlata Holušová. Z domácích kapel 
jsou potvrzeni například Tata Bojs, Zrní, Umakart, Květy, 
Pražský výběr, Psí vojáci, Xindl X nebo Wanastowi Vjecy.

Vítězem druhého ročníku 
ceny Apollo je Boris Carloff
Za své album The Escapist si odnesl 60 000 korun od 
Ochranného svazu autorského a sošku od výtvarníka Ma-
xima Velčovského. Vítězné album vybrala desetičlenná po-
rota, která vzešla z hlasování publicistů. Jedním z impulzů 
ke vzniku desky The Escapist byla úmrtí v Carloffově ro-
dině. „Jeho debut je otevřenou rozpravou o věcech, které 
se skutečně staly, a všechny vjemy, které během poslechu 
zaslechnete, jsou hmatatelné, skutečné a mohly se přihodit 
každému z nás. Deska jako celek drží pevně při sobě a díky 
stylové nezařaditelnosti se ani neohraje. Takových se u nás 
letos moc neurodilo,“ uvedl ve své recenzi na musicserveru 
Dan Hájek.
 Sedm nominovaných alb vydaných od začátku listopa-
du 2011 do konce listopadu 2012 vybrala odborná porota 
cen Apollo, kterou tvoří na osm desítek hudebních kritiků, 
publicistů a dramaturgů napříč českou mediální scénou.

Grammy
V americkém Los Angeles byly rozdány prestižní americké 
hudební ceny Grammy v hlavních kategoriích. Ty se letos 
už po 55. rozdělují celkem ve 110 kategoriích zahrnujících 
i jazzovou a klasickou hudbu. Jedna z udělených cen putu-
je i do Česka. Získali ji Markéta Irglová s Glenem Hansar-
dem v kategorii muzikál za album Once.

Zemřel zpěvák a kytarista Bob Frídl
V brněnském hospici zemřel zpěvák Bob Frídl. V 65 le-
tech podlehl rakovině v pokročilém stadiu. V hospici strá-
vil čtyři dny před smrtí, jinak se o něj do poslední chvíle 
starala jeho manželka, řekl ČTK šéf brněnského Divadla 
šansonu Josef Vondrák. Frídlova hudební kariéra začala 
v roce 1967, mezi jeho vzory patřil Bob Dylan, od které-
ho si půjčil umělecké jméno, stejně jako styl vystupování 
s kytarou a foukací harmonikou. Inspiroval se také tvorbou 
Donovana, Leonarda Cohena a později Bulata Okudža-
vy, jehož písně překládal do češtiny. Na vrcholu kariéry 
byl Frídl v sedmdesátých letech. Spolupracoval s řadou 
brněnských umělců, vystupoval sólově v Československu 
i v zahraničí a vydal například desky Jen vítr to ví, Abeceda 
a Všem svým láskám.
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Evropský stabilizační mechanismus
Prezident Miloš Zeman podepíše doplněk lisabonské 
smlouvy, který se týká nového záchranného fondu eurozó-
ny – Evropského stabilizačního mechanismu (ESM). Uvedl 
to v Partii televize Prima Family. Jeho předchůdce Václav 
Klaus měl dokument za zrůdnou a absurdní věc a odmítl 
ho podepsat přes to, že jej schválil parlament a k podpisu 
prezidenta vyzval Senát. Zeman řekl, že se bude řídit roz-
hodnutím parlamentu, byť podpis vnímá především jako 
symbolickou věc. ESM se totiž týká jen zemí platících eu-
rem a podle Zemanova odhadu se ČR k jednotné evropské 
měně připojí nejdříve až za pět let. „Platí takové to, řekně-
me, pochybovačné ano,“ prohlásil nový prezident, který 
sám sebe označil za eurofederalistu a přívržence společné 
evropské měny. Česko je kvůli chybějícímu prezidentské-
mu podpisu poslední zemí EU, která ratifikaci eurovalu za-
tím nedokončila.

Zeman diplomatům řekl, 
že podpoří zahraniční obchod
Nový prezident Miloš Zeman podpoří mezinárodní ob-
chod a do zahraničí přiveze úspěšné zástupce českého 
průmyslu. Řekl to na svém prvním oficiálním setkání se 
zahraničními diplomaty. Zeman zdůraznil, že společným 
úkolem mezinárodního společenství je bojovat proti tero-
rismu. Státy by se podle něj měly vzájemně respektovat 
a nevměšovat se do vnitřních záležitostí jiných zemí, do-
dal. Zeman na setkání s diplomaty svůj projev přednesl 
v angličtině. V jeho závěru uvedl, že během svých zahra-
ničních cest přiveze do navštívených zemí poměrně velké 
výpravy českých podnikatelů. Nový prezident se podobně 
vyjadřoval již před svým zvolením. V lednu řekl, že by chtěl 
podpořit český export podnikáním výprav například do dy-
namických ekonomik Číny, Ruska, Indie či Brazílie.

Zeman oznámil své spolupracovníky, 
kancléřem je Mynář
Kancléřem prezidenta Miloše Zemana je dosavadní před-
seda Strany práv občanů – Zemanovci (SPOZ) ing. Vrati-
slav Mynář. Zemanovou mluvčí je Hana Burianová, která 
tuto funkci zastávala i v předvolební kampani, a ředitelem 
zahraničního odboru se stane diplomat a nynější velvysla-
nec v Austrálii Hynek Kmoníček.

Zeman: Morální autoritou byla církev 
za kardinála Tomáška
Největší morální autoritou byla církev v Česku podle pre-
zidenta Miloše Zemana za působení kardinála Františka 
Tomáška, pak tuto autoritu ztratila. Zeman to řekl v televi-
zi Prima Family. „Církev byla u nás nejsilnější morální au-
toritou za kardinála Tomáška na konci totalitního režimu, 
bohužel po jeho odchodu tuto morální autoritu poněkud 
ztratila,“ uvedl Zeman. Tomášek byl arcibiskupem od kon-
ce sedmdesátých let do roku 1992, zasadil se o svatořečení 
Anežky České. Podle Zemana by se církev měla nyní věno-
vat především sociální oblasti a budovat hospice, kterých 
je v Česku nedostatek.

Zeman se na Hradě setkal 
s britským princem Edwardem
Prezident Miloš Zeman se svou manželkou Ivanou se na 
Pražském hradě setkali s princem Edwardem, nejmladším 
synem britské královny Alžběty II., a jeho manželkou So-
phií. Pár z královské rodiny přiletěl na tři dny do Prahy. 
Ačkoli šlo o soukromou návštěvu, pro Zemana to bylo 
první přijetí zahraničních hostů v jeho nové funkci. Hrabě 
a hraběnka z Wessexu přiletěli do Prahy krátce po druhé 
hodině. Do české metropole je pozvalo britské velvysla-
nectví v Praze a česká pobočka nadace Mezinárodní ceny 
vévody z Edinburghu. Princ Edward je jejím předsedou, 
a proto slavnostně předal v Černínském paláci certifikáty 
35 českým studentům, kteří absolvovali celosvětový vzdě-
lávací program. Princ Edward s manželkou Sophií navštívil 
v Praze i některé vzdělávací a sociální instituce. Edward je 
v Česku již potřetí, poslední návštěvu podnikl v červenci 
roku 2005.

ČR podporuje vstup Rumunska 
do schengenského prostoru
Česká republika z principiálních důvodů podporuje vstup 
Rumunska do schengenského prostoru, prohlásil před no-
vináři po schůzce se svým rumunským protějškem Titem 
Corlatseanem český ministr zahraničí Karel Schwarzen-
berg (TOP 09). Zdůraznil, že odklad rozhodnutí o vstupu 
Rumunska a Bulharska do prostoru volného pohybu osob 
bez hraničních kontrol, o kterém rozhodli ministři vnitra 
zemí EU, je nešťastný. Zdůraznil, že je zásadním zastán-
cem principu rovnoprávnosti všech členských zemí unie 
a spravedlivého přístupu k nim. ČR podle ministra zahra-
ničí podporuje také vstup Rumunska do Organizace pro 
hospodářskou spolupráci a rozvoj (OECD), takový krok 
pokládá za vizitku vyspělosti země.

Zemanova návštěva v Afghánistánu 
závisí na bezpečnostní situaci
Návštěva prezidenta Miloše Zemana u českých vojáků v Af-
ghánistánu bude záviset na bezpečnostní situaci v zemi. 
Pokud to ozbrojené střety mezi koaličními silami a povstal-
ci dovolí, Zeman bude moci příslušníky armády navštívit. 
V programu by pak mohl mít i jednání s afghánským pre-
zidentem Hamídem Karzáím. Řekl to náčelník generálního 
štábu Petr Pavel. První náměstek ministra obrany Vlastimil 
Picek Zemanovo rozhodnutí navštívit vojáky působící v za-
hraniční misi uvítal. Zeman svůj záměr oznámil v minulých 
dnech s tím, že o přesném termínu se jedná. V afghánské 
provincii Lógar ukončil k počátku února po pěti letech prá-
ci český provinční rekonstrukční tým. V zemi nyní pracují 
čeští vojáci v provincii Wardak, kde školí afghánské vojáky 
a policisty. Další čeští vojenští odborníci, například che-
mici, chirurgové a letečtí instruktoři, působí na základně 
KAIA u Kábulu.

Vláda schválila zavedení koncesí 
na prodej alkoholu
Prodej tvrdého alkoholu se zpřísní. Vláda schválila zave-
dení koncesí na prodej lihovin. Návrh novely zákona o živ-
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nostenském podnikání, která koncese zavádí, reaguje na 
loňskou kauzu s pančovaným alkoholem, kdy metanol při-
míchávaný do alkoholických nápojů připravil o život čtyři 
desítky lidí. Novela má zajistit lepší kontrolu obchodníků 
s lihem a lihovinami a měla by omezit prodej nezdaněného 
a nekvalitního alkoholu. Odhadovaný počet podnikatelů, 
kterých se zákon dotkne, je více než 229 000. Podnikatelů, 
kteří mohou na základě volné živnosti prodávat lihoviny 
a líh, je celkem 1,9 milionu. Prodávat líh a lihoviny mohou 
rovněž jejich výrobci, těch je 296.

Země V4 chtějí mít v roce 2016 
společnou bojovou skupinu
Vedoucí představitelé Polska, Česka, Slovenska a Maďar-
ska, sdružených do takzvané Visegrádské čtyřky, a rovněž 
Francie a Německa se ve Varšavě vyslovili pro prohlou-
bení vojenské spolupráce. Polský premiér Donald Tusk 
zároveň po jednání ministrů obrany visegrádských zemí 
oznámil, že tato čtveřice chce do roku 2016 vytvořit spo-
lečnou bojovou skupinu. Předseda české vlády Petr Ne-
čas doplnil, že by v ní mělo působit několik stovek českých 
vojáků. Podle prvního náměstka českého ministra obra-
ny Vlastimila Picka je ČR připravena do takzvané „battle-
group“ vyčlenit až 800 vojáků a tři transportní vrtulníky 
Mi-171Š. Společná bojová skupina by měla mít celkem  
3 000 osob.

ČR po eurovolbách v roce 2014 
přijde o jednoho europoslance
Česká republika po evropských volbách v roce 2014 při-
jde o jedno křeslo v Evropském parlamentu, nově bude 
mít 21 mandátů. Úpravu odsouhlasil Evropský parlament. 
Změna souvisí s nadcházejícím červencovým vstupem 
Chorvatska do Evropské unie a s lisabonskou smlouvou, 
která maximální počet europoslanců stanoví na 751 mís-
to dosavadních 754 zákonodárců. O jedno křeslo přijde 
celkem dvanáct států, kromě Česka jsou to například Ra-
kousko, Maďarsko či Portugalsko. Změna v počtu euro-
poslaneckých křesel připravovaná pro nadcházející rok 
nebude poslední. Parlament chce do roku 2015 předložit 
nový návrh, který umožní přidělovat mandáty objektiv-
ním, spravedlivým a transparentním způsobem. Tento sys-
tém by měl zohledňovat demografický vývoj v členských  
státech.

Schwarzenbergovi se nelíbí změna 
postoje Německa k ruským vízům
Česká republika je skeptická k tomu, že Německo změnilo 
postoj a je pro zavedení bezvízového styku zemí EU s rus-
kými státními představiteli. Novinářům to po jednání mi-
nistrů zahraničí zemí Evropské unie v Bruselu řekl šéf české 
diplomacie Karel Schwarzenberg. Ministři na pravidelné 
schůzce probírali situaci v Rusku i v souvislosti s procesem 
s Magnitským – ruským auditorem, který upozorňoval na 
korupci v nejvyšších ruských kruzích, sám byl poté obviněn 
z daňových úniků a za podezřelých okolností zemřel ve 
vyšetřovací vazbě v Moskvě. „V 21. století je unikátní sou-
dit mrtvého člověka,“ řekl český ministr, podle něhož jde 
o pozoruhodný návrat do středověku.

Schwarzenberg je proti dodávkám 
zbraní syrským povstalcům
Proti uvolnění zbrojního embarga na dodávky určené vál-
čícím stranám v Sýrii a proti případné intervenci v Sýrii se 
v Bruselu vyslovil český ministr zahraničí Karel Schwarzen-
berg. Zbraní je tam dost, prohlásil. Zároveň připustil, že 
Evropská unie nemůže pro vyřešení syrského konfliktu 
mnoho udělat. V únoru mimo jiné pod tlakem Británie po-
volila Evropská unie dodávat syrské opozici pancéřovaná 
vozidla a nebojové vojenské vybavení. Britský ministr za-
hraničí William Hague řekl, že Londýn již posílá rebelům 
například terénní vozidla a neprůstřelné vesty. Schwarzen-
berg odmítl možnost intervence. „Bylo by tam ještě víc 
mrtvých. Je to velmi složitá země s nesčetnými menšinami 
a náboženskými skupinami,“ řekl.

Poslanci podpořili přísnější podmínky 
pro obchod se zbraněmi
Poslanci v prvním čtení podpořili vládní novelu, která 
zpřísňuje podmínky pro vývoz i dovoz zbraní a střeliva při 
obchodování se zeměmi EU i mimo unii. Novela reaguje 
na nové nařízení Evropského parlamentu, které se týká ne-
dovolené výroby střelných zbraní, střeliva a obchodování 
s tímto materiálem. Jako novinku zavádí novela možnost 
pozastavit obchodníkům se zbraněmi právo využívat jejich 
povolení. Ministerstvo průmyslu to bude moci udělat, po-
kud to bude nutné kvůli ochraně mezinárodních závazků 
nebo bezpečnostních zájmů.

Sněmovna podpořila dorovnávání 
důchodů lidí, kteří pracovali v SR
Sněmovna podpořila novelu o dorovnávacím příplatku 
k důchodům pro lidi, kteří před rozpadem federace pra-
covali na Slovensku nebo pro slovenské firmy, a mají kvůli 
tomu nižší starobní penze. Předloha míří k posouzení do 
sociálního výboru. Nárok na peníze by podle ní měli mít 
žadatelé, kteří v někdejším Československu platili sociální 
odvody aspoň 25 let a za Česka před rokem 1996 aspoň 
rok. Dorovnávací přídavek má být podle novely samostat-
nou dávkou, která bude vyplácena jen spolu s českým dů-
chodem. Přídavek by mohli dostat třeba lidé, kteří před 
rozdělením státu bydleli v Česku a jejich zaměstnavatel 
sídlil na Slovensku. Částka má být stanovena jako rozdíl 
mezi případným důchodem, který by žadatel dostával za 
českých podmínek, a součtem skutečné české a slovenské 
penze. Podle ministryně Ludmily Müllerové (TOP 09) by 
měla činit v průměru kolem 1 100 korun měsíčně a celkové 
náklady za celou dobu výplat se odhadují na 3,8 miliardy 
korun.

Bendl: Církve zatím žádají 
o 3 676 pozemků a 12 staveb
Církve a náboženské společnosti podaly k polovině března 
66 výzev k vrácení nemovitostí podle restitučního zákona. 
Výzvy pocházejí od patnácti subjektů. Požádaly o převod 
3 676 pozemků a dvanáct staveb, řekl poslancům ministr 
zemědělství Petr Bendl (ODS). Počet žádostí podle něho 
roste. V lednu jich bylo 16, v únoru 24 a v březnu do půlky 
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by stát mohl církvím vrátit až 30 000 hektarů zemědělské 
půdy. Lesy ČR blokují pro restituce asi 142 000 hektarů 
lesních pozemků. To je asi 11 procent lesů, na kterých hos-
podaří. Církve by od státu mohly dostat majetek v hodnotě 
zhruba 75 miliard korun. Za nemovitosti, které se pod-
le zákona nevydávají, mají církve získat finanční náhradu 
59 miliard korun během třiceti let.

Vláda je pro záměr památkového zákona, 
má zlepšit péči o památky
Vláda schválila věcný záměr památkového zákona. Norma 
má vylepšit systém péče o kulturní dědictví. Vláda chtě-
la stanovit rovnováhu mezi ochranou kulturních památek 
a právy vlastníků památek nebo nemovitostí v památko-
vých zónách. Paragrafové znění zákona má být do vlády 
předloženo do září. Zákon, jenž má nahradit normu plat-
nou přes dvacet let, by měl zjednodušit konstrukci osvobo-
zení od daně z nemovitostí u kulturních památek. K těm, 
kdo mohou žádat o peníze z veřejných zdrojů, by se měli 
nově přidat i vlastníci nemovitostí, které nejsou kulturní-
mi památkami, ale nacházejí se na území památkové zóny 
a rezervace.

Teroristé by mohli přesunout těžiště aktivit 
do ČR, varuje vnitro
Česká republika by se vzhledem ke své mezinárodní pozici 
mohla stát zemí, do níž teroristé přesunou těžiště svých ak-
tivit. Upozorňuje na to Strategie ČR v boji proti terorismu 
na letošní rok, kterou schválila vláda. Největším rizikem 
pro ČR je však podle dokumentu to, že je nejen tranzitním 
místem pro lidi podezřelé z terorismu, ale i prostorem pro 
jejich krátkodobý pobyt. Zpráva v této souvislosti připomí-
ná útok na izraelské turisty, který se odehrál loni v červenci 
na letišti v bulharském Burgasu a při němž zemřelo včet-
ně atentátníka sedm lidí. Hlavní prioritou ČR v boji proti 
terorismu zůstává zejména zlepšování komunikace a spo-
lupráce mezi zainteresovanými subjekty. Státní orgány by 
však neměly podceňovat ani riziko radikalizace některých 
občanů ČR, věnovat by se měly podle strategie také začle-
ňování cizinců do společnosti.

Policie: Počet nelegálně pobývajících lidí 
v ČR loni mírně vzrostl
Počet nelegálních pobytů v České republice v loňském 
roce mírně vzrostl. Loni podle policie pobývalo v ČR ne-
oprávněně 3 476 cizinců, předloni to bylo zhruba o 200 
méně. Policisté také v loňském roce odhalili větší počet 
nelegálních překročení vnější schengenské hranice na me-
zinárodních letištích v Česku. Novinářům to oznámil šéf 
cizinecké policie Milan Majer. Nejvíce v ČR pobývají ne-
legálně Ukrajinci, Rusové a Vietnamci. Cizinecká policie 
přitom eviduje přes 430 000 legálně pobývajících cizích 
státních příslušníků, zhruba polovina z nich má v ČR trva lý  
pobyt.

Klaus nechce být jen divákem dění v zemi
Václav Klaus nehodlá být po odchodu z Pražského hradu 
pouhým divákem. Řekl to ve svém posledním televizním 

projevu ve funkci prezidenta. Zdůraznil, že možnost vyko-
návat funkci hlavy státu pro něj byla obrovskou poctou. 
V obou svých pětiletých funkčních obdobích se snažil při-
spívat k zachování ČR jako suverénního státu a zdůraznil, 
že mu není a nebude jedno, co se v ČR děje. „Nehodlám být 
pouhým divákem, když jde o tak mnoho,“ zdůraznil. Záro-
veň mimo jiné varoval před diktátem politické korektnosti 
a laciným moralizováním. V projevu znovu odmítl kritiku 
své novoroční amnestie. Podle něj bylo jediným smyslem 
této kritiky očernit celé jeho prezidentské působení.

Sociální demokracie si na sjezdu 
zvolila nové vedení
V Ostravě skončil dvoudenní 37. sjezd ČSSD. Sociální de-
mokraté si na něm zvolili své vedení. Staronovým před-
sedou strany zůstává Bohuslav Sobotka. Při své volbě 
neměl protikandidáta. Prvním místopředsedou ČSSD zů-
stal jihomoravský hejtman a předseda Asociace hejtmanů 
Michal Hašek. Místopředsednická místa obhájili také Zde-
něk Škromach, Lubomír Zaorálek a Martin Starec. Nově se 
místopředsedou ČSSD stal plzeňský hejtman Milan Cho-
vanec. Místo vyhrazené pro ženu připadlo v opakované 
volbě senátorce Aleně Gajdůškové. Své místo ve vedení 
strany naopak neobhájil senátor a prezidentský kandidát 
sociálních demokratů Jiří Dientsbier.
 Delegáti sjezdu také schválili změny stranických sta-
nov, které omezí hromadné nábory nových členů. V plat-
nosti zůstává takzvané bohumínské usnesení z roku 1995. 
Dokument sociálním demokratům zakazuje spolupráci 
s komunisty na vládní úrovni. Podle Sobotky není důvod 
pro jeho zrušení. Přesto o něm delegáti hlasovali. Jasná 
většina byla ale pro zachování platnosti usnesení. Sjezd 
ČSSD schválil návrh programových priorit strany s názvem 
„2014: Nový začátek pro naši zemi“. Materiál, předložený 
místopředsedou Lubomírem Zaorálkem, má osm kapitol. 
Zdůrazňuje, že pokud ČSSD v roce 2014 dokáže vyhrát 
volby do Poslanecké sněmovny, bude mít šanci prosazo-
vat sociálně spravedlivou politiku, založenou na svobodě 
a solidaritě v rozsahu, jaký od roku 1989 neměla. Progra-
mové priority se zabývají růstem zaměstnanosti, konku-
renceschopností a solidaritou. Počítá nejen se zavedením 
progresivního zdanění fyzických osob, ale také s postup-
ným zvyšováním minimální mzdy na 12 000 korun do roku 
2018. Zdůrazňuje též, že nastartování hospodářského růs-
tu se musí opírat o podporu českého exportu do EU i mimo  
unii.
 Sociální demokraté se po sjezdu strany chtějí zaměřit 
na obměnu své stínové vlády. Její novou podobu představí 
během několika týdnů. Fungování stínové vlády by podle 
něj mělo být účinnější a zároveň by její členové měli být 
známější veřejnosti. Projev na sjezdu přednesl jeho čest-
ný host – slovenský premiér a předseda tamní sociální 
demokracie SD-Smer Robert Fico. Sobotkovi doporučil, 
aby v případě úspěchu v parlamentních volbách sestavil 
jednobarevnou vládu. Přestože se tohoto kroku na Sloven-
sku obával, ukázalo se, že samostatné vládnutí má spíše 
výhody. Evropa a svět podle něj v současné krizi potřebují 
standardní sociálnědemokratické hodnoty. Ve vystoupení, 
které delegáti ČSSD několikrát přerušili potleskem, zdů-
raznil, že pro úspěch v politice je nutná stranická jednota 
a ve vládě ochota přijímat nepopulární opatření i za cenu 
dočasného poklesu popularity.
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Majitel Agrofertu Babiš se stal 
znovu šéfem hnutí ANO 2011
Majitel zemědělsko-chemického impéria Agrofert Andrej 
Babiš byl na celostátním sněmu zvolen do čela politického 
hnutí ANO 2011. Sněm zvolil pět místopředsedů. Nové ve-
dení by mělo stranu dovést do parlamentních voleb v roce 
2014. Babiš, který bývá označován za jednoho z nejvliv-
nějších a nejbohatších podnikatelů v Česku, se už loni na 
ustavujícím sněmu postavil do čela ANO 2011. Místopřed-
sedkyní se stala bývalá náměstkyně ministerstva pro místní 
rozvoj, manažerka hnutí Věra Jourová, která v minulosti 
čelila obvinění z korupce. Soud ji ale nakonec očistil. Dal-
šími místopředsedy jsou členka organizační sekce hnutí 
Jana Valinčičová, předseda krajského hnutí v Moravsko-
slezském kraji Petr Harvánek, karlovarský předseda strany 
Jan Hammer a zlínská předsedkyně Hana Greplová.

Klaus uvedl knihu, která shrnuje 
texty z desátého roku na Hradě
Bývalý prezident Václav Klaus představil svou novou knihu 
s názvem Rok desátý. Poslední svazek desetileté série shr-
nuje prezidentovy texty, projevy a rozhovory z jeho posled-
ního roku působení na Hradě. Svazky pokládá Klaus za 
dokument doby, které odrážejí, co skutečně hlava státu ten 
který rok dělala. Poslední ze série knih obsahuje stejně jako 
předchozí svazky v první části zásadnější texty k „české 
státnosti“. Další kapitoly se zabývají „evropskou integrací 
bez iluzí“, domácí politikou, zahraniční politikou, ekono-
mikou či bojem za svobodu a demokracii. Jedna z kapitol, 
kterou dnes Klaus označil za možná užitečné čtení, se týká 
zákonů a jejich prezidentských vet. V knize jsou také jeho 
zápisky z cest, které v roce 2012 posílal do novin ze svých 
návštěv v cizině. Jeho první zahraniční cesta mimo úřad 
hlavy státu vedla do USA.

Občanská společnost je podle 
Schwarzenberga pro demokracii nezbytná
Role občanské společnosti při rozvoji a ochraně lidských 
práv je nezastupitelná, a pokud ji některý stát není schopen 
bránit, musí nastoupit úsilí mezinárodního společenství. 
Demokratický svět nesmí zapomínat na občanské aktivis-
ty v zemích, kde čelí represi. Na zasedání Rady OSN pro 
lidská práva v Ženevě to prohlásil český ministr zahraničí 
Karel Schwarzenberg. „Naneštěstí, v posledních několika 
letech zaznamenáváme znepokojující světový trend – ros-
toucí nátlak na civilní společnost. Za uplynulých šest let 
zavedlo přes padesát vlád nová omezení vůči nevládním 
organizacím,“ řekl ministr. Podle něj občanská společnost 
prakticky neexistuje v KLDR a v Eritreji. Kritizoval také po-
měry v Íránu a upozornil na omezování činnosti nevládních 
spolků v Rusku a Egyptě.

Papežem se stal argentinský 
kardinál Jorge Mario Bergoglio, 
který přijal jméno František
Papež z balkónu baziliky sv. Petra pozdravil věřící, požádal 
je o modlitbu pro bývalého papeže Benedikta XVI. a záro-
veň všem požehnal. „Děkuji Vám za přijetí,“ řekl nově zvo-
lený papež davu na Svatopetrském náměstí a udělil první 

požehnání. Nejdříve se ale pomodlil za emeritního papeže 
Benedikta XVI. Papež vyzval k modlitbě za celý svět a za 
bratrství v církvi. Rovněž poprosil věřící, aby se modlili i za 
něj. Prohlásil, že kardinálové, kteří ho zvolili, jej „šli hledat 
až na konec světa“.
 Bergoglio je také prvním zámořským papežem, jenž 
usedá na papežský stolec. Po více než 1 200 letech je prv-
ním papežem, který se narodil mimo Evropu. Tím před-
chozím byl Řehoř III., který pocházel ze Sýrie a katolickou 
církev vedl v letech 731-741. I před ním zasedlo na Petrův 
stolec několik mimoevropských papežů, vesměs původem 
z afrických či asijských provincií někdejší římské říše.
 V pořadí 266. papeže čeká těžký úkol. Římskokatolická 
církev totiž nyní čelí řadě skandálů včetně obvinění kněží 
z pedofilie. Římskokatolická církev je jednou z největších 
církví na světě, hlásí se k ní více než 1,2 miliardy věřících.

Havlova cena má být srovnatelná 
se Sacharovovou cenou
Nově vzniklá Cena Václava Havla za lidská práva by měla 
být svým významem v evropském měřítku srovnatelná 
s nynější Sacharovovou cenou, kterou uděluje Evropský 
parlament již více než dvacet let. Cena Václava Havla za 
lidská práva nahrazuje cenu lidských práv Parlamentní-
ho shromáždění Rady Evropy (RE), uvedlo ministerstvo 
zahraničí. Dohodu o udílení mezinárodní ceny za přínos 
v oblasti lidských práv v Černínském paláci podepsali zá-
stupci Knihovny Václava Havla, Nadace Charty 77 a Parla-
mentního shromáždění Rady Evropy. Cena Václava Havla 
bude udílena každoročně za mimořádný přínos jednotlivce 
či nevládní instituce k ochraně lidských práv. Ministerstvo 
zahraničí uvedlo, že cena lidských práv Parlamentního 
shromáždění Rady Evropy byla vytvořena v roce 2007 
a dosud byla udělována každý druhý rok. Například v roce 
2011 byla udělena ruské nevládní organizaci Výbor proti 
mučení. Budoucí laureáti Havlovy ceny budou vedle di-
plomu a trofeje dostávat také odměnu ve výši 60 000 eur 
(asi 1,5 milionu korun). Vznik ceny ohlásila jak nadace, 
tak Havlova knihovna v prosinci roku 2011 poté, co bývalý 
prezident a dramatik Václav Havel zemřel.

Zemřel jeden z představitelů 
pražského jara Čestmír Císař
Jeden z hlavních představitelů reformního směru KSČ z še-
desátých let Čestmír Císař zemřel v neděli 24. března po 
dlouhé těžké nemoci ve věku 93 let. Císař se do vysoké 
politiky dostal v roce 1963, kdy se stal tajemníkem ústřed-
ního výboru KSČ. V letech 1963-1965 byl ministrem škol-
ství a kultury. Poté byl pro své liberální postoje z funkcí 
odvolán a poslán do Rumunska jako velvyslanec. Zpět ho 
povolal na jaře 1968 tehdejší šéf československých komu-
nistů Alexander Dubček. Po rezignaci prezidenta Antonína 
Novotného se Císař stal jedním z prezidentských kandidá-
tů. Kandidatury se však vzdal ve prospěch generála Lud-
víka Svobody. V letech 1968-1969 byl předsedou České 
národní rady. Jako člen reformního komunistického hnutí 
byl v následujících letech zbaven všech politických funkcí. 
Císař patřil v roce 1989 k zakladatelům Klubu za demo-
kratický socialismus Obroda. V letech 1991 a 1992 byl ne-
celý rok stálým československým představitelem u Rady 
Evropy.
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Jak si zavrhovaný kovboj úctu amerických elit vydobyl
Podzim 1980. Dva čerství exulanti navštíví New York v horké fázi prezidentské kampaně. Jejich přáteli jsou spisovatelé 
a divadelníci, logicky tedy podobné typy jako oni. A všichni hřímají – Stop kovbojovi! Tak je zván americký herec a repub-
likánský guvernér Ronald Reagan, jenž hodlá vyhnat z Bílého domu miláčka intelektuálů Jimmyho Cartera.
 Jak první Carterovo období, tak jeho volební sliby cílí k dalším ústupkům Sovětskému svazu, neboť jen tím, tvrdí, může 
být zachráněn světový mír. Vyhnanci však souhlasí s Reaganem, když označuje „pax sovětica“ za cestu k sebevraždě de-
mokracií a hlásá, že načalstvo Kremlu rozumí jen síle; jsou proto pasováni na reakcionáře. Finální večer stráví v bytě své 
nakladatelky Joan Daves, pak se s ní mají přemístit do velkostanu pro deset tisíc Carterovců. Elektronická volba předvádí, 
jak odevšad z mapy USA vyhání slon, symbol republikánů, demokratického osla. Joan pláče nad koncem míru. Cestou 
k hotelu míjejí Češi Carterův hangár; přežírají i ožírají se tam jen číšníci a bezdomovci.
 Krátce nato Reagan postaví proti sovětským raketám v Evropě moderní americké a teprve pak vyjednává. Když v roce 
1988 jeho prezidentství končí, leží „Říše zla“ bez války na lopatkách a Joan přiznává, že kovboj byl největší prezident po 
Rooseveltovi.
 Zima 2013. Občan jako já, který si nepřál na Hradě favorizovaného muže, jenž vstupem do KSČ po okupaci svého 
státu s ní vyslovil souhlas, měl náhle problém, když se do finále dostali dva kandidáti, z nichž každého by byl volil proti 
němu. Teď ale soupeřily dvě vysoké kvality, v nichž jen skalní fandové toho či onoho viděli různou podobu ďábla, ač jsou 
oba dva normální lidé z masa a hříchů. Pokusil jsem se tu definovat vlastní rozpor i pro jiné: Kdo chce prezidenta, kterého 
by hned akceptoval svět, ví, že má volit Karl Schwarzenbergera; kdo chce prezidenta, který by uměl českou společnost 
vzkřísit z komatu, ví, že má volit Miloše Zemana. Sám jsem pak dvakrát volil druhou variantu a hlásil se k ní i před přáteli, 
logicky podobnými typy jako jsem já; jelikož byli vesměs šokováni, rozvedl jsem své zásadní důvody:
 Jako byla v roce 1980 Amerika, je v roce 2013 i Česká republika zmatená a rozpolcená. Scelovat ji může jen velmi silná 
osobnost schopná oslabit nepravdy, jimiž myl mozky občanů dosluhující prezident; deset let hysterické kampaně proti Ev-
ropské unii zanechalo hluboké stopy. Aby první muž dokázal vyvrátit tvrzení, že Češi ztratili vstupem do ní sotva nabytou 
samostatnost, musí z pozic příznivce Unie konstruktivně zkrotit bruselskou byrokracii, která ty obavy lecčíms živí.
 „Pokud chceš být prezidentem republiky skutečně a především,“ stálo před půl rokem v osobním dopise staršímu 
z kandidátů a dávnému příteli KS, „odhoď zátěž, kterou je už funkce ministra zahraničí, natož role předsedy vládní stra-
ny, jenž musí držet basu s koalicí.“ Nyní se zdá, že právě rozhodnutí hrát současně za tři kluby oslabilo nejen jeho nasa-

Pavel Dostál (25. 2. 1943, 
Olomouc – 24. 7. 2005, 
Brno) byl český divadelní 
dramaturg, textař, scenáris-
ta, režisér, publicista a po 
sametové revoluci politik, 
poslanec Sněmovny národů 
Federálního shromáždění za 
Občanské fórum, od deva-
desátých let poslanec Posla-
necké sněmovny za ČSSD, 
v letech 1998-2005 ministr 
kultury ve vládě České re-
publiky. Na postu ministra 

kultury ČR působil ve vládě Miloše Zemana, vládě Vladi-
míra Špidly, vládě Stanislava Grosse a krátce i ve vládě Ji-
řího Paroubka, byl nejdéle sloužícím ministrem. Do čela 
kulturního rezortu jej přivedl v roce 1998 sociálnědemo-
kratický premiér a jeho přítel Miloš Zeman. Jako ministr 
kultury se po dlouhou dobu pohyboval na špici žebříčku 
nejoblíbenějších politiků, profiloval se jako emotivní řeč-
ník, ale zároveň člověk otevřený cizím názorům a ideolo-
gicky tolerantní.
 Kultuře nedokázal získat z rozpočtu více peněž, ale 
i přesto si udržel přízeň „kulturní fronty“.
 Pavel Dostál svou nejen politickou kariéru založil na 
osobní integritě, bezprostřednosti a živelnosti, proto mu 

VZpoMÍNkA

Pavel Dostál

i jeho odpůrci vyslovovali obdiv. Českou politiku obohatil 
spíše svými morálně volními vlastnostmi než nějakými stát-
nickými skutky, ale to rozhodně není málo, píše ve svém 
článku: Pavel Dostál: Šála a náušnice Martin Zvěřina.
 Pavel Dostál pocházel z Olomouce a celý život zastával 
levicové názory. Vyučil se chemikem, v roce 1962 vstoupil 
do komunistické strany, aby ji opustil po srpnové invazi 
vojsk Varšavské smlouvy do Československa. V šedesátých 
letech působil v divadle a podílel se na protiokupačním 
vysílání Československého rozhlasu. Za normalizace pro-
to směl pracovat jen v dělnických a technických profesích. 
Napsal ale také například s Miroslavem Horníčkem hru 
Premiéra aneb Nad smetištěm hvězdy (1988).
 Do divadla se několikrát nakrátko v devadesátých le-
tech vrátil, většinou se však věnoval politice. V roce 1990 
byl zvolen do Federálního shromáždění, o rok později 
vstoupil do Československé sociální demokracie. Působil 
v olomouckém zastupitelstvu, od roku 1996 byl členem 
Poslanecké sněmovny Parlamentu ČR. V letech 1998-2005 
až do své smrti působil na postu ministra kultury ČR.
 Od roku 2000 ministři kultury oceňují rezortní medailí 
Artis Bohemiae Amicis významné osoby či spolky, které cí-
levědomě přispěly nebo přispívají k šíření dobrého jména 
české kultury v tuzemsku i v zahraničí.
 Této pocty se z rukou ministra Pavla Dostála na Českém 
velvyslanectví ve Vídni v roce 2002 dostalo také Kulturní-
mu klubu Čechů a Slováků v Rakousku.
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zení v kampani, ale vzbudilo dojem mnoha voličů, že ten státní mu neleží na srdci tolik, aby pro něj opustil ministerský  
i stranický.
 Jeho oponent MZ šel za jasným cílem a dokázal se proměnit z jezevce v aligátora. Může se to jevit jako málo ušlechtilé, 
ale budí to naději na úspěch v hlavním zápase, jenž na něho čeká: přiřadit se právě proto, že uznává výhody velké a tím 
i mocné Evropy, k reformátorům procesu sjednocení, kteří chtějí dát Unii vše, co mít musí, aby fungovala pro všechny, ale 
vlastní zemi zaručit svébytnost, jakou si historicky zaslouží. Jeví se mi, že v tom je s přihlédnutím k rostoucí vlivuchtivosti 
bruselské centrály obrazné aligátorství výhodou.
 Setkal jsem se s příštím prezidentem víc než letmo jen třikrát v životě, ale mnohahodinové otevřené hovory na žhavá 
témata dovolí člověku s jistou životní zkušeností udělat si o něm přesnější obraz, než vytvářejí komentátoři, pokud hodno-
tí pouze minulost. Že ta ho jako každého špičkového politika úměrně poznamenala, může v něm velmi pravděpodobně 
vybudit vůli docelit svůj portrét pozitivně. Musel by se stát přes noc slaboduchým, aby oplácel staré fauly a mstil se jako 
jeho malorysý předchůdce třeba tím, že toho, kdo se mu znelíbil, vymazal z mobilu a dal škrtnout z oslav státních svátků. 
A nebyl by to přece muž z Vysočiny, kdyby nevložil svou ctižádost i čerstvou energii do úsilí dokazovat slovy i činy, že jeho 
příznivci měli k volbě dobrý důvod a odpůrci v něm mohou po čase spatřit prezidenta všech. K tomu ale patří i nutnost 
zbavit české kníže nařčení, že kdy stranilo revanšistům, a patří k tomu pochopení, že noviny, v nichž mohu psát i já, nejsou 
jejich tribunou, a pokud zdejší redaktoři zemanům nepřáli, tak ne na příkaz, ale z přesvědčení.
 Je mi líto, že i pár spojenců z těžkých dob zapomnělo před volbou a po ní na poselství Charty 77: Spojujeme se proti 
totalitě, abychom se mohli v demokracii svobodně rozdělit! Čest ne-vítězi, který má teď šanci naplno rozTOPit kotle své 
strany, aby vrátila tah české pravici, jejíž ODSedlaný tahoun kulhá k porážce. Sláva vítězi, který dostal možnost nabudit 
celou společnost a přesvědčit kritiky po vzoru Reagana tím, že bude lepší, než je. 

215. Trilobit Pavla Kohouta pro Mladou frontu DNES

O destruktivních důsledcích nenahlášeného použití humoru
Když jsem se v roce 1979 vyhazovem ocitl v exilu, došlo mně, že mi uzmuli klíčový nástroj k výkonu mého řemesla: češti-
nu. Rozhodl jsem se přednostně si vyrobit náhradní řeč výběrem z trojice jazyků, jež mi dosud sloužily k planému plkání. 
S lítostí jsem odložil dobrou ruštinu, když mě nazvala predátěĺom (zrádcem), i slušnou angličtinu, neboť ta by mě odvedla 
over the big puddle (za velkou louži). Vyhrála to spolu s Rakouskem němčina.
 Skvělé snímky maďarského přítele-veterináře Thomase Davida, který po celém glóbu fotil fešné figuríny z výkladů, až 
se zdály být živé, mi vnukly námět: Hospodin dá Adamovi šanci, aby si vybral novou Evu podle svého gusta. Šestadvaceti 
barevným portrétům krásek jsem dal ženská křestní jména od A po ZET, a tři měsíce četl od rána do noci německý slovník, 
odkud jsem vypisoval výrazy, z jakých by se dal pro každou složit příběh s výlučným použitím její iniciály. Česky by to znělo 
asi tak:
 „Anna, atraktivní architektka s apartmánem adaptovaným v ateliér, animírovala Adama anýzovými aperitivy, aby 
absolvoval alespoň aprobační akt amanta, avšak: agresivní abstinentka, arogantní agitátorka, autorka antiatomových 
apelů a ambiciózní aktivistka alternativních akcí absolutně anulovala akceptanci, atakovala Adamovu autoritu. Adieu, 
amore, ad acta, Anno!“
 Dílo kvetlo, „Marie“ už vyplnila celou stranu a pojala i německy složenou tasemnici s jedenácti m – „Mekkamusel-
mannenmassenmeuchelmördermarmormonumentenmacher“ (budovatelé mramorových pomníků úkladným masovým 
vrahům muslimů v Mekce). Příběh si žádal, aby každá testovaná nevěsta měla vadu, takže Adam se po svém castingu 
kajícně vrátí k Evě. Od roku 1983, kdy fotokniha Puppenmenschen (Loutkolidé) vyšla, mohu německy i psát a myslet jako 
v mateřštině. Brzy po vydání přinesl však obávaný evropský měsíčník emancipovaných žen Elle (Ona) zdrcující odsudek:
 „Český spisovatel bohužel prokázal, že i mezi autory proslulé Charty 77 byli misogyni považující osoby ženského pohla-
ví za pouhé loutky. Celá jeho kniha je frontální útok na schopnost žen úspěšně se angažovat a cokoliv dokázat. Redakce 
mu proto uděluje potupný putovní titul Paša měsíce.“ O pár let později jsem čekal na svůj výstup v šatně německé televize 
ZDF. Vstoupila vznešená dáma. Ze zvyku jsem vstal, pozdravil, pomohl jí z kabátu, nabídl židli a zeptal se, přeje-li si při-
nést něco k pití. Když jsem jí posloužil kávou a zapálil cigaretu, došlo mi, že je to velkovévodkyně feministek a vydavatelka 
Elle, Alice Schwarzer. Otázala se – Odkud jste, mladý muži? – Z Prahy. – Ach! Tak v Praze kavalíři ještě nevymřeli. A kdo 
že jste? – Jsem váš Paša měsíce! Po objasnění mě přísně pokárala – Ale pak jste měl ve své knize předem uvést, že užijete 
humoru!!
 Těsně před závěrem naší prezidentské volby padla v televizním duelu tato slova:
 „Knížata měla právo první noci a díky tomu zdegenerovala, protože své nevolnice nemusela znásilňovat, vydávat na 
to energii. Zatímco my zemani jsme si právo, nejen v sexuální oblasti, museli vždycky těžce vybojovat a proto jsme nezde-
generovaní.“
 Kdyby to řekl televizní bavič, publikum by se asi zasmálo a sotva by nějaká divačka práskla studiovými dveřmi. Pro-
hlásil to však uchazeč o křeslo hlavy státu, a osm vážených českých paní slyšelo v tom šprochu potupu všeho ženství. Na 
vrcholu kampaně ztrestaly viníka salvou tiskových anoncí:
 „Považujeme výrok za hrubý, urážlivý a nepřípustný z úst jakéhokoli muže, natožpak kandidáta na úřad prezidenta 
naší země.“
 Tři z nich, Jiřinu Šiklovou, Danielu Kolářovou a Kláru Issovou, znám osobně a prostředkují mi úctu i k ostatním. Těžko 
jsem si je však představil, jak podobny hloučku autorů Charty dlouhé hodiny společně váží každé slovo svého poselství, 
aby teď už svobodně obešly redakce a složily se pak na zaplacení celostránkových inzerátů hned v několika denících. Jejich 
obliba knížete, ostatně podobná mé, jenž jsem ho nevolil, ale ani mu neškodil, byla patrně zneužita verbíři.
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malé námahy většiny nás mužů nemodré krve, než jsme dosáhli kýženého cíle ve volné soutěži; a věda se dávno shodla, že 
sňatky v každé uzavřené komunitě hrozí zavinit genetické poškození potomstva. Nešlo tedy žádnopádně o pomluvu, nýbrž 
o poněkud svérázné zpestření nadcházející výměny vážných názorů. Obvinění z degenerace mohl sotva kdo vztáhnout 
na naše kníže schwarzenbergské trpící leda podobnou neohebností jazyka, jaká zrozkošňovala i Václava Havla. A dosud 
známé rešerše o autoru citátu nepotvrzují, že Miloš Zeman je sexuální maniak a zvlášť násilný plenitel ženských klínů.
 Dalo se tedy soudit, a valná část voličů i usoudila, že jde o jeden z jeho běžných bonmotů oživujících vzpomínku na 
sebezpytný dvouverš Vítězslava Nezvala: „Mé verše jsou hejno divokých hus. Některá doletí, některá spadne.“ K čemuž 
však nutno dodat, že tradičně prostořeký kandidát spodních deseti miliónů MZ si inzertní bubnovou palbu vysloužil vlastní 
vinou: když to neuvedl předem, jak měly signatářky ve víru volebních vášní poznat, že užil humoru??

216. Trilobit Pavla Kohouta pro Mladou frontu DNES

Zeman – rytíř – kníže. Dělí nás nové mříže?
Jeden z nejctihodnějších mužů, které jsem kdy potkal, je Jiří Stránský. Poznal jsem ho, když po propuštění z lágru obsluhoval 
benzínku v Dejvicích. Jezdil jsem tankovat pouze k němu i ze špatného svědomí, že jako komunista jsem se nechtěně, ale 
nedílně podepsal na jeho osudu. Nikdy mi to nevyčetl a tím nejvíc živil mou snahu učinit společnou zem zas obyvatelnou. 
Že také on, rodem i povahou rytíř, teď odsoudil hlavního herce svého televizního eposu za podporu jiného než jemu milého 
kandidáta na úřad hlavy státu, mě překvapilo.
 Voliči, zpočátku upřednostňující Jana Fischera, jenž by po prezidentu-disidentu Havlovi a prezidentu-mluvčím-mlčí-
cí-většiny Klausovi mohl být zván postprezident normalizace, se po předkole, kdy očekávaného vítěze Miloše Zemana 
nečekaně dohnal Karel Schwarzenberg, rozešli přes noc do dvou táborů, přičemž se v knížecím sjednotila skoro celá umě-
lecká obec s téměř všemi médii. Jejich zvlášť pozorné sledování přesvědčovalo, že vedle normální kampaně zafungovalo 
spontánní hnutí, jaké si zaslouží objasnit.
 Člověku, který zná oba uchazeče déle a lépe než valná většina umělců i novinářů, se jevilo, že jejich přednosti a slabiny 
jsou jen jinak rozloženy, ale úhrnem v rovnováze; čím jednoho oslabila politická činnost z minula, tím obtížila druhého sou-
časná. V plusu i v minusu se srovnávaly i odlišné temperamenty a rozdílné povahy. Také hlavní averze vůči nim (vyslanec 
ruských zájmů – mluvčí církve a kapitálu) byly podobně zákeřné. To přesně rozeznal český Suverén, jak je vznešeně zváno 
veškeré voličstvo, když s velkým předstihem a mizivým rozdílem hlasů poslal do finále právě je dva. Kde se tedy vzala ta 
náhlá láska k jednomu a nenávist k druhému právě v okruhu voličů, který nejvíc ovlivňuje veřejné mínění?
 Odpověď mi nabídlo vlastní mládí a jeho fenomén, pro nějž slovenský klasik Dominik Tatarka vrátil do živého jazyka 
název Démon souhlasu. Po válce se také bleskově uhnízdil v myslích většiny obyvatel Československa, v nichž osobní zá-
žitky z První republiky i z Protektorátu vzkřísily sen o novém, lepším a spravedlivějším řádu. Vášnivý souhlas s tím snem 
znejistil i ty, jimž se nezdál. Totalita k nám nepřišla s Rudou armádou, která tehdy naopak osvobozenou zem opustila, ale 
v hlasovacích lístcích, když převaha voličů svobodně vyvolila za nositelku toho snu stranu komunistů a sociální demokracii, 
už tehdy komunisty prošpikovanou.
 Démoni souhlasu, kteří svedli Francouze, aby strážkyní revoluce učinili gilotinu, a Rusy, aby si za mesiáše vybrali 
Lenina, udržují sny naživu dlouho poté, co byly zrazeny. U jedněch je na vině zaslepenost, u jiných víra, že ideály jen na 
čas ustoupily nutnosti chránit je před nepřáteli bohužel i terorem. Definitivně končívají podobné sny popravou idealistů, 
doživotní kocovinou cyniků, nebo pokáním prozřelých a jejich úsilím o nápravu.
 Nic srovnatelného nehrozí u nás, a přece je to zas Démonek, kdo i v tak všední záležitosti, jakou je volba prezidenta 
demokratického státu, jemuž jakožto členu evropského společenství nehrozí v dohledné době nebezpečí, mobilizuje pří-
znivce k oduznání její platnosti. Určitě nesvedl Jiřího Stránského, ten měl všechny myslitelné důvody planout pro volbu 
šlechtice a demokrata, jenž nebyl komunistou ani pár měsíců, za něž se nemusí stydět, kdo do té strany vstoupil v roce 
1968 podpořit reformní pokus, a proto z ní brzy vyletěl. Jiřího vášeň trvala navíc jedinou noc a pak se za ni omluvil jako 
chlap, což jeho „Maděra“ též jako chlap přijal. Vášeň jiných se bohužel zdá přežívat, když vyzývají společnost odmítat 
řádně zvoleného prezidenta po celé funkční období.
 Kdo ten zásek nejspíš může odstranit, nejsou ovšem pisatelé úvah, jako je tato, ale způsob, jak svůj úřad pojme nový 
muž na Hradě sám: rozhodne-li se stát prezidentem nejen „spodních deseti miliónů“, ale i občanů nad tou čarou, v nichž 
zřejmě tuší své rozvášněné kritiky. Od muže profilovaného jako je on – a i proto tak přesvědčivě stvrzeného – nelze očeká-
vat snahu zalíbit se všem. Co ale může a rozhodně by měl, je být čitelný jako ti rozhodčí v krasobruslení, kteří měří všem 
stejně a na nikom si nechladí žáhu. Křeslo prezidenta se už ukázalo fungovat jako zařízení, jímž se lze katapultovat do 
dějin i z dějin.
 Nápomocna může být jeho žena, která má sympaticky nakročeno k Olze Havlové; podobně jako ta odchodem z lóže 
o přestávce slavnostní Libuše, smí se i ona nestat okrasným oleandrem protokolu a zapsat do srdcí mnoha lidí, když je 
jako Olga potěší dobrými slovy i skutky. A velmi mu pomůže dcera, pokud odolá akutnímu pokušení stát se První Slečnou 
bulváru vypouštějící -náctiletá moudra, a jak jen možno bez ostrahy, která mění povahy a kazí vztahy, (randit pod do-
zorem státu umí snad jen uchazeč o kariéru) dostuduje jako skoro normální holka, aby věrohodně podpořila otce i za  
pět let.
 Ten výhled může odpůrce rozvášnit ještě víc, jenomže pak už se jejich domnělý boj v zájmu vlasti obrací proti ní. Aby 
se Česká republika co nejdřív vzpamatovala z antihavlovské a protievropské desetiletky předchůdce, za to nezodpovídá 
jenom nový prezident, ale spolu s ním všechen jeho Suverén.

217. Trilobit Pavla Kohouta pro Mladou frontu DNES
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Lidé za den rozebrali 80 procent 
lístků na Smetanovu Litomyšl
Během prvního dne předprodeje se prodalo a rezervovalo 
více než 80 procent volných vstupenek na letošní oper-
ní festival Smetanova Litomyšl. Z 13 500 kusů, které byly 
dány do prodeje, si jich zájemci koupili nebo telefonicky 
či prostřednictvím internetu zamluvili 11 000. Vyproda-
ných je již sedm představení, na další zbývají jen desítky 
vstupenek, řekl ředitel festivalu Jan Pikna. Celkem mají 
organizátoři připraveno 20 000 lístků, část z nich je však 
určena pro sponzory a čestné hosty. Každá vstupenka na 
hudební akci bude letos zároveň platit pro volný přístup 
na zámek v Litomyšli, a to až do konce turistické sezóny 
28. října. Letošní ročník Smetanovy Litomyšle, který se 
koná od 13. do 30. června, má ve srovnání s předcho-
zím ročníkem omezený rozsah. Loni trval 25 dní, letos to 
bude jen 18 dní. Uvede celkem pět velkých oper, před-
stavení pro děti, koncerty klasické hudby i představení 
napříč žánry. Podrobný program je uveden na stránkách  
http://www.smetanovalitomysl.cz.

Kralice chystají oslavy výročí 
vydání Bible kralické
Kralice nad Oslavou na Třebíčsku se připravují na osla-
vy 400 let, které letos uplynou od posledního vydání jed-
nodílné Bible kralické. Kniha se na několik dalších století 
stala vzorem pro tisk českých biblí i pro udržení a rozvoj 
českého jazyka. Vrcholem oslav, které se uskuteční přímo 
v obci 13. až 15. září, bude komponovaný kulturní pro-
gram. Kralice očekávají, že na ně přijede kolem tisícovky 
lidí. Na oslavy se chystají i církve a další instituce. Napří-
klad Česká pošta připravuje vydání nové známky s téma-
tem bible. V církevních sborech se už nyní konají odborné 
přednášky, další se uskuteční při tradiční akci Noc kostelů 
a při jiných příležitostech. Na Evangelické teologické fa-
kultě Univerzity Karlovy se v říjnu uskuteční konference 
k výročí Bible kralické zaměřené na širší dějiny bible v ob-
dobí české reformace. Bible kralická je první český překlad 
z původních jazyků, nikoliv latinské Vulgaty. Její první vy-
dání vyšlo v šesti svazcích, v jednosvazkovém vydání vyšla 
poprvé v roce 1596.

Stovky věřících přišly na Hrad 
na cyrilometodějské oslavy
Stovky věřících přišly do katedrály sv. Víta na Pražském 
hradě, kde se konala slavnostní bohoslužba k oslavě  
1150. výročí příchodu Cyrila a Metoděje na Velkou Mo-
ravu. V den původního svátku ji sloužil plzeňský biskup 
František Radkovský. Oslavy se zúčastnili i další zástupci 
Ekumenické rady církví, mimo jiné i pravoslavný metropo-
lita vladyka Kryštof, který na začátku mše jako dar předal 
katedrále ikonu svatých věrozvěstů. Slavností, kterou za-
čal rok cyrilometodějských oslav, zároveň připomněl 1040. 
výročí založení biskupství v Praze i křest knížete Bořivoje 
a jeho ženy Ludmily před 1130 lety, který bývá označován 
za skutečný počátek christianizace českých zemí. Devátý 
březen je datem původního svátku, kterým prohlásili arci-
biskup Arnošt z Pardubic s císařem a králem Karlem IV. 

soluňské bratry za patrony zemí Koruny české. „Světově 
významné výročí se týká celého našeho státu a společnosti, 
protože cyrilometodějská mise je spjata jak s vytvořením 
první církevní provincie, tak s právním konstituováním prv-
ního státního útvaru na našem území. Je proto na místě, 
aby se české diecéze v hlavním městě státu přihlásily hned 
na počátku k jeho společnému slavení,“ řekl Radkovský.

V Aši chtějí obnovit zbytky 
bývalé papírny ze 17. století
Zbytky někdejší papírny z první poloviny 17. století chtějí 
obnovit v Aši na Chebsku. Město má v plánu místo, kde pa-
pírna stála, zkulturnit a vybudovat na něm malou vyhlídku. 
Na financování chce využít přeshraniční dotační programy. 
Pozůstatky historické papírny se nacházejí nedaleko Doub-
ravy u Aše. Z původní stavby zbyl asi 500 metrů dlouhý 
a stále funkční náhon, pozůstatky základů budovy papírny 
i zbytky staršího technologického vybavení papírny, napří-
klad kamenných van, mlecích kamenů, nádrží a míchacích 
kádí na papírovinu.

Výstava Umění doby ledové v Londýně
Nadšené ohlasy britských listů vyvolala výstava Umění 
doby ledové: Zrození moderní mysli, která začala v Brit-
ském muzeu v Londýně. Podle britských kritiků patří 
k hvězdám expozice Věstonická venuše, kterou na výsta-
vu spolu s dalšími 23 objekty zapůjčilo Moravské zemské 
muzeum.
 „Nevzpomínám si, kdy jsem na nějaké výstavě viděl to-
lik vzácných a nádherných objektů, které zapůjčila muzea 
z Německa, Francie, České republiky a ze Sibiře,“ napsal 
kritik listu The Daily Telegraph o expozici, která nabízí 
umělecké předměty pocházející z období 40 tisíc až 10 ti-
síc let před naším letopočtem.
 Sošku nalezenou v roce 1925 na sídlišti lovců mamu-
tů mezi Pavlovem a Dolními Věstonicemi na Břeclavsku 
považují odborníci za jeden z prvních dokladů pravěké 
keramiky. Ležela v silné vrstvě popela pradávného ohniš-
tě, rozlomená na dva kusy. Teprve po důkladném očištění 
se ukázalo, že zdánlivě nesouvisející kusy tvoří celek v po-
době ženské postavy. Venuše je 11,5 centimetru vysoká 
figurka s kyprými proporcemi, které jsou zřejmě oslavou 
plodnosti. Podle odborníků je Věstonická venuše stará až 
29 tisíc let.

Anketu Sedm divů Krkonoš vyhrál Obří důl
Anketu Sedm divů Krkonoš, kterou loni v dubnu vyhlásila 
správa Krkonošského národního parku, vyhrál Obří důl. 
Na stříbrné pozici skončil Mumlavský vodopád, třetí byly 
meandry Labe. Mnohými favorizovaná Sněžka propadla 
a obsadila desáté až dvanácté místo. Lidé mohli vybírat 
z 21 nominovaných míst, řekl mluvčí správy KRNAP Radek 
Drahný. Mezi další divy Krkonoš na čtvrtém až sedmém 
místě ještě patří Pančavský vodopád, Kotel, Rýchorský 
prales a Modrý důl. Celkem se pořadatelům ankety sešlo 
2 433 nominací. Do ankety se zapojili lidé z Čech, Polska, 
Slovenska i ze Spojených států. Někteří připojili i příběhy 
či fotografie.
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ti Febiofest změnil majitele

Filmový festival Febiofest změnil majitele. Režisér Fero Fe-
nič jej za 25 milionů Kč prodal společnosti Mezinárodní 
filmový festival Praha. Informoval o tom server iDnes.cz. 
Fenič dál festival povede jako prezident. Společnost za-
ložil Fenič spolu s finančními partnery a investory v loň-
ském roce. Ředitelem festivalu, který letos začal 14. března 
v Praze, se stal bývalý ředitel Barrandov TV Kamil Spá-
čil. Febiofest byl založen v roce 1993 nezávislou filmovou 
a televizní společností FEBIO, za kterou stojí Fenič. Hlavní 
přehlídka se každoročně odehrává v Praze, po ukončení 
programu putují vybrané snímky do dalších měst. Podle 
výročních zpráv Febiofest, jehož roční rozpočet se pohy-
buje až ve výši dvaceti milionů, skončil v roce 2011 v zisku 
1,1 milionu, rok předtím ve ztrátě 4,5 milionu. V loňském 
roce Fenič festival dotoval z vlastních peněz.

Biskup Lobkowicz ocenil Schwarzenbergův 
apel na dobré hospodaření církví
Vicepremiér Karel Schwarzenberg (TOP 09) při mši k cy-
rilometodějským oslavám v katedrále sv. Víta v Praze řekl 
věřícím, aby si zachovali odstup od politiků a státu. Biskup 
František Lobkowicz to bere jako výzvu k tomu, aby se lidé 
nespoléhali na známosti a o svůj rozkvět usilovali vlastní-
mi silami. Schwarzenberg také vyzval církve, aby dobře 
hospodařily s majetkem. Lobkowicz v rozhovoru pro ČTK 
ocenil, že takový apel zazněl z úst politika. „Varuji vás před 
tím, zachovejte si, prosím, velmi zdravou distanc od poli-
tiků a od státu. Nedělá nám dobře, nám katolíkům, když 
se příliš přibližujeme státu,“ řekl ministr zahraničí na konci 
mše poté, co připomněl nedávný podpis smluv o vyrovná-
ní státu s církvemi. Za svůj proslov sklidil od přítomných 
několikaminutový potlesk. Schwarzenberg řekl, že ho úva-
ha o vztahu státu, církve a politiky napadla snad i v sou-
vislosti s inaugurací nového prezidenta. Připomněl, že na 
začátku 20. století byla rakousko-uherská monarchie příliš 
nakloněna katolické církvi. Věřící mají podle Schwarzen-
berga plnit své povinnosti ke státu a společnosti, ale záro-
veň si udržet zdravý odstup od moci, k níž se opět v době 
svobody příliš přibližují. Upozornil, že nesmí zapomenout 
na poučení z 20. století.

Otužilci v Moravském krasu
Necelá dvacítka otužilců proplavala v Punkevních jesky-
ních v Moravském krasu 430 metrů dlouhou trasu na říčce 
Punkvě, po níž se v létě plaví turisté v člunech. Připomenuli 
si tak 80. výročí vzniku trasy.
 Mezi otužilci byli i tři pokořitelé kanálu La Manche 
Dana Zbořilová, Petr Mihola a operní pěvec Richard Haan. 
Plavba ve vodě, která měla asi tři stupně nad nulou, jim 
zabrala zhruba deset minut.
 Trasa v Punkevních jeskyních je podle odborníků světo-
vou raritou. První turisté projeli na člunech ze dna propasti 
Macochy jeskyněmi až do Pustého žlebu 1. července 1933. 
Předcházelo tomu třináct let prací. První snahy o propla-
vání do Macochy proti proudu Punkvy se datují až do  
18. století.
 Uspěl ale až tým slavného badatele Karla Absolona. 
Coby archeologa jej proslavil nález Věstonické venuše, od-

borníci o něm hovoří i jako o otci moravské speleologie. 
Aby vytvořil současnou podzemní trasu lodní plavby, mu-
sel použít ty nejmodernější technologie.
 Vznikla nakonec trasa, po níž ročně čluny přepraví 
okolo 200 000 turistů. Otužilci se v Punkevních jeskyních 
scházejí vždy v říjnu již od roku 1948 ke společné kou-
peli. Připomínají si tak plavce a potápěče Karla Divíška  
(1902-1952), který se v ledové vodě vydával podle pokynů 
Absolona prozkoumávat nové části podzemí.

Vinaři z ČR získali 5 zlatých 
a 23 stříbrných medailí
Vinaři z České republiky získali na jedné z nejprestižněj-
ších světových soutěžích – Vinalies Internationales v Pa-
říži pět zlatých a 23 stříbrných medailí. Uvedl to Vinařský 
fond. Organizátoři výsledky vyhlásili 6. března. Zlaté me-
daile v Paříži získal Tomáš Krist za Rulandské bílé, výběr 
z hroznů 2012 nebo Zámecké Vinařství Bzenec, s. r. o., 
za Ryzlink rýnský, pozdní sběr 2011. Mezi další oceněné 
patří Znovín Znojmo, a. s., Vinařství Čech, s. r. o., a Mik-
rosvín Mikulov, a. s. „Kromě úspěchů pro samotné vina-
ře vnímám pařížskou soutěž také jako první významnou 
mezinárodní příležitost k ohodnocení vín ročníku 2012. 
Podle velkého ohlasu z Paříže můžeme předpokládat, že 
se ani letos moravská a česká vína ve světě neztratí,“ uve-
dl ředitel Národního vinařského centra Pavel Krška. Pod-
le českého zástupce v hodnotitelské komisi Luboše Bárty 
je Vinalies Internationales jednou ze tří nejvyšších soutěží  
na světě.

Prezident Zeman se rozhodl 
pro bydlení v Lumbeho vile
Prezident Miloš Zeman s rodinou bude v době svého man-
dátu bydlet v Lumbeho vile u Jeleního příkopu nedaleko 
Pražského hradu. Na stejném místě žil donedávna Václav 
Klaus. Svůj výběr Zeman zdůvodnil přáním žít v blízkosti 
přírody a tím, že jeho žena Ivana si přeje psa. Zemanův 
tým krátce po páteční inauguraci uvedl, že nový prezident 
si nejprve prohlédne místa, kde by mohl bydlet, a te prve 
poté si vybere. Kromě vily po Klausovi bylo mož ností tak-
zvané Masarykovo apartmá v jižním křídle Nového krá-
lovského paláce. Zeman poznamenal, že tento byt už 
fakticky neexistuje, protože část prostor zabrali úředníci 
prezidentské kanceláře. Zeman dosud při pobytu v Praze 
využíval sídlištní byt ve Stodůlkách. Spojován je ale přede-
vším s obcí Nové Veselí na Vysočině, kde v minulých letech 
strávil mnoho času.

IKEA obnovila v ČR po aféře s koninou 
prodej masových kuliček
Švédský nábytkářský řetězec IKEA obnovil koncem března 
v Česku po aféře s koninou prodej masových kuliček. Tes-
ty potvrdily, že výrobky, které měly být jen z vepřového či 
hovězího masa, obsahovaly až deset procent koniny. Fir-
ma ale nyní omezila počet dodavatelů a zpřísnila kontroly. 
Česká Státní veterinární správa nalezla v únoru nedekla-
rované koňské maso v několika výrobcích různých firem, 
mimo jiné i v masových kuličkách určených pro řetězec 
IKEA. Ten pak zahájil vlastní prověrky.
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 Laboratorní testy také objevily nepřiznané koňské 
maso v masném výrobku českého producenta. Obchodní 
řetězec Tesco koninu v rámci vlastních testů zjistil v bale-
ném salámu Herkules 300 g českého výrobce Masna Stu-
dená prodávaného pod privátní značkou řetězce. Tesco 
o tom informovalo v tiskové zprávě a výrobek stáhlo z pro-
deje. Masna patří do skupiny Krahulík podnikatele Andreje 
Babiše. Babišův mluvčí Karel Hanzelka sdělil, že v salámu 
bylo použito maso dovezené z Itálie. Firma otestovala i dal-
ších pět výrobků stejného dodavatele, všechny s negativ-
ním výsledkem.

Praha chce vystupování pouličních umělců 
regulovat vyhláškou
Praha chce městskou vyhláškou regulovat vystupování po-
uličních umělců. Předpis, který by mohl platit od května, 
by měl vymezit hlavně to, kde jsou produkce zakázány. 
Z návrhu vyplývá, že pouliční vystoupení mají být zakázá-
na třeba na Karlově mostě, části Staroměstského náměstí, 
v Celetné, Jilské, Karlově a Melantrichově ulici, dále Na 
Příkopě, Na Můstku či na Malém náměstí. Umělci by také 
nesměli vystupovat u kostelů v době bohoslužeb, u škol 
v době výuky, na hřbitovech a dětských hřištích, nesmí ani 
omezovat vstup do okolních objektů či průchod chodců. 
Najednou by mohli hrát maximálně čtyři lidé a nejdéle ho-
dinu a půl. Vyhláška zároveň vymezí, kde mohou umělci 
vystupovat s jinými než hudebními produkcemi (například 
pantomima, žongléři, živé sochy a podobně). Zároveň 
budou vyhrazena místa pro hlučná vystoupení, třeba pro  
bubeníky.

Polovina Čechů neumí jazyky
Polovina Čechů stále neovládá cizí jazyky. Podle evropské-
ho průzkumu Eurobarometr jsou Češi v rámci Evropské 
unie co do znalosti cizích řečí na 19. místě. Aspoň v jed-
nom cizím jazyce se domluví 49 procent lidí. Zatímco 
88 procent Evropanů považuje znalost cizích jazyků za vel-
mi užitečnou, Češi jsou prý v ovládání řečí stále outsideři. 
Podle Eurobarometru 61 procent Evropanů považuje za 
nejužitečnější důvod k učení cizího jazyka práci v zahrani-
čí. Podle 53 procent respondentů evropského průzkumu 
je argumentem i cizojazyčná komunikace v zaměstnání ve 
vlasti a s tím související cesty do ciziny. Pro 47 procent 
dotázaných je důvodem i zahraniční dovolená a 46 pro-
cent Evropanů vidí jako dobrou motivaci možnost studia 
v zahraničí.

Plzeňský archiv má na webu 
údaje o předcích i staré mapy
Podrobné údaje o vlastních předcích z let 1898 až 1921 
mohou najít od března zájemci na nových webových strán-
kách Archivu města Plzně, jehož součástí je digitální ar-
chiv. V seznamech jsou i lidé, kteří v Plzni neměli domovské 
právo a pobývali zde jen krátkodobě, řekl vedoucí archivu 
Adam Skála. Archiv zpřístupnil i historické mapy a chys-
tá kroniky plzeňských čtvrtí. Na samostatných webových 
stránkách, jež jsou podle Skály v archivnictví už běžným 
standardem, prezentuje archiv historii a přehled archivá-
řů, nabídku vydaných publikací a sborníků, vlastní akce 

a v databázi Badatelna zpřístupňuje základní informace 
o deponovaných archivních fondech. Obsah webu bude 
postupně rozšiřován o digitalizované archiválie.

Do kostela v Krásném Březnu se vrátí zvony
Do kostela svatého Floriána v ústecké čtvrti Krásné Březno 
by se měly vrátit zvony. V kostele původně visely tři zvony 
ze 16. století. Největší z nich byl zrekvírován za první svě-
tové války, zbylé dva někdo ukradl koncem devadesátých 
let minulého století. Zvony by měly být hotové zhruba do 
půl roku, památkáři je chtějí v září veřejně prezentovat. 
Vyrobeny by měly být v nizozemské dílně českého zvonaře 
Rudolfa Manouška.

Praha patří v cenách letenek 
mezi nejdražší v Evropě
Ceny letenek v Praze jsou jedny z nejdražších v Evropě. 
Vyplývá to z průzkumu společnosti Aletenky.cz, která zjiš-
ťovala průměrnou cenu letenek třiceti evropských letišť. 
V přepočtu na kilometr letu byla proti Praze dražší pouze 
letiště Heathrow v Londýně, letiště v Helsinkách a v Cury-
chu. Cestující z pražského letiště podle průzkumu zaplatí 
za jeden kilometr letu 4,68 koruny. Konkurenční vídeň-
ské letiště je v průměru o 61 haléřů lacinější, o více než 
tři koruny na kilometr jsou lacinější lety z Bratislavy. Praž-
ské letiště se proti výsledkům průzkumu ohradilo. Mluvčí 
pražského letiště Eva Krejčí uvedla, že Letiště Praha má 
k dispozici jinou studii, podle níž jsou ceny letenek nižší 
než na konkurenčních letištích.

Nejoblíbenější pražskou památkou 
je stále Pražský hrad
Nejnavštěvovanější památkou Prahy zůstává Pražský hrad. 
Za rok jeho sály a nádvoří projde téměř 1,5 milionu lidí. 
Z historických nebo technických staveb si turisté nejčastěji 
prohlížejí Staroměstskou radnici a Petřínskou rozhlednu. 
Obě památky mají roční návštěvnost kolem půl milionu 
lidí. Mezi atraktivní místa pro cizince i české turisty pat-
ří i výstavní síně nebo muzea. Z nepřeberného množství 
muzeí jdou turisté nejčastěji do Židovského muzea. Poza-
du nezůstává ani Národní muzeum (NM) nebo Národní 
technické muzeum (NTM). Novou budovu NM a její ex-
pozice si vloni prohlédlo přes 81 000 lidí, celková návštěv-
nost všech objektů NM byla vloni 251 000 lidí. Milovníky 
výtvarného umění v Praze láká šest stálých expozic Národ-
ní galerie (NG), které loni navštívilo 443 000 lidí. Poměr-
ně velkou návštěvností se pochlubilo soukromé Muzeum 
komunismu, které vloni navštívilo téměř 61 000 lidí, v roce 
2011 to bylo skoro 63 000 lidí.

Remek byl prvním kosmonautem 
z jiné země než ze SSSR či USA
Před 35 lety, 2. března 1978, vzlétl do vesmíru první a je-
diný československý kosmonaut Vladimír Remek. Sovětská 
kosmická loď Sojuz 28 měla na své palubě první mezinárod-
ní posádku v historii kosmonautiky vůbec. Tvořili ji velitel 
lodi Alexej Gubarev a československý pilot Vladimír Re-
mek, tehdy devětadvacetiletý. Remek byl zároveň prvním  
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ti nesovětským či neamerickým kosmonautem, který vzlé-
tl do kosmu. Na stanici Saljut 6, s níž se Sojuz 28 spojil, 
prováděla posádka řadu vědeckých a technických experi-
mentů. Sojuz 28 přistál po 125 obletech Země 10. března. 
Remkův let byl bezesporu úspěchem československého vý-
zkumu – kosmonaut provedl řadu experimentů připrave-
ných československými vědci.

Pražský hrad nabízí virtuální prohlídku
Pražský hrad umístil na své webové stránky virtuální pro-
hlídku, která návštěvníky seznámí s celým hradním areá-
lem. Mohou se procházet po nádvořích nebo zahradách 
i vstoupit do interiéru některých objektů, například sva-
tovítské katedrály nebo domků ve Zlaté uličce. Prohlídku 
doplňují popisky jednotlivých míst s jejich historií a základ-
ními fakty. Virtuální prohlídka umožňuje vidět místa spja-
tá s českou historií bez přítomnosti velkého počtu turistů, 
kteří jsou na Hradě skoro celé dny, a soustředit se tak i na 
detaily staveb. Prohlídka je dostupná v českém a anglic-
kém jazyce.

Potomci J. A. Bati žádají od ČR 
náhradu škody za 56 milionů
Obvodní soud pro Prahu 2 začal projednávat požadavek 
pěti potomků zlínského podnikatele Jana Antonína Bati, 
kteří se domáhají náhrady škody za 56 milionů korun. Ná-
rok se týká majetku, který stát obuvníkovi vzal v roce 1947 
kvůli údajné spolupráci s nacisty. Proces se tehdy opíral 
také o Benešovy dekrety. O šedesát let později ale soud 
jméno podnikatele očistil, když verdikt zrušil. Advokát po-
tomků nyní poukazuje na to, že nespravedlivým rozhod-
nutím po druhé světové válce vznikla škoda značného 
rozsahu. Žaloba pěti potomků, kteří žijí v Jižní Americe, se 
týká nemovitého majetku ve Zlíně. Příbuzní za něj chtějí fi-
nanční náhradu. Na soud se obrací s nárokem na vyplacení 
zhruba 56 milionů korun.

V ČR přibývá nesezdaných párů
V Česku postupně přibývá lidí, kteří spolu žijí bez svatby 
a mají třeba i rodinu. Za poslední půlstoletí se počet tako-
výchto „manželství bez sňatku“ zvýšil pětkrát. Nyní je jich 
už přes 238 000. Vyplývá to z údajů, které zveřejnil Český 
statistický úřad (ČSÚ). Podle statistiků devět procent čes-
kých rodin tvoří takzvaná faktická manželství. Bez svatby 
v nich žijí nejčastěji lidé od 25 do 39 let. Víc než polovina 
partnerů je svobodných, třetina pak rozvedených. Polovi-
na těchto soužití je bez dětí. Neúplných rodin je v Česku 
skoro 571 000. Výrazně pak přibývá domácností jednotliv-
ců. Je jich už 1,42 milionu. Tvoří tak třetinu všech domác-
ností v Česku. Jejich počet roste nejrychleji. Od roku 1961 
se ztrojnásobil.

Polovina Čechů hodnotí Klausovo 
působení v úřadu jako špatné
Téměř polovina dospělých Čechů hodnotí působení prezi-
denta Václava Klause v úřadu jako špatné či spíše špatné. 
Chválí ho naopak 38 procent lidí a 15 procent neví. Vyplý-
vá to z průzkumu společnosti Median pro Mladou fron-

tu Dnes. Hodnocení Klause podle listu výrazně ovlivnilo 
vyhlášení novoroční amnestie. Způsob udělování milostí 
a amnestie vadí 70 procentům respondentů. Více než tře-
tina mu vyčítá, že se nezajímal o problémy běžných lidí. 
Zhruba pětině pak vadí, že se nedostatečně vymezoval 
proti korupci a klientelismu. Lidé u bývalého prezidenta 
nejčastěji oceňují jeho kritičnost vůči Evropské unii, způ-
sob reprezentace Česka v zahraničí a také jeho intelek-
tuální schopnosti a názorovou konzistenci.

Muchova studie prodána za 4 mil., 
vyvolávací cena byla 1,9 mil. Kč
Zřejmě nejdražším prodaným dílem od Alfonse Muchy 
v Česku se stala studie Zavedení slovanské liturgie na 
Velké Moravě k jednomu z obrazů Slovanské epopeje. 
Na první letošní aukci společnosti Dorotheum se v Praze 
vydražila za čtyři miliony korun bez aukční přirážky. Řekl 
to expert na výtvarné umění Dorothea Jan Nízký. „Studie 
pojednává o zavedení slovanské liturgie na Velké Mora-
vě. Že se prodala za čtyři miliony, nebylo překvapením, 
protože jde skutečně o významné dílo. Takto formátově 
velký olej od Alfonse Muchy na českém trhu snad ještě 
nebyl, navíc je to studie ke slavné Slovanské epopeji,“ zdů-
raznil Nízký. Vyvolávací cena byla 1,9 milionu. Pořadatelé 
aukce uvádějí, že odborníci vědí jen o dvou studiích, kte-
ré před vznikem Slovanské epopeje Mucha vytvořil. Jed-
na z nich se před několika lety prodala v USA, druhá byla 
nyní v Praze právě na aukci Dorothea. Obraz s největší 
pravděpodobností zakoupil rusky mluvící dražitel, který 
aukci sledoval po telefonu. Ruští autoři si v poslední době 
drží vysoké ceny nejen na zahraničích, ale i na českých 
aukcích, poznamenal Nízký. Slovanskou epopej spravuje 
Galerie hlavního města Prahy a je málo pravděpodobné, 
že by se někdy kolekce rozměrných pláten dostala na vol-
ný trh. Je vystavena ve Veletržním paláci. Získat jednu ze 
studií je podle aukčního domu pro sběratele mimořádná  
příležitost.

Český řidič ujel v Německu deset kilometrů 
po dálnici v bezvědomí
Český řidič kamionu během jízdy po dálnici A6 na jiho-
západě Německa upadl do bezvědomí a vozidlo pak bez 
kontroly urazilo dalších deset kilometrů, než se ho podaři-
lo zastavit. Informovala o tom policie v Heidelbergu, podle 
níž čtyřicetitunový kamion jen zázrakem nikoho nezranil. 
Neřízený nákladní vůz najel do oddělovacího pásu upro-
střed dálnice. Podél středových svodidel pak pokračoval 
v jízdě a opakovaně přitom do nich narážel. Vozovka tak 
byla poseta utrženými částmi automobilu. Kvůli neovla-
datelnému kamionu a spoušti, kterou za sebou zanechal, 
policie dočasně uzavřela dva pruhy dálnice A6 směrem na 
Mannheim.

Praha v EU patří k nejbohatším regionům, 
Bratislava je před ní
Praha byla v roce 2010 osmým nejbohatším regionem 
Evropské unie, ale proti předcházejícímu roku si o příčku 
pohoršila a zůstala opět za Bratislavou. Vyplývá to z údajů 
Evropského statistického úřadu Eurostat, podle něhož je 
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nadále s přehledem nejbohatším regionem střed Londýna.  
V roce 2010 v Praze dosahoval hrubý domácí produkt 
(HDP) na obyvatele 172 procent průměru EU. V roce 
2009 to bylo 175 procent a Praha byla na sedmém mís-
tě. Bratislavský kraj byl v roce 2009 pátý a v roce 2010 
sedmý se 176 procenty. Pozici hlavních měst ale pod-
le Eurostatu mohou do značné míry ovlivňovat lidé, 
které do nich dojíždějí za prací. „Bohatství“ hlavních 
měst je tak ve statistice vyšší než ve skutečnosti, za-
tímco v regionech kolem hlavních měst je ve statistice  
podceněno.

Superstar Fifinka

Komiksová postavička Fifinka ze Čtyřlístku na známkách 
České pošty porazila v počtu prodaných kusů i známky 
s prezidenty Václavem Havlem a Václavem Klausem. Za-
tímco Fifinek se na samolepící známce prodalo kolem 270 
milionů, známek s Havlem celkem 260 milionů a s Klausem 
94 milionů. Vyplývá to z informací České pošty. Známka 
s Fifinkou se navíc prodává dál, zatímco známku s Havlem 
již pošta vyprodala a zbývající náklad známek s Klausem 
se stahuje z prodeje.

Pranostiky pro květen – máj
Svatý Jiří patří k významným evropským světcům, je napří-
klad patronem Anglie, a i spojení s drakem je obecně roz-
šířené. Jako obraz drakobijce se chápe v poloze symboliky 
hrdinského rytíře, bojujícího za Kristovo učení. V českých 
zemích se tento motiv přetvořil do domácí vlídné polohy 
duchovního ochránce jara a jakéhosi „předřečníka“ máje 
s jeho tajemnými obřady.
 Český název měsíce května je odvozen od toho, že 
všechno kvete.
 Už od 13. století je měsíc květen spojen s lidovými osla-
vami, např. stavění máje nebo pálení čarodějnic. Nejstarší 
známý doklad o stavění máje je z roku 1422, kdy za po-
stavení máje dostal hoch odměnu, a to ruku děvčete. Na 
základě postavení máje a vzájemného slibu bylo manžel-
ství uznáno církevním soudem na Pražském hradě a dne 
23. června 1422 byla uspořádána svatba. Májka se staví 
v českých vesnicích a městech každoročně 30. dubna. Vr-
šek máje se zdobí proužky barevného krepového papíru 
nebo látek a zavěšuje se na něj také zdobený věnec. Důle-
žité je uhlídat májku před mladými hochy z okolních ves-
nic. Jejich snahou totiž je májku porazit nebo odříznout 
vrcholovou partii a odnést do své vesnice. Poražená nebo 
odnesená májka je pro danou vesnici velkou ostudou.
 Pálení čarodějnic (také Filipojakubská noc, Valpuržina 
noc) se odehrává v noci z 30. dubna na 1. května. Jedná 
se o velmi starý a dodnes udržovaný lidový zvyk a zvlášt-
ní oslavu plodnosti. Tuto noc se lidé schází u zapálených 
ohňů a slaví příchod jara. Lidé věřili, že tuto noc se čaro-
dějnice slétají na čarodějnický sabat. Čarodějnice se před 
sabatem natíraly kouzelnými mastmi, s jejichž pomocí pak 
mohly létat na košťatech. Taková košťata prý bývala zhoto-
vena z jasanového dřeva, vrbových a březových proutků. 
Na ochranu před čarodějnicemi se na vyvýšených místech 
zapalovaly ohně a postupně se z tohoto zvyku stalo „pálení 
čarodějnic“ – mladíci zapalovali košťata a vyhazovali je do 
výšky, aby viděli čarodějnici létající na košťatech v povětří. 
Jinde se říkalo, že je tak možno čarodějnici srazit k zemi. 
Popel z těchto ohňů měl mít zvláštní moc a měl zlepšovat 
úrodu. Rozhrnutým popelem se vodil dobytek nebo se 
přes oheň skákalo, aby si lidé uchovali mládí a plodnost.
 Dnes je pálení čarodějnic pro lidi spíše zábavou. Po 
celé zemi se v poslední dubnovou noc rozhoří tisíce vater, 
v kterých se spálí figurína čarodějnice, vyrobená ze slámy 
a starých hadrů. U ohně pak společenské setkání pokra-
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čuje opékáním špekáčků, tančí se, hraje a zpívá. Už jen 
málokdo si tuto noc spojuje s magickými rituály.

Co duben našetří, to květen spálí.
Deštivý květen – žíznivý říjen.
Je-li květen chladný, rok nebude hladný.
Je-li květen teplý a jasný, bude červen deštivý.
Jestli v máji neprší, červen to dovrší.
Jsou-li májové hřiby červivé, bude suché léto.
Květen – lásky čas.
Májová vlažička – naroste travička; májový deštíček –  

poroste chlebíček.
Slavík zpívá v háji až za tepla v máji.
Sníh v máji – hodně trávy.
Svatý Jan z Nepomuku natahuje k létu ruku.
Žena nepolíbená v máji, uschne a je v háji.

Májka zdobí vůz vypravený z Českobudějovického kraje na korunovaci 
císaře Ferdinanda V. na českého krále, konanou v Praze 1836 (kvaš)

1. května nad ránem bylo také v některých krajích zvykem 
vysypávat chodníčky lásky. Pěšinky z písku, vápna, pilin, 
otrub nebo kukuřičného šustí spojily domy zamilovaných 
dvojic. V tento den také obcházeli chlapci s májkou jednot-
livá stavení a děvčata jim dávala dárečky. Pak se všichni se-
šli na návsi nebo v hostinci a májová veselice mohla začít. 
Organizace taneční zábavy se ale mohla ujmout i děvčata. 
Obešla domy s májíčkem – stromečkem na dřevěném talí-
ři, na který jim sousedé dávali peníze, aby bylo čím zaplatit 
muzikantům, za pronájem sálu i za občerstvení. Této osla-
vě se říkalo Věneček podle zeleného věnce, který daly dívky 
před hospodou přicházejícím chlapcům. Pak je požádaly, 
aby věnec zavěsili nad dveře. Podle tradice se říká, že dívka 
na prvního máje nepolíbená do roka uschne. Líbat se má 
pod rozkvetlým stromem, nejlépe jabloní.
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ti  S 1. květnem je spojen i svátek práce. Tento mezinárod-
ní svátek se slaví od roku 1890, kdy ho zavedla II. interna-
cionála jako vzpomínku na vypuknutí stávky amerických 
dělníků v Chicagu dne 1. května 1886. V českých zemích 
se poprvé slavil v roce 1890.
 4. května – svatý Florián dle starého kalendáře, nyní 
Květoslav. V tento den začínaly svátky „Svatodušní“. Svatý 
Florián si ještě může nasadit sněhový klobouk.
 8. května – Den matek dle starého kalendáře, nyní Den 
vítězství. Svátky, které tak či onak vzdávaly hold ženám, 
mají ve světě dlouhou tradici. Už ve starém Řecku vzdá-
vali poctu ženám – dárkyním života. I později se svátek 
matek uznával například v Anglii, kde se uctívala tzv. Ma-
teřská neděle (Mothering Sunday). Myšlenka, aby se tento  
den oslavoval mezinárodně a pravidelně, vznikla ve 20. 
století. Mělo se tak dít na počest Anny Reevers Jarvisové, 
která celý život bojovala za práva matek. To bylo v roce 
1907 a o pět let později vyhlásil tehdejší prezident USA 
Woodrow Wilson první oficiální oslavu Dne matek, konají-
cí se o druhé květnové neděli. Na popud Alice Masarykové 
se svátek v ČR začal slavit v roce 1923, ale s příchodem 
komunismu ho vytlačil Mezinárodní den žen (MDŽ).
 10. května – Svatodušní svátky, Hod boží svatodušní 
dle starého kalendáře, nyní Blažena. Na svatého Ducha 
nesvlékej kožicha; po svatém Duchu nezbavuj se kožichu.
 11. května – svatý Ignác z Laconi, později Mamert dle 
starého kalendáře, nyní Svatava. Déšť svatého Mamerta 
přináší soužení, neboť v něm nic dobrého není. O svatém 
Mamertu zimy je po čertu. Před Servácem není léta, po 
Serváci s mrazy veta. Déšť, jejž Mamert, Pankrác, Servác 
kuje, rád se v celém létě opakuje. Tři ledoví byli svatí, ale 
často jsou nejvíc proklatí.
 13. května – sv. Ondřej Hubert Fournet a Leonard 
Murialdo, později již Servác dle starého kalendáře, nyní 
Blažena a Den matek. Nezamrazí-li ledoví bratři, Pankrác, 
Servác a Bonifác, alespoň zastudí. Pankrác, Servác, Boni-
fác – ledoví muži, spalují mrazem ovoce i růži.
 15. května – Žofie. Čas ledových mužů a svaté Žofie 
bez deště nemine.
 16. května – sv. Jan Nepomucký dle starého kalendáře, 
nyní Přemysl. Před tímto svátkem se nedoporučovalo kou-
pat se, provinilci mohli snadno dostat prašivinu. V sever-
ních Čechách se věřilo, že ten, kdo by zlomil v den svátku 
tohoto světce lilii, zemřel by do deseti let v tu samou hodi-
nu, kdy zničil květinu. V den svátku sv. Jana Nepomuckého 

se konala kdysi slavná svatojánská pouť, kdy Praha patřila 
jen venkovu. Doba pořádání této pouti byla pro venkov 
velmi výhodná, neboť sedlák měl již zaseto a letní polní 
práce ještě nenastaly. Večer před poutí se konaly na pa-
mátném Karlově mostě pobožnosti u sochy tohoto světce. 
Střelecký ostrov zas plnil funkci zábavnou – konaly se zde 
velkolepé ohňostroje. Čeští patroni (svatý Jan Nepomucký 
a svatý Václav) odměřují teplo. Kdo o svatém Janě len zasí-
vá, stébla zdéli lokte mívá. Svatý Jan z Nepomuku natahuje 
k létu ruku.
 28. května – Svatodušní pondělí dle starého kalendáře, 
nyní Vilém. Pohoda na svatodušní pondělí slibuje úrodu. 
Déšť o letnicích – slunce na Boží tělo.

Sv. Jiří, lidová podmalba na skle, druhá polovina 19. století

Charlotte Garrigue Masaryková, rozená Charlot
te Garrigue (20. 11. 1850, Brooklyn, New York, USA – 
13. 5. 1923, Lány, Československo) byla manželka první-
ho československého prezidenta Tomáše Garrigua Masa- 
ryka.
 Charlotte Garrigue po otci pocházela ze staré jiho-
francouzské hugenotské rodiny, která v době jejich pro-
následování odešla do Dánska, odkud přišel její otec. Po 
matce byla z chicagské rodiny Whitingů, kteří se hrdě hlá-
sili k předkům, kteří mezi prvními evropskými přistěhovalci 
přistáli na lodi Mayflower.

 Z jejich šesti dětí se čtyři dožily dospělosti. Ve Vídni 
v květnu 1879 porodila Charlotte dceru Alici, rok poté 
syna Herberta, roku 1886 druhého syna Jana. V roce 1890 
druhou dceru Eleanor, která zemřela ve čtyřech měsících, 
v roce 1891 třetí dceru Olgu.
 V roce 1877 v Lipsku, na návštěvě u přítelkyně ze 
svých studií na lipské konzervatoři na přelomu šedesátých 
a sedm desátých let, poprvé potkala svého budoucího 
manžela Tomáše Masaryka, který tam pobýval po dokto-
rátu na vídeňské univerzitě. Brzy po zasnoubení uzavřeli 
sňatek a novomanželé společně odjeli do Vídně, kde se 
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Charlotta Masaryková začala učit česky. V roce 1881 se 
stěhovali do Prahy, kde Masaryk dostal místo profesora na 
české univerzitě Karlo-Ferdinandově v Praze.
 Charlotte Masaryková výrazně působila v ženském 
hnutí. Od roku 1882 zprvu v Náprstkově Americkém klubu 
dam, později v žižkovském spolku Domovina pro záchranu 
svedených děvčat a v ženské sekci Sokola. Podporovala 
rozvoj českého ženského školství.
 V roce 1905 vstoupila do české sociální demokracie 
(tehdy Československá sociálně demokratická strana děl-
nická), ale spolu s Masarykem odmítala marxistickou teorii 
třídních zájmů a nevyhnutelnosti třídního boje.
 Přispívala do amerických novin, účastnila se kulturní-
ho a zejména hudebního života, objevila hudbu Bedřicha 
Smetany a publikovala na jeho podporu řadu článků.
 Po vypuknutí první světové války Masaryk s dcerou Ol-
gou odešli 18. prosince 1914 do exilu, v nepřítomnosti byl 
pak TGM odsouzen k smrti za velezradu. Charlotte Ma-
saryková zůstala s třemi dětmi v rakousko-uherské Praze 
a brzy se stala předmětem policejního dohledu a politické-
ho nátlaku. Dcera Alice byla 28. října 1915 zatčena a osm 
měsíců vězněna ve Vídni (matka byla pro chorobu ušetře-
na – z té doby pocházejí také jejich později knižně vydané 
dopisy), syn Jan narukoval do armády, syn Herbert zemřel 
v roce 1915 na tyfus, kterým se nakazil při práci v uprchlic-
kém táboře v Haliči.
 Ke konci války Charlotte Masaryková trpěla srdeční 
slabostí a depresemi, byla hospitalizována v sanatoriu ve 
Veleslavíně, v květnu 1918 byla také zbavena svéprávnosti 
(zřejmě na ochranu proti dalšímu pronásledování český-
mi a rakouskými úřady). Ze sanatoria ji po svém pováleč-
ném návratu 20. a 21. prosince 1918 vyzvedl prezident  
Masaryk.

 Charlotta Masaryková se zasadila o to, aby v první ústa-
vě Československa z roku 1920 byla žena ve všech oblas-
tech postavena na roveň muži. V témže roce se účastnila 
i voleb. Ale už se plně nezotavila, s pokračující chorobou 
převzala reprezentativní úlohu první dámy dcera Alice. 
V září 1922 Charlottu Masarykovou postihl těžký záchvat 
srdeční slabosti, 1. května 1923 mozková mrtvice a s ní 
i částečné ochrnutí. Zemřela 13. května 1923 na zám-
ku Lány. Tam měla rovněž státní pohřeb a až do skonu 
T. G. Masaryka 14. září 1937 odpočívala v tumbě upro-
střed starého lánského obecního hřbitova. Poté byly její 
ostatky přemístěny do nové hrobky u zdi starého lánského 
hřbitova, kde odpočívají dodnes po boku jejího manžela. 
20. listopadu 2000 uspořádalo Masarykovo demokratic-
ké hnutí ve velkém sále na Malovance vzpomínkový večer 
u příležitosti jejího 150. výročí narození za účasti známých 
osobností kulturního, uměleckého a společenského života, 
jehož se účastnila i tehdejší první dáma ČR paní Dagmar 
Havlová.
 TGM: „Američanka se stala Češkou, mravně i politicky. 
Věřila v génia našeho národa, pomáhala mně v mých bo-
jích politických a v celé politické činnosti. Až tehdy za války, 
za hranicemi, jsem musel pracovat bez ní, ale věděl jsem, 
že jednám ve shodě s ní. Bývaly vůbec chvíle, kdy jsem – od 
ní vzdálen – souběžnost našich myšlenek na dálku přímo 
cítil. Nemyslím, že to je telepatie, ale paralelní myšlení a cí-
tění lidí, kteří se ve všem shodují a dívají na svět. Žena – to 
bylo její přesvědčení – nežije jen pro muže a muž nežije jen 
pro ženu: oba mají hledat zákony Boží a je uskutečňovat.“
 Zdroj: Wikipedie, Masarykův ústav Akademie věd ČR, 
Charlotta G. Masaryková – Sborník příspěvků z konferen-
ce ke 150. výročí jejího narození, Masarykův ústav Akade-
mie věd ČR, Praha 2001 – obrázková příloha

Charlotte Garriguová v Lipsku roku 1877, 
v době seznámení s Tomášem Masarykem

Charlotta Masaryková s dcerou Alicí přibližně v roce 1914 
na balkóně bytu v Thunovské ulici na Malé Straně
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a Česká spořitelna nadále 
tahounem Erste Group
Česká spořitelna je dlouhodobě klenotem rakouské fi-
nanční skupiny Erste. V loňském roce se jí podařilo zvýšit 
konsolidovaný čistý zisk o více než pětinu, tedy konkrét-
ně o 21,8 % na 16,61 miliardy korun. Největší podíl na 
dobrém výsledku měly přitom výrazně zvýšené zisky 
z obchodních operací, tedy např. z devizových obchodů 
či z obchodování cennými papíry. V tomto segmentu se 
spořitelně podařilo meziročně zvýšit výnosy až čtyřnásob-
ně. Zisk nejvýznamnější české finanční instituce táhl na-
horu i pokles tvorby opravných položek na úvěrová rizika. 
Naopak méně České spořitelně vynesly příjmy z poplat-
ků a provizí. Klienti ušetřili 613 milionů korun, ale přesto 
zisk banky dosáhl sumy 11,77 miliard korun jen z těchto 
operací. Pokles příjmů z poplatků neovlivnila ani tak ně-
jaká zvlášť vstřícná politika společnosti vůči klientům, ale 
spíše masivní přechod na levnější internetové bankovnic-
tví. V jeho rámci údajně nyní probíhá již skoro 98 % všech 
transakcí v rámci instituce. Snížil se i čistý úrokový výnos 
o 2,1 % na 30,59 miliard korun. Zvyšovaly se ovšem úroky 
z dluhopisů, což ale bylo dáno jejich větším objemem. Čes-
ká spořitelna zároveň dokázala zvětšit své výnosy z pro-
nájmu investičního majetku. Banka také potvrdila svoji 
pozici na poli klientely, když nově otevřela kolem 30 tisíc 
osobních účtů – celkem jich spravuje 2,3 milionu. Přitom 
střadatelé byli velmi pilní a objem jejich vkladů stoupnul 
o 4,8 %. Výrazný pokles úroků vedl ale také k oživení zájmu 
o hypotéky, respektive o hypoteční úvěry. Jejich portfolio 
vzrostlo o více než 9 %.
 Není tedy divu, že představitelé České spořitelny hod-
notí uplynulý rok velmi pozitivně, což podle nich vyniká 
zvláště na pozadí hospodářské krize, která sužuje Českou 
republiku již poměrně dlouho. Banka si také stanovila 
smělé cíle pro nejbližší období – do roku 2014 se chce 
stát lídrem českého trhu v šesti hlavních segmentech, což 
by znamenalo posílení zejména v oblasti nejbonitnějších 
klientů. Ve dvou dalších významných sektorech hodlá za-
ujmout pozici jednoho z klíčových hráčů na trhu. Platí to 
například o segmentu velkých nadnárodních firem.
 Na druhou stranu však Česká spořitelna hodlá i nadále 
provádět škrty v provozních nákladech a i přes vynikají-
cí loňské výsledky se netají plánem na propuštění až 600 
osob včetně některých manažerů. Jedná se asi o 6,5 pro-
centa dosavadních zaměstnanců. Reaguje tak na celkový 
vývoj českého hospodářství i na chování svých konkurentů 
na trhu. Například v ČSOB by o práci mělo přijít celkem 
470 lidí, tedy asi 6 % zaměstnanců. Místa chce rušit i třeba 
česká pobočka ING banky a jiné finanční instituce.
 Jestliže Česká spořitelna loni vykázala největší zisk ve 
své historii, situace její rakouské matky tak růžová zdaleka 
není, i když na druhé straně se tuto bankovní instituci po-
dařilo v uplynulém období stabilizovat a překonat dopady 
některých pro banku nepříjemných politických opatření 
v Maďarsku či Rumunsku. Koneckonců na rozdíl od roku 
2011 vykázala Erste Bank čistý zisk ve slušné výši 483,5 mi-
lionu eur. Stále se sice v jejím hospodaření projevují nega-
tivní jednorázové efekty i přetrvávající zdrženlivá poptávka 
po úvěrech daná komplikovanou hospodářskou situací, ale 
v segmentu obchodních operací se i Erste Bank podařilo 

výrazně zvednout čistý zisk z obchodních operací. Nejedná 
se sice o čtyřnásobek jako u České spořitelny, ale i dvojná-
sobek jistě není špatným výsledkem.
 Představitelé Erste Group také seznámili novináře se 
svojí vizí hospodářského vývoje v letošním roce ve střed-
ní a východní Evropě. Počítá přitom s mírným zlepšením 
a spíše jen váhavým hospodářským růstem ve většině 
zemí. Z toho vyplývá i hlavní úkol pro Erste Bank a vlastně 
i její dcery – stabilizace provozního zisku zhruba na stá-
vající úrovni. To však bude v současném úrokovém pro-
středí a stále vlažné poptávky po úvěrech nutně vyžadovat 
i nadále výrazné snižování provozních nákladů. To také 
odůvodňuje i plánované odchody dalších zaměstnanců. 
Zvlášť bedlivě sledovala Erste Bank situaci v Rumunsku, 
konkrétně v tamější dceři rakouské společnosti BCR, která 
prochází velmi složitým obdobím a značnými turbulence-
mi. Představitelé Erste Group však vyjádřili přesvědčení, 
že BCR se vrátí letos k zisku a stabilizuje se. To by pro 
celou finanční skupinu znamenalo především velmi výraz-
ný pokles rizikových nákladů a s tím související vylepšení  
bilance.
 Bude jistě zajímavé sledovat, zda se České spořitelně 
podaří udržet si svoji pozici premianta v rámci Erste Group. 
Bude se přitom muset vyrovnat se situací, že zatímco hos-
podářství většiny zemí, v nichž se Erste Group angažuje, 
celkově rostou, kdežto Česká republika se stále nedokáže 
vymanit z recese. Navíc roste počet nespokojených klien-
tů, kteří se snaží čím dál aktivněji bránit svá práva. K velké 
srážce se schyluje v oblasti poplatků za vedení hypotečních 
úvěrů, kde se objevila velká skupina klientů připravených 
žádat vrácení těchto poplatků od bank a v případě nutnosti 
si své požadavky vynucovat i za pomoci soudu.
 I když se Česká spořitelna může opřít o masu konzer-
vativních střadatelů, pro dosažení svých plánů musí výraz-
ně posílit i u té nejnáročnější klientely a je otázka, co jí 
nabídne. Stále totiž bude asi zápasit s pozicí tradičního 
lidového ústavu pro široké vrstvy. A to nemusí být u bo-
hatých klientů zrovna dobrá reklama. Jenže zase nemůže 
Česká spořitelna proti sobě popudit klienty z řad běžných 
střadatelů a také z veřejných institucí. Jedině díky nim je 
totiž tím, čím v současnosti je a co je její možná největší 
devizou – tedy bankovní institucí, o níž více než o jakékoliv 
jiné bance v České republice platí, že je „too big to fail“.
  (MaFr)

Česká vláda chce rychlejší odpisy 
a zrušení zdanění dividend
Dalo se očekávat, že s blížícím se „supervolebním“ rokem 
v České republice bude klesat ochota kabinetu v čele s Pe-
trem Nečasem realizovat nepříjemné reformy a naopak 
se vláda pokusí po několika letech úspor a škrtů nastavit 
veřejnosti přívětivější část. Zejména největší vládní strana 
– občanští demokraté zápolí s masivním propadem pre-
ferencí. O to úpěnlivěji se její představitelé chytají každé 
šance na zvrat. To se projevilo v halasné reakci na výrok stí-
nového ministra financí opozičních sociálních demokratů 
Jana Mládka o parazitování živnostníků na systému sociál-
ního pojištění. Právě skupina označovaná jako OSVČ (oso-
by samostatně výdělečně činné) má představovat hlavní 
naději na solidní výsledek občanských demokratů v par-
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lamentních a také komunálních volbách. OSVČ je v České 
republice velká síla, i když v řadě případů jde o zaměst-
nance, kteří si drobným podnikáním pouze přivydělávají. 
Právě z jejich řad se rekrutuje tradičně voličské jádro ob-
čanských demokratů a tato strana se také k podnikatelské 
vrstvě hrdě hlásí. Argumentuje i tím, že reprezentuje vrst-
vu, která se stará sama o sebe a nenatahuje dlaň ke státu 
s žádostí o výpomoc.
 Do vládního prohlášení po volbách v roce 2010 do-
konce občanští demokraté prosadili velice sporné tvrzení, 
že pouze podnikatelé vytvářejí skutečné hodnoty. Stát je 
často v ideologii občanských demokratů prezentován jako 
výhradně parazitující organismus. Rétoriku v tomto směru 
občanští demokraté v posledních týdnech ještě více vyhro-
tili. Jejich plány na úlevy a podpory hospodářství se týkají 
především podnikatelů. Jedná se například o požadavek 
na zrychlení odpisů dlouhodobých investic, zjednodušit 
by se mělo také odepisování pohledávek a exportérům se 
má rozšířit možnost zahrnout nesplacené pohledávky do 
nákladů.
 Hodně se v pravicové koalici operuje s termínem kon-
kurenceschopnost. Deklarována je především pomoc vy-
sokým a středním školám technického směru, s tím, že 
by se usnadnily podmínky pro poskytování darů a dota-
cí těmto subjektům ze strany soukromých podniků. Zva-
žuje se i rozšíření okruhu odpočtů v případě, že firmy či 
podnikatelé nakupují od výzkumných institucí výsledky 
jejich práce. Zároveň zejména ministr hospodářství Kuba  
z ODS prosazuje přesměrování přímých státních dotací do 
oblasti výzkumu tak, aby do podniků plynula větší část než 
dosud. Tratila by přitom především Akademie věd České 
republiky.
 Vláda vedená občanskými demokraty také chce roz-
šířit možnosti odpočtu darů na veřejně prospěšné účely. 
V současnosti si fyzické osoby mohou ze základu daně 
odečíst za tímto účelem deset procent, nyní by se mělo 
jednat o 15 procent. Zvýšit by se měl tento limit i u práv-
nických osob. Kabinet Petra Nečase hodlá rovněž ulevit 
investorům a zrušit placení daně z příjmu fyzických osob 
u dividend. To je už dlouhodobě částí podnikatelů ostře 
kritizováno, protože se podle jejich názoru jedná vlastně 
o dvojí zdanění – firma totiž nejprve zdaní svůj zisk (19 %) 
a poté akcionáři odvádějí další daně z výplat dividend. Na 
druhé straně toto opatření bude znamenat poměrně vážný 
zásek do veřejných financí – konkrétně se výnosy dosud 
odhadují řádově na devět miliard korun ročně. Představi-
telé ministerstva financí však věří, že odbourání této daně 
přiláká investory ze zahraničí, což povede i ke snížení ne-
zaměstnanosti.
 Právě na boj proti nezaměstnanosti se chce vláda vedle 
podpory podnikání soustředit především. Je však dobře 
patrné, že skutečné zlepšení v této oblasti si slibuje až prá-
vě jako vedlejší efekt oživení v hospodářství prostřednic-
tvím úlev podnikatelům. Zejména občanská demokratická 
strana chce stabilně narušit kriminalizaci tzv. švarc-sys-
tému, tedy nahrazování zaměstnanců kvaziživnostníky. 
Tento systém využívá výrazně výhodnějšího nastavení da-
ňového systému a odvodů na sociální a zdravotní pojiště-
ní pro OSVČ ve srovnání se zaměstnanci. Jeho rozšíření 
však podlamuje stabilitu důchodového systému i systému 
zdravotního pojištění. Většina výše zmíněných opatření už 

vlastně byla přijata, jenže původně měly platit až od roku 
2015 společně s dalšími předpisy, které už však nejsou pro 
voliče tolik atraktivní. Vláda tak vlastně hodlá vyzobat ro-
zinky příjemných úlev a spustit je již od ledna 2014 a vy-
tvořit si tak dobrou výchozí pozici pro volby.
 Sice to moc neodpovídá deklarované „rozpočtové 
odpovědnosti“, ale na druhou stranu podobné tahy pro-
váděly snad všechny předchozí kabinety bez ohledu na 
hospodářskou realitu. Zaráží spíše jejich jasné zacílení jen 
na určité skupiny, tvořících vesměs voličské jádro pravice. 
Lze nyní očekávat, že dvě koaliční strany – ODS a TOP 
09 se budou přít o zodpovědnost za ta nejméně atraktivní 
vládní opatření, která postihla právě podnikatele, ať už jde 
o zvyšování daně z přidané hodnoty nebo o tzv. solidární 
daň postihující nejvíce vydělávající skupinu.
 Zdá se přitom, že na získání na zaměstnanců a dalších 
velkých skupin obyvatelstva na svou stranu vládní strany 
spíše rezignovaly, i když i v tomto směru lze očekávat ur-
čité ústupky. Např. již teď se hovoří o tom, že tzv. zápisné 
na veřejných vysokých školách bude opět odloženo a do-
jde k definitivnímu konci kontroverzního systému výplaty 
sociálních dávek prostřednictvím tzv. sKaret, který ostře 
kritizovali například zdravotně postižení.
 Ve svém dokumentu Agenda 2014, jakémsi náčrtu 
předvolebního programu ODS, tato strana slibuje také sní-
žení byrokratické zátěže nebo snížení cen energií. Lze také 
očekávat aktivizaci předvolební ideologické propagandy, 
která je založena především na antikomunismu a na varo-
vání před návratem komunistů k moci ve spolupráci se so-
ciálními demokraty. Jaký však bude mít tentokrát efekt, lze 
jen těžko odhadnout, stejně jako je problematické předpo-
vídat, jak přijmou voliči nynější opatření vlády v ekonomic-
ké oblasti.
 Preference vlády i Občanské demokratické strany jsou 
v současné době na rekordně nízké úrovni, ale někteří poli-
tologové a novináři připomínají, že v podobném stavu byla 
v roce 2005 i sociální demokracie. Přesto se Jiřímu Paroub-
kovi povedlo vybojovat o rok později velmi slušný volební 
výsledek a málem společně s komunisty sahal i po vítězství. 
Na druhou stranu ovšem neměl tehdy podobnou konku-
renci jakou má ODS v podobě svého koaličního partnera 
TOP 09. Ta posílila zejména díky prezidentské kandidatuře 
svého předsedy Karla Schwarzenberga a udržuje si před 
ODS v průzkumech slušný náskok. Představitelé dosud 
největší vládní strany navíc v průzkumech prohrávají často 
i s komunisty a končí až na čtvrtých příčkách výzkumů. Do 
parlamentních voleb je však pořád ještě dost daleko a pre-
miér Nečas a jeho spolupracovníci věří, že se jim podaří 
rozhodný obrat. A jak je vidět, začínají na něm pracovat.
  (MaFr)

Ekonomika loni klesla o 1,2 %, 
je v nejdelší recesi od roku 1997
Česká ekonomika loni klesla o 1,2 procenta, informoval ve 
zpřesněném odhadu Český statistický úřad. Hrubý domácí 
produkt se snížil i v samotném 4. čtvrtletí, a to meziročně 
o 1,7 procenta a mezičtvrtletně o 0,2 procenta. Domácí 
ekonomika se tak nachází v nejdelší recesi od roku 1997, 
kdy pokles ekonomiky rovněž trval čtyři čtvrtletí za sebou. 
Hlavní příčinou nepříznivého vývoje byla podle statistiků  
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a klesající tuzemská poptávka jak domácností po zboží 
a službách pro konečnou spotřebu, tak investorů po fix-
ním kapitálu. „Zahraniční obchod již nebyl schopen vývoj 
domácí poptávky kompenzovat,“ dodal ČSÚ. „Zpřesněná 
data o HDP potvrdila meziroční propad za čtvrtý kvartál, 
což přisoudilo Česku osmou nejhorší meziroční pozici ze 
zemí EU. Kromě finanční krizí sužovaných zemí eurozó-
ny v jižním křídle kontinentu dopadlo hůř než Česko již 
jen Maďarsko,“ upozornil analytik UniCredit Bank Pavel  
Sobíšek.

ČSÚ: Průměrná mzda v ČR loni byla 
25 101 Kč, reálně klesla
Průměrná mzda v Česku loni meziročně stoupla o 665 ko-
run na 25 101 Kč. Byla tak vyšší o 2,7 procenta. Reálně 
po odečtení inflace ale klesla o 0,6 procenta, informoval 
Český statistický úřad. V samotném čtvrtém čtvrtletí 2012 
byla průměrná hrubá nominální mzda 27 170 korun, což 
je o 964 Kč, tedy 3,7 procenta více než ve stejném období 
předchozího roku. Podle statistiků příčinou tohoto nárůs-
tu byly mimořádné odměny, zejména u nejlépe placených 
pracovníků. Reálně mzda ve zmíněném období stoupla 
o 0,9 procenta.

Kalousek: Pojistná kapacita EGAP 
by se mohla dál navýšit
Vláda by mohla ještě jednou navýšit pojistnou kapacitu 
státní úvěrové pojišťovny EGAP. Záležet bude na smyslupl-
ných projektech exportérů. Na konferenci Podpora expor-
tu a ochrana mezinárodních investic to řekl ministr financí 
Miroslav Kalousek (TOP 09). Navýšení prostředků EGAP 
o 10 miliard korun na 280 miliard korun již kabinet schvá-
lil. Důvodem posledního navýšení prostředků EGAP byla 
pro Česko perspektivní investice, kterou se s největší prav-
děpodobností podaří uzavřít v Iráku. Zástupci pojišťovny 
s pomocí ministerstva průmyslu a obchodu a ministerstva 
financí jsou v Iráku před uzavřením smlouvy, která se týká 
výstavby elektrárny Churmala o výkonu 980 megawattů. 
Na tento velký paroplynový komplex by české firmy do-
dávaly zhruba 70 procent celkové investice, což předsta-
vuje sumu asi 500 milionů dolarů (9,8 miliardy Kč). Pro 
českou ekonomiku by to znamenalo vznik zhruba 2 000 
pracovních míst.

Víc než pětina důchodců 
šla do penze předčasně
Víc než pětina důchodců v Česku odešla do penze před-
časně. Je jich téměř 524 000. Kvůli dřívějšímu nástupu na 
odpočinek mají pak trvale krácený důchod. V průměru tak 
pobírají asi o 1 140 korun méně než ostatní senioři, dostá-
vají tedy zhruba 9 640 korun. Informovala o tom mluvčí 
České správy sociálního zabezpečení (ČSSZ) Jana Bura-
ňová. Podle ní loni nastoupilo do předčasného důchodu 
skoro 28 000 lidí. Osob s trvale sníženou penzí postupně 
přibývá. Věk odchodu do penze se v Česku od roku 1996 
postupně zvyšuje. Letos u mužů činí asi 62 let a osm měsí-
ců, u žen pak podle počtu dětí 57 let a osm měsíců až 61 
let a osm měsíců. Loni v prosinci průměrná penze pod-

le ČSSZ dosahovala 10 778 korun – muži měli v průměru 
11 948 korun a ženy 9 782 korun.

Raiffeisenbank loni klesl čistý zisk
na 1,97 miliardy Kč
Tuzemské Raiffeisenbank, která patří ke středně velkým 
tuzemským bankám, loni klesl čistý zisk o 11 procent na 
1,97 miliardy korun. Banka o tom informovala v tiskové 
zprávě. Celková aktiva banky loni klesla o 2,6 procenta na 
197,6 miliardy korun. „Na český bankovní trh v loňském 
roce působila řada negativních jevů: nepříznivý vývoj české 
ekonomiky a s tím související pokles zájmu klientů o úvě-
rování, rekordně nízké úrokové marže a v neposlední řadě 
i zpřísňování kapitálových požadavků ze strany evropských 
regulátorů. Ve světle těchto negativních vlivů je náš loňský 
výsledek dobrý a podle očekávání,“ uvedl generální ředitel 
Raiffeisenbank Mario Drosc.

ČKD Blansko Holding má 
významnou zakázku v Rusku
ČKD Blansko Holding se bude podílet na rekonstrukci nej-
severněji položené vodní elektrárny na světě v ruském Usť 
Chantajska. Pro elektrárnu bude vyrábět vodní turbíny té-
měř za miliardu korun. Řekla to mluvčí společnosti Nina 
Juránková. Tendr v Rusku vyhrála matka blanenské firmy – 
ruský Tjažmaš. Celková hodnota kontraktu činí 184,4 mi-
lionu € (4,6 miliardy Kč). V rámci rekonstrukce bude 
provedena výměna sedmi hydroagregátů ve strojovně 
vodní elektrárny. Tjažmaš vyhrál tendr v konkurenci šes-
ti mezinárodních konsorcií. První energetický celek bude 
uveden do provozu v září 2015 a poslední v září 2021.

EGAP: GE Aviation CZ dodá americké 
firmě Trush 24 leteckých motorů
Letňanská GE Aviation CZ dodá americké společnosti Tru-
sh 24 nových leteckých motorů H80 v hodnotě 8,5 mili-
onu dolarů (zhruba 167 milionů korun). Využije k tomu 
smlouvu o spolupráci mezi českou Exportní garanční a po-
jišťovací společností (EGAP) a americkou Export Import 
Bank (US EXIM). Obě strany dohodu podepsaly v rámci 
podnikatelské mise do USA vedené ministrem průmyslu 
a obchodu Martinem Kubou. Společnost Trush Co., kte-
rá vyrábí lehká práškovací letadla na krátké lety, následně 
vyveze 24 letounů vybavených motorem H80 do Brazílie. 
Podle generálního ředitele EGAP Jana Procházky je kon-
trakt pro českou firmu výjimečným úspěchem. „Hned první 
obchod nám otevírá bránu do Latinské Ameriky. Smlouva 
s americkým Eximem pomůže českému exportu hlavně 
na trzích, kde jsou tradičně silní američtí dodavatelé. A na 
těch se nám doposud příliš nedařilo,“ uvedl Procházka.

MPSV: Nezaměstnanost v únoru 
vzrostla na 8,1 procenta
Nezaměstnanost v Česku se v únoru zvýšila na 8,1 pro-
centa z lednových osmi procent. Bez práce bylo podle 
pracovních úřadů 593 683 lidí, meziměsíčně o 7 874 více. 
Oproti loňskému únoru přibylo 51 998 nezaměstnaných. 
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Na jedno volné pracovní místo tak nyní připadá průměrně 
17,1 uchazeče. Nejvíce je to v okresech Jeseník (129,9), 
Bruntál (90), Havlíčkův Brod (70,3), Most (55,6), Karvi-
ná (54,9) a Děčín (53,8). Oznámilo to ministerstvo práce 
a sociálních věcí. Údaje jsou podle nové metodiky, která 
stanovuje podíl nezaměstnaných na obyvatelstvu. Analytici 
růst očekávali.

Přebytek zahraničního obchodu Česka 
v lednu stoupl na 31,5 mld. Kč
Zahraniční obchod České republiky skončil v lednu v pře-
bytku 31,5 miliardy korun. To je o 1,1 miliardy korun lepší 
výsledek než loni ve stejném období. Vývoz a dovoz podle 
předběžných údajů ale meziročně klesly, informoval Český 
statistický úřad. Podle ČSÚ se vývoz snížil o 3,2 procenta 
a dovoz o 4,1 procenta. Výsledky zahraničního obchodu 
jsou podle analytiků zklamáním. Bilance zahraničního ob-
chodu se zlepšila hlavně u strojů a dopravních prostředků, 
u kterých přebytek v meziročním srovnání stoupl o 1,3 mi-
liardy korun. U průmyslového spotřebního zboží přeby-
tek vzrostl o 1,2 miliardy korun. U chemických výrobků se 
zmenšilo záporné saldo o 400 milionů korun a přechodem 
z pasiva do aktiva se zlepšila bilance obchodu s nápoji a ta-
bákem o 100 milionů korun.

ČSÚ: Zisk českého zemědělství loni klesl 
o miliardu na 16 mld. Kč
Zisk českého zemědělství loni meziročně klesl o jednu mili-
ardu korun na 16,1 miliardy Kč, vyplývá z předběžných vý-
sledků odvětví, které zveřejnil Český statistický úřad. Přes 
mírný pokles jde o druhý nejlepší výsledek od roku 1998, 
odkdy statistici tento údaj sledují. Rok 2011 byl z hledis-
ka úrody nebývale dobrý. Naopak loni v důsledku sucha, 
které poškodilo především pěstitele na jihu Moravy, klesla 
úroda obilí meziročně o pětinu. Hodnota produkce země-
dělského odvětví vyjádřená v běžných základních cenách 
se meziročně zvýšila zhruba o dvě procenta na 121,8 mi-
liardy korun. Zemědělci doufají, že dlouhodobější změnu 
v trendu by mohla přinést koncepce českého zemědělství, 
jejíž návrh nedávno představilo ministerstvo zemědělství. 
Ta od roku 2014 počítá mimo jiné s větší podporou živo-
čišné produkce a pěstování náročnějších plodin než jen 
obilí a řepky.

ČEZ neuspěl v soudním sporu 
se spolkovou zemí Horní Rakousy
ČEZ neuspěl v soudním sporu proti Horním Rakousům. 
Energetický gigant chtěl dosáhnout toho, aby česká jus-
tice zakázala spolkové zemi podávat zdržovací žaloby, 
případně jinak zpochybňovat provoz Jaderné elektrárny 
Temelín. Okresní i Krajský soud v Českých Budějovicích 
už v roce 2007 dospěly k závěru, že česká justice nemá 
pravomoc projednat podobnou žalobu a zavazovat ra-
kouskou spolkovou zemi svým rozhodnutím. ČEZ s tím 
nesouhlasil, v dovolání například tvrdil, že se jako česká fir-
ma domáhá ochrany vlastnického práva k nemovitosti na 
českém území, a proto by se věcí měla zabývat právě zdejší  
justice.

ČEZ si zajistil dodávky uhlí pro 
Počerady a prodal Chvaletice
Energetická společnost ČEZ podepsala dohodu s těžební 
skupinou Czech Coal o dodávkách uhlí z dolu Vršany do 
elektrárny Počerady. Smlouva by měla zajistit dodávky až 
do roku 2060 a její celková hodnota podle generálního 
ředitele ČEZ Daniela Beneše přesahuje 200 miliard korun. 
ČEZ také schválil prodej elektrárny Chvaletice společnosti 
Litvínovská uhelná, která patří manažerům Czech Coalu. 
Litvínovská uhelná za elektrárnu zaplatí 4,12 miliardy ko-
run. Cenu uhlí pro Počerady stanovily ČEZ a Czech Coal 
pro letošní rok na 38,80 koruny za gigajoule, do roku 2023 
se bude postupně zvyšovat až na úroveň 65 procent ceny 
černého uhlí na evropských burzách. Podle Beneše je to 
zhruba poloviční cena proti tomu, co požadoval Czech 
Coal na počátku jednání. Uzavření smlouvy uvítal premiér 
Petr Nečas, podle kterého dohoda umožňuje dlouhodobé 
využití hnědého uhlí, tedy jednoho z mála energetických 
zdrojů, které ČR má.
 ČEZ také uzavřel smlouvu s Litvínovskou uhelnou 
o prodeji elektrárny Chvaletice. Prodej by měl ukončit šet-
ření, které vede vůči ČEZ od roku 2009 Evropská komise. 
Komise prověřovala, zda ČEZ nezneužívá své postavení 
na trhu výroby elektřiny. EK nyní ještě musí potvrdit kvali-
fikaci kupce k provozovaní Chvaletic. Podle dohody si ČEZ 
nechá 90 procent z tržní ceny emisních povolenek přidělo-
vaných zdarma elektrárně Chvaletice.

Státy dlužily Česku ke konci loňska 
22 miliard Kč
Česká republika měla ke konci loňského roku u ostatních 
zemí světa celkové pohledávky za 22,07 miliardy korun, 
o rok dříve to bylo 22,35 miliardy korun. Během roku 2012 
země splatily Česku zhruba 176 milionů korun. Vyplývá to 
ze zprávy ministerstva financí o stavu a vývoji zahraničních 
pohledávek ČR. Největším dlužníkem ČR je podle mate-
riálu Kuba, u které MF jen u civilních úvěrů eviduje dluh 
přes 6,6 miliardy korun. Kuba letos reagovala na žádost 
ČR ohledně možného převodu pohledávky do konverti-
bilní měny. Dalšími velkými dlužníky jsou Irák, země býva-
lé Jugoslávie, Rusko a Súdán. Ten dlouhodobě svůj dluh 
téměř dvou miliard korun nesplácí. Podle MF sice Súdán 
potvrzuje výši dluhu, ale odmítá podniknout jakékoliv kro-
ky do rozhodnutí mezinárodních společenství o způsobu 
a formě oddlužení země.

Zástupce Truck Development 
přijel převzít automobilku Tatra
Předseda představenstva společnosti Truck Development 
Marek Galvas přijel do Kopřivnice převzít automobilku Tat-
ra. Firma ji koupila za 176 milionů korun v dražbě. Do exe-
kuce se Tatra dostala kvůli dluhům. Správce podniku Ivan 
Návrata ČTK řekl, že ho vydražitel požádal, aby mu pod-
nik předal. Prý společnost nechystá žádné propouštění ani 
omezování výroby. Firma se musí dohodnout na vypořá-
dání dluhu s největším věřitelem automobilky, společnos-
tí Composite Com, která návrh na exekuci Tatry podala. 
Dluh původně činil asi 650 milionů korun, automobilka se 
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a ale prodala za méně, a tak je potřeba vyřešit zbývající část. 
Hodnota Tatry byla stanovena na 1,765 miliardy korun, její 
závazky činily zhruba 1,5 miliardy Kč.

Škodě Auto loni klesl zisk o 4,5 % 
na 15,4 miliardy korun
Škodě Auto loni klesl zisk po zdanění o 4,5 procenta na 
15,4 miliardy korun. Tržby stouply o čtyři procenta na 
262,6 miliardy korun. Automobilka loni dodala zákazní-
kům rekordních 939 200 aut, což znamená meziroční 
nárůst o 6,8 procenta. Automobilka loni zvýšila investice 
o 46,5 procenta na 832 milionů eur. Do zavádění nových 
modelů a výrobních kapacit chce investovat i letos. Škoda 
Auto očekává v prvním pololetí meziroční pokles prodeje. 
Důvodem je zavádění výroby nových modelů, zejména tře-
tí generace Octavie, i propad evropského automobilového 
trhu. Za celý letošní rok chce mít ale vyšší prodej než loň-
ských rekordních 939 200 aut. Snížení prodejů potvrdily 
první dva měsíce, kdy odbyt klesl o 7,4 procenta. První 
polovina roku bude ve znamení zavádění třetí generace 
nejprodávanějšího modelu Octavia. Prodává se už jako 
liftback, v dubnu přibude Combi a dále model s pohonem 
4 × 4 a sportovní varianta RS.

BMW plánuje novou továrnu
Německá automobilka BMW plánuje ve východní Evro-
pě postavit novou továrnu. Zatím není známo, zda k vý-
stavbě dojde v České republice, či Slovensku, Maďarsku, 
Slovinsku, nebo Chorvatsku. Napsal to slovenský list Hos-
podárske noviny. BMW plány na expanzi potvrdila, de-
taily neuvedla. Na Slovensku již mají své závody německý 
Volkswagen, korejská Kia Motors a francouzský koncern 
PSA Peugeot Citroën. Automobilový průmysl je hlavním 
tahounem exportně orientované ekonomiky. Otevření to-
várny pro vozy BMW by pro českou ekonomiku mělo ne-
sporný přínos především tím, že by vznikla nová pracovní 
místa. Zvyšování závislosti tuzemské výroby na automobi-
lovém průmyslu může být ale také rizikem.

V Dambořicích vznikne obří 
zásobník plynu za 2,5 mld. Kč
Moravské naftové doly a Gazprom Germania uzavřely 
smlouvu na stavbu podzemního zásobníku plynu v Dam-
bořicích na Hodonínsku. Rovným dílem společně investují 
přes 2,5 miliardy korun. Stavbu zahájí příští rok, v provozu 
by měl být v polovině roku 2016. Bude mít kapacitu 448 
milionů metrů krychlových, půjde tak o jeden z největších 
a také nejmodernějších v Česku. Informovaly o tom Morav-
ské naftové doly. Stavba zásobníku souvisí s energetickou 
strategií Česka. Podle ministra průmyslu a obchodu Mar-
tina Kuby je současný objem zásobníků na českém území 
přes 30 procent roční spotřeby. „Máme za cíl se dostat 
někam nad 40 procent,“ řekl v říjnu Kuba. Do zásobníků 
plynu investuje i konkurenční skupina RWE. Loni v květnu 
uvedla do provozu novou část zásobníku zemního plynu 
v Třanovicích na Frýdecko-Místecku. Na investici 2,2 miliar-
dy korun se podílela i Evropská unie. České firmy výstav-
bou nových zásobníků plynu reagují na možné přerušení 
dodávek plynu z Ruska.

Koncern ABB nabere v Brně 
400 nových zaměstnanců
Společnost ABB Česká republika, která podniká v energe-
tice a automatizaci, v Brně rozšíří své výrobní kapacity. 
Hodlá investovat 650 milionů korun a nabere 400 až 450 
nových pracovníků. Nové provozy otevře v příštím roce, 
řekla na odborném veletrhu Amper v Brně ředitelka mar-
ketingu a komunikace ABB ČR Lucie Jandová. Díky inves-
tici ABB v Brně rozšíří portfolio o další výrobky, například 
o transformátory pro aplikace některých rozvoden velmi 
vysokého napětí. S náborem nových pracovníků začne 
ABB už letos. Dnes ve dvou výrobních závodech v Brně 
zaměstnává více než 1 800 lidí. Náborem další zhruba 400 
lidí se stane jedním z největších zaměstnavatelů v regionu. 
Koncern má kolem 145 000 zaměstnanců asi ve 100 ze-
mích světa. V Česku působí v osmi lokalitách a zaměstnává 
více než 3 200 lidí.

ČEZ a horký Balkán
V roce 2005 zahájil český elektrárenský gigant ČEZ mo-
hutnou zahraniční expanzi. Měl smělý plán zařadit se mezi 
největší a nejrenomovanější evropské firmy v energetice. 
Celkem za zahraniční investice vydal asi 72 miliard korun, 
tedy asi 2,9 miliardy eur. Investoval je především ve vý-
chodní a jihovýchodní Evropě, angažoval se i v Turecku. 
V současnosti působí v Polsku, na Slovensku, v Maďarsku, 
v Turecku a také v Bulharsku. Naopak násilně vypuzen byl 
nedávno z Albánie, kde mu byla odebrána licence k distri-
buci elektřiny po protestech obyvatelstva proti cenám za 
dodávky elektřiny a konfliktech s úřady a veřejnými institu-
cemi, které ČEZ odpojoval kvůli dlouhodobě nespláceným 
účtům. ČEZ v současné době zahájil právní kroky k arbit-
ráži s albánským státem o náhradu škody za zmařenou 
investici, jejíž výši představitelé české státní firmy odhadují 
na pět miliard korun. Albánie byla ovšem vždy považována 
za značně rizikovou investici. Jde o dříve dlouhá desetiletí 
prakticky izolovanou zemi, považovanou za poněkud divo-
kou. To se ostatně jasně potvrdilo.
 Jenže hned poté začal na podobné potíže narážet ČEZ 
v členské zemi Evropské unie – v Bulharsku. Zde ČEZ již 
roku 2005 získal majoritu v třech distribučních společnos-
tech, které v následujících letech sloučil do jediné. O rok 
později následovala akvizice černouhelné elektrárny v pří-
stavním městě Varna s výkonností 1260 megawattů. Na 
horkém Balkánu se pokusil ČEZ také zapojit do celoevrop-
ského solárního boomu a v loňském roce zde spustil solár-
ní elektrárnu Orešec s výkonem necelých pět megawattů. 
Vybudoval si tak ve státu u černomořského pobřeží po-
měrně silnou pozici. Tržby z Bulharska představovaly asi 
desetinu veškerých výnosů celé skupiny ČEZ.
 S Albánci však Bulhaři mají pro ČEZ jednu velmi nepří-
jemnou vlastnost – nejsou příliš zvyklí platit účty za elek-
třinu. Navíc si v minulých letech zvykli, že i za cenu silně 
chátrající a nevyhovující infrastruktury byly ceny energií 
drženy na poměrně nízké úrovni. Lednové účty pak pro 
ně znamenaly často doslova šok. A protože na horkokrev-
ném Balkánu není od rozhořčení daleko k činům, vypukly 
okamžitě obrovské demonstrace, které smetly i dosavadní 
konzervativní vládu. Navíc bulharské úřady spustily kont-
rolu českých firem ČEZ a Energo-Pro a rakouské společ-
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nosti EVN. Jejím výsledkem byl požadavek bulharského 
generálního prokurátora na odebrání licence firmě ČEZ, 
která dosud zcela ovládá distribuci elektřiny především na 
západě Bulharska. Podle generální prokuratury docháze-
lo k „masivnímu porušování pravidel v období fakturace“. 
Již v minulosti se navíc objevilo tvrzení, že ČEZ naprostou 
většinu svých zakázek realizoval bez řádného výběrové-
ho řízení a bez podepsaných kontraktů. Přitom měly být 
upřednostňovány společnosti napojené přímo na skupinu 
ČEZ. Český gigant se pochopitelně brání a tvrdí, že žádný 
bulharský zákon či předpis neporušuje.
 Situace dospěla tak daleko, že se český premiér Petr 
Nečas v průběhu evropského summitu v Bruselu kvůli pro-
blému krátce sešel s bulharským prezidentem Rosenem 
Plevneljevem, který ho údajně ujistil, že celá kauza bude 
řešena v souladu s evropskými předpisy a zvyklostmi. Pro 
českou vládu je situace o to prekérnější, že dividendy spo-
lečnosti ČEZ představovaly v minulosti významnou vzpru-
hu pro státní rozpočet.
 Někteří čeští odborníci a publicisté dávají prudké zhor-
šení pozice české společnosti na Balkánu do souvislosti 
s personální obměnou ve vedení firmy před nedávnou 
dobou. Noví představitelé ČEZ zodpovědní za balkánské 
investice se podle nich dostatečně na horké půdě zemí, 
jako je Bulharsko nebo Albánie, neorientují a nedostateč-
ně berou do úvahy odlišnou mentalitu národů žijících na 
tomto území. ČEZ se pod vlivem pokračující krize snažil 
v posledních letech zvýšit rentabilitu svých investic a pře-
stával tolerovat některé místní zvláštnosti. Výrazně vyšší 
faktury navíc začal rozesílat v situaci, kdy na Balkáně rychle 
rostou i další životní náklady a u nemalé části obyvatelstva 
se šíří pocity bezvýchodnosti a bezmocnosti. Energetická 
společnost z relativně méně významné evropské země se 
pak jeví jako logický hromosvod.
 V každém případě čekají jednu z největších českých 
společností, která pravidelně slaví velké úspěchy v anke-
tách o nejžádanějšího zaměstnavatele v České republice, 
nelehké měsíce a roky spojené s důkladným přehodnoco-
váním dlouhodobé strategie. To vše v přetrvávající atmo-
sféře ekonomické nejistoty a recese.
  (MaFr)

Českorakouský plynovod již od roku 2015?
Jasnější obrysy nabírá projekt nového vysokotlakého 
plynovodu Mozart, který by měl spojovat český páteřní 
plynovod s obdobnou sítí společnosti OMV v Rakous-
ku s návazností na jižní evropskou dopravní cestu plynu. 
Nový plynovod, pro nějž bylo zvoleno jméno slavného ra-
kouského hudebního skladatele, oblíbeného i v českých 
zemích, má především zajistit vyšší bezpečnost a spo-
lehlivost dodávek do obou zemích. Umožní rychlou re-
akci na obchody uskutečňované na aktuálním trhu, které 
v posledních letech získávají na váze oproti dříve dominu-
jícím dlouhodobým kontraktům. Možnost pružné reakce 
by tak mohla umožnit i tlak na nižší ceny od dodavatelů. 
Plynovod by také přispěl k efektivnímu využití dvou para-
lelních přepravních cest NET4GAS a WAG. Plyn by měl 
podle plánů proudit oběma směry podle aktuální situace 
na trhu. V únoru o detailech projektu, který si má vyžá-
dat kolem 2-2,5 miliar dy korun, jednali představitelé mi-
nisterstev obou zemí, oborníci z plynárenského průmyslu 

z České republiky a Rakouska a také představitelé finanč-
ních institucí. Záštitu přitom převzal český premiér Petr  
Nečas.
 Rakouský velvyslanec v Praze Ferdinand Trauttmans-
dorf přitom popřel, že by výstavba plynovodu byla pouze 
českým plánem, k němuž Rakousko přistupuje minimálně 
s určitou distancí. Naopak zdůraznil, že se jedná o projekt 
společného zájmu. Zároveň vyzval, aby se od slov a plánů 
přešlo konečně k činům. O projektu plynovodu Mozart se 
totiž hovořilo již koncem roku 2009, s tím, že k zahájení 
jeho stavby mělo dojít již v následujícím roce 2010 a v sou-
časnosti by již stál před dokončením. V reálu byly však 
zatím na české straně jen vyměřeny varianty trasy.
 Za českou stranu by se hlavním investorem měla stát 
společnost CE Group, respektive její část – firma České 
plynovody. Stavba by nakonec podle zástupců Českých 
plynovodů mohla být zahájena v roce 2015 a ukončena 
zhruba za tři až čtyři roky. Nejdříve je však nutná doho-
da všech zúčastněných stran a také operátorů národních 
přepravních soustav. Vše ale ještě může zkomplikovat vý-
hradní český provozovatel české plynárenské soustavy 
NET4GAS. Ten totiž uvažuje o vlastním propojení českých 
a rakouských plynovodů, a to dokonce na dvou místech. 
Jen krátký by byl plynovod mezi jihomoravskou Břecla-
ví do Baumgartenu v Rakousku, druhý delší by směřo-
val z jižních Čech do Oberkappelu na pomezí Německa  
a Rakouska.
 Firma NET4GAS blíže nespecifikovala, kdy by chtěla 
své plány zrealizovat, její představitelé hovořili o tomto de-
setiletí. Přitom podle odborníků je těžko představitelné, že 
by fungovaly dvě paralelní propojení, a tak bude moci být 
postaven pro propojení jednotlivých lokalit pouze jeden 
plynovod. U NET4GAS navíc není jisté, zda stejné plány 
budou mít i noví vlastníci. Ten dosavadní, německá spo-
lečnost RWE, ve snaze snížit celkové své zadlužení totiž 
NET4GAS prodala v březnu německé pojišťovně Allianz 
a kanadské investiční skupině Borealis za 1,6 miliardy eur 
s tím, že transakce by měla být dokončena v druhé polovi-
ně letošního roku.
 Rakouský velvyslanec v Praze i další zainteresované 
osoby očekávají, že České plynovody a NET4GAS by moh-
ly na projektu plynovodu nakonec spolupracovat a této 
variantě nasvědčuje i skutečnost, že jednání o výstavbě 
plynovodu Mozart se zúčastnili i představitelé NET4GAS. 
A tak se možná skutečně přejde od slov činů a na konci 
desetiletí už bude propojení české a rakouské plynovodné 
sítě skutečností.
  (MaFr)

Budvar vyvezl loni do Německa 
nejvíce piva v historii
Budějovický Budvar loni vyvezl do Německa nejvíce piva 
v historii – 251 182 hektolitrů, což je meziročně o osm pro-
cent více. Spotřeba piva tam přitom klesla o dvě procenta. 
Německo je s 38 procenty nejdůležitějším exportním teri-
toriem pivovaru, řekl mluvčí pivovaru Petr Samec. Značka 
Budweiser Budvar byla loni nejprodávanější značkou im-
portovaného piva v německém maloobchodě a její tržní 
podíl v tomto segmentu přesáhl 15 procent. Budweiser 
Budvar byl zároveň nejdražším českým pivem v němec-
kých prodejnách. Německo jako nejdůležitější exportní te-
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a ritorium Budějovického Budvaru výrazně přispělo k tomu, 
že pivovar loni vyvezl nejvíce piva od roku 1895.

ČSA pro Korean Air
Státní letecké společnosti prožívají dlouhodobě po celé Ev-
ropě nelehké časy. Minulostí je belgický dopravce Sabena, 
kdysi proslulý SwissAir skončil v bankrotu. Maďarský Ma-
lév se pokusil přežít za pomoci italské Al Italia a nakonec se 
dostal do rukou pochybných firem a definitivně se zhroutil. 
I rakouský Austrian Airlines nakonec musela zachránit ně-
mecká Lufthansa.
 Příliš se nedaří ani tradiční české společnosti ČSA, která 
se pyšní proslulou zkratkou OK. O prodeji státního podílu 
se hovoří již dlouhé roky. Firma se pokusila v předkrizo-
vých letech o mohutnou expanzi a snažila se získat pro-
minentní postavení především v dopravě na východ, do 
Ruska a do Asie. Z pražského ruzyňského letiště se přitom 
rodil jeden z uzlových bodů na letecké mapě Evropy. Jenže 
pak se situace prudce změnila, i vlivem ne zrovna nejšťast-
nějšího hospodaření politiky dosazených manažerů se ČSA 
dostaly do nemalých problémů.
 O její privatizaci se pak neúspěšně snažila vláda občan-
ského demokrata Mirka Topolánka, jenže do plánů zasáhla 
akutní celoevropská hospodářská krize, která prudce sníži-
la i zájem o leteckou dopravu. Navíc řadě politiků i komen-
tátorů se příliš nelíbil hlavní zájemce o koupi české firmy. 
Mělo se totiž jednat o ruský Aeroflot. Vzhledem k historii 
České republiky je ostražitost před výrazným průnikem 
ruské společnosti do strategické oblasti, jakou je letectví, 
naprosto pochopitelná. Nakonec i Aeroflot ztratil zájem, 
a tak musela vláda dál hledat vhodného strategického 
partnera. Jenže to samozřejmě nebylo nijak jednoduché 
a reálně hrozilo, že se ČSA budou hospodářsky stále víc 
a víc propadat, až nakonec situace vyústí v nevyhnutelný 
bankrot.
 Situaci navíc komplikoval nesouhlas Evropské unie 
s úvěrem ve výši 2,5 miliardy korun, který ČSA poskytla 
státní společnost Osinek, což představitelé Evropské komi-
se hodnotili jako nedovolenou podporu. Pochopitelně se 
nedalo za existujícího stavu očekávat, že by prodej podílu 
v ČSA přinesl nějaké výrazné obohacení státního rozpočtu. 
Tomu nasvědčoval i příklad privatizace podíl 42 procent 
Austrian Airlines v roce 2008, z něhož rakouský stát získal 
jen minimální částku. Nic na tom nemění skutečnost, že 
ještě před několika lety představitelé české vlády v souvis-
losti s privatizací ČSA mluvili o zisku v řádu miliard korun 
a jen v posledních letech do této firmy také několik miliard 
investoval.
 Nakonec byl rád, že se alespoň našel strategický part-
ner solidní úrovně. Dokonce to zpočátku vypadalo, že 
by o menšinový podíl v ČSA mohla dokonce proběhnout 
i soutěž, protože vedle Korean Air se o něj zajímaly i Qa-
tar Air. Ty se však nakonec ze soutěže stáhly, a tak jediným 
reálným zájemcem zůstal silný dálněvýchodní dopravce, 
kterého někteří analytici považují za doslova ideálního 
partnera pro českou leteckou společnost.
 Pravda, prodejní cen vzbuzuje rozpaky, i když je výraz-
ně vyšší, než kolik inkasovalo Rakousko za Austrian Air-
lines – činí však pouhé 3 miliony eur. K tomu je však třeba 
poznamenat, že za rok 2011 ČSA vykázaly ztrátu ve výši 
skoro 10 milionů eur. O rok dříve sice hospodařily oficiál-

ně s mírným ziskem, to však bylo dáno jenom obrovským 
prodejem dlouhodobého majetku v hodnotě přes 100 mi-
lionů eur. Ztráta za rok 2009 přitom činila ještě vyšší sumu. 
Od nového strategického partnera se tak logicky očekává 
především záchrana dlouhodobě problémové firmy a pra-
covních míst s ní spojených. Přitom pro Korean Air by se 
skutečně mohla Praha stát klíčovým letištěm pro propojení 
Dálného Východu s Evropou.
 Korea byla zasažena globální krizí jen v omezené míře 
a tamější firmy často dynamicky rostou a přelévají své 
aktivity do Evropy. To samozřejmě vede k růstu počtu 
potenciál ních cestujících na linkách ze Soulu a dalších vý-
chodoasijských lokalit do Evropy. Z přestupů asijských ná-
vštěvníků by pak mohlo těžit i pražské letiště, které zápasí 
s poklesem cestujících.
 Nicméně na druhou stranu je třeba vzít v úvahu, že 
Jihokorejci mají i v jiných oborech pověst neobyčejně tvr-
dých šéfů. Nelze vyloučit, že budou tlačit i na změny ve 
firemní kultuře ČSA, které stávajícím zaměstnancům spo-
lečnosti nebudou asi příliš příjemné. Teprve v následujících 
měsících a letech se tak ukáže, zda se prodej části ČSA 
společnosti Korean Air zapíše do análů českých hospo-
dářských dějin jako husarský kousek v podobě nalezení 
skvělého strategického partnera v nejzazší chvíli, nebo jako 
jeden z marných pokusů vedoucích jedině ke trapným kon-
fliktům a sporům.
  (MaFr)

Za dva měsíce je v druhém pilíři 13 504 lidí
Za dva měsíce roku vstoupilo do druhého pilíře penzijního 
systému 13 504 lidí. Na konci ledna to bylo 4 624 lidí, je-
jich počet tak v únoru vzrostl. Informovala o tom Asociace 
penzijních fondů s tím, že čísla jsou ode všech penzijních 
společností, které druhý pilíř nabízejí. Penzijní společnosti 
očekávají, že do druhého pilíře vstoupí do konce června 
asi půl milionu lidí. Průměrný věk klientů je 36 let a v 52 
procentech případů uzavírají smlouvy muži. Podle ředitele 
Penzijní společnosti České pojišťovny Tomáše Matouška 
lidé uzavírají smlouvy nejčastěji s tím, že chtějí nezávis-
lost na státních důchodech. Silným argumentem je pro ně 
také možnost dědictví. „Očekávám, že se do reformy letos 
zapojí přes milion lidí,“ podotkl Matoušek. Do druhého 
pilíře je od ledna možné přesměrovat tři procentní body 
z odvodů na sociální pojištění a přidat dva body ze svého 
příjmu. Ve třetím pilíři si v penzijním připojištění se státním 
příspěvkem, které funguje od roku 1994, spoří na penzi 
přes pět milionů Čechů.

Škoda Transportation dodá do Turecka 
60 tramvají za 2,6 mld. Kč
Škoda Transportation dodá 60 tramvají milionovému 
tureckému městu Konya. Hodnota kontraktu přesáhne 
2,6 miliardy korun. Plzeňský výrobce kolejových vozidel 
porazil ve výběrovém řízení pět firem, například kanad-
ský Bombardier, polskou Pesu nebo čínský podnik CNR 
Tangshan Railway Vehicles. ČTK to řekl generální ředitel 
plzeňské Škody Transportation Josef Bernard. V Turecku 
uspěla Škodovka s pětičlánkovou tramvají. Podle Bernarda 
především díky technickému provedení, ceně i termínům 
dodání.
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Čeští sociální demokrati 
a jejich plány v ekonomice
Sociální demokracie je největším favoritem parlamentních 
voleb v České republice v příštím roce, a tak byl její břez-
nový sjezd v Ostravě sledován se značnou pozorností. Ře-
šily se zde nejenom personální otázky, ale načrtávaly se 
zde obrysy hospodářského programu případné příští vlá-
dy, v níž by sociální demokraté hráli vůdčí roli. Je přitom 
jasné, že každý příští kabinet bude postaven před závažné 
problémy. I když současná vládní koalice neustále opakuje, 
že si počínala na ekonomickém poli v podstatě úspěšně 
a dokázala prosadit nutné reformy, reálné výsledky podob-
ný optimismus příliš nepodporují.
 Naopak se zdá, že hospodářská krize postihla Českou 
republiku podstatně výrazněji než jiné země v regionu. 
Nejen že se zvyšuje odstup České republiky od Německa, 
ale naopak ji dohání poměrně rychlými kroky například 
Slovensko. Úsporná opatření vedla k rozsáhlému poklesu 
hospodářství i k poklesu průměrných reálných příjmů. Vý-
razně se přitom zvýšily v posledních letech dosud relativně 
omezené sociální rozdíly. Škrty dopadly zejména na sociál-
ně nejslabší, včetně zdravotně postižených. Navíc neustálé 
experimentování a hrozby dalšími škrty vedly k významné-
mu zhoršení společenské nálady.
 Vláda se sice v posledním období pokouší o jakési ná-
znaky přírůstové politiky, počíná si však velmi rozpačitě 
a celkově budí dojem, že přírůstové programy slouží spíše 
jako penězovod pro spřátelené firmy. Cena, která byla za-
placena za stabilitu veřejných rozpočtů, se tak jeví značné 
části občanů jako značně vysoká.
 Návrhy sociální demokracie na řešení této situace však 
rozhodně nepůsobí nijak populisticky a také nevyvolávají 
žádné nadšené ohlasy. Sociální demokraté dali mj. naje-
vo, že na rozdíl od předchozích tvrzení nebudou prosazo-
vat snížení sazeb daně z přidané hodnoty, přestože proti 
jejich růstu velmi agilně protestovali. Odůvodňují to fak-
ticky minimálním pozitivním dopadem na běžného spo-
třebitele, protože podnikatelé by velmi pravděpodobně 
ponechali ceny na původní úrovni a snížení sazeb DPH by 
využili k zvětšení své marže. To se jeví jako bohužel zce-
la pravděpodobný odhad – prostě určité kroky v daňové 
oblasti se jen těžko vrací. Nicméně voliči sociální demo-
kracie doufali, že alespoň bude snížena sazba daně napří-
klad u léků, jejichž cenu a marži stát do určité míry ovlivnit 
může. Navíc právě stoupající ceny léků silně zatěžují roz-
počty dlouhodobě nemocných lidí a lidí v seniorském  
věku.
 Jak se dalo očekávat, sociální demokracie se jasně při-
hlásila k obnovení progresivní daně – nové pásmo daně 
z příjmů fyzických osob by podle ekonomického experta 
sociální demokracie Jana Mládka mělo dosáhnout poměr-
ně vysoké úrovně 38 %. S růstem počítá sociální demokra-
cie i u právnických osob – standardní sazba by pak dosáhla 
21 %, což zhruba odpovídá poměrům vyspělých států v Ev-
ropské unii a J. Mládek hovořil i o možnosti zavedení další 
sazby daně pro největší telekomunikační, energetické a fi-
nanční firmy ve výši 30 %.

 Největší pozornost z projevu Jana Mládka však vyvolala 
pasáž, v níž hovořil o jednom z nejcitlivějších témat čes-
ké ekonomiky – o danění živnostníků a o jejich platbách 
na zdravotní a sociální pojištění. Jak jsme již opakovaně 
v našem časopise psali, právě drobní živnostníci jsou nej-
věrnější oporou pravicových politických stran, především 
občanských demokratů. Pravicové vlády také pro živnost-
níky vytvořily skutečně nadstandardně výhodné podmínky 
a tato skupina platí prakticky minimální daně a silně redu-
kovány jsou i její příspěvky na sociální a zdravotní pojištění. 
To v nedávné minulosti dokonce kritizoval i současný mi-
nistr financí Miroslav Kalousek z TOP 09. Politici ODS však 
okamžitě jakékoliv diskuse o tomto tématu v rámci stávající 
vládní koalice razantně utnuli a naopak hovořili o nutnosti 
právě této skupině ještě dále v podmínkách krize ulevit. 
Podporu živnostníků vnímají jako nejrozsáhlejší program 
na boj s nezaměstnaností a skutečně dosáhli toho, že tzv. 
osob samostatně výdělečně činných je v České republice 
silně nadprůměrné množství ve srovnání s jinými zeměmi 
Evropské unie. Není přitom nezajímavé, že podobně vel-
ký podíl živnostníků vykazuje v Evropské unii ještě Itálie 
a Řecko, tedy země potýkající se s mimořádně závažnými 
ekonomickými problémy. Rozsáhlé daňové úlevy, respek-
tive vytváření situace, kdy značná část živnostníků nemu-
sí platit vůbec žádné daně, totiž sice mírní do určité míry 
problém nezaměstnanosti, ale náklady bývají velmi vysoké. 
Jan Mládek na sjezdu sociální demokracie se do problému 
opřel skutečně s velkou razancí a vyjádřil se značně expre-
sivně. V souvislosti se systémem zdravotního a sociálního 
pojištění hovořil dokonce o parazitování živnostníků. Jeho 
slova vyvolala okamžitě doslova mediální bouři. Okamži-
tě se ozvali především nejvyšší představitelé Občanské 
demokratické strany, kteří samozřejmě nemohli zmeškat 
příležitost se prezentovat jako ochránci živnostníků. Lze 
přitom počítat, že právě boj za uhájení výsad živnostníků 
bude jedním z hlavních témat volební kampaně Občanské 
demokratické strany, protože souběžně zaznívající kritika 
snah o vyšší zdanění nejbohatších není pro masy voličů 
až tak zajímavá. Nicméně Mládkovy výroky ostře kritizoval 
i staronový předseda sociální demokracie Bohuslav Sobot-
ka, který je označil přímo za hloupé a zpochybnil vhod-
nost zásahů do rozsahu výdajových paušálů živnostníků 
v časech ekonomické recese. Nesouhlas ovšem projevili 
i zástupci konfederace odborových svazů, kteří jinak mají 
k sociální demokracii velice blízko. Nakonec se od svých 
slov distancoval i samotný Jan Mládek, který nově prohlá-
sil, že parazitem je ve skutečnosti stát, který rezignoval na 
řádný výběr daní.
 Jasně se ukázalo, že ani sociální demokracie se ne-
chce připravit o případné hlasy voličů z řad živnostníků 
a obecně osob samostatně výdělečně činných. Bohuslav 
Sobotka si dobře uvědomuje, že politické výsledky sjezdu 
mu značně komplikují jeho snahu vybojovat pro sociální 
demokracii takový výsledek v parlamentních volbách, aby 
mohla sestavit jednobarevnou vládu. Skutečnost, že byl 
z vedení sociálnědemokratické strany odstaven velmi oblí-
bený senátor a nedávný prezidentský kandidát Jiří Dienst-
bier, schopný oslovit i středové voliče především z Prahy,  

úVAHA
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a Sobotka vnímá velice citlivě. A dobře si uvědomuje, že 
slova Jana Mládka mohou distanci mezi touto skupinou 
a sociálními demokraty ještě dále prohloubit. Je ovšem 
sporné, zda se předsedovi sociální demokracie podaří za-
hladit negativní dojem ze slov vyřčených stínovým minis-
trem financí.
 Zároveň se již předem ukazuje, že ani sociální demo-
kraté necítí dostatečnou sílu k zlomení jednoho problema-
tického tabu. Jenže pokud neseberou dostatečnou odvahu, 
nemohou počítat s úspěchem svého ekonomického pro-
gramu. Navíc jen těžko se nejlépe vydělávající zaměstnanci 
budou vyrovnávat s výrazným zvýšením zdanění svých pří-
jmů, když by výsady osob samostatně výdělečně činných 
zůstaly zachovány v neztenčené míře.
 Samozřejmě důležitou roli sehraje patrně okolnost, 
kdo by se stal případným partnerem sociálně demokra-
tické strany ve vládě. Všeobecně se hovoří hlavně o ko-

munistech (i když by patrně do vlády samotné nevstoupili 
a ta by fungovala jako menšinový čistě sociálně demokra-
tický kabinet). Jenže v posledních průzkumech se ukazuje 
i jiná možnost – vytvoření levostředové koalice sociálních 
demokratů s nyní rychle rostoucí Stranou práv občanů – 
Zemanovci a případně i s lidovci, kteří podle některých 
průzkumů mají reálnou šanci se vrátit do parlamentu. Ze-
jména Zemanovci přitom často nezapřou svoje sympatie 
ke světu opoziční smlouvy z přelomu tisíciletí a jakýmkoliv 
razantnějším krokům se budou chtít vyhnout. Je tedy dost 
možné, že nakonec případná sociálnědemokratická vláda 
toho změní podstatně méně, než očekávají jak její přívr-
ženci, tak její zarytí odpůrci. Je ale velká a snad dokonce klí-
čová otázka, zda se skutečně hospodářství České republiky 
dokáže bez zásadních změn samo od sebe regenerovat. 
Bohužel se to zatím nezdá vůbec pravděpodobné.
  (MaFr)

V Chile byla za české účasti otevřen 
největší observatoř světa
V chilských Andách byla i za české účasti otevřena největší 
astronomická observatoř světa ALMA. Tato anténová síť 
umožní pořizovat snímky s rozlišením až desetinásobně 
vyšším než u Hubbleova kosmického dalekohledu, a to 
i v opticky neviditelných oblastech vesmíru. Jde o dosud 
největší a zároveň nejdražší pozemní astronomické zaří-
zení všech dob. Náklady na jeho výstavbu se odhadují na 
1,5 bilionu dolarů (zhruba 29,5 bilionu Kč). Zprovoznění 
obřího radioteleskopu se zúčastnil český ministr školství 
Petr Fiala a s ním i dva čeští astronomové Jan Palouš a Jan 
Buriánek. Oba jsou členy řídicího výboru Evropské jižní 
observatoře (ESO). Češi, kteří jsou členy ESO od roku 
2007, se na budování obřího teleskopu podíleli s desít-
kami vědců z celého světa. Na observatoři v Ondřejově 
díky tomu vzniklo regionální centrum ALMA, které se sta-
ne servisem a podporou pro uživatele ALMA ze střední 
a východní Evropy.

Čeští vědci objevili nový gen Troy
Čeští vědci objevili gen, který je důležitý pro normální funk-
ci kmenových buněk střeva a jehož poruchy přispívají ke 
vzniku nádorů. Nový objev nejen pomůže lépe porozumět 
biologii střevních kmenových buněk, ale může být využit 
i k vypracování diagnostiky vznikajících nádorů a může 
otevřít cestu k nalezení nových typů protinádorových lé-
čiv. Sdělili to zástupci Akademie věd (AV). Tým Vladimíra 
Kořínka z Ústavu molekulární genetiky AV ve spolupráci 
s kolegy ze čtyř dalších českých výzkumných institucí ob-
jevil nový znak střevních kmenových buněk – bílkovinu 
kódovanou genem zvaným Troy. S využitím pokusných, 
geneticky pozměněných myší následně prokázal, že tento 
gen se vyskytuje nejen na povrchu zdravých kmenových 
buněk, ale ve zvýšené míře ho produkují i buňky raných 
stadií střevních nádorů, které u myší vyvolaly toxické lát-
ky. Následně vědci zjistili, že poškození genu Troy zvyšuje 

schopnost buněk dělit se, takže mutace v tomto genu mo-
hou být jednou z cest přeměny buněk kmenových v nádo-
rové, uvedli zástupci akademie.

Americký vědec Reppert obdržel 
Mendelovu medaili
Mendelovu medaili za zásluhy v biologických vědách v Pra-
ze obdržel mezinárodně uznávaný americký vědec Steven 
M. Reppert. Zásadním způsobem přispěl k rozvoji moleku-
lární chronobiologie, která se zabývá časovými cykly u ži-
vých organismů. Čestnou medailí jej vyznamenal předseda 
Akademie věd ČR Jiří Drahoš. Reppert se v posledních 25 
letech stal expertem v oblasti molekulární a genetické ana-
lýzy denních biologických hodin u savců včetně člověka. 
Navíc zásadním způsobem přispěl k poznání molekulární-
ho mechanismu navigace u migrujících organismů a také 
k pochopení toho, jak mohou živočichové vnímat magne-
tické pole. Vědec působí v oddělení neurobiologie na ame-
rické Massachusettské univerzitě.

Český vědec uspěl v USA se svým 
výzkumem spánkové apnoe
Vědec Ivan Čundrle z výzkumného týmu brněnského Me-
zinárodního centra klinického výzkumu (ICRC) uspěl se 
svým výzkumem léčby spánkové apnoe. Společně s týmem 
českých a amerických vědců zjistil, že výskyt nemoci, jež 
způsobuje dýchací potíže ve spánku, může souviset s níz-
kou hladinou hormonu leptinu v krvi pacientů. Leptin by 
se tak díky výzkumu mohl stát novým ukazatelem, který 
umožní včas stanovit diagnózu. Čundrle převzal za výzkum 
v San Franciscu cenu pro nejlepší mladé vědce Young In-
vestigation Award za druhou nejlepší práci v oblasti kar-
diovaskulárního výzkumu. Lékař na výzkumu pracoval při 
své stáži na americké Mayo Clinic. Ocenění v San Franciscu 
získal i český lékař Ondřej Sochor. Zjistil, že riziky spojený-
mi s obezitou mohou být ohrožení i lidé s normální hmot-
ností, pokud jim tuk obaluje břišní orgány.

VĚDA A TecHNikA
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Složení nové Vědecké rady AV ČR

Volba členů Akademické rady a Vědecké rady AV ČR pro 
funkční období 2013-2017 byla hlavním bodem programu 
XLII. zasedání Akademického sněmu AV ČR, jež se kona-
lo v úterý 19. března 2013 v Národním domě v Praze na 
Vinohradech. Předseda AV ČR prof. Jiří Drahoš vystoupil 
se zamyšlením nad vývojem a činností AV ČR v uplynu-
lých čtyřech letech a okomentoval zprávu o činnosti AR 
AV ČR za období od XLI. zasedání Akademického sněmu. 
Představil též některé významné výsledky vědecké činnos-
ti a pohovořil o nové Strategii dalšího rozvoje Akademie 
věd ČR.
 V krátkém ohlédnutí za uplynulým funkčním obdobím 
AR a VR AV ČR prof. Jiří Drahoš připomenul snahu od-
vrátit hrozby destabilizace systému vědy a výzkumu v Čes-
ké republice a propadu financování AV ČR, ohrožujícímu 
dokonce i samu existenci jejích pracovišť. „To, že se na-
konec podařilo dosáhnout alespoň částečné stabilizace 
rozpočtu a zachovat demokratický charakter řízení Aka-
demie věd, který odpovídá její úloze a pozici ve veřejném 
prostoru, považuji za jednoznačný úspěch,“ uvedl Jiří Dra-
hoš. V tomto kontextu též vyzdvihl důležitost podpory ve-
řejnosti a také schopnost AV ČR komunikovat s veřejností 
prostřednictvím médií. V oblasti vědní politiky Jiří Dra-
hoš pokládá za významné přijetí memorand o spolupráci  
AV ČR se Senátem a s Poslaneckou sněmovnou Parlamen-
tu ČR, která již vyústila do konkrétních aktivit.
 Z naléhavých úkolů, jimiž se vrcholné orgány AV ČR 
v posledních letech zabývaly, Jiří Drahoš především zmí-

nil systematickou a věcnou kritiku Metodiky hodnocení 
výsledků výzkumných organizací. Upozornil též na nevy-
hovující úroveň spolupráce AV ČR s průmyslovou sférou. 
Jiří Drahoš se domnívá, že tím nejzásadnějším a dlouho-
dobým problémem systému české vědy a vzdělávání je 
skutečnost, že v části české společnosti a její politické re-
prezentace je stále ještě hluboce zakořeněna zjednodu-
šená představa o vědě a vzdělání jako primárně výrobní 
síle. Podle něj takový způsob myšlení má za následek ne-
ustálou konfrontaci se snahami zavádět do akademického 
prostředí primitivní manažerismus, jenž vede k naprosto 
zploštělému pohledu na svět vědy. Jeho důsledkem je na-
víc byrokratizace vědecké práce a s tím spojené ohrožení 
schopnosti univerzit a pracovišť Akademie věd ČR prová-
dět skutečně špičkový výzkum.
 I přes uvedená negativa však předseda AV ČR vidí bu-
doucnost optimisticky: „Jsem přesvědčen, že právě kvalit-
ní výzkum a rozvoj vědy a vzdělanosti v České republice 
představují ve střednědobém i dlouhodobém výhledu (ni-
koli jen v horizontu roční účetní závěrky) velmi efektivní 
investice a zásadně posilují nejen ekonomický, ale i kultur-
ní a sociální potenciál státu – tj. jeho civilizační konkuren-
ceschopnost.“
 Vedle členů Akademického sněmu včetně čelných 
představitelů AV ČR, vysokých škol a předních vědeckých 
a společenských institucí se zasedání zúčastnili první mís-
topředsedkyně Senátu PČR Alena Gajdůšková, hlavní vě-
decký poradce předsedy vlády Rudolf Haňka, náměstek 
ministra školství, mládeže a tělovýchovy Tomáš Hruda 
a další významní hosté.

Prof. MUDr. Jan Janský (3. 4. 1873, Praha – 8. 9. 1921, 
Černošice) byl český sérolog, neurolog a psychiatr, ob-
jevitel čtyř základních krevních skupin, profesor Karlovy 
univerzity v Praze. Světovou proslulost mu přinesla kla-
sifikace čtyř krevních skupin. Krevní skupiny objevil jako 
první v roce 1900 Landsteiner, popsal však jen tři. Janský 
popsal v roce 1907 všechny čtyři, nezávisle na Landsteine-
rovi v rámci nejasně cíleného výzkumu vztahu krve a du-
ševních nemocí.
 V roce 1921 byla v USA přiznána priorita Janskému 
a v americké literatuře bývá Janského klasifikace stále ci-
tována, všeobecně však byla dána přednost Landsteine-
rovi, což bylo vyjádřeno v roce 1930 udělením Nobelovy 

ceny. Vžilo se také Landsteinero-
vo značení A, B, AB a 0. Trvalý 
význam mají Janského výzkumy 
v oblasti neuropatologie, byl 
jedním z průkopníků likvorolo-
gie ve světovém měřítku, s jeho 
jménem je spojována ceroidli-
pofuscinóza i když i ta je občas 
citována jako Dollingerova-Bi-
elschowského.

Během první světové vál-
ky sloužil dva roky jako lékař 
na frontě, a v roce 1916 byl po 

VZpoMÍNkA

Jan Janský

prodělaném po srdečním infarktu služby zproštěn a vrá-
til se do vlasti. Po skončení první světové války nastoupil 
na místo přednosty neuropsychiatrického oddělení Vojen-
ské nemocnice v Praze. Tři roky nato, 8. září roku 1921, 
v Černošicích nedaleko Prahy zemřel na následky angi-
ny pectoris. Pamětní deska je umístěna v Černošicích na  
č. p. 357.
 Jako psychiatr se Jan Janský od počátku své lékařské 
praxe zabýval vztahem mezi aglutinací (shlukováním) krve 
a duševní nemocí. Po několikaletém výzkumu pak dospěl 
k poznání, že tento vztah neexistuje, tedy že srážení krve 
nelze dávat do nijaké souvislosti s duševním onemocně-
ním člověka. Referát o svém poznatku učiněném na 3 160 
„bláznech“, že totiž lidskou krev – ať člověka zdravého 
nebo duševně nemocného – lze podle určitých rozdílů 
v některých vlastnostech krvinek rozdělit do čtyř základ-
ních skupin, přednesl v listopadu 1906 ve Spolku českých 
lékařů.
 V roce 1907 práci uveřejnil ve Sborníku klinickém pod 
názvem Haematologická studie u psychotiků. Jako více-
méně vedlejší produkt své výzkumné činnosti Jan Janský 
popsal čtyři základní krevní skupiny (neoznačil je tak, jak je 
tomu dnes, ale přiřadil jim římské číslice I., II., III., IV.). Byl 
tedy první, kdo popsal dělení lidské krve do čtyř základních 
typů.
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Vědec Pačes byl přibrán do dozorčí 
rady ČEZ, Foltýn míří do MERA
Bývalý šéf Akademie věd Václav Pačes byl přibrán do do-
zorčí rady elektrárenské společnosti ČEZ. Její dosavadní 
místopředseda Ivo Foltýn na svou funkci rezignoval. Ná-
sledně bude ministerstvem financí vyslán do dozorčí rady 
státem vlastněného přepravce ropy MERO ČR. ČTK to 
sdělil mluvčí ministerstva financí Ondřej Jakob. Dodal, že 
předpokládá, že Pačes bude na příštím zasedání dozorčí 
rady ČEZ zvolen jejím místopředsedou. Uznávaný vědec 
byl v letech 2005 až 2009 předsedou Akademie věd. Stál 

žiVoTNÍ pRoSTřeDÍ

Krevní skupiny
Vídeňský patolog K. Landsteiner (1873-1921) v roce 
1901 napsal práci „O projevech aglutinace normální lid-
ské krve“. Autor již rok předtím prohlásil, že „krevní sérum 
normálního člověka je často schopno shlukovat červené 
krvinky jiného zdravého jedince“. Ve snaze tento jev vy-
světlit odebral krev sobě a 21 kolegům a zjišťoval reakci 
každého vzorku krvinek na každý vzorek séra. Ve zmíněné 
práci pak prezentoval výsledek – existenci tří krevních sku-
pin, které označil jako A, B a C – dnešní 0).
 Za dva roky na jeho popud kolegové Decastello a Sturli 
objevili skupinu čtvrtou, nejvzácnější, v původních vzor-
cích chybějící. Landsteiner za svůj objev dostal v roce 1930 
Nobelovu cenu za fyziologii a medicínu. Označení krev-
ních skupin jako A, B, AB a 0 bylo zavedeno ve třicátých 
letech 20. století.
 V roce 1910 Američan W. L. Moss dosáhl stejných vý-
sledků, ale o Janského práci se dozvěděl až po dokonče-
ní své vlastní. A svoji práci o toto sdělení doplnil, s tím, 
že uznal Janského prioritu správné klasifikace. V Americe 
se tak stal Janský na čas skutečným objevitelem krevních 
skupin. V roce 1921 americká lékařská komise uznala 
Jánského prvenství v objevu krevních skupin (Janský byl 
upřednostněn před rakouským lékařem K. Landsteine-
rem). Jeho systém byl obecně uznán a poměrně dlouhou 
dobu byl také jediným podkladem pro zajišťování bezpeč-
ných podmínek pro krevní transfuzi.
 Vědecká i odborná úroveň celé Janského práce byla ne-
pochybně vysoká. Je obdivuhodné, jak klinik popsal pod-
statné a tehdy zcela nově se rozvíjející teoretické poznatky. 
Znamenité byly jeho metodické postupy, skutečnost, že si 
všiml nového poznatku, který ležel mimo hlavní proud jeho 
zájmu. A že poznatek utřídil do klasifikace, která platí do-
dnes. Janského práci poznamenala skutečnost, že zemřel 
v poměrně mladém věku a léta již trpěl těžkou nemocí.
 Jan Janský byl propagátorem dárcovství krve. Na jeho 
počest je dobrovolným dárcům krve v České republice 
a na Slovensku udělována Medaile prof. MUDr. Jana Jan-
ského.
 V roce 1953 Martin Frič natočen sugestivní film podle 
scénáře V. Neffa Tajemství krve, pojednávající o životě Jana 
Janského. Hlavní roli zde hrál Vladimír Ráž.
 Zdroj: lekarske.slovniky.cz/pojem/jansky-jan, cs.wiki-
pedia.org

Uplynulo 100 let od založení 
Jedličkova ústavu
Jedličkův ústav byl založen 1. dubna roku 1913 ( jeho za-
ložení je spojeno především s MUDr. Rudolfem Jedlič-
kou, jehož jméno je v názvu už od listopadu téhož roku) 
a od samých počátků byla patrná snaha o vybudování 
léčebné a vzdělávací instituce na novátorských, vědecky 
podložených, medicínsky obhajitelných, ekonomicky své-
pomocných a pedagogicky alternativních základech. Ústav 
v tomto pojetí znamenal funkční a stabilní organizaci, která 
měla racionální uspořádání a zároveň poskytovala prostor 
a bezpečí pro individuální rozvoj klientů. Přesně v tomto 
duchu byla naplňována idea zakladatele propojit při práci 
s konkrétními dětmi jinak oddělené obory jako pedagogi-
ku, psychologii, medicínu, sociální práci, pracovní, mravní 
a estetickou výchovu v jeden celek a s využitím potenciálu 
významných osobností vytvořit autentický sociální systém.
 Jedličkův ústav a školy v Praze je nejstarší české zařízení 
pro děti a mládež s tělesným postižením, které se dodnes 
věnuje vzdělávání, rehabilitaci, sociálním službám, kom-
plexnímu rozvoji dovedností, využití tvůrčího potenciálu 
a zlepšení kvality života lidí s handicapem (v běžné řeči 
vozíčkářům, mládeži po úrazech, dětem se somatickým 
znevýhodněním, s kombinovaným postižením, u někte-
rých služeb dokonce celé rodině s dítětem s tělesným po-
stižením apod.).
Počátky Jedličkova ústavu
Na počátku 20. století byl v Čechách založen Spolek pro 
léčbu a výchovu rachitiků a mrzáků. Cílem spolku byl vznik 
instituce, která poskytne postiženým dětem péči, ve které 
se bude prolínat léčba, výchova, všeobecné vzdělání a od-
borná praktická příprava na povolání. Ústav, který by toto 
zabezpečil, měl vzniknout v hlavním městě a měl být bez-
bariérový. V roce 1911 se předsedou tohoto spolku stal 
doktor Rudolf Jedlička a již 1. dubna 1913 ústav zahájil 
činnost v nádvorním domečku u objektu č. p. 13 na Vyše-
hradě. Časem se ústav rozrostl o další budovy. Finanční ná-
klady vnitřního zařizování ústavu v jeho počátečním stadiu 
nesl právě Jedlička a také později významně přispíval na 
jeho provoz. Svou vilu v Novém světě v Harrachově od-
kázal dětem z Jedličkova ústavu. Nakonec harrachovská 
vila sloužila předlistopadovému parlamentu a slouží téže 
instituci polistopadové.

také v čele takzvané Pačesovy komise, která posuzovala 
energetické potřeby země do budoucna. Pačesovo jméno 
se v minulosti objevovalo i mezi osobnostmi vhodnými pro 
funkci premiéra úřednické vlády nebo mezi prezidentskými 
kandidáty.

NP Šumava loni při obnově lesa 
vysadil přes 400 000 stromků
Šumavský národní park loni vysadil přes 400 000 strom-
ků. Při obnově lesa nejvíce používal sazenice jedle, buku 
a jeřábu. Loni vysazené stromky rostou na ploše více než 



ekonom
ika

45

v souvislosti s proudem z Německa objevují pravidelně, 
a tak se nelze divit, že ČEPS uvažuje o dalším posílení sta-
bility české páteřní sítě a pokouší se o rozsáhlé investice 
k tomuto účelu. Jen loni vynaložila na různé stavby a další 
investice skoro 3,8 miliardy korun. Mimo jiné byly prove-
deny úpravy umožňující připojení nového bloku uhelné 
elektrárny Ledvice nebo výstavba transformovny poblíž 
obce Kletná. Transformovna má za úkol posílit a zkvalitnit 
dodávku elektřiny hlavně v Moravskoslezském kraji.
 Hodně se také mluví o výstavbě různých zařízení na 
česko-německých hranicích, které by dokázaly zvládat ná-
hlé návaly proudu z větrných elektráren. Jak už jsme na-
značili, proudu protékajícího českým páteřním systémem 
často využívá i Rakousko, i když to vzbuzuje nelibost ně-
kterých aktivistů kvůli provázanosti s jadernou elektrárnou 
v Temelíně. Zkušenosti z Německa však ukazují, že zejmé-
na některé alternativní zdroje elektrické energie způsobu-
jí rozsáhlé problémy, jejichž řešení nakonec bývá značně 
nákladné a problematické. Na druhé straně však nelze ani 
opomíjet varování před možnou jadernou katastrofou, je-
jichž reálnost ukázal relativně nedávno příklad japonské 
Fukušimy. V každém případě je nutno k této problematice 
přistupovat pokud možno s chladnou hlavou a objektiv-
ně se snažit hodnotit přínosy jednotlivých druhů energie 
i s ohledem na fungování přenosových sítí. A už vůbec není 
vhodné v těchto otázkách rozpoutávat různé národností 
vášně, jak jsme toho opakovaně svědky z české a rakouské 
strany. Dodávky elektřiny jsou příliš důležitou věcí, než aby 
si na nich cvičili ostrovtip různí nacionalisté a populisté. Na 
místě je spíš klidná debata s velkým zapojením různých 
odborníků na danou problematiku.
  (MaFr)

Speciální projekt umožňuje sledovat 
chování divokých prasat na Šumavě
Už třetím měsícem sledují pracovníci pražské zemědělské 
univerzity život divokých prasat na Šumavě. Chování této 
zvěře pozorují pomocí telemetrických obojků, které prasa-
ta mají. První výsledky projektu ukazují, že divočáci prak-
ticky nemění lokalitu a zůstávají dlouhé týdny ve stejném 
teritoriu. V posledních letech se výskyt prasat divokých 
výrazně zvýšil a na mnoha místech ČR jsou přemnožená 
a ničí zemědělcům úrodu. Proto je důležité poznat blíže 
jejich zvyky.

Do české krajiny se vracejí 
původní jabloně a hrušně
Jedenácti obcím zaplatil Plzeňský kraj stromy původních 
krajových odrůd, které si letos na jaře a na podzim zasázejí 
do volné krajiny. Kraj chce novým grantem, zaměřeným 
na Tachovsko a Domažlicko, podpořit obnovu vesnických 
sadů a alejí. Letos se přihlásilo jedenáct obcí, které do-
stanou 440 stromků, kraj jich chtěl přitom rozdělit 1 000. 
„Jeden stromek stojí zhruba 200 korun. Obce je dostanou 
zdarma včetně ochranného materiálu i kůlů, což vyjde na 
další stovku,“ uvedl vedoucí oddělení ochrany přírody Jan 
Kroupar. S pokračování projektu v jiných okresech se po-
čítá i v dalších letech, ale rozhodne podle možností roz-
počtu. Uvedl to radní pro životní prostředí Václav Štekl 
(KSČM), který předal stromky pro Domažlicko do skladu 

150 hektarů, což je zhruba o 66 hektarů menší území, než 
bylo osázeno v roce 2011, řekl ČTK odborník na ochranu 
lesů šumavského parku Petr Kahuda. Umělá obnova lesa 
se podle Kahudy zaměřuje hlavně na podsadby chybějí-
cích dřevin. Proto se také v největší míře sázejí jedle, buk 
a jeřáb. „Jde o původní šumavské dřeviny, jejichž zastoupe-
ní bylo v minulosti ve zdejších lesích násobně vyšší,“ uvedl 
Kahuda. Sazenice jeřábu loni lesníci podle něj využívali 
také jako meliorační a zpevňující dřevinu na holinách v ex-
trémnějších polohách. Lesníci loni vysadili přes 137 000 
jedlí bělokorých. Představuje to téměř 32 procent všech 
nových dřevin.

Hornická krajina Krušnohoří by 
měla být památkovou zónou
Ministerstvo kultury navrhuje prohlásit pět lokalit v Kruš-
ných horách za památkové zóny. Jde o místa, která jsou 
dokladem hornické historie regionu a v delším horizontu 
Česká republika usiluje o jejich zápis na seznam UNESCO 
společně se sousedním Saskem. Na české straně by se do 
žádosti o zápis měly dostat hornické památky, např. Zlatý 
kopec, Vlčí jámy, důl Mauricius u Abertam ad. Na saské 
straně pak jde o zhruba třicet lokalit. S iniciativou přišla 
právě saská strana, která už v roce 1998 navrhla tato místa 
uvést na prozatímní seznam památek pro zápis do sezna-
mu UNESCO.

Česká páteřní elektrická síť 
i nadále ve slušném zisku
Zatímco český elektrárenský gigant ČEZ především kvůli 
svým neuváženým akvizicím na Balkáně zápasí se znač-
nými obtížemi, o nichž píšeme na jiném místě našeho ča-
sopisu, provozovatel české páteřní elektrické sítě ČEPS 
vykázal i za loňský rok velmi slušný zisk ve výšce 1,97 mi-
liard korun. I když to představuje oproti roku 2011 pokles 
zhruba o půl miliardy, lze výsledek považovat za úspěch. 
Státem vlastněná firma za rok 2012 vykázala tržby ve výši 
16,2 miliardy korun, což znamená naopak vzestup zhruba 
o jednu miliardu. Stálo za tím především rozšíření dosud 
česko-slovenského trhu s elektřinou o Maďarsko, což vedlo 
k oživení zájmu o přeshraniční obchodování.
 Nicméně pohled do budoucnosti už ani v případě ČEPS 
nevypadá příliš růžově. I nadále sice počítají představitelé 
se ziskem přesahujícím jednu miliardu korun, ale počítají 
s jeho dalším snížením zhruba o sedm set milionů. Nejví-
ce k tomu přispívá podle ČEPS přísnější cenová regulace 
ze strany Energetického regulačního úřadu. Navíc je stále 
náročnějším úkolem udržet provoz elektrické sítě bez vý-
raznější výpadků. Nejvíce problémů v tomto ohledu působí 
rozsáhlé větrné parky na severovýchodě Německa, které 
vyrábějí elektřinu ve velkých nárazech. Závažným potížím 
česká páteřní síť čelila například letos v únoru, kdy přes ní 
několik dní protékal proud do Bavorska i Rakouska. Sou-
visí to mimo jiné i s dosud nedostatečným propojením sítí 
na východě Německa s jeho západní částí.
 Českou síť ale třeba loni zatížilo také mohutné sucho na 
Balkáně a obecně na jihu Evropy. Tamější vodní elektrárny 
totiž vyprodukovaly výrazně méně energie než v běžných 
letech, a proto se staly závislejšími na dovozu i ze střední 
Evropy. Hrozby black-outu se v českých médiích hlavně 
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a v Horšově. Na první grantový ročník dá kraj přes čtvrt mi-
lionu korun. Druhý ročník grantu bude zřejmě vyhlášen 
opět v květnu.

Cvičení prověří činnost při případné 
jaderné havárii v Dukovanech
Téměř čtyři stovky hasičů, policistů, záchranářů, vojáků 
a dalších lidí se koncem března zúčastní plánovaného 
cvičení Zóna 2013 v okolí Jaderné elektrárny Dukovany. 
Simulovaná radiační havárie v dukovanské elektrárně má 
procvičit ochranná opatření a součinnost jednotlivých slo-
žek integrovaného záchranného systému Kraje Vysočina. 
Novinářům to řekl hejtman Jiří Běhounek (ČSSD). Třídenní 
cvičení začne ráno 26. března. Simulovaná havárie vyús-
tí ve fiktivní únik radioaktivních látek mimo areál jaderné 
elektrárny. Vedle profesionálních hasičů, policistů, záchra-
nářů a armády budou aktivně cvičit také krizové štáby Kra-
je Vysočina a nejbližších měst a obcí.

Nová trasa v zoo nabízí netradiční 
pohled na Prahu
Netradiční panorama se otevře návštěvníkům pražské zo-
ologické zahrady, kteří se vydají na nově otevřenou vyhlíd-
kovou trasou Zakázanka. Cesta, která byla čtyři desetiletí 
pro veřejnost uzavřena, vede napříč skalním masivem a je 
doplněna expozicemi plazů a geologických zajímavostí. 
Revitalizovaný skalní masiv by měl do budoucna sloužit 
také jako přirozené prostředí pro vzácné ještěrky a někte-
ré druhy motýlů. Stezku od velké voliéry dravců po dnešní 
rozhlednu Obora vystříleli do skalního masivu ženisté čes-
koslovenské armády ve třicátých letech minulého století. 

Rekonstrukce stezky a revitalizace skalního masivu začala 
v září 2011 a vyšla na téměř 42 milionů korun. Zahrada 
ji financovala z dotace Evropské unie. Na konci března 
byl v zoo otevřen nový sloninec. Na podzim by měl být 
otevřen pavilon velemloků a pavilon exotických ptáků. Do 
budoucna plánuje zoo přestavět starý sloninec na pavilon 
Amazonie, jeho výstavba začne nejdříve v roce 2015.

ARcHeoloGie

Čeští egyptologové objevili 
v Súdánu pravěké pohřebiště
Čeští egyptologové z Univerzity Karlovy objevili v poho-
ří Sabaloka ve středním Súdánu jedno z největších se-
veroafrických pohřebišť pravěkých lovců-sběračů. Podle 
odhadů se v něm nachází 400 až 450 pohřbených lidí. 
Poslední súdánské objevy české expedice zásadním způ-
sobem doplňují a obohacují poznání vědců o nejstarším 

civilizačním vývoji oblasti Nilu a severovýchodní Afriky, 
informovala Lenka Suková z Českého egyptologického 
ústavu Filozofické fakulty UK. Pohřebiště z období mezi 
8. až 6. tisíciletím před naším letopočtem se nachází zhru-
ba 80 kilometrů severně od Chartúmu, hlavního města 
Súdánu. Čeští egyptologové mají ve světě velmi dobrou 
pověst. Expedice Karlovy univerzity úspěšně působí také 
v Egyptě a je největší českou vědeckou expedicí pracující  
v zahraničí.
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NPÚ chyboval v tendru na opravu Kuksu

Národní památkový ústav (NPÚ) chyboval v tendru za  
280 milionů korun na opravu unikátního barokního kom-
plexu Kuks na Trutnovsku. Úřad pro ochranu hospodář-
ské soutěže (ÚOHS) vrátil do hry společnou nabídku 
společností HOCHTIEF CZ a GEMA ART GROUP a. s. 
Památkáři původně z tendru vyřadili všech osm nabídek 

D1 se kvůli tendru komplikuje
Modernizace dálnice D1 se komplikuje. Neúspěšné staveb-
ní společnosti Eurovia a Habau CZ totiž napadly výsledky 
tendrů, ve kterých zvítězilo sdružení společností Colas CZ 
a Porr a konsorcium OHL ŽS s Alpine Bau. Uvedlo to Ře-
ditelství silnic a dálnic (ŘSD). Hodnotící komise už vybrala 
vítěze u všech pěti připravovaných úseků. Vítěze posled-
ních dvou hodlá oficiálně oznámit v nejbližších dnech. Po-
kud ředitelství stížnosti neúspěšných uchazečů nevyhoví, 
mohou se obrátit na Úřad pro ochranu hospodářské sou-
těže (ÚOHS). Podání námitek pro ŘSD představuje zdr-
žení minimálně 45 dní. Po tuto dobu organizace nemůže 
podepsat smlouvu s vítězným uchazečem. O modernizaci 
dálnice D1 rozhodlo ministerstvo dopravy předloni v červ-
nu v souvislosti s prasklinou na jedné z betonových desek, 
kde se vytvořil deseticentimetrový schod. Nejvytíženější 
domácí dopravní tepna je zhruba deset let za svojí život-
ností.

Rakušané chtějí rychlostní komunikaci 
od hranic do Č. Budějovic
Představitelé Horních Rakous a Jihočeského kraje chtějí 
svolat jednání k budování rychlostní komunikace R3 z Čes-
kých Budějovic ke státním hranicím do Dolního Dvořiště. 
Na rakouské straně se totiž začne podle dlouhodobých plá-
nů v roce 2016 stavět rychlostní komunikace z Freistadtu 
k českým hranicím. Hejtmani se podle Zimoly shodli, že je 
třeba nadále intervenovat, aby páteřní komunikace sever – 
jih z Prahy do Salcburku byla zařazena mezi priority obou 
zemí. Na desáté konferenci spolu hejtmani diskutovali také 
o budoucnosti evropského regionu Dunaj – Vltava, o pře-
shraniční zemské výstavě, která začne v polovině dubna, 
i o možnosti zaměstnanosti v sociální sféře.

EU dá Česku po roce 2014 na 
dopravní stavby 100 mld. korun
Evropská unie přispěje Česku na výstavbu dopravní infra-
struktury částkou zhruba 100 miliard Kč. Z toho 80 miliard 
korun má na účty státu proudit z kohezních fondů, dalších 
asi 20 miliard Kč Česko pravděpodobně získá prostřednic-
tvím programu CEF (Connecting European Facility). Na 
Žofínském fóru to řekl ministr dopravy Zbyněk Stanjura. 

Tyto peníze by do resortu dopravy měly proudit mezi roky 
2014 až 2020. Většina prostředků připadne podobně jako 
v předchozím sedmiletém rozpočtovém období na Ope-
rační fond doprava. Mezi prioritní silniční stavby, které by 
se měly po roce 2014 uskutečnit, zařadil ministr dostavbu 
dálnice D11, obchvat Českých Budějovic a dokončení dál-
nice D1 v okolí Přerova.

Nákladná proměna břeclavského 
nádraží pokračuje
21. 3. 2013, ČT 1, Události v regionech – Brno
Nákladná proměna břeclavského nádraží pokračuje. Dělní-
ci se naplno vrhli do druhé etapy oprav za víc než miliardu 
korun. Po rekonstrukci budou moct vlaky přes břeclavský 
uzel projíždět rychlostí až 160 kilometrů v hodině.

 22 kilometrů, tak dlouhé trakční vedení musí dělníci 
napnout nad železničním uzlem v Břeclavi. Dráty obmě-
ňují za téměř plného provozu. Do konce příštího roku se 
musí vyměnit více než 67 výhybek, opravit na 6 kilometrů 
kolejí a celý úsek zmodernizovat. Významný mezinárodní 
železniční uzel spojuje Česko s Rakouskem a Slovenskem. 
Směřuje přes něj až čtvrtina tuzemské železniční nákladní 
dopravy. Stanicí denně projíždí 293 osobních a 403 ná-
kladních vlaků.
 Rekonstrukce bude stát zhruba miliardu, tři čtvrtiny pů-
jdou z evropských peněz. Největší omezení pocítí cestující 
v příštím roce, kdy se uskuteční větší výluky a místo někte-
rých vlaků bude muset být zavedena náhradní autobusová 
doprava.
 Břeclavský železniční uzel prošel první etapou oprav 
před třemi lety, kromě kolejí a nástupišť přibyly i moderní 
podchod a výtahy.
  Zaslal Ing. J. Zajíček

DopRAVA

pAMáTkáři

firem, které obdrželi. Opravy v Kuksu by měly podle pů-
vodních plánů začít nejdéle v srpnu 2013, celá revitalizace 
by měla být hotová do konce roku 2014. Projekt záchra-
ny památky má název Kuks – Granátové jablko a skládá 
se z několika dílčích staveb. Hlavní stavbou projektu je 
památkáři organizovaná přestavba hospitalu za odha-
dovanou cenu 280 milionů korun. Té se týká rozhodnutí  
ÚOHS.
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majú slovenskí študenti za sebou
Externú časť a písomnú formu internej časti maturít 
podstúpili študenti slovenských stredných škôl v dňoch  
12.-14., 18. marca 2013. Tento rok sa na písomné maturity 
prihlásilo viac ako 57 tisíc študentov z celého Slovenska.
 Tentokrát maturitné testy zabezpečoval NÚCEM (Ná-
rodný ústav certifikovaných meraní vzdelávania). Táto 
organizácia sa radí medzi štátne rozpočtové organizá-
cie a bola zriadená Ministerstvom školstva, vedy, výsku-
mu a športu Slovenskej republiky v roku 2008. V dňoch  
14., 15. a 19. marca 2013 prebiehal zber vypracovaných 
maturít k EČ MS 2013 zo škôl.
 Maturita zo slovenského jazyka a literatúra prebehla 
ako prvá v poradí. Skladala sa z testu a z písania slohu, na 
ktorý mali študenti k dispozícií 150 minút.
Témy písomnej formy internej časti 2013:
1. Sociálna internetová sieť – náš sluha, či pán? (Úvaha)
2. Kam len oko dovidí... (Umelecký opis Slovenska)
3. I malé meškanie môže spôsobiť veľké problémy (Roz-
právanie)
4. „Kto teba, pes, smie nazvať psom?
 Ty si môj priateľ milý.
 Dobre by bolo, keby ťa dejiny pochopili.“ Ján Smrek
(Diskusný príspevok o spolužití človeka a zvieraťa) 
 Dňa 13. marca boli maturanti písomne skúšaní z cu-
dzích predmetov. Táto skúška taktiež pozostávala z testu 
a zo slohu, ktorý mal byť v rozsahu 160-180 slov alebo 
200-220 slov. Tento rozsah ako aj téma písomnej formy 
internej časti sa delili podľa úrovne jazyka, z ktorého štu-
dent maturuje, čiže buď úroveň B1, alebo B2. Test úrovne 
B2 pozostával zo 46 úloh s výberom odpovede a 34 úloh 
s krátkou odpoveďou, maturanti naň mali 120 minút. Test 
úrovne B1 obsahoval 36 úloh s výberom odpovede a 24 
úloh s krátkou odpoveďou a trval 100 minút.
 Najväčší počet maturantov, čo sa týka cudzích jazykov, 
absolvovalo anglický jazyk, na ktorý sa prihlásilo 41 973 
maturantov (úroveň B1 – 26 314, úroveň B2 – 15 659). Na 
druhom mieste bol nemecký jazyk, ktorý si vybralo 11 426 
žiakov, nasledoval ruský jazyk (1 646 študentov) a najme-
nej maturantov sa prihlásilo na taliansky jazyk (19).
Téma písomnej formy internej časti z anglického jazyka:
 úroveň B1: My Favourite Book
 úroveň B2: Can a Book Still Be Your Best Friend?
Téma písomnej formy internej časti z nemeckého jazyka:
 úroveň B1 aj B2: Gegenwart und Zukunft des Buches
Téma písomnej formy internej časti z francúzskeho jazyka:
 úroveň B1: Le livre est un ami fidèle de l’homme
 úroveň B2: Autour des livres
Téma písomnej formy internej časti zo španielskeho jazy-
ka:
 úroveň B1 aj B2: Libro – amigo del hombre
Téma písomnej formy internej časti z talianskeho jazyka:
 úroveň B1: Un libro che mi piace
 úroveň B2: È il libro ancora l’amico di uomo?
Téma písomnej formy internej časti z ruského jazyka:
 úroveň B1: Книга, которая меня заинтересовала
 úroveň B2: Осталась ли книга другом человека?
 Písomné externé maturitné skúšky z matematiky pre-
behli 14. marca. Ako voliteľný predmet si ju vybralo 9 020 
žiakov. Úlohou maturantov bolo vyplniť 120 minútový test, 

v ktorom bolo 20 úloh s krátkou odpoveďou a desať úloh 
s výberom odpovede.
 Dňa 18. marca 2013 prebehli EČ a PFIČ MS 2013 z ma-
ďarského jazyka a literatúry a ukrajinského jazyka a litera-
túry.
Kritéria hodnotenia maturít 2013 z vyučovacích a cu
dzích jazykov:
Študent úspešne ukončí maturitnú skúšku:
–  1. ústna odpoveď najhoršie na 3 (1, 2, 3) a test viac ako 

33 % (33 % je málo)
–  2. ústna odpoveď najhoršie 3 (1, 2, 3) a sloh viac ako 

25 % (25 % je málo)
–  3. ústna odpoveď 4, potom musím byť napísaný test na 

viac ako 33 % (33 % je málo) a súčasne sloh na viac ako 
25 % (25 % je málo).

Ústnu maturitnú skúšku môže absolvovať bez ohľadu na 
výsledky z testu či slohu.
Matematika:
Študent úspešne ukončí maturitnú skúšku:
–  1. ak bude mať z ústnej najhoršie 3 (1, 2, 3) a test napíše 

na viac ako 25 % (25 % je málo)
–  2. ak bude mať z ústnej 4 a test na píše na viac ako 33 % 

(33 % je málo).
 Z predmetu, z ktorého sa test ani sloh nepíše, študent 
úspešne zmaturuje, ak dostane z ústnej časti najhoršie 4 
(1, 2, 3 alebo 4). Z dobrovoľný predmetu je potrebné na-
písať test na viac ako 33 %.
  (MK)

Festival Nová dráma / New Drama 2013 
pozná 8 nominovaných inscenácií
Podujatie predstaví najlepšie inscenácie súčasnej drá-
my, ktoré mali premiéru v slovenských divadlách v uply-
nulom kalendárnom roku. Festival sa uskutoční v dňoch  
13. – 18. mája 2013 v Bratislave.
 Festival Nová dráma / New Drama 2013 už pozná vý-
ber inscenácií do súťažného programu. Na deviatom roč-
níku festivalu sa v Bratislave predstaví a o tri festivalové 
ceny zabojuje 8 inscenácií súčasnej slovenskej a svetovej 
drámy. Všetky mali premiéru v uplynulom roku.
 Dramaturgická rada festivalu Nová dráma / New Dra-
ma 2013 uzavrela výber inscenácií do súťažného progra-
mu 9. ročníka festivalu. V dramaturgickej rade tento rok 
pracovali teatrologička Elena Knopová, dramaturg Marek 
Godovič a divadelný kritik Miro Zwiefelhofer.
 Od novembra do marca vyberali z takmer 50 inscenácií 
súčasných dramatických textov vo všetkých divadlách na 
Slovensku. Do výberu sa dostali inscenácie, ktoré mali pre-
miéru v období od 1. marca 2012 do 28. februára 2013. 
Sledovali štátne, samosprávne aj nezávislé divadlá, aby po-
núkli najlepší výber inscenácií súčasných textov, ktoré boli 
napísané po roku 2000.

Prehľad 8 súťažných inscenácií deviateho ročníka 
festivalu Nová dráma / New Drama:
Viliam Klimáček: Holokaust, Divadlo Aréna, réžia Rastislav 

Ballek
Ján Rozner: Sedem dní po pohrebu, Slovenské komorné 

divadlo Martin, réžia Ľubomír Vajdička
Dodo Gombár: www.narodnycintorin.sk, Slovenské ko-

morné divadlo Martin, réžia Dodo Gombár
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Michaela Zakuťanská: Jánošík 007, Mestské divadlo Žilina, 
réžia Ján Luterán, Mariana Ďurčeková

Anna Jablonská: Pohania, Činohra Slovenského národné-
ho divadla, réžia Marián Amsler

Proces procesu procesom (Pôjdeš do basy? Hajzel!), Di-
vadlo SkRAT, réžia Dušan Vicen

Simona Semenič: 5chalanov.sk, Štúdio 12 – štúdio pre 
novú drámu, réžia Adriana Totiková

Ján Šimko: Steel My Heart (Túlame sa nocou požieraní 
ohňom), OZ TUCET a SPOTS, réžia Ján Šimko

 Festival Nová dráma / New Drama predstavuje naj-
lepšie inscenácie textov súčasnej drámy, ktoré mali pre-
miéru v slovenských divadlách v uplynulom kalendárnom 
roku. Deviaty ročník festivalu sa uskutoční v dňoch 13.-18. 
mája v Bratislave. Pripravujú ho Divadelný ústav Bratislava 
a Mestské divadlo P. O. Hviezdoslava.
 Festival Nová dráma / New Drama 2013 je súťažnou 
prehliadkou. Inscenácie sa budú uchádzať o tri festivalové 
ceny. O hlavnej cene za najlepšiu inscenáciu novej drá-
my – Grand Prix Nová dráma – hlasuje medzinárodná po-
rota. Účastníci kritického seminára rozhodnú o tom, ktorá 
z nich získa Cenu študentskej poroty. Diváci môžu po kaž-
dom predstavení hlasovať za svoju najobľúbenejšiu insce-
náciu. Ich voľba rozhodne o tom, ktorá inscenácia dostane 
divácku cenu – Cenu bratislavského diváka.
 Okrem súťažnej prehliadky vybraných inscenácií je sú-
časťou festivalu aj sprievodný program. Tvoria ho scénic-
ké čítanie, výstava, diskusie, prezentácie kníh, stretnutia 
s dramatikmi, workshopy a konferencia. V rámci májového 
podujatia sa uskutoční aj dvojdňová konferencia o súčas-
nej dramaturgii v slovenských divadlách Nová dramatur-
gia, nový dramaturg.
  (DÚ)

Operná diva Sorina Munteanu 
zavítala v SND

Uznávaná rumunská sopranist-
ka Sorina Munteanu odohrala 
dňa 7. marca v novej budove 
opery a baletu SND svoje veľ-
kolepé predstavenie. Na diva-
delných doskách sa predstavila 
v hlavnej úlohe Pucciniho drámy 
Turandot, s ktorou vystúpila už 
v Rumunsku a Maďarsku.

Predstavenie na Slovensku je 
výnimočné, vďaka tomu, že práve v tento deň pred siedmi-
mi rokmi prebehlo prvé stvárnenie tejto opery na doskách 
historickej budovy prvej scény.
 Operná speváčka Sorina Munteanu vyštudovala v Te-
mešvári Vysokú hudobnú školu. Spevu sa ďalej venovala na 
majstrovskom kurze na Hudobnej akadémii v Kluži. Prvý 
spevácky úspech získala členstvom v Rumunskej štátnej 
opere v Kluži v roku 1995. V Štátnej Temešvárskej opere 
pôsobila od roku 2002 a od roku 2003 spieva pre Národnú 
operu v Bukurešti.
 Pracovne sa Sorine Munteanu darí nielen na domácej 
scéne, ale aj v zahraničí. Medzi jej spevácke operné skúse-
nosti patrí: Verdiho Abigail v Nabuccovi, Lady Macbeth, 
Leonóra v Trubadúrovi, Aida, Pucciniho Toska, Turandot, 
Mascagniho Santuzzu či Ponchielliho Gioconda. Koncert-

ný repertoár Soriny Munteanu zahŕňa aj vokálno-inštru-
mentálne diela W. A. Mozarta, G. B. Pergolesiho, Josepha 
Haydna, Franza Liszta či Ludwiga van Beethovena.
  (MK)

Návrhy na zmenu „rómskych zákonov“
Pripravuje sa prvý zákon rómskej reformy, ktorý by mal 
riešiť priestupkovú imunitu sociálne slabších ľudí. Tvrdí to 
splnomocnenec vlády SR pre rómske komunity Peter Pol-
lák. Tento navrhovaný zákon by mal predovšetkým zmeniť 
súčasný právny stav, ktorý umožňuje sociálne odkázaným 
ľuďom páchať ľubovoľný počet priestupkov, keďže nemajú 
dostatok financií na zaplatenie pokút.
 Pollák navrhuje opatrenia, že tí ľudia, ktorí nemajú pe-
niaze na odškodnenie svojich priestupkov, budú dostávať 
dávky od štátu, ktoré budú znížené o sumu vo výške po-
kuty za priestupok. Apeloval tak na stanovisko dokumentu 
Správna cesta z jesene minulého roka, v ktorom sa píše, že 
chronické protiprávne konania nesmú zostať bez primera-
nej reakcie štátu.
 Problémovým bodom v prerokovávaní priestupkovej 
imunity sú sumy, ktoré si ako odmenu pri vymáhaní účtujú 
exekútori. Túto tému sa snažil riešiť aj poslanec NR SR Ľu-
dovít Kaník. Jeho novela exekučného zákona z tohto dôvo-
du navrhovala takú právnu úpravu, ktorá by nedovoľovala, 
aby bola odmena exekútora vyššia než dlžoba páchateľa. 
Pollákov návrh je iný v tom smere, že on s nákladmi na 
exekútora nepočíta, ale výška pokuty by sa mala zobrať 
priamo z dávok.
 Peter Pollák mal taktiež návrhy, ktoré sa týkali pripravo-
vaného búrania poškodených bytoviek na sídlisku Luník IX 
v Košiciach. Súčasní obyvatelia týchto bytov by mali byť 
presťahovaní na iné miesto. Úrad splnomocnenca vlády 
SR pre rómske komunity nútené vysťahovanie označil ako 
zásah do základných ľudských práv každého dotknutého 
jednotlivca.
  (MK)

Výstavy v marci 2013
Zakladateľ tradície slovenského moderného divadla: 
Bratislavské roky Viktora Šulca
Na základe výzvy mesta Úvaly pri Prahe Divadelný ústav 
vytvoril výstavu o ich rodákovi, českom režisérovi Viktorovi 
Šulcovi.
 Viktor Šulc patrí medzi najvýznamnejšie osobnos-
ti divadelnej réžie našich dejín. Po pôsobení v Nemecku 
a Národním divadle v Prahe v rokoch 1932-1938 (v roku 
1942 zahynul v koncentračnom tábore v Osvienčime) re-
žíroval v českej činohre SND, v ktorej pôsobil aj na poste 
umeleckého šéfa. Tu mal možnosť v plnej miere realizo-
vať svoje predstavy divadla ako politicko-estetickej inšti-
túcie. Vo svojich réžiách integrálne prepájal výdobytky 
dobových modernistických prvkov a jeho práce môžeme 
rozdeliť do niekoľkých vývojových stupňov. Medzi jeho naj-
významnejšie réžie patrili inscenácie Shakespearových hier 
Romeo a Júlia a Sen noci svätojánskej, Čapkových drám 
Biela nemoc, R.U.R. a Matka alebo Langerova Periféria 
a Molièrov Tartuffe. Okrem činohry režíroval aj niekoľko 
operných inscenácií a ako prvý v Európe (mimo Ruska) 
uviedol Šostakovičovu Lady Macbeth. Svojou tvorbou for-
moval novodobé dejiny našej profesionálnej réžie, ktorou 
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napríklad Jánom Jamnickým či Jozefom Budským.
 Vernisáž sa uskutočnila 8. 3. 2013 o 18:00 hod. v saló-
niku DPS, v jeho rodnom meste Úvaly v Českej republike.

Bienále divadelnej fotografie 2012
Výstava víťazných fotografií Bienále divadelnej fotografie 
2012 predstavuje verejnosti divadelnú fotografiu ako svoj-
bytný umelecký druh. Zámerom je aj zvýšiť všeobecné po-
vedomie o nej, rovnako ako prezentáciou fotografických 
diel a ich autorov vytvoriť prostredie na odbornú konfron-
táciu. Výstava vytvára prehľadné vizuálne svedectvo o di-
vadelnej produkcii na Slovensku.
 V kategórii Grand Prix Bienále divadelnej fotografie 
2012 získal cenu Lukasz Wojciechowski za súbor fotogra-
fií z inscenácie Františka Švantnera Nevesta hôľ z Divadla 
Pôtoň.
 Špeciálnu cenu pre divadlo za súbor fotografií, ktoré 
sú najreprezentatívnejšie z hľadiska dokumentácie, získalo 
Divadlo Andreja Bagara v Nitre za súbor fotografií od Da-
libora Krupku z inscenácie Tennessee Williamsa Sklenený 
zverinec.
 Študentskú cenu Bienále divadelnej fotografie 2012 zís-
kala Deana Kolenčíková za súbor fotografií z inscenácií od 
Martina McDonagha Stratiť ruku v Spokane, SND Bratisla-
va; Anny Gruskovej Rabínka, SND Bratislava a Aristofana 
Oblaky, SND Bratislava.
 Výstava Bienále divadelnej fotografie 2012 bola sprí-
stupnená od 1. novembra 2012 vo vestibule Opery a Bale-
tu novej budovy SND, druhé uvedenie bolo v Galérii Domu 
umenia NOC Piešťany a tretie uvedenie výstavy bolo v Slo-
venskom komornom divadle Martin sprístupnené verni-
sážou pri príležitosti premiéry W. Shakespeara Hamlet 
15. marca 2013 vo vestibule divadla po predstavení.
 Hlavným usporiadateľom výstavy je Divadelný ústav 
Bratislava. Partnermi sú Katedra fotografie a nových mé-
dií VŠVU a Slovenské národné divadlo.
 Hlavnú cenu do súťaže venovala firma STELLA Digital 
Printing Studio a mediálny partner mesačník kød.

Divadlo v scénografii, 
scénografia v divadle – Jozef Ciller
Výstava vznikla pri príležitosti životného jubilea význam-
ného predstaviteľa moderného slovenského divadelníctva 
profesora Jozefa Cillera.
 Divadelný ústav pripravil výber z Cillerovej tvorby 
v jeho materskom Slovenskom komornom divadle Mar-
tin v máji 2012. Pokračovanie výstavy, ktorá je doplnená 
prácami z najatraktívnejších inscenácií Slovenského národ-
ného divadla, ako aj tvorbou v Čechách, bolo v decembri 
2012 vo vestibule Činohry novej budovy SND.
 Jej tretia realizácia sa konala v priestoroch Divadla Bez 
zábradlí v Prahe a sprístupnená je od 15. februára 2013. 
Autori výstavy: Jozef Ciller, Oleg Dlouhý a Viera Bure- 
šová.

Ľudovít Hradský
Výstava venovaná 110. výročiu od narodenia (11. mája 
2012) Ľudovíta Hradského.

 Tento dátum oprávnene oslavuje aj slovenská scéno-
grafia. Jeho vstupom na dosky Slovenského národného 
divadla sa otvárajú zatiaľ uzavreté brány profesionálnych 
výtvarných zložiek v divadle. Scénografia a divadelný kos-
tým sú profesionalizované a vďaka Hradskému aj svetlo 
nadobúda nový význam. Dovtedy sa scény skladajú z iných 
predstavení, maľované prospekty sa ako na bežiacom páse 
premaľovávajú a divadelný kostým sa prešíva zo starého.
 Výstava je pripravená z návrhov scén a kostýmov zo 
zbierok Divadelného ústavu a zrealizovaná vo vestibule 
historickej budovy SND od 15. januára 2013. Autori vý-
stavy Miroslav Daubrava a Zuzana Koblišková.

Zakotvené v čase. Krajové divadlo 
Spišská Nová Ves 19571963
Druhá časť triptychu dokumentačno-historickej výstavy 
v priestoroch spišskonovoveskej Reduty k dejinám sloven-
ského profesionálneho divadla v Spišskej Novej Vsi.
 Redutu v Spišskej Novej Vsi postavili v rokoch 1900-
1905 podľa projektu architekta K. Gestlera a divadelná 
sála, ktorá svojou akustikou patrí medzi najlepšie na Slo-
vensku, bola od samého začiatku jej integrálnou súčasťou. 
Prvé slovenské profesionálne divadlo sa v nej usadilo po 
reorganizácii druhého súboru Dedinského divadla. Jeho 
stá premiéra tak v roku 1957 symbolicky otvorila brány 
Reduty Štátnej zájazdovej scéne, súboru Spišská Nová Ves. 
V roku 1959 sa súbor osamostatnil a pod názvom Krajské 
divadlo pôsobil do roku 1963. V poradí druhou profesio-
nálnou scénou, ktorá sa usídlila v tejto takmer rozprávko-
vej neorenesančnej budove roku 1980, bol súbor pre deti 
a mládež (DaM). Súbor organizačne podliehal Divadlu 
Jonáša Záborského v Prešove a spolužitie trvalo dvad-
sať rokov. V roku 1991 prišlo k ďalšiemu organizačnému 
a umeleckému osamostatneniu. Súbor prešiel zásadnou 
personálnou i dramaturgickou transformáciou. Z divadla 
orientovaného predovšetkým na detských a mladých di-
vákov sa postupne stalo plnohodnotné regionálne diva-
dlo so štandardným súborom a repertoárom pokrývajúcim 
potreby všetkých diváckych a vekových kategórií. V uply-
nulých rokoch sa Spišské divadlo v budove Reduty stalo 
nielen vďaka svojej polohe v centre živou súčasťou mesta 
Spišská Nová Ves. Výstavu pripravil Divadelný ústav Brati-
slava 2012 zo svojich zbierok.
 Kurátor výstavy Zuzana Nemcová, grafické riešenie Vie-
ra Burešová. Výstava bola otvorená vernisážou 23. 1. 2013.

Janko Borodáč: Stál pri kolíske slovenského profesio
nálneho divadla (18921964)
Divadelný ústav Bratislava pripravil pri príležitosti 120. vý-
ročia narodenia zakladateľa slovenského profesionálneho 
divadla Janka Borodáča súbornú putovnú výstavu.
 V roku 2012 sme si pripomenuli 120. výročie narode-
nia herca, režiséra, pedagóga a divadelného riaditeľa Janka 
Borodáča, ktorý sa významne podieľal na formovaní slo-
venského profesionálneho divadelníctva. Pri tejto príleži-
tosti pripravil Divadelný ústav Bratislava súbornú putovnú 
výstavu Janko Borodáč: Stál pri kolíske slovenského profe-
sionálneho divadla (1892-1964).
 Prvé uvedenie výstavy bolo v roku 2012 v Štátnom di-
vadle Košice. Jej druhé uvedenie je v Divadle Jozefa Gre-
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gora Tajovského Zvolen od 1. februára 2013. Kurátormi 
výstavy sú Katarína Kunová a Martin Timko, grafické rie-
šenie a produkcia Viera Burešová.
  (DÚ)

Každú prvú nedeľu v mesiaci 
sú zadarmo už aj múzeá
Od nedele 3. februára majú nadšenci kultúry možnosť vy-
užiť voľný vstup nielen na expozície Slovenskej národnej 
galérie, ale aj Slovenského národného múzea (vrátane 
jeho 18 špecializovaných múzeí), Slovenského technické-
ho múzea v Košiciach a Múzea Slovenského národného 
povstania v Banskej Bystrici. Rozhodol tak minister kultúry 
Marek Maďarič, ktorý chcel túto ponuku rozšíriť o múzeá, 
patriace do zriaďovateľskej pôsobnosti MK SR.
 Celkovo bude návštevníkom vždy prvú nedeľu v me-
siaci otvorených bezplatne 37 výstavných a expozičných 
priestorov a pracovísk múzeí a galérií po celom Slovensku, 
vrátane najnavštevovanejších, ako sú SNM – Múzeum Čer-
vený Kameň, SNM – Spišské múzeum a jeho Spišský hrad, 
SNM – Múzeum Bojnice, SNM – Múzeum Betliar a ďalšie.

Zoznam expozícii, ktoré sú každú nedeľu v mesiaci otvo-
rené bezplatne:
Slovenské národné múzeum: Slovenské národné mú-
zeum – Múzeá v Martine, Slovenské národné múzeum – 
Prírodovedné múzeum v Bratislave, Slovenské národné 
múzeum – Archeologické múzeum v Bratislave, Slovenské 
národné múzeum – Historické múzeum v Bratislave, Slo-
venské národné múzeum – Hudobné múzeum v Bratisla-
ve, Slovenské národné múzeum – Múzeum bábkarských 
kultúr a hračiek, hrad Modrý Kameň, Slovenské národné 
múzeum – Múzeum Betliar v Betliari, Slovenské národné 
múzeum – Múzeum Bojnice v Bojniciach, Slovenské ná-
rodné múzeum – Múzeum Červený Kameň v Častej, Slo-
venské národné múzeum – Múzeum kultúry karpatských 
Nemcov v Bratislave, Slovenské národné múzeum – Múze-
um kultúry Maďarov na Slovensku v Bratislave, Slovenské 
národné múzeum – Múzeum ukrajinskej kultúry vo Svidní-
ku, Slovenské národné múzeum – Múzeum židovskej kul-
túry v Bratislave, Slovenské národné múzeum – Múzeum 
Slovenských národných rád v Myjave, Slovenské národné 
múzeum – Spišské múzeum v Levoči, Slovenské národné 
múzeum – Múzeum kultúry Chorvátov na Slovensku v Bra-
tislave, Slovenské národné múzeum – Múzeum Ľudovíta 
Štúra v Modre, Slovenské národné múzeum – Múzeum 
rusínskej kultúry v Prešove.
Slovenská národná galéria: Esterházyho palác, Vodné 
kasárne Bratislava, Galéria insitného umenia Schaubma-
rov mlyn v Pezinku, Galéria Ľudovíta Fullu v Ružomber-
ku, Kaštieľ Strážky v Spišskej Belej, Zvolenský zámok vo 
Zvolene.
Múzeum Slovenského národného povstania: Múzeum 
Slovenského národného povstania v Banskej Bystrici, Ná-
rodná kultúrna pamiatka Pamätník Nemecká, Národná 
kultúrna pamiatka Kalište, Stála expozícia v Múzeu Toka-
jíckej tragédie v Tokajíku.
Slovenské technické múzeum: Slovenské technické mú-
zeum Košice, Múzeum dopravy v Bratislave, Múzeum le-
tectva v Košiciach, Planetárium Slovenského technického 
múzea v Košiciach, Múzeum Jozefa Maximiliána Petzvala 

v Spišskej Belej, Múzeum kinematografie rodiny Schus-
terovej v Medzeve, Kaštieľ v Budimíre, Hámor v Medze-
ve, História baníctva na Spiši v Spišskej Novej Vsi, Solivar 
v Prešove.
  (MK)

Občiansky preukaz a preukaz 
poistenca by sa mohol spojiť
Rezorty slovenského zdravotníctva, financií a vnútra sa 
chystajú rokovať o občianskych preukazoch. Tie by sa 
v budúcnosti mali spojiť s preukazmi poistenca a boli by 
teda vybavené elektronickým čipom. Bol by to teda ďalší 
krok ku elektronizácii zdravotníctva a zlepšenia jeho fle-
xibility.
 Vláda už schválila návrh zákona o Národnom zdravot-
níckom informačnom systéme (NZIS).
 Poisťovne by mali byť zodpovedné za vydávanie pre-
ukazov s elektronickým čipom už do konca roku 2015. 
Tieto preukazy by automaticky umožňovali elektronickú 
identifikáciu občana. Medzi návrhy zákona NZIS patria aj 
témy ako elektronická zdravotná knižka, pacientsky sumár 
či elektronický zdravotný záznam. Spomína aj elektronické 
predpisovanie liekov, zdravotníckych pomôcok a dietetic-
kých potravín či Elektronický preukaz zdravotníckeho pra-
covníka a spomínaný Elektronický preukaz poistenca.
  (MK)

Prezidenti si udelili najvyššie 
štátne vyznamenanie
Prezident ČR Václav Klaus absolvoval na Slovensku svo-
ju poslednú oficiálnu návštevu pred ukončením druhého 
volebného obdobia. Udialo sa tak dňa 6. marca 2013 vo 
vile Tugendhat v Brne, kde si tieto štátne vyznamenania 
osobne prevzali.
 Rad Bieleho leva, ktorý sa pôvodne od roku 1992 ude-
ľoval za mimoriadne zásluhy o niekdajšie Československo, 
je od roku 1994 najvyšším štátnym vyznamenaním ČR. Má 
občiansky i vojenský variant, práve toto ocenenie získal slo-
venský prezident Ivan Gašparovič od Václava Klausa.
 Ivan Gašparovič udelil odchádzajúcemu českému pre-
zidentovi najvyššie slovenské štátne vyznamenanie. Vác-
lavovi Klausovi skončilo druhé funkčné obdobie 7. marca 
2013 a vystriedal ho Miloš Zeman.
 Od Ivana Gašparoviča mu bolo udelené najvyššie slo-
venské štátne vyznamenanie Rad Bieleho dvojkríža I. trie-
dy. Udeľuje sa za mimoriadne zásluhy o všestranný rozvoj 
vzťahov a za zásluhy o posilnenie postavenia Slovenska 
v medzinárodných vzťahoch a za mimoriadne zásluhy 
o všestranný rozvoj vzťahov oboch zemí. (MK)
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a Alexander Dubček – Slovák, Európan, 

osobnosť svetovej politiky

Politik, štátnik, humanista
(27. 11. 1921, Uhrovec – 7. 11. 1992, Praha)

Prof. PhDr. Ivan Laluha, CSc.,1 výrazná osobnosť historic-
kých, politických a ekonomických vied na Slovensku, autor 
mnohých teoretických prác a štúdií, najmä cenného diela 
„Alexander Dubček – politik a jeho doba“,2 vedec a politik, 
humanista, demokrat, zástanca občianskych práv a slobôd 
na Slovensku 1969-1989.

Pokračovanie z minulého čísla
Pán profesor, Alexander Dubček hodnotami, ktoré steles-
ňoval, pre svoju politickú a štátnickú odvahu, mravnosť, 
humanitu a múdrosť, vzťahom k národom Európy a sve-
ta, sa stal osobnosťou svetovej politiky,3 v 20. storočí sa 
na kontinentoch rozmohli mohutné oslobodzovacie hnu-
tia; do čela týchto hnutí sa postavili mysliteľské osobnosti, 
bojovníci za občianske práva a slobody a nezávislosť ná-
rodov – M. Gándhí a D. Néhrú v Ázii, M. L. King a J. F. Ken-
nedy v Severnej Amerike, A. Dubček a V. Havel v Európe, 
E. Ch. Guevara a S. Allende v Južnej Amerike, P. Lumumba 
a N. Mandela v Afrike. Môžete definovať miesto Alexandra 
Dubčeka v novodobých politických dejinách 20. storočia?
Dramatické a zlomové udalosti 20. storočia (1. i 2. svetové 
vojny, revolúcie v Rusku a v Číne, národnooslobodzovacie 
hnutia v tzv. rozvojových krajinách, vznik a zánik fašistic-
kých a totalitných systémov, Hirošima a Nagasaki, stalin-
ské gulagy, rozdelená Európa a hrozba vojny s použitím 
jadrových zbraní, vojna vo Vietname, revolty a barikády 
nespokojnej mládeže atď.) zasiahli do života ľudí na ce-
lom svete. Rúcali sa kráľovstvá, režimy a systémy a vznikali 
nové s novými nádejami i sklamaniami. V ich priebehu sa 
zjavovali dobrodruhovia a demagógovia, ale aj pozitívni 
lídri. Na výzvy doby reagovali predovšetkým aj osobnosti, 
ktoré ste spomínali v otázke a spomíname na nich s úctou 
až dodnes, na ktorých svet hľadel s nádejou a úctou, že 
prinášali nové námety a riešenia. A patrí k nim oprávne-
ne aj náš Alexander Dubček, veľký vlastenec, humanista 
a Európan „z malého Uhrovca“ (ako občas zvykol hovoriť 
on sám).
 Alexander Dubček sa do novodobých politických dejín 
20. storočia už za svojho života zapísal ako symbol úsilia 
o demokraciu a prekonanie totality, ako vizionár, ktorý hľa-
dá a usiluje aj so svojimi spolureformátormi o vytváranie 
podmienok pre nový model spoločnosti, ktorý by zodpo-
vedal túžbe ľudí po mieri, sociálnej spravodlivosti a novej 
kvalite života (ktorú spomína aj vo svojom známom preja-
ve v roku 1988 pri preberaní čestného doktorátu na staro-
slávnej univerzite v talianskej Bologni).
 Fenomén Dubček je reformná reflexia na totalitný mo-
del socializmu. Vychádza z česko-slovenských podmienok, 
ale obsahuje aj všeobecnejšie prvky a črty humanizácie 
spoločenských systémov. (Bližšie pozri: Laluha, I.: Alexan-
der Dubček. politik a jeho doba, Bratislava: Nová práca, 
2000.)
 Rok 1968 bol podnet, bol začiatok, bolo to nahlas po-
vedané ono známe „...a kráľ je nahý“. Prelomil sa krunier 
dogmatizmu a triedny a či elitársko-stranícky princíp sa 
nahrádza všeľudským. Uvažuje sa o konvergencii systé-

mov do vyššej kvalít s využitím pozitívnych prvkov každého 
z nich.
 V krajinách sovietskej zóny boli v druhej polovici 
20. storočia rôzne formy prejavov nespokojnosti so so-
vietskym modelom socializmu, s porušovaním ľudských 
práv, ale i sociálneho statusu. A pochopiteľne, s izoláciou 
krajín a štátov zóny od európskej a svetovej prúdnice roz-
voja ekonomiky a životnej úrovne. Okrem rôznych disi-
dentských foriem protestu vyskytovali sa väčšie pohyby 
nespokojnosti, ktoré zasahovali aj „opory systému“. Na-
príklad nepokoje robotníkov v NDR v roku 1953, barikády 
v Poznani v roku 1956, no a samotná maďarská revolta 
na jeseň 1956 s prvkami občianskej vojny, kruto potlače-
ná sovietskymi tankami a pacifikovaná za pomoci domá-
cich prívržencov Kremľa (J. Kádár). A neutrálneho postoja 
USA, ktoré dodržiavali povojnové rozdelenie Európy a na 
konflikt (ešte aj v roku 1968) sa pozerali ako na vnútornú 
záležitosť v zóne ZSSR.
 Rok 1968 a koncepcia Alexandra Dubčeka „socializmu 
s ľudskou tvárou“ predstavuje z hľadiska politických de-
jín 20. storočia inovatívny pohľad na teóriu i prax prero-
du od totalitného modelu socializmu k demokratickému 
typu spoločnosti s pluralitou politického systému a sociál-
no-trhovou ekonomikou, ktorý mal blízko k vtedajšiemu 
chápaniu sociál-demokratickému. Rehabilitoval reformu 
ako nástroj zmeny spoločenského systému v porovnaní 
s dogmou triedneho boja a nastolenia diktatúry proleta-
riátu. Ako poznamenal sám Dubček, „...nijaká iná komu-
nistická strana nikde nepripravila taký súhrnný program 
odchýlenia sa od uplatňovanej teórie a praxe leninizmu-
stalinizmu“ (Dubček, A.: Nádej zomiera posledná, Brati-
slava: Nová práca, 1998, s. 137.). Koncepcia Alexandra 
Dubčeka kládla dôraz na osobnostný profil politika a etic-
ké dimenzie politiky. „Socializmus s ľudskou tvárou“ bol 
otvorený systém, predstavoval úvod do humanizácie spo-
ločnosti a nového modelu civilizácie. (Bližšie pozri: Lalu-
ha, I.: K charakteristike jednej programovej vízie, in: Rok 
1968 a jeho miesto v našich dejinách, Bratislava: SAV, 
2009, s. 103-119.)
 Vo svojom úsilí pokračoval aj po novembri 1989. Akti-
vitou v medzinárodných vzťahoch, vystúpeniami a roko-
vaním na pôde európskych štruktúr (Európsky parlament, 
Rada Európy atď.) a úctou, ktorú si získal za rok 1968 a ná-
sledné dvadsaťročné vzdorovanie normalizačnému reži-
mu – sa stával politikom európskeho formátu s presahom 
do celého sveta. Univerzity v Bologni, Washingtone, Mad-
ride, Bruseli, Dubline mu udelili čestné doktoráty, pome-
novávali jeho menom ulice, námestia, školy, mnohé štáty 
mu udeľujú najvyššie štátne vyznamenania. (Jeho osobný 
priateľ, prezident Rakúskej republiky H. Fischer, mu pri 
príležitosti 70. narodenín odovzdal v novembri 1991 na 
bratislavskom hrade najvyššie vyznamenanie Rakúskej re-
publiky Wolfgang Reitter Orden.)
 Aktuálny stav začiatkom 90. rokov minulého storočia 
si však Alexander Dubček ani doma, ani vo svete neidea-
lizoval. V prejave na 19. kongrese Medzinárodného zväzu 
socialistickej mládeže – IUSI o. i. uviedol: „Hľadáte odpo-
vede na sociálne problém našej doby, pretože ani vyspelé 
krajiny sveta, z ktorých mnohý pochádzate, nemajú uspo-
kojivé riešenie... Nemáme však ešte príliš mnoho dôvodov 
k sebauspokojeniu. Ani nebezpečenstvo vojen, trebárs i re-
gionálnych, nie je zažehnané... Zďaleka nie je prekonaná 



správy zo Slovenska

53

náboženská či rasová neznášanlivosť, pretrváva antisemi-
tizmus. Prekonávame nebezpečnú bipolaritu Západ – Vý-
chod, a už sa rysuje nová: bohatý Sever – chudobný Juh, 
ktorá je rovnako nebezpečná a môže vyvolávať nové napä-
tia a nepokoj. 
 Svet tak žije v nádeji a trápi sa úzkosťou. Aby sa jeho 
nádeje nerozplynuli, to je vaším životným poslaním. Pre-
beráte štafetu, aby ste ju priniesli kúsok ďalej – k ľudskému 
porozumeniu šťastiu...
 Konajme tak, aby hranice nerozdeľovali národy, štáty 
a ľudí, ale spájali.“ (Bližšie pozri: Žatkuliak, J. – Laluha, I., 
eds.: Dubček, A.: Od totality k demokracii. Prejavy, člán-
ky, rozhovory. Výber 1963-1992, Bratislava: Veda, 2002.) 
Žiaľ, súčasnosť Dubčekove vyjadrenia a obavy potvrdzuje 
mierou vrchovatou.

Pán profesor, dovoľte uviesť myšlienku: „V dejinách filo-
zofického, politického, etického a estetického myslenia 
majú dôležité miesto aj veľkí dejatelia našich národov – 
T. G. Masaryk a A. Dubček. V nadväznostiach na myš-
lienkové bohatstvo mnohých iných mysliteľov histórie aj  
T. G. Masaryk a A. Dubček sa nástojčivo dovolávali mrav-
nosti a humanity – oných veličín dejín, spätých s úsiliami 
národov o povznesenie ľudského ducha. Bezduché hro-
madenie majetkov, bez ich sociálnej a mravnej opodstat-
nenosti, nemá v ľudskej pospolitosti miesta. Nachádza sa 
na periférii požiadaviek mravnosti a sociálnej spravodli-
vosti. Porucha tohto vzťahu má zhubné následky. Mravne 
rozkladá človeka, ohrozuje ľudský rod.“ 4 „...Dávať ľudskej 
mysli podnety nanovo ponímať protiklady či sekvencie 
nového času, ktorý akoby bol zbavený morálky a prá-
va, chrániť ju od ilúzii, aby napokon vo vedomí človeka 
prevládol nevyhnutný optimistický postoj ľudskej bytosti 
k hodnotám, k úcte k životu. Aby sa v jeho frekvencii na-
chádzalo ono pozitívne videnie sveta dnešných jeho realít 
v kontinuite spoločenského progresu“.5 V tejto súvislosti 
je na mieste vyzdvihnúť hlbokú myšlienku Alexandra Dub-
čeka, ktorá jasnou rečou hovorí o veľkosti jeho osobnosti: 
„Som stúpencom mravného poňatia politiky. Mravnosť 
mi splýva s humanitou. Humanita, a nie násilie, je mojím 
programom. Tvorí os môjho života a práce.“6 Čo môžete 
k tomu dodať vo vzťahu k reáliám doby, ktorú žijeme?
Vaša otázka o mravnosti a politike je mimoriadne aktuálna, 
závažná, ale i zložitá. Preto odpoviem v priestore, ktorý je 
nám vymedzený, len stručne. Predovšetkým politika je od 
svojho počiatku, keďže je spojená so záujmami a mocou, 
vystavená rôznym pokušeniam a zvodom (korupcia, ne-
oprávnene výhody za iste protislužby, podvádzanie a ob-
chádzanie zákonov a legislatívy, ale dokonca aj motívy 
vraždy, obsadzovanie cudzích území, agresie atd.). Javy 
vyskytujúce sa už v antike.
 Uvediem trochu starší citát: „Politické strany usilujú, 
aby ovládli štátnu a inú verejnú správu ako vecne, tak aj 
najmä personálne (obsadzovaním dôležitých úradov svo-
jimi príslušníkmi). Oni samotne však nie sú samostatné 
(podčiarkol I. L.), lebo stále viacej podliehajú vplyvom 
hospodárskych skupín, ktoré pomáhajú politickým stra-
nám niesť ťažké finančné bremená pri nákladnosti stále 
rastúcej volebnej agitácie,“ upozornil ešte v roku 1933 
Masarykov slovník náučný (Praha, 1933, sv. 5, s. 845). 
A to ešte neexistovali celebrity, televízne reklamy a rôzne 
billboardy atď.

 Čiže tento jav – že politické strany podliehajú tlaku eko-
nomických skupín a majú záujem získavať od nich finančne 
prostriedky, alebo inak povedané, problém etiky, morálky 
a politiky je asi starý tak, ako je stará a odkedy existuje po-
litika samotná.
 Aspoň minimalizovať negatívum tohto prepojenia sa 
tiež už oddávna snažili mnohí filozofi, vedci, ale aj a najmä 
politici samotní, resp. ich zoskupenia. Poukazujeme v tejto 
súvislosti oprávnene na dve výrazné osobnosti našich mo-
derných dejín, na T. G. Masaryka a A. Dubčeka.
 Mnohých čitateľov to možno aj zaskočí a vyvolá rozpa-
ky, ak nie viac. Ale realita je taká, že aj politici z tak proti-
chodných období i systémov môžu, ak sú to ľudia, ktorí si 
vážia humanitu, demokraciu a ľudské cnosti a nevidia vo 
svojej politickej pôsobnosti ako jej ústredný motív moc – 
usilovať o zvýraznenie aj mravného rozmeru politiky. A to 
je aj prípad T. G. Masaryka a A. Dubčeka. A pojítkom bola 
humanita, aj keď toľko konkrétnych reálií v rôznych dobách 
a prostrediach, v ktorých pôsobili, ich relatívne vzďaľovalo, 
oddeľovalo. Východisková životná societa pravdepodobne 
ale nebola až tak kvalitatívne inorodá.
 Alexander Dubček veľmi skoro po vstupe do profesio-
nálneho politického života zisťuje, že mravnosti v politike 
je pramalo, že je jej dokonca enormný deficit a nahrádza ju 
dominancia moci v záujme jednej sociálnej skupiny (i keď 
najpočetnejšej v populácii). A čo viac, že výkon moci akoby 
v prospech tejto triedy (sociálneho zoskupenia) preberá 
do svojich rúk (resp. presnejšie necháva si ju prideliť, ba 
dokonca si ju uzurpuje) úzka skupina, tzv. predvoj, dnes 
sa používa aj pojem partokracia, ľud pospolitý im hovoril 
„papaláši“. S týmto sedemhlavým drakom sa asi nedá jed-
norazovo a jednoznačne skoncovať.
 Minimum etiky, ba žiadna, to sú nezákonne procesy, 
rôzne vysídlovacie akcie atď. Dubček veľa urobil pre reha-
bilitácie. V roku 1967 v spore s A. Novotným sa zamýšľa 
nad potrebou vymaniť ekonomiku od jednoznačnej závis-
losti na politike, či naopak. Žiada rozdelenie najvyšších 
funkcii, vláda ma riadiť, politická strana viest, programovo, 
ideovo. K tomu je treba demokracia, zapájanie občanov do 
verejného života. Ale trvalo to len par mesiacov.
 Po novembri 1989 sa Dubček vracia k týmto problé-
mom. Začína zdôrazňovať kontrolne mechanizmy, ale aj 
morálnu obrodu každého z nás. Ak sa zamýšľame nad 
mnohými prejavmi a vyznaniami A. Dubčeka k fenomé-
nom morálka a politika (pozri Váš citát Dubčeka v otázke) 
je evidentné, že Dubček túto problematiku, t. j. jej riešenie, 
chápal v komplexnejšej a systémovej podobe – väzbách:
–  je to otázka prepracovanej a dodržiavanej legislatívy;
–  význam má osobnostný profil politikov;
–  je to potreba kompetentných a politicky nezávislých 

kontrolných mechanizmov;
–  potrebná je aktivita občanov a de facto morálna obro-

da spoločnosti a na to nadväzujúca;
–  zmena hodnotových životných orientácií (od konzumu 

a spotreby pre spotrebu, k novej kvalite života s prime-
ranou dominanciou morálnych a kultúrnych hodnôt, 
všestranný rozvoj človeka.

 Alexander Dubček nielen o potrebe morálky a politiky 
hovoril, ale ju do politiky vnášal svojím pôsobením v rôz-
nych stupňoch a zaradeniach, kde pôsobil. Svoje vyznanie, 
že je stúpencom mravného poňatia politiky a že mu mrav-
nosť splýva s humanitou, dopĺňal v praktickej činnosti po 
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a rokoch najrozličnejších deformácií tým, že vnášal progra-

movo do politiky metódu politického konsenzu, kompro-
misu a dohody. Známym sa stal jeho výrok, že tolerancii 
sa musíme učiť, a že v oponujúcich stranách nesmieme vi-
dieť protivníkov, ale partnerov, ktorých chceme presvedčiť. 
Občan by mal byť, podľa neho, svedomím svojho politika. 
Neustále zdôrazňoval, že politika vyžaduje, a to nezried-
ka, aby nad zištnými záujmami rôznych skupín a zoskupe-
ní (ktorých sa po novembru 1989 etablovalo neúrekom) 
prevažoval záujem celospoločenský, ktorý by mal sledovať 
potreby celej spoločnosti, resp. jej väčšiny, štátu, národ-
nej komunity. Dubček, jeho charizma, nezištnosť, životná 
skúsenosť ľudí nerozdeľovala, ale stmeľovala, podnecovala 
k solidarite a k humanizácii spoločnosti a systému. A ľudia 
mu verili, ako rozprával, tak aj žil. Nebol vypočítavý, úmy-
selne neškodil, i keď bol niekedy tvrdohlavý, ale chybu si 
vedel verejne priznať. Bol to svojrázny talent, v podstate 
v mnohom samouk. Vo svojich víziách asi predbehol dobu, 
najmä ak porovnávame jeho predstavy o morálke a politi-
ke a naše dnešné reálie, v ktorých všetci čitatelia, tak ako 
pýtajúci sa i odpovedajúci v tomto rozhovore, túto rozpo-
ruplnú dobu žijeme; mám na zreteli najmä absenciu etiky 
a morálky.

Pán profesor, Alexander Dubček sebaurčovacie právo čes-
kého a slovenského národa v roku 1968 chápal ako súžitie 
Čechov a Slovákov v spoločnom štáte vo forme federácie;7 
po 17. novembri 1989 sebaurčovacie právo slovenského 
národa ponímal už v iných historických reláciách a súvis-
lostiach – postupne sa stotožňoval s myšlienkou utvorenia 
samostatnej slovenskej národnej demokratickej štátnosti 
ako zavŕšenia emancipačných úsilí Slovákov, neľahkých 
dejinných zápasov národa o svoje politické a štátopráv-
ne bytie; politické, humánne a mravné hodnoty, ktoré 
Alexander Dubček predstavoval, sa premietajú v Ústave 
Slovenskej republiky,8 nachádzajú svoje vyjadrenia vo 
všetkých inštitútoch politického a štátneho systému Slo-
venskej republiky;9 nositeľmi ideálov Alexandra Dubčeka 
sú predovšetkým náš národ, ľud Slovenska, ako aj mnohé 
osobnosti politiky, vedy a kultúry. Ako posudzujete tieto 
otázky?
 Často sa životná roľa Alexandra Dubčeka opisuje dosť 
jednostranne, len (a či najmä) v kontexte úsilia o zachova-
nie spoločného štátu v rokoch 1990 – leto 1992, alebo len 
v kontexte roku 1968. Ale Dubček bol bytostne spätý so 
spoločenským pohybom doby, svojho národa, spoločnos-
ti a krajiny. Treba ho preto chápať v širších súvislostiach 
a determinantoch epochy, v ktorej žil a pôsobil. Vyrastal 
v čase, keď existoval spoločný štát, ale vždy sa hlásil k svoj-
mu národu, bol vlastenec. Pri preberaní čestného doktorá-
tu na Univerzite Komenského v Bratislave (19. 12. 1991) 
uviedol: „Slovenský národ sa dotvoril na moderný národ 
so svojou vlastnou identitou, ktorú nemožno opomenúť 
doma, v Európe, ani vo svete. Svojim prínosom prispieva 
k rozvoju a obohateniu európskej a svetovej vedy a kultú-
ry. Je azda potrebný lepší dôkaz o nesmiernej vnútornej 
sile slovenského národa? Nie je to dostačujúce svedectvo, 
že môj, náš národ má svoje opodstatnenie a miesto medzi 
vyspelými európskymi národmi? Hovorím tieto slová s hr-
dosťou, ale bez povyšovania. Bez zveličovania som hrdý 
na našich predkov i svoju národnú príslušnosť, rešpektu-
júc to isté u národov iných“. (podčiarkol I. L.)

Alexander Dubček bol nielen vychovaný v duchu spoloč-
ného štátu, ale oň aj usiloval, ale ako demokrat a vlastenec 
hľadal optimálnu podobu pre rovnoprávne postavenie obi-
dvoch bratských národov. Federácia, ktorá bola koncom 
roku 1968 predsa len aj napriek okupácii krajiny ustano-
vená (a nie preto, že nám ju doniesli vraj ruské tanky – až 
tak ďaleko idú niektoré výpady neserióznej publicistiky na 
Slovensku), obsahovala aj niektoré nedokončené či ne-
doriešené vzťahy medzi koncepciou tzv. „voľnej“ federá-
cie a „tuhej“ federácie, ktoré vyplávali na povrch po roku 
1989 a boli predmetom „nedohody“ dohodu hľadajúcich 
strán. A pripojili sa k tomu aj opravy – úpravy, ktoré, žiaľ, 
za aktívnej účasti G. Husáka zaviedol normalizačný režim. 
Federácia sa dôsledne prispôsobila modelu sovietskej fe-
derácie, ktorý sa formoval na princípe demokratickému 
centralizmu (t.j. zhora nadol, vyblokované základné člán-
ky z aktívnej spolutvorby).
 Po zániku totalitných systémov sa v mnohonárodných 
útvaroch (ZSSR, Juhoslávia) rozvlnil aj národný pohyb, 
zdôrazňujeme, že ako súčasť demokratického reorganizač-
ného pohybu všetkých štruktúr spoločnosti. U nás po roku 
1989 to bolo tiež len otázkou času. Rozvlnenie národného 
pohybu podnietil V. Havel (predpokladáme, že on by sa 
rozvlnil aj tak, podnet by mal inú podobu), keď inicioval 
zmenu názvu štátu vypustením písmena „s“, socialistická. 
Začala „pomlčková vojna“, spor o podobu kompetenčné-
ho zákona, „jazykové“ diskusie na Slovensku, atď.). Ukázali 
sa nedostatky existujúcej federácie a spor, či má prevládať 
a dominovať federácia zhora, alebo zdola, keď subjekty ČR 
a SR odovzdávajú časť kompetencií tzv. federálnej „svok-
re“, alebo im ich vyčleňuje ona.
 Alexander Dubček bol zástancom spoločného štátu 
a federácie, ale nie ako takých, ale v tej druhej autentic-
kej demokratickej podobe zdola. (podčiarkol I. L.) Nie na 
báze demokratického centralizmu, čo bol systém kreova-
nie nielen štátneho, ale aj straníckeho mechanizmu roz-
hodovania v minulom systéme direktívneho riadenia. Ale 
Dubček so svojím hlboko demokratickým chápaním fede-
rácie neuspel. Prebiehalo množstvo rokovaní (hrádečky, 
vinárničky), oficiálne stretnutia, ale dohoda sa nenašla. 
O existencii spoločného štátu sa však nedohodli (a to tre-
ba zdôrazniť vzhľadom k zúženej a nepresnej interpretácii, 
kto spoločný štát „neudržal“) najprv a východiskovo a naj-
mä vtedajšie vládne a parlamentné garnitúry (ČR P. Pithart 
a D. Burešová a SR – J. Čarnogurský a F. Mikloško). Záleži-
tosť prenechali na voľby v lete 1992 a ich víťazov. Neuspeli 
ani sprostredkovateľské misie prezidenta V. Havla a pred-
sedu FZ A. Dubčeka. A víťazmi volieb v júni 1992 sa stali: 
HZDS (V. Mečiar) a ODS (V. Klaus). Víťazi volieb našli 
tiež „zamatové riešenie“ problému spolužitia, rozdelenie 
spoločného štátu a vzniku dvoch suverénnych nástupných 
štátov ČR a SR, ktoré sa stali plnoprávnymi členskými štát-
mi OSN. Ako zamatovo sme sa rozišli s minulým režimom 
vcelku, tak isto zamatovo aj s jeho podobou v národnost-
nej otázke.
 Z osobných rozhovorov a diskusií s Alexandrom Dub-
čekom najmä v rokoch 1989-1992 a z debát, ktoré mal 
aj so svojimi ďalšími priateľmi, som nadobudol presved-
čenie, že bol pripravený aj na pôsobenie v politickom ži-
vote v rámci samostatnej demokratickej a proeurópsky 
orientovanej slovenskej štátnosti. Politik nemôže nebrať 
do úvahy vývoj spoločenskej reality. O spoločnom štáte 
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uvažoval ešte na 1-2 volebné obdobia, bral do úvahy kon-
text možnej európskej integrácie. Zvažoval podmienky, 
vhodnosť chvíle a celkový demokratický charakter spoloč-
nosti a uvažovanie o najvhodnejšej forme sebarealizácie 
bytostných síl národa a ukončenie jeho emancipačného 
pohybu v optimálnych formách a podobách, vrátane vlast-
nej demokratickej štátnosti. Uvedené úvahy vždy doplňo-
val upozorňovaním na nutnosť zachovať priateľské vzťahy 
s českým národom, ktorý si úprimne vážil nielen v politic-
kej, ale, a snáď najviac, v polohe kultúrnej a vzdelanostnej.

Pán profesor, ako osobný priateľ, spolupracovník a spo-
lubojovník za občianske práva a slobody ste stáli po boku 
Alexandra Dubčeka po celý čas jeho tiesnivej situácie od 
augusta 1968 až do konca jeho života v novembri 1992; 
pokiaľ ide o mňa, mal som možnosť neformálne spolupra-
covať s Alexandrom Dubčekom v časoch, keď bol na poste 
prvého tajomníka ÚV KSS v rokoch 1963-1967; v tomto 
období som pôsobil v politickom vedení bratislavského 
vysokoškolského študentstva; 90. výročie narodenia Ale-
xandra Dubčeka ma evokovalo napísať pre náš časopis 
Klub vo Viedni článok „Alexander Dubček v mojich spo-
mienkach“ a takto si uctiť túto vzácnu osobnosť. Aký je 
Váš pohľad na život Alexandra Dubčeka oných čias, keď 
sa ocitol v nemilosti Moskvy a normalizačnej moci v ČSSR 
1969-1989? Mám na mysli ľudský rozmer Alexandra  
Dubčeka.
Odvolanie z funkcií, vylúčenie zo strany a občianska diskri-
minácia pochopiteľne zmenila aj osobný život Alexandra 
Dubčeka a jeho rodiny. Najprv začali problémy so zamest-
naním, po zaradení do Západoslovenských štátnych lesov, 
závod Rača-Krasňany (okrajová časť Bratislavy), kde pra-
coval ako mechanizátor, sa situácia akoby relatívne „sta-
bilizovala“, ale začali problémy „normalizačné“. Práca mu 
nebola cudzia, striedala sa organizačná činnosť aj s prácou 
fyzickou. Ako sám vravel, bola to neraz práca, od ktorej 
mal hrdzavé a špinavé ruky, ale bola to čistá špina. Vždy 
si ctil každú prácu, ak je poctivo vykonávaná, a nehanbil 
sa za ňu. „Normalizačné problémy“ ho však sužovali a trá-
pili. Jeho vízia, za ktorou stála a nadchla sa ňou väčšina 
obyvateľov, bola rozdrvená pásmi tankov a tisíce ľudí bolo 
postihnutých.
 Aj preto sa vrátil z Turecka domov a odmietol ponuky 
(poďakujúc sa za ne) mnohých štátnikov a vlád, aby sa 
usadil u nich a žil tam. Morálny aspekt tohto rozhodnutia 
Alexandra Dubčeka je málo doceňovaný a uniká pozor-
nosti aj jeho kritikov. Ako vravieval, vrátil sa pre trest, aby 
ho znášal ako tisíce tých, čo podporovali jeho politické re-
formy. Ale aj tu v práci priamo bol sledovaný. Najčastejšie 
na služobných cestách po západoslovenskom kraji, zastra-
šovali aj tých čo s ním komunikovali napríklad len o pri-
rodzených témach, ktoré vyplývali z povahy zamestnania 
(spôsob zvárania, opracovávanie súčiastok atď.). Mnohí 
spolupracovníci sa mu zdôverili, že ich žiadajú, aby vrch-
nosti podávali o ňom informácie, napr. čo bude robiť, kam 
chce ísť lebo navštíviť alebo navštívil jeho a podobne.
 Práca v zamestnaní mu zaberala veľa času. Po príchode 
domov mu veľa voľného času nezostalo. Ako skoro každý 
Slovák jeho generácie mal blízky vzťah k pôde, práca na zá-
hrade, chov domácej hydiny atď. Často, pokiaľ to okolnos-
ti dovoľovali, chodil na chatu do Senca. Plávanie v jazere 
s priateľmi robilo jeho nežiadúcim bodyguardom starosti, 

lebo Dubček bol dobrým plavcom a oni tiež museli byť vo 
vode. Vznikali takto aj komické situácie.
 Osobná izolácia Dubčeka bola tvrdá najmä v 70. ro-
koch, keď ho napr. navštívili priatelia z Prahy (bývalý osob-
ný tajomník O. Jaroš s manželkou), nevpustili ich do jeho 
domu na Mišíkovej pod Slavínom, kde celý ten čas býval, 
a odviedli ich na železničnú stanicu a odprevadili vlakom 
po Břeclav, akoby tam končila ich kompetencia a začínala 
už nová republika?
 Alexander Dubček rád športoval, chytal ryby kosil trá-
vu, udržiaval sa v dobrej kondícii, veril, že raz, ako nám 
hovorieval, pri stretnutiach v čase prestavby M. S. Gor-
bačova (keď už stráženie bolo voľnejšie), že aj na našej 
ulici chlapci bude sviatok. Zásobovali sme ho aj najnovšou 
literatúrou z „nášho fachu“. Počúval pravidelne západný 
rozhlas a potom aj svoje články a rozhovory, ktoré sa tam 
prepašovávali, a zisťoval ich odozvu.
 Od roku 1982 bol na dôchodku (do roku 1985 ešte 
robil na skrátený úväzok), času bolo viacej. Základom jeho 
(aj v ťažkých podmienkach) vyrovnaného a relatívne har-
monického osobného života bola rodina, predovšetkým 
manželka, ktorá situáciu znášala veľmi citlivo, čo sa odra-
zilo aj na jej nepriaznivom zdravotnom stave – ale aj tak 
vytvárala domácu atmosféru spolupatričnosti a pohody. 
Synovia medzitým študovali, aj keď im režim robil prekáž-
ky, obštrukcie, napr. niektorí z nich nesmeli pracovať v Bra-
tislave atď., nedovolil si im kvôli zahraničiu zakázať všetko.
 Podobne sa z týchto dôvodov odstúpilo aj od úvah 
o vyšetrovaní a od príprav súdneho procesu. Čo umožnilo 
Alexandrovi Dubčekovi vydržať tých v podstate 20 rokov? 
Veď na máloktorého politika sa taký dlhý čas obrazne po-
vedané „vylialo toľko špiny“, klebiet, urážok, zastrašovania 
i zosmiešňovania. A pritom sa A. Dubčekovi z istej strany 
často vyčíta, že bol nerozhodný, slabý, mäkký. Parafrázujúc 
názov románu jedného slovenského spisovateľa (Ako sa 
Vincko zaťal) by sme mohli povedať, že je to aj o tom, ako 
sa Šaňko zaťal.
 Zaťal sa, lebo veril v svoju pravdu, ktorá bola aj prav-
dou každého slušného človeka, že je treba zmeniť pomery, 
poľudštiť, aby každý mal slušný život. Je to veľmi jednodu-
chá a zdá sa, že až triviálna pravda - ale dosiahlo sa to už? 
Aj preto, a či práve preto, je osobnosť Alexandra Dubče-
ka aktuálna aj dnes a jeho program zatiaľ neprekonanou  
výzvou.

Pán profesor, osobnosť a dielo Alexandra Dubčeka – tohto 
výnimočného človeka, mysliteľa a humanistu 20. storočia, 
sociálne cítiaceho politika a štátnika všetkých občanov 
Slovenska a Československa bez akýchkoľvek rozdie-
lov – bude navždy prameňom poznania doby a hodnôt, 
pre ktoré žil a bojoval; Alexander Dubček ostáva živým 
príkladom ľudskosti, mravnosti, humanity a múdrosti 
pre súčasné i budúce pokolenia našich národov, Čechov 
a Slovákov, Európanov – človečenstva na všetkých konti-
nentoch; osobnosť Alexandra Dubčeka je nadčasová, tak 
ako je nadčasový aj jeho odkaz a krédo, ktoré vyznával; 
„Verím v dobro človeka!“ Alexander Dubček pohol sve-
domím doby – našich občanov, našich národov, Čechov 
a Slovákov, národov Európy a sveta – a v tom spočíva veľ-
kosť jeho osobnosti a dejinný význam. Súhlasíte so mnou?
Pochopiteľne, že súhlasím. Dovoľte dodať ešte len pár 
stručných poznámok.
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nosti nie podľa súčasných podmienok a možností, ale jej 
kritériá musia vidieť udalosť aj osobnosť v konkrétnych sú-
vislostiach a podmienkach doby, v ktorej sa dej odohrával, 
v ktorých osobnosť pôsobila. Aká vývojová trajektória bola 
posilnená alebo naštartovaná. Na druhej strane to však 
neznamená, že neschopnosť, pasivita, chybné rozhodnutia 
sa tiež majú vysvetľovať: „...taká bola doba.“ Sú tu však de-
jinné rozdiely: inak sa robí politika, keď vám tanky hrmocú 
na hranici, a inak, keď z krajiny odchádzajú.
 Alexander Dubček v rozhovore pre časopis Merian 
(č. 49/1992), ktorý poskytol tesne pred tragickou autoha-
váriou, na otázku redaktora, či sa po odstúpení V. Havla 
z funkcie prezidenta a rozpade Česko-Slovenska „...stali 
z vás hrdinovia, ktorí prehrali?“ odpovedal: „Vývoj ľudstva 
nie je rad víťazstiev. Aj porážky ovplyvnili dejiny sveta... 
Človek nemôže ísť iba do takého boja, o ktorom vopred 
vie, že ho vyhrá, niektoré zdanlivé neúspechy sa neskôr 
ukážu ako víťazstvá, pretože uviedli čosi do pohybu (pod-
čiarkol I. L.). Tí, čo boli v prvom zákope, možno neprešli, 
ale tí, čo išli za nimi, už dosiahli cieľ.“ (Kállay, K. – Feldek, 
L.: Alexander Dubček: Posledná kapitola, Bratislava, Slo-
vart, 2009 s. 116)
 Alexander Dubček bol v obidvoch zlomových bodoch 
našich moderných dejín (1968, 1989) a v kontexte ich 
väzby na európske a svetové parametre nielen objektom, 
ale aj subjektom toku dejín, vtláčal a poznačil ho svojou 
osobnou aktivitou a charizmou, pôsobiac v súzvuku s ním. 
Národná rada Slovenskej republiky schválila v roku 2008 
s účinnosťou od 1. 1. 2009 Zákon o zásluhách Alexandra 
Dubčeka, konštatujúc, že „Alexander Dubček sa mimo-
riadne zaslúžil o demokraciu, o slobodu slovenského ná-
roda a o ľudské práva.“ Konštatuje taktiež, že „Alexander 
Dubček sa stal najznámejším Slovákom na svete.“

Vážený pán docent,
 ďakujem Vám za návštevu vo veci príspevku o vzácnej 
osobnosti – Alexandrovi Dubčekovi; V novembri a decem-
bri 2011 sme si na Slovensku pripomínali 90. výročie jeho 
narodenia,10 tiež sme si v roku 2012 pripomínali 44. výro-
čie Pražskej jari v ČSSR 1968. Som úprimne rád, že Klub, 
tento prestížny časopis medzinárodného významu, uverej-
ní tento náš príspevok o Alexandrovi Dubčekovi – sloven-
skom a československom dejateľovi, politikovi, štátnikovi 
a humanistovi. Prosím, odovzdajte moje poďakovanie 
a pozdravy šéfredaktorke Klubu, časopisu Čechov a Slo-
vákov vo Viedni, Ing. Helene Baslerovej. Pozdravujem 
všetkých členov redakcie Vášho časopisu.

prof. PhDr. Ivan Laluha, CSc.
Bratislava 2012

Vážený pán profesor,
 ďakujem Vám za prijatie a za rozhovor venovaný Ale-
xandrovi Dubčekovi. Ak Boh dá, oslávite v tomto roku 
80. výročie Vášho narodenia. Ako Slovák, národovec 
a vlastenec, vedec a politik, ste celý svoj život zasvätili hod-
notám slobody, humanity a demokracie, ktoré zosobňoval 
Alexander Dubček. Pokladám Vás za úprimného priateľa 
českého národa, taktiež národa rakúskeho, čoho preja-
vom je i Vaše priateľstvo s prezidentom Rakúskej republi-
ky prof. JUDr. Heinzom Fischerom – politikom, štátnikom, 

humanistom a vynikajúcim štátovedcom európskeho for-
mátu. Želám Vám dobré zdravie, tvorivé sily a úspechy 
vo Vašej vedeckovýskumnej činnosti na poli historických, 
politických a ekonomických vied.

doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.
Bratislava – Viedeň 2012

Poznámky:
1  Pozri Prof. PhDr. Ivan Laluha: Výberová personálna 

bibliografia, Bratislava: Nová práca, 2008.
2  Pozri Laluha, I.: Alexander Dubček – politik a jeho 

doba, Bratislava: Nová práca, 2000.
3  V diele Dobek, R. a kol.: Osobnosti svetovej politiky 

všetkých čias, Bratislava: Príroda 2009 sa za osobnosti 
svetovej politiky pokladajú predstavitelia našich náro-
dov Čechov a Slovákov – T. G. Masaryk, M. R. Štefánik, 
M. Hodža, A. Dubček, V. Havel.

4  Veliký, M.: Pozastavenie sa nad 38. MFF Karlove Vary 
2003, in: Slovo 5, 2003, č. 37.

5  Veliký, M.: Sviatok filmového umenia. Ešte jedno po-
zastavenie sa nad 36. MFF Karlove Vary 2001, in: 
Slovo 3, 2001, č. 35.

6  Žatkuliak, J. – Laluha, I.(eds.): Dubček, A.: Od totality 
k demokracii. Prejavy, články a rozhovory. Výber 1963-
1992, Bratislava: Veda, 2002, s. 370.

7  Pozri Čič, M. a kol.: Československý socialistický štát 
a právo. Vznik a rozvoj, Bratislava: Veda, 1987.

8  Pozri Čič, M. a kol.: Komentár k Ústave Slovenskej re-
publiky, Martin: Matica Slovenská, 1997.

9  Pozri Chovanec, J.: Ústava Slovenskej republiky – zá-
kladný zákon štátu, Bratislava: Procom, 2002; ďalej 
pozri Veliký, M.: Niekoľko myšlienok o priateľstve ná-
rodov, Devíne, slovenskej národnej štátnosti, in: Klub – 
Kultúrny mesačník Čechov a Slovákov v Rakúsku, 28, 
2008, č. 11-12.

10   V novembri 2011 sa na Slovensku konali spomienko-
vé zhromaždenia pri príležitosti 90. výročia narodenia 
Alexandra Dubčeka.

   24. novembra si uctilo pamiatku Alexandra Dubče-
ka zhromaždenie akademickej obce a študentstva Tren-
čianskej univerzity Alexandra Dubčeka v Trenčíne;

   25. novembra sa konalo spoločensko-kultúrne pod-
ujatie v Primaciálnom paláci v Bratislave na počesť Ale-
xandra Dubčeka; zišli sa tu predstavitelia politického, 
štátneho a verejného života SR, tiež žijúce osobnosti, 
ktoré patrili do reformného prúdu Alexandra Dubčeka 
v ČSSR 1968 – doc. Ing. Jozef Zrak, CSc., doc. JUDr. Pa-
vol Pollák, CSc., Laco Šoltýs. Na podujatí sa zúčastnili 
oficiálne osobnosti – Milan Čič v zastúpení preziden-
ta SR Ivana Gašparoviča sa v príhovore zamýšľal nad 
štátnickym a ľudským formátom Alexandra Dubčeka, 
medziiným pripomenul podobnosť osudov M. R. Štefá-
nika a Alexandra Dubčeka; Michal Kováč, bývalý prezi-
dent SR v prejave charakterizoval osobnosť Alexandra 
Dubčeka, menovite hovoril o jeho zástoji vo veci Čes-
koslovenska a Slovenska, našich národov Čechov a Slo-
vákov v posledných dňoch jeho života; podnetné bolo 
vystúpenie Ivana Laluhu, ktorý sa zaoberal niektorý-
mi stránkami života Alexandra Dubčeka v jeho mlad-
šom veku; ďalej prehovorili Dušan Čaplovič, poslanec 
Národnej rady SR, Milan Ftáčnik, primátor Bratislavy, 
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Pavol Dubček, syn Alexandra Dubčeka; predstaviteľ 
Boloňskej univerzity Guido Gambetta, ktorý vysoko 
ocenil rolu Alexandra Dubčeka v európskej a sveto-
vej politike a prirovnal ho k americkému prezidentovi 
J. F. Kennedymu. Podujatie uvádzala známa slovenská 
umelkyňa Ľubica Trutzová.

   27. novembra sa konalo spomienkové zhromažde-
nie občanov Uhrovca, kde sa Alexander Dubček narodil 
27. 11. 1921. Na podujatí sa zúčastnil prezident SR Ivan 
Gašparovič a osobnosti politického a verejného života.

Niekoľko myšlienok o profile osobnosti 
prof. PhDr. Ivana Laluhu, CSc.

Ivan Laluha sa narodil 20. novembra 1932 v Tekovských 
Lužanoch. Ľudovú školu vychodil v Starej Turej a v Boša-
noch, gymnázium v Banskej Bystrici, Topoľčanoch a vo 
Zvolene. Po stredoškolských štúdiách nastúpil v 50. ro-
koch ako inaugurant na Štátnu univerzitu v Odese a po 
3. ročníku pokračoval v Moskve, kde na Historickej fakulte 
Lomonosovovej univerzity ukončil v roku 1957 vysokoškol-
ské štúdium. V tom roku nastúpil ako asistent na Vysokú 
školu lesnícku a drevársku vo Zvolene. Od 1. 2. 1959 začal 
pedagogicky pôsobiť na Vysokej škole ekonomickej v Bra-
tislave na Katedre spoločenských vied. V roku 1967 na 
Filozofickej fakulte Univerzity Komenského v Bratislave ob-
hájil titul kandidát historických vied. V roku 1968 úspešne 
obhájil habilitačnú prácu pred Vedeckou radou Filozofic-
kej fakulty UK v Bratislave a bol habilitovaný na docen-
ta pre odbor československé dejiny. Ešte predtým v roku 
1967 absolvoval postgraduál zo sociológie na univerzite  
v Belehrade.
 Pre svoje politické a občianske postoje k totalitnému 
režimu, k augustovým udalostiam v roku 1968 a nasle-
dujúcemu normalizačnému režimu, bol v roku 1971 pre-
pustený zo zamestnania na Vysokej škole ekonomickej 
v Bratislave a bola mu zakázaná pedagogická činnosť. Od 
roku 1971 až do roku 1989 pracoval vo výskume, konkrét-
ne vo Výskumnom ústave sociálneho rozvoja a práce (do 
roku 1984 Výskumný ústav životnej úrovne).
 Po spoločensko-politických zmenách v roku 1989 mu 
listom dekana Fakulty ekonomiky a riadenia výrobných od-
vetví VŠE v Bratislave bola vyslovená rehabilitácia za núte-
ný odchod z VŠE. Ako vedecko-pedagogický pracovník sa 
vrátil späť na Ekonomickú univerzitu, konkrétne na náro-
dohospodársku fakultu na Katedru synergie.
 V rokoch 1990-1994 pôsobil prof. Laluha ako posla-
nec vo Federálnom zhromaždení ČSFR a v Národnej rade 
Slovenskej republiky. Počas pôsobenia v zákonodárnych 
zboroch, napr. v NR SR ako predseda zahraničného vý-
boru, bol pri vzniku SR, formovaní jej parlamentnej diplo-
macie a nadväzovaní prvých kontaktov s euroatlantickými 
štruktúrami. Vystupoval na pôde parlamentov v Dánsku, 
Slovinsku, Rusku a prednášal o problematike sociálno-eko-
nomickej transformácie na Slovensku. Úroveň jeho pred-
nášok prispela k zviditeľneniu Slovenska. Veľmi významnou 
oblasťou vedeckovýskumnej práce a tiež publicistickej čin-
nosti prof. Laluhu je život, dielo a osoba Alexandra Dubče-
ka. Ako jeho osobný priateľ a spolupracovník do súčasnosti 
objasňuje a vysvetľuje osobnosť Alexandra Dubčeka, jeho 
postoje a činy pri riešení spoločenských problémov. Z tejto 
problematiky je významná monografia prof. Laluhu pod 

názvom Alexander Dubček – politik a jeho doba (z roku 
2000).
 Po ukončení poslaneckého mandátu nastúpil prof. La-
luha na Katedru sociálneho rozvoja a práce Národohos-
podárskej fakulty Ekonomickej univerzity v Bratislave ako 
vysokoškolský učiteľ. V roku 2002 bol odmenený cenou 
SAV za popularizáciu vedy. Za odbornú a spoločenskú 
aktivitu bol odmenený pamätnou medailou Bolonskej 
univerzity pri 625. výročí jej vzniku, pamätnou medai-
lou primátora mesta Rím, medailou rektora Ekonomickej 
univerzity, dekana Národohospodárskej fakulty EU, Spo-
ločnosti Alexandra Dubčeka a rektora Trenčianskej univer-
zity Alexandra Dubčeka v Trenčíne. Je čestným občanom 
obce Uhrovec. K 10. výročiu vzniku SR mu prezident SR 
udelil štátne vyznamenanie Rad Ľudovíta Štúra II. triedy. 
Na základe celkového zhodnotenia činnosti a úspešného 
inauguračného konania ho v apríli 2006 prezident SR vy-
menoval za profesora pre odbor Národné hospodárstvo.
 S rodinou žije v Bratislave. Naďalej sa venuje vedecké-
mu výskumu a pôsobí na poli spoločenského a politického 
života na Slovensku.

Dodatok 1:

Ústav politických vied SAV, obec Uhrovec a spoločnosť 
Alexandra Dubčeka usporiadali v kongresovom centre 
Veda, vydavateľstva SAV v Bratislave 13. decembra 2011 
vedeckú konferenciu pri príležitosti 90. výročia narodenia 
Alexandra Dubčeka. Na konferencii odzneli zaujímavé, ve-
decky podnetné príspevky.
prof. PhDr. Ivan Laluha, CSc., Ekonomická univerzita Brati-

slava: Alexander Dubček v moderných dejinách
PhDr. Stanislav Sikora, CSc., Historický ústav SAV, Bratisla-

va: Alexander Dubček prvý tajomník ÚV KSS v rokoch 
1963-1967

PhDr. Jozef Kiss, CSc., Ústav politických vied SAV, Bratisla-
va: János Kádár a Alexander Dubček v kontexte politi-
ky boja na dva fronty

PhDr. Jozef Žatkuliak, CSc. Historický ústav SAV, Bratisla-
va: Postoje A. Dubčeka k štátoprávnemu vývoju ČSFR 
v rokoch 1989-1992

PhDr. Miroslav Pekník, CSc., Ústav politických vied SAV, 
Bratislava: Vývojové línie slovenskej politiky a Alexan-
der Dubček

doc. PhDr. Jozef Lysý, CSc., Univerzita Komenského, Bra-
tislava: Alexander Dubček a doba sebaoptimalizácie

prof. PhDr. Marcela Gbúrová, CSc., Univerzita Pavla Jozefa 
Šafárika, Košice: Sociálny rozmer politiky

prof. PhDr. Svetozár Krno, CSc., Univerzita Konštantína 
filozofa, Nitra: Má súčasná európska politika ľudskú 
tvár?

doc. PhDr. Milan Čáky, CSc., Univerzita Cyrila a Metoda, 
Trnava: Otázka osobností vo výučbe politického mys-
lenia

PhDr. Peter Dinuš, Ph. D., Ústav politických vied SAV, Bra-
tislava: Vyrovnávanie sa s minulosťou

Vedecká konferencia prezentovala výsledky bádateľského 
výskumu osobnosti Alexandra Dubčeka, najmä z pohľadu 
dejín Slovenska a Československa, politických a filozofic-
kých vied. Novšia generácia teoretikov na Slovensku, ktorá 
sa zaoberá osobnosťou Alexandra Dubčeka, sa sústreďuje 
okolo významných vedcov prof. PhDr. Ivana Laluhu, CSc., 
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a a PhDr. Miroslava Pekníka, CSc., riaditeľa Ústavu politic-

kých vied SAV, ktorí koordinujú a udávajú hlavný smer vý-
skumu osobnosti Alexandra Dubčeka.

Dodatok 2:

Alexandrovi Dubčekovi boli udelené viaceré medzinárod-
né ceny, čestné doktoráty a vyznamenania:
Ceny:
Sacharova cena pre ľudské práva, Európsky parlament, 
Štrasburg (1990)
Výročná cena pre ľudské práva, Medzinárodná skupina pre 
ľudské práva, Washington (1990)
Cena pre ľudské práva, Svetový židovský kongres, Austrál-
sky inštitút pre židovské záležitosti, Austrália (1991)
Medzinárodná cena Alfonsa Comína, Nadácia Alfonsa Co-
mína, Barcelona (1991)
Cena Paula Harisa, Nadácia Rotary International, Bombay 
(1991)
Čestné doktoráty:
Dr.h.c. Universita degli Studi Bologna (1988)
Dr.h.c. Universidad Complutense de Madrid (1990)
Dr.h.c. The American University, Washington (1990)
Dr.h.c. Université Libre de Bruxelles (1990)
Dr.h.c. University of Dublin, Trinity College, Dublin (1991)
Dr.h.c. Univerzita Komenského Bratislava (1991)
Vyznamenania:
domáce:
Rad Ľudovíta Štúra I. triedy in memoriam za mimoriadne 
zásluhy a rozvoj demokracie a ľudských práv, šírenie dob-
rého mena Slovenskej republiky v zahraničí, udelil prezi-
dent SR (1995)
Pribinov kríž I. triedy in memoriam za vytrvalý zápas za 
humanizmus a demokratizáciu života, udelil prezident SR 
(2000)
Medaila M. R. Štefánika I. stupňa za významnú činnosť 
v domácom i zahraničnom odboji, udelil Ústredný výbor 
Slovenského zväzu protifašistických bojovníkov (1991)
zahraničné:
Wolfgang Reitter Orden. Najvyššie vyznamenanie Ra-
kúskej republiky, udelené k 70 narodeninám (1991)
Ordine „Al Merito della Republica Italiana“ v hodnosti „Ca-
valiere di Gran Croce“. Najvyššie vyznamenanie Talianskej 
republiky
Rad bieleho leva. In Memoriam 2003. Najvyššie vyzname-
nanie Českej republiky
Čestná medaila T. G. Masaryka, udelená in Memoriam 
v roku 1998

Dodatok 3:

Z publikácií Alexandra Dubčeka:
Dubček, A.: Nádej zomiera posledná. Z pamätí, Bratisla-
va: Nová práca, 1998. Preklad práce do 18 krajín sveta.
Dubček, A.: Komunisti a národné dedičstvo. Prejavy 
a články z rokov 1963-1967, Bratislava: VPL, 1968.
Dubček, A.: K otázkam obrodzovacieho procesu KSČ, 
Bratislava: VPL, 1968.
Dubček, A.: Od totality k demokracii. Prejavy, články 
a rozhovory. Výber 1963-1992 [Ed.]: Žatkuliak, J. – Lalu-
ha, I., Bratislava: Veda, 2002.

Z literatúry o Alexandrovi Dubčekovi:
Benčík, A.: Utajená pravda o Alexandrovi Dubčekovi, Pra-

ha, 2001.
Kočtúch, H. – Laluha, I. – Uher, J.: Alexander Dubček. Pro-

fily vzdoru, Bratislava: Smena, 1991.
Laluha, I. – Pollák, P. – Uher, J.: Alexander Dubček 

1921-1992, Bratislava: Spoločnosť A. Dubčeka, 1997.
Laluha, I. – Pollák, P. – Uher, J.: Alexander Dubček vo fotogra-

fii. Sprievodný text štúdie, Bratislava: Nová prá ca, 1999.
Laluha, I.: Alexander Dubček, politik a jeho doba, Bratisla-

va: Nová práca, 2000
Maxa, H.: Člověk v politice, Bratislava – Brno: Kalligram, 

1998.
Michalová, T.: Dubček známy, neznámy, Bratislava, Pro-

spero, 1993.
Michalová, T.: Hovory o Alexandrovi, Bratislava: Prospero, 

2000.
Laluha, I. (ed.): Cesty k novembru 1989. Aktivity Alexan-

dra Dubčeka, Bratislava, 2000.
Laluha, I. – Pekník, M. – Zala, B. (eds.): Revolučné a protito-

talitné hnutia v Európe po II. svetovej vojne. K nedožitým 
80. narodeninám A. Dubčeka, Bratislava: Veda, 2004.

Laluha, I. – Petrovičová, E. – Pekník, M. (eds.): Alexander Dub-
ček, politik, štátnik, humanista, Bratislava: Veda, 2009.

Laluha, I.: Alexander Dubček. Spomienky, úvahy, komen-
táre, Nitra: Garmond, 2006

Alexander Dubček v slovenskej a českej tlači. Personálna 
bibliografia, Banská Bystrica: Štátna vedecká knižnica 
v Banskej Bystrici, 2007.

Encyklopedické heslá:
Laluha, I.: Alexander Dubček, in: Encyklopedia Belania. 

Slovenská všeobecná encyklopédia, zv. 3. Bratislava: 
Veda, 2003, s. 573-574

Laluha, I.: Alexander Dubček, in: Reprezentačný biografic-
ký lexikón Slovenska, Martin: MS, s. 65-66.

Literatúra o Alexandrovi Dubčekovi je rozsiahla a prezen-
tuje dôležitú súčasť slovenskej národnej historiografickej, 
štátoprávnej, politologickej, filozofickej a encyklopedickej 
spisby.

doc. JUDr. Marián Veliký, CSc.
Bratislava – Viedeň 2012
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Župní družstvo volejbalu (vedoucí odboru Anton Florián, tel. 01/586 86 86)
23, Anton-baumgartner-Strasse – kulatá hala Alt-erlaa

 Čtvrtek 19:30 – 21:00 odbíjená (muži)

Župní trénink ve stolním tenise (info přes den: Pavel Vlček, tel. 01/86 99 297)
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Středa 19:00 – 21:00 stolní tenis

Župní zdravotní cvičení
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Úterý 16:00 – 17:30 ženy a muži

Sokol Vídeň I/V
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Úterý 19:30 –  rekreační volejbal

Sokol Vídeň II/XX/XXI (Info: Věra Mottlová, tel./fax: 01/2728326 od 10:00)
2, blumauergasse 2 – tělocvična veřejné hlavní školy

 Pondělí 18:00 – 21:00 muži

21, Roda-Roda-Gasse 7 (Info: karl.brousek@bmukk.gv.at)

 Úterý 18:00 – 21:00 gymnastika, míčové hry (ženy + muži)

Sokol Vídeň III/XI
Info (volejbal): N. Stěrbová, tel. 0650/967 80 80, e-mail: K.Sterba@gmx.at
3, Sebastianplatz 3 – tělocvična školy komenský

 Čtvrtek 19:00 – 21:00 gymnastika (ženy a muži)

Sokol Vídeň X
Každou první středu v měsíci seniorské odpoledne od 15:00. Hosté vítáni.
Info: Werner Kallin, tel. 0699/19 68 20 53, e-mail: sokol-10@chello.at
10, Angeligasse 21 – sokolovna (tel. a záznamník: 01/600 20 20)

 Úterý 17:00 – 18:00 tanečky pro malé děti Sokol X
  18:00 – 19:00 showdance Sokol X
  19:00 – 20:00 aerobic Sokol X
  20:00 – 22:00 fotbal Sokol X
 Středa 18:00 – 22:00 Volejbal Sokol III (18:00-20:00, 20:00-22:00)
 Čtvrtek 09:00 – 10:30 jóga Sokol X
 Pátek 15:30 – 19:00 SVS (dorostenci, Sokol V U-17)
  19:00 – 21:00 SVS (Sokol V)

Sokolská jednota Tyrš XII/XV
Info: jar.hovorka@gmx.at, tel. 0699/12 68 12 46 
Jednota cvičí v sokolovně 10, Angeligasse 21.

 Pondělí 19:30 – 21:00 míčové hry (muži)
 Čtvrtek 17:30 – 18:45 základní sport. gymnastika (žactvo 3-14 let)
  19:30 – 20:30 kondiční a posilovací cvičení
   na hudbu (ženy + muži)

Sokol Vídeň XVI/XVIII
17, Steinergasse 7 – sokolovna

 Pondělí 16:30 – 17:30 cvičení rodičů s dětmi
  17:30 – 18:30 cvičení žactva
  19:00 – 21:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Středa 17:00 – 19:00 trénink oddílu stolního tenisu
 Čtvrtek 19:30 – 21:00 cvičení žen
 Pátek 18:00 – 19:15 cvičení žactva a stolní tenis
  20:00 – 22:00 cvičení mužů

Sokolská župa rakouská
1010 Wien, Drachengasse 35

www.sokol-wien.com
E-mail: sokol@sokol-wien.at

Starosta: 
Dr. Thomas FREY-MATERNA

E-mail: materna@aon.at
Čestný starosta: 

Dipl. Ing. Jiří NOVáČEK
E-mail: novacek.wien@aon.at

Tel./fax: ++43 1 604 87 04

Sokol informuje
Jako tělovýchovný spolek 
s dlouholetou tradicí Vám 

Sokol nabízí sportovní hodiny 
vedené školenými vedoucími 

s velkou praktickou zkušeností. 
Přijďte se podívat, 

srdečně Vás zveme!

Náčelnictvo a cvičitelé 
Sokolské župy rakouské

Informace: 
s. Marie PíbILOVá, tel. 330 97 87

s. Irena FLORIánOVá, 
tel. 0650/90 194 90

Sokolský adresář:
www.sokol-wien.com

Česká obec sokolská
Tyršův dům – Újezd 450,

118 01 Praha 1
Tel.: ++420 257 007 111
Fax: ++420 257 320 580

www.sokol.eu

Sokol Vídeň XX
Helena Rybáková
tel. 01/332 46 10

Cvičení rodičů s dětmi

Cvičíme 
každé pondělí
16:30 – 17:30

Bližší informace:
Mag. I. MüHLBERGEROVá

tel.: 480 49 14
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v Čechách
V roce 2017 se mistrovství světa v rychlostní kanoistice 
bude poprvé v historii konat v českých Račicích. Rozhodlo 
o tom vedení Mezinárodní kanoistické federace. Češi v sou-
boji o pořadatelství porazili Polsko, Portugalsko a Rusko. 
„Takové vítězství je radost, ale i závazek. Samozřejmě se 
pokusíme připravit co nejlepší šampionát a jsem rád, že 
nám mezinárodní federace konečně dala důvěru,“ sdělil 
Jaroslav Pollert, předseda Českého svazu kanoistů. Světo-
vý šampionát se vrátí na české území po 59 letech, v roce 
1958 se konalo historicky páté mistrovství světa v Praze.

Boxer Konečný je mistrem Evropy
Přestože se český boxer Lukáš Konečný vrátil do ringu po 
pětiměsíční pauze způsobené zraněním, vrátil se v té nej-
lepší formu. Účastník olympijských her v Londýně porazil 
francouzského reprezentanta Karima Achoura, a vybojo-
val tak titul mistra Evropy organizace WBO ve střední váze. 

Triatlonistou roku podruhé v historii žena
Teprve podruhé v historii získala hlavní trofej v anketě Tri-
atlonista roku žena. Z ocenění se radovala Vendula Frin-
tová, pro níž hrál především úspěch z olympijských her 
v Londýně: její patnácté místo je dosud nejlepším olympij-
ským umístěním české triatlonistky. „Páté místo na Evro-
pě a patnácté na olympiádě hodnotím vysoko vzhledem 
ke zdravotním komplikacím,“ sdělila po zisku další trofeje 
Frintová.

Jaromír Jágr v zámoří změnil dres
Jaromír Jágr v rámci nejprestižnější hokejové soutěže svě-
ta měnil dres. Rodák z Kladna předčasně skončil v Dalla-
su. Ten svou největší hvězdu vyměnil za dva mladé hráče 
a pozici v draftu. Přestože o českého veterána projevilo 
zájem hned několik klubů, mezi nimiž nechyběl například 
Detroit, Montreal či Rangers, jednačtyřicetileté pravé kříd-
lo si nakonec vybralo tým Boston Bruins. „O Jardu byl mezi 
kluby obrovský zájem, ale nakonec padla volba na Boston. 
Nedávno ještě Dallas přišel s velmi dobrou nabídkou na 
prodloužení smlouvy, ale pohled Dallasu na věc se změnil 
po posledních utkáních, které mužstvo prohrálo,“ prohlásil 
Petr Svoboda, agent českého hokejisty. Boston před dvě-
ma lety vyhrál Stanley Cup a i letos má ty nejvyšší ambice. 
„Bruins mají super našlapaný kádr, věřím tomu, že tam 
Jarda zapadne a sehraje významnou roli. Přesně takovou 
mu také slibuje vedení Bostonu, s jejich lidmi si Jarda sám 
popovídal,“ těšilo Svobodu.
 A český útočník o sobě dal v novém působišti velmi 
rychle vědět. Podruhé v této sezóně a potřetí za poslední 
dva roky čekala Jaromíra Jágra premiéra v novém dresu 
NHL. Bruins měli před sebou těžký zápas proti New Jer-
sey – nicméně Jágr mohl ledovou plochu opouštět s úsmě-
vem na tváři: díky jeho brance zvítězil Boston 1:0. Brad 
Marchand poslal puk před bránu a puk se od Jágrovy brus-
le odrazil za záda brankáře Brodeura, uspěl tedy ze své 
první „střely“ v zápase.

Češi jsou v semifinále Davis Cupu 
a vedou i jeho žebříček
Čeští reprezentanti postoupili do semifinále Davisova po-
háru. Obhájce titulu mezi nejlepší čtyři týmy poslal Lukáš 
Rosol, jenž ve dvouhře porazil za pomoci jednatřiceti es 
Jev genije Koroljova 7:6, 6:7, 7:6 a 6:2, a v duelu s Kaza-
chstánem tak získal třetí, rozhodující bod. Výhra českého 
týmu zároveň znamená, že se v poprvé posune do čela 
daviscupového žebříčku ITF. Po dvou výhrách ve dvou-
hře a neúspěšném pokusu ve čtyřhře, v níž po více než 
dvouměsíční pauze po lednové operaci krční páteře na-
stoupil Radek Štěpánek, potřebovali Češi k postupu z ná-
sledujících dvou zápasů alespoň bod.
 „Lukáš držel zápas první tři sety servisem. Po pauze 
Koroljov odešel fyzicky a Lukáš to dotáhl do fantastického 
vítězného konce,“ sdělil Jaroslav Navrátil, kapitán českého 
výběru. „Je to skvělý pocit. Cítil jsem povinnost, že ten tým 
musím vést a dotáhnout to vítězného konce a jsem nesku-
tečně rád, že se to povedlo,“ řekl České televizi Rosol, který 
po mečbolu klekl radostí na antuku. „Jsem na kluky hrdý, 
protože jsme hráli dvouhry bez Berdycha a Štěpánka. Už 
jsme to jednou dokázali v Chile, ale Kazaši byli doma silněj-
ší. Kluci dostali šanci a využili ji. Hlavně Rosol byl oporou,“ 
podotkl Navrátil.
 Závěrečná dvouhra se po dohodě obou kapitánů už 
nehrála. Čeští tenisté jsou v semifinále Davis Cupu po-
čtvrté za uplynulých pět let. V roce 2009 hráli finále a loni 
poprvé do roku 1980 „salátovou mísu“ získali. Výběr kapi-
tána Jaroslava Navrátila dokázal vyhrát už posedmé v řadě 
a pošesté v elitní Světové skupině, což je nejdelší česká 
i československá série v soutěži. Na prvním místě žebříčku 
Davisova poháru Češi vystřídají Španěly, kteří letos vypadli 
v 1. kole a čeká je baráž. Tenisté tak napodobí ženy, které 
jsou v čele fedcupového žebříčku. Ovládnout obě pořadí 
se naposledy podařilo v roce 2003 Francii.
 Čeští tenisté v zářijovém semifinále doma vyzvou Ar-
gentinu.

Čeští curleři na mistrovství světa osmí
Čeští reprezentanti skončili na mistrovství světa v curlin-
gu na osmém místě a nepovedlo se jim vybojovat přímý 
postup na olympijské hry v Soči. O první účast na olym-
piádě budou bojovat v prosincové dodatečné kvalifikaci 
v německém Füssenu. „Hráli jsme dobře a pokročili zase 
o krok dál ke světové elitě. Chyběl jen ten poslední krok,“ 
napsal z Kanady skip Jiří Snítil.
 Ve Victorii měli Češi stejnou bilanci šest výher z je-
denácti zápasů jako Norsko, Čína a Švýcarsko a o jejich 
umístění rozhodly vzájemné zápasy. Osmé místo je zopa-
kováním výsledku z roku 2011, tehdy však Češi měli o jed-
nu výhru méně.
 Pro účast v Soči je rozhodující umístění na posledních 
dvou šampionátech a na tom minulém byli Češi až posled-
ní dvanáctí a získali pouze bod. V součtu bodů do olym-
pijského žebříčku je tak předstihla nejen letošní finálová 
čtveřice Skotsko, Kanada, Dánsko a Švédsko, ale rovněž 
Čína, Norsko a právě Švýcarsko.
 V prosinci ve Füssenu budou českými soupeři USA, Ně-
mecko, Francie, Japonsko, Korea, Nový Zéland a Finsko.

(připravila AMK)
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Ze sportu
Jan Kodeš byl oceněn
Tenista Jan Kodeš získal za své celoživotní vystupování 
hlavní cenu Českého klubu fair play. Další hlavní ceny za 
rok 2012 si odnesli horolezci Antonín Bělík s Vítem Auer-
müllerem, oba za záchranu života. Mezi oceněnými je i ka-
pitán plzeňských fotbalistů Pavel Horváth. Zvláštní cenu 
obdržel charitativní projekt České televize a České basket-
balové federace Každý koš pomáhá, jenž získává peníze 
pro lidi, kteří se ocitli ve složitém životním období.
 K emigraci Ivana Lendla z tehdejšího Československa 
nemuselo dojít. Myslí si to tehdejší daviscupový kapitán 
tenistů Jan Kodeš. Král wimbledonské trávy z roku 1973 
a daviscupový vítěz z roku 1980 dostal ocenění i za snahu 
pomoci Lendlovi v osmdesátých letech. Tehdejší jednička 
Lendl chtěl hrát za Československo a žít v USA, což se ko-
munistickému režimu nelíbilo.
 „Kdyby se mu vyhovělo, mohli jsme Davis Cup vyhrát 
ještě dvakrát třikrát. Nemuselo k emigraci vůbec dojít. Byla 
to škoda,“ konstatoval Kodeš.
 Lendl tehdy byl ochoten podepsat smlouvu s tím, že 
bude hrát za československý výběr Davis Cup a pojede na 
olympijské hry. „Návrh smlouvy byl hotový, ale všechno se 
zhatilo na tom, že nikdo nechtěl schválit, aby měl v pasu, 
že je občanem Československa s trvalým pobytem v USA,“ 
vzpomínal Kodeš.
 Komunistické vedení na Kodeše vyvíjelo tlak, aby Lend-
la vyřadil z reprezentace. Musel kvůli tomu i na kobereček 
k předsedovi ČSTV Antonínu Himlovi. „Říkal, že musím vy-
loučit Lendla. Soudruhu, to neudělám, jako kapitán první-
ho hráče světa nevyřadím, říkal jsem mu. On polknul a řekl 
mi, že musím udělat besedu a vysvětlit to. Tak jsem to udě-
lal a pak už mi Himl nevolal,“ popisoval Kodeš.
 Kodeš neměl kvůli politickým dohadům okolo Lendla 
chuť z židle kapitána utéct. Využíval faktu, že je vítězem 
Wimbledonu a dvakrát turnaje Roland Garros (1970, 
1971). „Cítil jsem, že mám díky tomu lepší pozici a můžu 
se tomu nepodvolit,“ řekl Kodeš. „Byla to částečně i uměle 
vytvářená nálada proti němu. Stal se prostředníkem v mo-
cenském boji, vládní a stranické křídlo bojovalo mezi se-
bou,“ myslel si Kodeš.
 S Lendlem spolu už tehdejší situaci neprobírají. „Je to 
za námi, každý máme svůj život,“ řekl Kodeš. Stále hraje 
v 67 letech často tenis a sleduje současnou hru. Té podle 
jeho slov nejvíce pomohlo zavedení Jestřábího oka. „Jes-
třábí oko je pro tenisty fantastická výhoda při sporných 
míčích. Hráč z osmdesáti procent tuší, jaký míč byl a tohle 
utne všechny dohady. Je to geniální věc a hráč díky tomu 
ve vypjatých situacích necítí křivdu,“ řekl Kodeš.

České rychlobruslařky
Rychlobruslařka Martina Sáblíková vyhrála posedmé za 
sebou hodnocení Světového poháru na dlouhých tratích. 
Dvojnásobná olympijská vítězka, jež se v této sezóně po-
týká s problémy se zády, potvrdila celkové první místo 
v závodu na 3 000 metrů v Heerenveenu. Rychlobruslařka 
Karolína Erbanová obsadila třetí pozici v konečném hod-
nocení Světového poháru na 1 000 metrů a poprvé v karié-
ře skončila v celkovém pořadí sezóny na stupních vítězů.

České boje o Ligu mistrů
České fotbalové kluby na rozdíl od reprezentace děla-
ly letos fanouškům docela radost, i když oba české týmy 
v evropských soutěžích již vypadly. Osudem Sparty Praha 
se stala slavná Chelsea, jejíž branku hájil paradoxně čes-
ký reprezentant Petr Čech. Nicméně dokázala mimo jiné 
uhrát na půdě soupeře remízu, když navíc Eden Hazard 
srovnal až v nastavení. Viktorie Plzeň si pak dokázala po-
razit s předním týmem italské ligy SSC Neapol a vypadla 
až s tureckým Fenerbahce Istanbul, když nezvládla domácí 
zápas, v němž prohrála nešťastně 0:1. I ona však v Turecku 
dokázala vybojovat alespoň remízu a dokonce sahala i po 
senzačním vítězství. V každém případě oba týmy vybojo-
valy slušný počet bodů pro Českou republiku do žebříčku, 
na základě kterého se nasazuje do evropských pohárů. 
Země v něm zaujímá nyní 17. pozici a jen dvě příčky ji dělí 
od vytouženého patnáctého místa zaručujícího dvě místa 
v Lize mistrů. Velká šance se naskytne již v příštím roce, 
kdy se v hodnocení vymaže velmi špatný výsledek ze se-
zóny 2008-2009 a naopak o větší množství bodů přijde 
dosud patnácté Dánsko i čtrnáctý Kypr. To otvírá ostat-
ně šanci nejen pro Českou republiku, ale i pro Rakousko. 
Některé komentáře v tisku však spíše varují před nyněj-
ším optimismem. Připomínají, že slušný výsledek zajistily 
pouze dva týmy, které jsou na špičkové evropské úrovni. 
Naopak zbývající mužstva, které Česká republika do evrop-
ských soutěží vyslala, tedy Liberec a Mladá Boleslav, nijak 
nezářila a spíše koeficient kazila. To by se mohlo vymstít 
v případě, že z české ligy poputují na evropská kolbiště 
i další. Jak rychle koeficient narostl, tak by i vinou slab-
ších celků z nižších příček vrcholné domácí soutěže mohl 
zase spadnout. To je ostatně problém i v případě Rakous-
ka, kde skutečně mezinárodní kvalitu má také jen několik 
málo mužstev a zbytek by spíš musel spoléhat na příznivý 
los, nebo výrazně překvapit. A tak asi nezbude než přiznat, 
že asi ani v následujících letech neuvidíme v evropských 
soutěžích záplavu českých či rakouských týmů. V stávající 
situaci je totiž nepravděpodobné, že by česká či rakouská 
soutěž mohla konkurovat těm nejvýznamnějším soutěžím. 
Ale pokud uvidíme české a rakouské týmy alespoň v takové 
pozici jako letos Plzeň, tak to snad ani nebude vadit.
  (MaFr)

Znojemští Orli a středoevropská EBEL liga
Malé středoevropské státy jsou v kolektivních sportech, 
jako je fotbal nebo lední hokej, neustále nuceny zvažo-
vat možnost zřízení nadnárodních ligových soutěží, které 
by zajistily dostatečně vysokou úroveň všech týmů. Proto 
se znovu objevuje myšlenka znovuzavedení společných 
českých a slovenských nejvyšších soutěží navazujících na  

Jarní veselice
Kde: Zahrada české školy

Sebastianplatz 3, 1030 Wien
Kdy: 16. 6. 2013, 10:00-18:00 hod.

Srdečně zve Sokol Vídeň XII/XV



62

So
ko

l &
 s

po
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hovoří v souvislosti s fotbalem, kde překvapivě podobný 
model podpořil i předseda Českomoravského fotbalové-
ho svazu. I když podle většiny odborníků je realizace po-
dobných plánů málo pravděpodobná, protože část týmů 
z obou států by se musela smířit s přesunem do nižší sou-
těže, lze pozorovat, že odrážejí nějaký aktuálně existující 
problém.
 Ještě zajímavěji se vyvíjí situace v oblasti hokeje. Zde 
o vytvoření důstojné protiváhy kanadsko-americké NHL 
usiluje především ruská Kontinentální hokejová liga, v níž 
v současné sezóně působil i v české metropoli usídlený tým 
Lev Praha a také slavný slovenský tým Slovan Bratislava. 
Jestliže pražský Lev si vybudoval docela slušné divácké 
zázemí, v případě bratislavského Slovanu hovoří zprávy 
o doslova vlně nadšení. Zápasy v bratislavské aréně bývají 
pravidelně vyprodány a slovenští fanoušci jsou nadšení, že 
na vlastní oči mohou spatřit skutečné hvězdy. Nepochybně 
to souvisí i s tím, že slovenská nejvyšší soutěž má přece jen 
nižší kvalitu i než česká extraliga, což je vzhledem k počtu 
obyvatel obou států dobře pochopitelné.
 Pro týmy z České republiky se však před několika lety 
objevila i další alternativa k domácí nejvyšší soutěži a fi-
nančně velmi náročné Kontinentální hokejové ligy. Jedná 
se o tzv. EBEL ligu, v níž soutěží týmy z Rakouska, Ma-
ďarska, Chorvatska a Slovinska. Do ní vstoupil tým Zno-
jemských orlů, který předtím hrál první českou ligu (tedy 
druhou nejvyšší soutěž), ale měl i extraligovou zkušenost. 
Jihomoravský klub však musel odejít z Českého svazu led-
ního hokeje a přejít pod rakouskou hokejovou federaci. 
Zároveň přišel o generálního partnera, což se negativně 
projevilo na jeho financích. Navíc příliš příznivě se nevy-
víjí ani návštěvnost. Zatímco zápasy KHL dokážou naplnit 

pražské haly, v EBEL lize dominují spíše méně atraktivní 
soupeři, a tak návštěvnost ve Znojmě klesla na průměr 
2 300 diváků na zápas. Znojmo se sice propracovalo do 
bojů o vítězství, zde ale rychle vypadlo s největším favori-
tem celé soutěže – týmem Capitals z Vídně.
 Rozdíl ve finančním zázemí obou celků byl cítit až pří-
liš jasně. Pokud by chtělo Znojmo pomýšlet na vyšší příč-
ky v EBEL lize, muselo by získat nové sponzory a výrazně 
investovat. I jeho trenér přiznává, že by bylo zapotřebí 
vyměnit dvě pětky a získat kvalitnějšího brankáře. Tým 
pravděpodobně opustí dlouholetá opora v osobě Marka 
Urama, kterému se sezóna vůbec nevydařila; náhrada za 
něj dosud není na obzoru. V dané situaci se nelze divit, že 
se objevují i určité spekulace, zda se Znojmo nevrátí zpět 
do českého svazu a také do českých soutěží. Tím by samo-
zřejmě fanoušci přišli o šanci v EBEL lize fandit moravské-
mu mužstvu. Nezdá se totiž, že by Znojmo nahradil nějaký 
jiný účastník z České republiky.
 I když nepochybně by mnohá mužstva z Rakouska nebo 
snad i z dalších zemí mohly úspěšně fungovat i v rámci čes-
ké extraligy, přece jen se nepodařilo v EBEL lize vytvořit pl-
nohodnotnou alternativu. Rozhodně se nedá očekávat, že 
by třeba hokejový tým z Maďarska dokázal přilákat nějaké 
davy fanoušků. V době výluky zámořské NHL navíc v české 
extralize působily mnohé opory týmů z této soutěže, které 
dokázaly přitáhnout doslova davy. Přece jen podobně při-
tažlivou hvězdou, jako je Jaromír Jágr, EBEL liga nedispo-
nuje. Ale snad budou moci fanoušci v Rakousku i v příští 
sezóně podporovat v soutěži Orly ze Znojma, kterým se 
třeba podaří zázrak a konečně se budou moci zapojit i do 
klání o nejvyšší příčky. Koneckonců české tradice ledního 
hokeje k něčemu takovému přímo zavazují.
  (MaFr)

Už mi lásko není dvacet let...
aneb Jak se slaví narozeniny na Čaji o páté
Určitě mi dáte za pravdu, když budu tvrdit, že ve dvaceti 
nám leží život u nohou, ve třiceti ho žijeme naplno a ve čty-
řiceti jsme asi tak na polovině cesty, dostalo se nám spous-
ta odpovědí na otázky, jako je rodina, zaměstnání a už jen 
čekáme, co bude dál...
 Přesně tyto myšlenky se mi honily hlavou, když jsem 
v neděli 10. března jela v odpoledních hodinách do velké 
klubovny školy Komenský, kde se nejen sešla VOmladina, 
aby pořádala jarní Čaj o páté, na který pozvala naše skvě-
lé přátele ze strážnického Demižónu, ale kde se chystala 
i moje oslava čtyřicátých narozenin. A věřte mi, kdybych 
věděla, co bude dál, co moji vídeňští i moravští přátelé při-
pravili za „rošťárny“, asi bych se raději schovala za pec.
 Už jste někdy byli přepadeni bandou statných hochů, 
kteří vás vyhazovali do vzduchu?! Já ano, hned čtyřicetkrát 
a volným pádem. V hlavě jen výčitky ohledně odkládané 
diety! O další let volným pádem se pak postarali moji nej-
milejší Omladináři svým dárkem – tandemový seskok pa-
dákem, pro mě čas na plnění svého životního snu. A aby 
se všechno netočilo jenom kolem mojí maličkosti, tak se 
Demižón staral i o zábavu všech našich čajových návštěv-
níků. Zpívalo se, tančilo za zvuku cimbálové muziky, naši 
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le Josefa Hráského v letech 1889-1892. Následovala stu-
dia gymnaziální a univerzitní v Praze a Berlíně. Začátkem 
dvacátých let přeložil Goethova Fausta. V tom kongeniál-
ním překladu se spojili dva virtuózové slova. Překládal pro 
uklidnění svého vnitřního vření.
 J. W. Goethe: „Gewässer schleichen durch die Frische, / 
Der dichten sauft bewegten Büsche.“
 Otokar Fischer: „To plyne voda svěžím křovím / a tiše 
teče pod stromovím.“
 Básník, literární historik, divadelní teoretik a kritik, dra-
matik, publicista, pedagog, dramaturg a šéf činohry ND 
v Praze. Překladatel z němčiny, francouzštiny, angličtiny, 
ruštiny a španělštiny. Přišel na svět současně s ND v Praze 
a jako šéf činohry tam uzavřel svou životní pouť.
 Ale ještě roku 1936 vzpomínal na své rodiště na vlnách 
Čs. rozhlasu: „Labe se šumnými jezy u Formánkova mlýna: 
malý ostrov, kde hrávala Kmochova hudba...“
 Na podzim roku 1937 přeložil Rudyarda Kiplinga 
(1865-1936): „...potřebujeme silnou mužskou poesii, teď 
když je celý svět ohrožen a my s ním.“ Do poslední chvíle 
chtěl věřit, že civilizovaný svět 20. století nepřipustí zničení 
hodnot nejcennějších. Vypovídají o tom poslední Fischero-
vy verše, napsané večer před úmrtním dnem:
 „Teď pádí tep a život ochabuje.
 Už nevzlétneš. Sám sobě s přítěží.
 Zrak vyhaslý a mozek v olovu je –
 to pokud vítr do mlh nezaduje:
 jen poraněno, srdce vítězí.“

taneční experti poskytli dokonce čardášový kurz. A víte, 
jak zní nejlepší odrhovačka osmdesátých let Nonstop od 
Michala Davida, když ji zpívají ve folklórním podání s cim-
bálem a housličkami?! Skvěle, Michal David by rozhodně 
žasnul!
 Moji přátelé mi opravdu připravili tu nejkrásnější osla-
vu kulatin. A nejenom mně: Když se loučili naši postarší 
hosté, radovali se se mnou a loučili se se slovy: „My mezi 
vás chodíme rádi, protože v Omladině to opravdu žije!“ 
Možná nejlepší vyznamenání pro nás všechny.
 Je jedno, jak jsme mladí nebo staří, ale celý svět nám 
leží u nohou, když v něm nejsme sami, když nás v něm 
doprovázejí ti správní přátelé. Já jsem je už našla... A vám, 
Omladinářům i Demižoňákům, ještě jednou mockrát  
děkuji!

Martina Pfeffer
Foto: (aVa)

Vážená paní redaktorko,
 právě nám došlo vydání Vašeho časopisu Klub 1-2 le-
den-únor 2013. Dovoluji si Vás upozornit, že na str. 25 
v článku „Zemřela Jiřina Jirásková“ se Vám vloudila chy-
bička. Herečka Jiřina Jirásková zemřela 7. ledna 2013, a ne, 
jak ve Vašem článku, uvádíte 17. února.
 Jinak mnohokrát děkujeme za zaslání Vašeho časopisu 
a těšíme se dále na spolupráci.

JUDr. Eva Roztočilová, 
předsedkyně Klubu přátel Rakouska

Vážená paní předsedkyně,
 omlouváme se, máte pravdu, a na další spolupráci se 
těší za výbor a redakci Helena Baslerová

Vážená redakce,
dovoluji si vám opět zaslat článek pro vás časopis u příle-
žitosti 75. výročí úmrtí Otokara Fischera. Jako dlouholetý 
badatel jsem se setkal mnohokrát s jeho rodinou a čerpal 
jsem z rodových materiálů. V Kolíně jsem inicioval insta-
laci pamětní desky na jeho rodném domě. Text posílám 
jako přílohu tohoto mailu. V dalších dvou posílám foto-
grafii O. Fischera s dcerami z roku 1928 a fotografii jeho 
školního vysvědčení a karikaturu od Adolfa Hoffmeistra 
z roku 1936.

S pozdravem
Jaroslav Formánek

Kolín mu dal život, Vídeň mu život vzala
(75 let od úmrtí Otokara Fischera)
Přišel na svět nedaleko od břehu Labe 20. května 1883, ve 
stejný den jako letec Jan Kašpar.
Rozpětí Fischerových veršů bylo však nesmírné:
 „Šum ukolébavkou, má proudná řeko!
 Má kolébka, zde stála nedaleko.
 Když padá listí, srdci když se stýská,
 Vždy něčí ruka ruce mé je blízká.“
 První školní vědomosti získal v Pětitřídní obecné škole 
smíšené v Kolíně na Zálabí (Mnichovická ulice) od učite-

Otokar Fischer, fotografie z roku 1928, Jílové u Prahy

Dílo Otokara Fischera v kresbě Adolfa Hoffmeistra, 1936
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y  V sobotu 12. března 1938 však nezadul vítr do ran-
ních mlh a německá vojska vpochodovala do Vídně. To už 
Fischerovo srdce nevydrželo a zemřel ve věku nedožitých 
pětapadesáti let v Dejvicích, č. p. 268. Pohřeb se konal 
v krematoriu hl. města Prahy dne 16. května 1938.
 Česko-izraelský diplomat Viktor Fischl vzpomínal na 
svého učitele: Když jsem byl poprvé u Fischera, střílelo se 
ve Vídni. Kancléřem se stal Schuschnigg. Dnes, když zemřel 
Fischer a padl Schuschnigg, jsem si vzpomněl. Fischer byl 
už tehdy skeptický. „Proti mašinkvérům se duch neudrží, 
řekl, přičemž viděl v Schuschniggovi zástupce ducha katoli- 
cismu.“
 Vracel se často k vývoji v sousedním Rakousku i pozdě-
ji. Měl starosti a zlé předtuchy. Koneckonců Otokar Fischer 
byl první Hitlerovou obětí v Čechách.
  Jaroslav Formánek

Molokai 2013...
V roce 2006 vyšla na Slovensku má kniha o belgickém kně-
zi Damiánovi de Veuster: Aina hemolele – svätá zem Mo-
lokai. V roce 2007 vyšla také její zkrácená verze v jazyku 
českém: Otec malomocných a Molokai. V roce 2009 byl 
P. Damián prohlášený za svatého. Jako bych to jeho svato-
řečení předem tušil do morku svých kostí…
 Vydání těchto knih předcházelo osm cest na havaj-
ský ostrov Molokai a mnoho pracovních návštěv archivů: 
v rodném městě P. Damiána v belgickém Tremelu a Leu-
venu, v generálním domě Kongregace Nejsvětějších Srdcí 
v Římě a v Paříži, v archivu řeholních sester Františkánek 
ze Syracuse v New Yorku a v různých státních, privátních 
a řeholních archivech v Honolulu a jinde na Havaji. Letos 
po osmi letech od mé poslední cesty na Molokai v roce 
2005 jsem se na tento ostrov znovu vydal. Byla to cesta 
nostalgická, odvážná, ale taky historická. Nostalgická, 
protože jsem chtěl ještě alespoň jednou v životě navštívit 
místa, která mne kdysi tak inspirovala, nadchla, motivo-
vala a které patří k tomu nejkrásnějšímu, co jsem kdy za-
žil. Odvážná, protože jsem již trochu zestárl a zdravotně 
už dávno nejsem fit jako kdysi. Historická, protože jsem 
poprvé doprovázel na tato místa jako skutečné poutnice 
dvě osoby, a to dokonce z České republiky: řeholní sestru 
Damiánu (nesoucí jméno svého slavného patrona), pra-
cující v kroměřížské nemocnici Milosrdných sester, a její 
přítelkyni a kolegyni z práce paní Hanu. Kdysi, po vydání 
mých knih, mne oslovily a zároveň vyslovily prosbu, jestli 
bych je mohl někdy doprovodit na tato posvátná místa. 
Tehdy jsem jim odpověděl, že ne, že se už nikdy na Mo-
lokai nechystám, že má pouť a práce na knize je již skon-
čená. Nikdy bych tehdy nebyl věřil, že se přece jen tato 
společná cesta uskuteční. (Přitom touha ukázat tato mís-
ta někomu jinému, zvláště někomu, koho P. Damián fas-
cinuje podobným způsobem jako mne, byla vždy jednou 
z mých největších tužeb. Jen jsem si nikdy nemyslel, že se 
to taky uskuteční a že tam jednou budu doprovázet pravě 
lidi z mé rodné vlasti.) Havaj je nejen exotická, vzdálená 
destinace na opačné polokouli země, ale taky finančně, ča-
sově a fyzicky drahá záležitost. Pro řeholní sestry z Čech 
už ani nemluvě. Cesta dopadla dobře a navzdory mnoha 
nepředvídaným trablům jsme ji zvládli dle všech organi-
začních plánů včetně všech letů, přestupů a domluvených 
termínů. Nyní bych měl rekapitulovat, hodnotit. Je to však 

možné? A jestli ano, nebyla by to být spíše rekapitula-
ce pro mne samého? Proč do toho zatahovat Vás, ctěné  
čtenáře?
 Tento monolog kéž mi tedy pomůže napsat „zhodnoce-
ní“ tak, aby mohlo být v něčem zajímavé a snad i užitečné 
pro Vás. Své nejsilnější zážitky zredukuji do těchto struč-
ných postřehů:
 Kdysi jsem napsal, že jsem nikde na světě nepotkal tak 
krásné, tak jednoduché, tak duchovní lidi, jací žijí v býva-
lém leprosáriu na ostrově Molokai. Když jsem tam před 
léty přicházel, žilo na tomto místě ještě čtyřicet malomoc-
ných. Dnes jich zůstalo naživu již pouze devět a z těch žijí 
na Molokai už jenom čtyři, protože ostatních pět je umístě-
no jako těžcí pacienti v honolulské nemocnici. V roce 1968 
poskytly havajské úřady malomocným z Molokai možnost 
odejít z této kolonie a vrátit se buď ke svým příbuzným, 
rodinám, nebo začít nový život v normální, zdravé společ-
nosti. Ani jeden z malomocných to však neudělal. A to ani 
navzdory tomu, že pořád měli jinde své manžely, manžel-
ky, bratry, sestry, děti, rodiče, příbuzné… Násilné odtržení 
od jejich nejbližších v době, kdy byli dětmi či mladými lid-
mi, je silně a natrvalo poznamenalo. Na celý život. Přišli do 
společnosti lidí, kteří byli podobně jako oni stigmatizovaní 
a postižení malomocenstvím. V této společnosti nebylo 
slyšet dětský pláč ani smích a když tak jen na kratičkou 
dobu, než právě narozené dítě odebrali těm malomocným 
ženám, které si troufly navzdory zákazům počít dítě a otě-
hotnět. V této společnosti platí dodnes zákaz vstupu oso-
bám mladších šestnácti let. Je to společnost nemocných. 
Přesto je zde fungující systém sociálních či ekonomicko-
organizačních opatření, určité kulturní možnosti, kino či 
občasné divadlo hostujících herců. Je to nezvyklá, totálně 
jiná společnost, než na jakou jsme zvyklí.
 Vzpomínám si na vyprávění řeholní sestry Dativy, která 
mi před léty takto popisovala své první dojmy z pobytu 
mezi malomocnými: „Jednou zde umírala žena a při jejím 
lůžku se sešlo několik malomocných, aby se s ní rozlouči-
li. Všichni, kdo kolem ní stáli, ji hladili nebo se jí dotýkali. 
Žádný z nich neplakal. Když pak žena umřela, začala jsem 
plakat. Po chvilce jsem si uvědomila, že pláču sama a ze-
ptala jsem se kolemstojících, proč nepláčou. Jeden z nich 
mi klidným hlasem řekl: Podívej se, jak zbídačené, nemoc-
né je její tělo a jak trpěla. Nyní odešla k Bohu, utrpení po-
minulo, nyní se raduje. A my máme plakat? To je přece 
spíše důvod k radosti než k pláči.
 Toto vyprávění se mi silně vrylo do paměti a kdykoliv 
jsem se letos s někým z těch čtyř posledních malomoc-
ných sešel, tak jsem si znovu uvědomoval, jak krásné, jak 
vyrovnané, jak duchovní osobnosti to jsou. Žijí zde se svým 
údělem, ale žijí pevně zakotvení ve vědomí, že patří Bohu 
a jednou se k němu vrátí...
 Druhým silným momentem bylo pro mne setkání 
s americkým knězem, misionářem stejné kongregace, do 
které patřil taky P. Damián, otcem Billem Petrie. Kdysi ode-
šel na vlastní žádost do Indie a 25 let byl nejbližším spolu-
pracovníkem a duchovním Matky Terezy, které sloužil mše, 
doprovázel ji po Indii, ale taky na zahraničních cestách. Na 
stará kolena se vrátil zpátky do USA a poslední léta půso-
bí jako kněz na Molokai. Ptal jsem se ho na jeho zážitky 
a osobní vzpomínky na Matku Terezu. Ochotně vyprávěl 
a já jsem s nadšením naslouchal, nic jsem si nezapisoval, 
protože jsem chtěl vše nerušeně slyšet. Všechno si však 
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pamatuji, tak silné to bylo. S jednou historkou, kterou mi 
řekl, se teď s Vámi podělím. S Matkou Terezou navštěvo-
val pravidelně každý týden jedno leprosárium, ve kterém 
však leželi taky chudí a bezdomovci, které náhodně našli 
na ulici a přinesli je sem nechat je alespoň důstojně umřít. 
Matka Tereza vždy s sebou přinesla léky, které dostávala 
ze Západu, a její sestry, které leprosárium vedly, je pak 
dávaly podle potřeby pacientům. Jednou však žádné léky 
nebyly, a tak Matka Tereza cestu zrušila. Když přišli do lep-
rosária další týden, všude čelili dotazům pacientů: „Proč 
jste nepřišli minulý týden? Kde jste byli?“ Matka Tereza 
odpovídala: „Neměli jsme léky, tak jsem cestu odložila na 
další týden.“ – „Ale my jsme se na vás těšili, my jsme na vás 
čekali,“ odpovídali překvapivě nemocní – „toužili jsme po 
vaší přítomnosti.“
 Blízkost – spoluúčast na utrpení, bolesti, samotě, sou-
cit, něha, láska... ti nemocní právě toto tak mocně cítili 
z přítomnosti Matky Terezy a znamenalo to pro ně mno-
hem víc než léčení či léky samotné...
 Žijeme ve společnosti, kde máme vše. Někdy to „vše“ 
stojí hodně peněz, my kvůli tomu zpřeházíme naruby žeb-
říček našich hodnot, ale přesto to máme. To „materiální“ je 
někdy pro nás víc než klid v duši a úsměv na tváři. Někdy 
to stojí málo, přesto to máme. Když se nám vypálí žárov-
ka, zajdeme za roh ulice, koupíme novou. Žijeme ve vě-
domí toho, že vše materiální, co tak „nutně“ potřebujeme 
ke štěstí, máme na dosah ruky. A zapomínáme, že štěstí je 
jen „nadstandardní“ produkt, okamžik, nezasloužený dar. 
Život je to, co právě dělám, když nic nedělám, nebo dě-
lám třeba i to, o čem si myslím, že není pro život důležité. 
Přesto je to život, běh, koloběh, nikdy se nezastavující… 
Jsem teď právě po operaci. Zdařila se, můj život plyne dál. 
Nevím, co bude zítra, pozítří. Je to však zvláštní pocit, když 
se člověk probudí z narkózy, když ještě před malou chvíli 
nebyl a teď už zase je…nezaslouženě…
 Nebo zaslouženě?
 Píši tedy tyto řádky a věřím, že to má smysl.
 Všechny srdečně zdravím,

Peter Žaloudek, Vídeň, 20. 3. 2013

Co se stalo s naší dobou?
Zažíváme vážnou krizi?
 Proč mají najednou lidé pocit, že se něco zlomilo, a cítí 
se zklamaní?
 Co nás v budoucnosti čeká?
 MF DNES přináší seriál, ve kterém české spisovatelky 
a spisovatelé popisují, jak změny světa vidí. Dnes pohle-
dem autora, který zná českou duši přímo zevnitř. Každý 
student lékařství je už od prvního ročníku studia veden 
svými profesory k tomu, aby si u každého pacienta položil 
dvě zásadní otázky – proč a jak.
 Proč má nemocný potíže?
 Otázka diagnostická, která vede k určení choroby.
 Jak ji léčit?
 Otázka terapeutická, hledání cesty k uzdravení. Je-li 
naše společnost nemocná, a ona bezesporu nemocná je, 
klademe si obě otázky všichni. Až na několik vrcholných 
politiků, kteří mají většinou jiné starosti, než jaké musí řešit 
lid obecný. Ovšem co hlava, to názor. Jedni ze současného 
stavu obviňují komunismus, jiní konzumismus, další neoli-
beralismus nebo hédonismus.

 Z mého pohledu nepůsobí v této zemi tajemné abs-
traktní -ismy, ale hlavně tři silně zhoubné choroby. Ztráta 
studu, rozvoj společnosti bez respektování přirozených 
společenských norem a z obou předchozích plynoucí po-
cit tíživé bezmoci.
Diagnóza
 „Žijete v zemi, kde nic není hanba!“ Těmito slovy zhod-
notil student z Asie svůj roční pobyt v České republice. 
Čím kratší, tím výstižnější bylo jeho hodnocení klimatu 
v naší zemi. Měl pravdu. Z české kotliny se kamsi vytra-
til stud. Pojem hanba je dnes už srozumitelný málokomu. 
Dítě se nestydí zesměšnit učitele, muž se nestydí opustit 
ženu a děti kvůli milence, potomci se nestydí zvednout 
ruku na své rodiče, není žádnou hanbou žít jako parazit 
nebo veřejně propagovat zlo. Proč by se tedy měli politici 
ve službách mafií stydět lhát, krást a podvádět? Svoji veli-
kou vinu na tomto stavu mají také ty sdělovací prostředky, 
které z banality dělají tragédii a z tragédie banalitu. Žije-
me v době, která propaguje nosit všechno naruby. Normy 
chování nám prezentují svým nenormálním chováním du-
chaprázdné celebrity všeho druhu. Ony totiž zaujaly jako 
vzory místo po moudrých básnících a osvícených autori-
tách, do kterých by moderní český sjednocený Evropan už 
ani nekopl.
 Z pořadů některých televizních stanic, které by měly 
kultivovat lidskou duši a zjemňovat smysl pro krásu, prav-
du a dobro, teče většinou krev, adrenalin, testosteron...
 Z této skutečnosti chápu, proč se užívá termín televizní 
kanály.
 Kdykoli stojím jako soudní znalec z oboru psychiatrie 
u soudu, který projednává činy mladého delikventa, mám 
skoro pokaždé tendenci na lavici obžalovaných posadit 
systém, který vládne v této zemi a jehož jsou mladí lidé 
obětí. Ale koho to zajímá? Politiky v žádném případě! Ti 
mají jiné starosti. Stávající garnituře jde o to, aby se ve 
službách různých mafií udržela u moci co nejdéle jakoukoli 
strategií, a ti, kteří mlsně hledí na jejich místa, hledají takti-
ku, jak by je mohli vystřídat. Bez onoho přežitku, kterému 
se říkávalo stud.
 Obyčejní smrtelníci v této zemi trpí oprávněnými pocity 
nespravedlnosti a křivdy, ale parní válec politiky a byznysu 
si vesele jede dál. A proč by ne! Sliby, fráze a široké úsměvy 
těch (všeho)schopných z předvolebních plakátů tak snad-
no a rychle shoří pod jeho kotlem. A nikdo se opět za nic 
nestydí. Navrhoval bych celospolečenskou infuzi studu 
a vybraným jedincům implantovat svědomí. Obojí bude 
obtížné, protože v prvním případě už těžko nahmatáme 
zlozvykem zkolabované žíly a ve druhém už nerozřízneme 
politikařením zkamenělou hroší kůži.
Místo domu barabizna
 Pokud chtěl kdysi zedník postavit pevné a rovné stave-
ní, potřeboval k tomu kromě kamenů a cihel ještě maltu 
a olovnici. Maltu, aby držela pohromadě jednotlivé kame-
ny a cihly; olovnici, aby stěny byly rovné. Stavitelé moderní 
polistopadové společnosti začali sice ke stavbě používat 
ekonomické kameny a právní cihly, tedy stále nové a nové 
zákony a předpisy, ale absolutně odmítli používat pojivo 
a ctít svislou rovnou stěnu. Kladou cihlu na cihlu bez mal-
ty, která se míchá z pokory, štědrosti, přejícnosti, mírumi-
lovnosti, cudnosti, střídmosti a činorodosti. Dřív se této 
pojivové směsi říkávalo sedm hlavních ctností. Z olovni-
ce, která se řídí přírodním zákonem gravitace, si udělali  
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Direktor des Salesianums P. Petrus Obermüller SDB,
die Hausgemeinschaft der Salesianer Don Boscos

und die Tschechische Gemeinde,
1030 Wien, Hagenmüllergasse 31

geben sich die Ehre, Sie

zum 70. Lebensjubiläum von P. Jan Horák sDb

einzuladen.
Ort: Don Bosco-Haus, 1130 Wien, St. Veit-Gasse 25

Zeit: 20. April 2013, 18:00 Uhr

Anschließend bitten wir zu einem Buffet.
Es wird tschechisch und deutsch gesprochen.

Um Antwort wird gebeten per E-Mail: 
redakce@rozhledy.at

Jan Horák wurde am 10. 4. 1943 in Prag geboren. Nach 
dem Abschluß der HTL für Elektrotechnik arbeitete er 
1961-1965 in dem Forschungsinstitut der Akademie für 
Wissenschaft in Prag. Nach dem zweijährigen Präsenz-
dienst in Mähren und in der Slowakei ging er nach Italien 
mit der Absicht mit der Jugend zu arbeiten und Salesia-
ner Don Boscos zu werden. 1969-1971 machte er ein pä-
dagogisches Praktikum an der technischen Fachschule in 
Turin. Das fünfjährige theologische Studium absolvierte 
er in Verona. Als Priester 1977-1982 hatte er die Führung 
des Jugendheimes in St. Martin/Gsies (Südtirol) über. 
1982-1987 war er in Rom für das Pilgerhaus „Velehrad“ 
zuständig. In dieser Zeit hat er das Doktorat gemacht. Als 
Universitätsassistent hat er die Theologie der Spirituali-
tät als Schwerpunkt. 1987 wurde er zum Seelsorger der 
Tschechischen Gemeinde in der Erzdiözese Wien und 
dann zum Kirchenrektor der Tschechischen Erlöserkirche 
am Rennweg ernannt. Seit 1988 war er im Schuldienst an 

kyvadlo. Co bylo kdysi jednoznačným tabu, pyšně rozkmi-
tali moderním relativismem. Mimo jiné je u staveb běžné, 
že se kameny dávají do základů a cihly na ně. Tedy zákony 
jsou nad trhem, ale u českého projektu je tomu naopak. 
Trh jako by byl nadřazený zákonům. Oč má u nás trh sil-
nější zuby, o to bezzubějšími se stávají zákony. Bez malty 
a s kyvadlem v ruce se dá postavit leda tak barabizna.
 Tolik k diagnóze.
Terapie
 Co s terapií? Jsou dvě řešení. Buď to nepovedené sta-
vení zbourat, anebo z něho zavčas utéct.
 V prvním případě by šlo o revoluci, ve druhém o emi-
graci. Pokud bych jako léčebnou metodu navrhl revoluci, 
mohl bych být zažalován za trestný čin poškozování cizí 
věci. Skutečně cizí věci. Obávám se totiž, že už nám v této 
zemi nepatří ani ta vratká barabizna.
 Pokud bych navrhl terapii emigrací, může mi být po-
ložena otázka, kam utéct. Do některého evropského státu 
určitě ne, protože evropský dům opravují ti samí architekti, 
kteří nám pomáhali s projektem stavby oné vratké chatrče. 
Staví také bez mravnosti a s kyvadlem v ruce. Možná by se 
vyplatilo prchnout za asijským studentem do té země, kde 
ještě nevyhynul stud.

 Třetí chorobou je epidemicky se šířící pocit bezmoci. 
Nějak se v něm začínáme postupně utápět všichni. Jednou 
za několik let je nám sice hozen záchranný člun v podobě 
voleb, ale brzy se ukáže, že i on je děravý.
 Frustrace vystřídá depresi, zklamání vystřídá bezmoc.
 A právě ona bezmoc spojená s pocitem bezvýchod-
nosti je silně nebezpečná. Trvá-li dlouho, začne se měnit 
v agresi. A ta tady již je. Dokonce i mezi školními dětmi lze 
zachytit její silný nárůst.
 Buďme ovšem upřímní a nestěžujme si jen na ty naho-
ře. Zavinili jsme si to i my sami, když jsme přijali převráce-
ný životní styl, který nám našeptává: „Žij bohatě navenek 
a chudě uvnitř!“ Pokud neprovede náš národ proměnu 
a nezačneme žít bohatě uvnitř a chudě navenek, nemáme 
šanci...
 Potom i mně samotnému nezbude nic jiného, než 
abych zamkl ordinaci, přestal diagnostikovat, navrhovat 
terapie a utekl se schovat. Rovnou mezi šílence. Nebude 
v tom ani trochu zbabělosti a nebudu tam sám. Bez vnitřní 
proměny a bez pokání tam skončíme brzy všichni!
 O autorovi: Max Kašparů je spisovatel, premonstrátský 
diákon, psychiatr, esperantista a autor dvaceti esejistických 
knih přeložených i do polštiny, italštiny a francouzštiny.

der Komensky-Schule in Wien 3. als Religionslehrer tätig. 
Er ist auch Oberseelsorger für die Tschechen in allen Diö-
zesen Österreichs.

Relikvie sestry Restituty do 
římské baziliky sv. Bartoloměje
Vídeňský arcibiskup kardinál Christoph Schönborn sloužil 
4. března v 19:30 večerní mši sv. v bazilice sv. Bartolomě-
je na římském Tiberském ostrově. Předal při ní komuni-
tě Sant’Egidio relikvii blahoslavené sestry Marie Restituty 
Kafkové – kříž, který nosila na svém řeholním oděvu. Ba-
zilika na ostrově na řece Tibeře je na přání papeže Jana 
Pavla II. po roce 2000 místem památky „nových mučed-
níků“ a shromažďují se zde jejich ostatky nebo předměty, 
které používali.
 Při slavnostním aktu týkajícím se blahoslavené sestry 
Restituty vedl bohoslužbu vídeňský arcibiskup Christoph 
kardinál Schönborn OP. Českou republiku reprezentovali 
kardinálové Dominik Duka OP a Miloslav Vlk, rodnou – 
brněnskou – diecézi sestry Restituty zastupoval u sv. 
Bartoloměje Mons. Jan Mráz, rektor Papežské koleje Nepo-
mucenum. Pořadatelem slavnosti byla komunita Sant’Egi-
dio, františkánky křesťanské lásky a rakouské velvyslanectví 
u Svatého stolce zastoupené velvyslancem Dr. Alfonsem 
Klossem. Mezi velkým množstvím účastníků byli přítomni 
také poutníci – ctitelé blahoslavené Restituty z Vídně, z Lin-
ce a také z Německa. Mezi pozvanými hosty byli i zástupci 
Kulturního klubu – předsedkyně a místopředseda, rakouš-
tí, resp. vídenští odbojáři. Mimořádným čestným hostem 
byla Dr. Monika Smith, která přicestovala až z USA. Ta 
v průvodu nesla relikvii bl. Restituty (zarámovaný kříž 
z růžence, který nosila bl. Restituta). Doprovázela ji gene-
rální představená vídeňských sester františkánek, jejichž 
členkou bl. Restituta byla – sestra Hilda Daurer z Vídně.
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„Dr. Monika Smith se narodila roku 1941 v nemocnici ve 
Vídni – Mödling a na svět ji tam přivítala tehdejší sálo-
vá sestra Restituta, která po určitou dobu dále pečovala 
o matku a o novorozené děvčátko a se smrtelnou úzkostí 
je ukrývala v nemocnici před gestapem, protože jeden z je-
jich předků byl žid.“

(Z dopisů od sestry Ruth Edith Beinhauer, 
od sestry Hildy Daurer a od Mons. Jana Mráze 

sestavil Karel Pažourek z Brna)

Blahoslavená sestra Marie Restituta, 
rozená Helena Kafková
Za tímto řádovým a občanským jménem se skrývá ne-
obyčejný příběh moravsko-rakouské ženy, která zemřela 
za druhé světové války mučednickou smrtí. Helena Kaf-
ková pocházela z Brna. Když se rodina přestěhovala do 
Vídně, vstoupila do třetího řádu sv. Františka a pracovala 

Kardinál Christoph Schönborn

jako vrchní sestra na operačním sále. Pro svou rozhod-
nost si vysloužila jméno „Resoluta“. Za svou neústupnost 
ve vztahu k nacismu byla popravena gilotinou 30. března 
1943 jako jediná řeholnice, kterou Hitlerův režim takto od-
soudil. Sestru Marii Restitutu blahořečil ve Vídni Jan Pavel 
II. roku 1998.
 Mučednickou smrt připomněl arcibiskup vídeňský 
Christoph Schönborn, který se stejně jako sestra Ma-
rie narodil v českých zemích. „Ona rozhodně byla velmi 
energická. Z této povahy také vyrůstalo to, že se dokázala 
nacistům vzepřít,“ řekl kardinál Schönborn během slav-
nostního aktu.
 Liturgická památka sestry Marie Restituty je slavena 
v brněnské a vídeňské diecézi 29. října.
 Kardinál Dominik Duka upozornil mj. (většina otázek 
se týkala volby nového papeže) české novináře, že si této 
naší blahoslavené v Čechách dost málo všímáme. Kardi-
nál Vlk při rozhovoru mj. dodal: „Máme k ní ten vztah, že 
je naše „con-nationale“, jak se říká, čili patří k nám. Pat-
ří samozřejmě i rakouskému národu, je to naše společná  
svatá.“
 Dále upozornil, že se v tomto kostele nachází v kapli 
sv. Vojtěcha jeho ostatky, které sem nechal přivézt saský 
panovník, král a římský císař Ota III. Připomněl, že sv. Voj-
těch v roce 993 založil s podporou knížete Boleslava II. 
v Břevnově první mužský klášter v českých zemích, vzpo-
mněl 1040. výročí založení biskupství v Praze, jehož dru-
hým biskupem byl právě sv. Vojtěch.
 Od 11. století byl svatý Vojtěch pokládán za druhého 
patrona české země po svatém Václavovi, stal se také hlav-
ním patronem polské církve a Uher (roku 994 měl Vojtěch 
podle tradice pokřtít budoucího prvního uherského krále 
Štěpána I.). Papež Pavel VI. jej apoštolským listem Praga 
urbis z 26. listopadu 1965 prohlásil hlavním patronem 
pražské arcidiecéze (stolec sv. Vojtěcha).

Bazilika sv. Bartoloměje na Tiberském ostrově
Legenda vypráví o tom, že roku 293 př. Kr., kdy postihl 
Řím velký mor, přivezli poslové od svatyně boha lékařství 
posvátného hada. Ten označil místo, kde má stát chrám. 
Ostrov byl upraven, aby připomínal loď. Na místě kdysi 
zasvěceném Eskulapovi založil král a císař Oto III. ze saské 
panovnické rodiny křesťanský chrám na památku svého 
přítele, biskupa a mučedníka svatého Vojtěcha. Chrám byl 
původně zasvěcen sv. Vojtěchovi. Císař Oto III. také ne-
chal z jihoitalského města Beneventa v Kampánii přenést 
ostatky sv. Bartoloměje do Říma, do hrobky, kterou nechal 
taktéž v chrámu postavit. Postupem času původní zasvě-
cení zaalpskému mučedníkovi upadlo v zapomnění a z po-
chopitelných důvodů převládla dedikace pro Bartoloměje. 
Není bez zajímavosti, že část ostatků apoštola Bartolomě-
je získal také Karel IV. pro svatovítskou katedrálu v Praze. 
V roce 999 byl Vojtěch papežem Silvestrem II. na žádost 
císaře Oty III. prohlášen za svatého. Svátek sv. Vojtěcha 
připadá na 23. dubna.
 Jak přesně vypadal první kostel sv. Vojtěcha, není již 
známo. Kolem jeho portálu býval v minulých staletích ná-
pis, který oznamoval, že v tomto kostele spočívají dvě ruce 
sv. Vojtěcha, z nichž jedna držela arcibiskupskou berlu 
v Praze a druhá křtila v Uhrách sv. Štěpána. Časté záplavy jis-
tě vynutily celou řadu změn, až po dnešní barokní podobu.  
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Bazilika sv. Bartoloměje

Z původní stavby nicméně zbylo několik významných sou-
částí liturgické výbavy. Před schodištěm k hlavnímu oltáři 
stojí studna, datovaná zpravidla do 11. století. Mramorové 
okruží studny zdobí reliéfy s postavami Spasitele, sv. Voj-
těcha (nese nejen biskupskou berlu a evangelium, ale také 
arcibiskupské pallium – z toho můžeme usuzovat, že ob-
jednavatel výzdoby symbolicky považoval sv. Vojtěcha také 
za prvního arcibiskupa Hnězdenské arcidiecéze, založené 
právě nad Vojtěchovým hrobem roku 1000), dále sv. Bar-
toloměje a Otty III. Je to první známé vyobrazení svatého 
Vojtěcha. Na původní stavbu upomíná také krypta, do kte-
ré se vstupuje z dnešní sakristie. Malé tordované sloupky 
tam nesou na hlavicích císařského orla Otty III. Význam-
né restaurační úpravy kostela na Tiberském ostrově byly 
provedeny ve 12. a na konci 13. století. Z prvního období 
pochází románská zvonice. Ze sklonku 13. století pochází 
dosud částečně zachovaná dlažba z dílny Cosmatů. Kata-
strofální povodeň roku 1557 kostel podmáčela natolik, že 
přišel o fasádu a celou pravou boční loď. Teprve v letech 
1623-1624 byla stavba rekonstruována do podoby, ve kte-
ré se z velké části zachovala.

Bazilika sv. Klementa (San Clemente) v Římě
V tomto roce se slaví 1150. výročí příchodu Cyrila a Me-
toděje na Velkou Moravu – začal rok cyrilometodějských 
oslav, a proto pobyt v Římě přímo vybízel k návštěvě po-
sledního odpočinku sv. Cyrila v kostele sv. Klementa.
 Kostel sv. Klementa (San Clemente) patří k nejúchvat-
nějším svatostánkům v italské metropoli. Skládá se ze tří 
částí, které představují tři etapy náboženských dějin Říma. 
Tento středověký kostel z 12. století byl vystavěn na místě 
staršího kostela ze 4. století, pod nímž leží ještě pozůstat-
ky chrámu pocházejícího někdy z období kolem 1. století 
našeho letopočtu.
 Středověký kostel San Clemente tvořící horní vrstvu, 
byl postaven v letech 1108-1130 a dodnes v něm nalez-
nete spoustu skvostů, jako nádherné fresky, krásnou dlaž-
bu, mozaiku v apsidě z 12. století a další, jako např. kapli 
sv. Kateřiny Alexandrijské situovanou vedle bočního vcho-
du, která je zdobena krásnými freskami z roku 1428 zob-
razujícími „Život sv. Kateřiny“. V severní části kostelní lodi 
se nachází kaple sv. Cyrila a sv. Metoděje, která byla v roce 

1882-1886 vybudovaná ke vzpomínce papežem Leo XIII. 
a i s pomocí peněžních darů slovanských národů. Zde se 
nalézá i něco z ostatků sv. Cyrila. Podle různých domněnek 
mělo být původní pohřebiště sv. Cyrila na pravé straně ol-
táře sv. Klementa, předpokládá se, že v roce 1100, když se 
vrchní kostel budoval, se jeho ostatky ze spodního původ-
ního kostela někam přemístily. Je písemně dokázáno, že 
v kapli sv. Dominika za oltářem se nacházela rakev sv. Cy-
rila od roku 1600 do roku 1798, kdy byl kostel uzavřen. 
Rakev světce, která obsahovala popel a několik kostí, byla 
za účasti notáře otevřena a zase zapečetěna a přenesena 
do kostela Chiesa Nuova, ale kvůli bezpečnosti byla rakev 
uschována na jiném místě, na které se během doby zapo-
mnělo. V roce 1962 bylo několik ostatků nalezeno v jedné 
kapli na Adriánském pobřeží.
 Dnešní archeologové (současná výstava na zachova-
lém gotickém nádvoří) jsou přesvědčeni, že nalezli pů-
vodní místo posledního odpočinku sv. Cyrila, a to pod 
freskou Kristus v předpeklí, či Sestup Krista do předpeklí 
(La discesa al Limbo); Kristus, který sestoupil do předpek-
lí, aby tam starozákonním spravedlivým zvěstoval vykou-
pení, byl od nich uznán za Vykupitele a oslavován. Proto 
tedy sestoupíme po schodech dolů, do staršího kostela ze 
4. století, který byl i větší než nynější, kde se nám naskýtá 
možnost shlédnout ještě zbytky staveb z 1. století a i další 
historické zajímavosti, které ale z nedostatku místa nebu-
dou popsány. Je až neuvěřitelné, co se všechno podařilo 
dochovat až do dnešních dní. Za zachování vděčíme ti-
tulnímu kardinálovi kostela sv. Klementa Anastasiovi, kte-
rý se rozhodl vybudovat nový kostel na troskách starého 
kostela – baziliky ze 4. století, jež byl v roce 1084 bohužel 
zničen při nájezdu Normanů. A tak trosky kostela poslou-
žily jako základy kostela nového. Nově postavený kostel byl 
znovu zasvěcen čtvrtému papežovi sv. Klementovi. (Kle-
ment byl za vlády císaře Traiana [98-117 n. l.] vyhnán na 
Krym, kde obracel pohany na křesťanskou víru, nakonec 
jej však čekala mučednická smrt.) Na původní baziliku se 
zcela zapomnělo a byla náhodně objevena až v roce 1857. 
Do dnešních dnů se jako zázrakem podařilo zachovat sice 
již trochu vybledlé, ale částečně neporušené fresky z 5. až 
11. století. Vraťme se však k údajným ostatkům sv. Klemen-
ta, které objevil sv. Konstantin – Cyril na Krymu a společ-
ně se svým bratrem sv. Metodějem ostatky osobně předali 
v Římě papeži Hadriánu II. Ve vnitřní předhale se nachází 
freska byzantského typu z 9 století – Poslední soud, na kte-
ré jsou v kleče, jak předpokládají historikové, zpodobněni 
slovanští apoštolové sv. Cyril a sv. Metoděj. Což je potvr-
zeno i postavou sv. Klementa s napraženou pravou paží, 
který se za apoštoly u Ježíše zaručuje. Někteří experti se 
domnívají, že tato freska vznikla v roce smrti sv. Metoděje 
po roce 885.
 V jižní lodí, nad kterou se dnes prostírá dnešní kostel, 
na konci na levé straně je místo, které bylo až do minu-
lého roku mylně pokládáno za hrob sv. Cyrila. Zde mezi 
roky 1929 a 1952 byl slovanskými národy vybudováno 
pamětní místo sv. Cyrila. Ve střední lodi spodního kostela 
například jedna z fresek pocházející z 11. století ukazuje 
převoz údajných ostatků sv. Klementa z baziliky sv. Petra 
do baziliky sv. Klementa v roce 868. Mezi apoštoly Cyrilem 
a Metodějem je znázorněn papež. Písemným dokladem 
o nalezení ostatků sv. Klimenta je také dopis papežského 
knihovníka Anastasia, účastníka sněmu v Konstantinopo-
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li v letech 869-870. Tento dopis je uchovaný v Lisabonu 
v Portugalsku. Podle posledních archeologických výzku-
mů se vpravo od fresky (snad syrsko-palestinské, či syr-
sko-koptické zpodobnění) Nanebevzetí Marie či Krista 
nacházel pod freskou Kristus sestupuje do předpeklí hrob-
sarkofág sv. Cyrila. Jako jeden z mnoha důkazů se uvádí, 
že podle písemných zpráv měl být sv. Cyril pochován pod 
svým obrazem. A skutečně je na této fresce vlevo znázor-
něna postava, o které jsou archeologové i historici dnes 
přesvědčeni, že jde o vyobrazení sv. Cyrila.

Bazilika sv. Klementa a zachovalé gotické atrium

Přenesení údajných ostatků sv. Klementa z baziliky sv. Petra 
do baziliky sv. Klementa v roce 868. Mezi apoštoly 

Cyrilem a Metodějem je znázorněn papež

Mozaika s poprsím sv. Cyrila (20. století)Sv. Cyril na fresce Kristus sestupuje do předpeklí, hrob sv. Cyrila
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Prof. Dr. Mag. Stefan Michael Newerkla 
byl v Praze zvolen členem vědecké rady 
Akademického sněmu
V Národním domě na Vinohradech se za účasti význač-
ných osobností české vědy i politické reprezentace v úte-
rý 19. března 2013 konalo XLII. zasedání Akademického 
sněmu AV ČR. Jedním z hlavních bodů programu byla 
dvoukolová volba členů Akademické rady AV ČR a Vědec-
ké rady AV ČR pro funkční období 2013-2017. Nejvyšším 
samosprávným orgánem AV ČR je Akademický sněm. Vý-
konným orgánem AV ČR je Akademická rada v čele s před-
sedou AV ČR. Jejím stálým poradním orgánem je Vědecká 
rada, která se zabývá vědní politikou AV ČR. Do nové Vě-
decké rady byl nyní zvolen i člen Akademického sněmu 
Prof. Dr. Mag. Stefan Michael Newerkla z Vídně, Univesität 
Wien – Institut für Slawistik. Je tím zároveň i prvním Raku-
šanem v této funkci.
 Srdečně gratulujeme!
http://www.cas.cz/o_avcr/struktura/akademicky_snem/
index.html. http://www.cas.cz/o_avcr/struktura/akade-
micka_rada/index.html 

Důstojný večer
Na půdě Českého centra ve Vídni se ve středu 20. 3. 2013 
konal vzpomínkový pořad František Václav Mareš – ra-
kouský a český slavista. Tento večer dovršil sérii akcí, které 
v roce 2012 připomněly nedožité 90. narozeniny tohoto 
badatele: říjen 2012 – F. V. Mareš – příběh českého a ra-
kouského slavisty, Slovanská knihovna Praha, autorka 
dr. Hana Klínková z Literárního archivu Památníku národ-
ního písemnictví, prosinec 2012 – konference na Institutu 
slavistiky ve Vídni.

Manželka prof. Mareše Dagmar Marešová 
a moderátorka večera dr. Jana Starek

 Pořad v Českém centru iniciovaný dr. Hanou Klínkovou 
ve spolupráci s Kulturním klubem Čechů a Slováků v Ra-
kousku, Českým centrem ve Vídni, Universität Wien, Masa-
rykovým ústavem a Archivem Akademie věd ČR představil 
publiku prof. Mareše nejen jako nejvýznamnějšího slavistu 
druhé poloviny 20. století, ale jako všestrannou osobnost, 
člověka společenského, zapáleného ornitologa, automo-
bilistu, hudebníka (hrál na varhany), přísného a spra-
vedlivého profesora s neobyčejným smyslem pro humor 
a výraznými morálními hodnotami. Tak na prof. Mareše 
ve svých vystoupeních živě vzpomínali. Prof. Dr. Johannes 

Reinhard, prof. Dr. Georg Holzer, prof. Dr. Martin Stegu, 
prof. Dr. Velizar Sadovski a zástupce Katolického klubu ve 
Vídni Heinrich Kadrnožka, v písemné verzi pak prof. dr. 
Josef Vinter a PhDr. Emilie Bláhová, CSc. (Praha). Dr. Hana 
Klínková obohatila pořad promítnutím vybraných fotogra-
fií z rodinného alba prof. Mareše, ředitel Českého centra 
ing. Martin Krafl zpřítomnil pana profesora přečtením jeho 
textu publikovaném v Historických listech v roce 1994, 
v němž se prof. Mareš rozvyprávěl o tom, jakými cestami 
se dostal do Vídně a jak to zde všechno začalo. Přítomnost 
paní Dagmar Marešové na vzpomínkovém večeru, manžel-
ky prof. Mareše, zesílila autentičnost všech sdělení.
 Promyšlená moderace pořadu dr. Jany Starek přispěla 
nejen k vlídné atmosféře večera, ale napomohla i k pevné-
mu zakotvení velkého slavisty v podvědomí četného publika.
  mb

12. 4. 2013 slaví prof. Dagmar MAREŠOVá 
životní jubileum (85 let).

Gratulujeme!

Ad illustrandum přinášíme jeden z příspěvků:
Martin STEGU
Erinnerungen an F. V. Mareš

Sehr geehrte Frau Marešová, ich darf es ja (fast) so sagen:
liebe Dáša, sehr geehrte Damen und Herren, liebe Kolle-
ginnen und Kollegen, liebe Freunde,
 es gibt diese Art von Rätsel, wo fünf Namen oder Ob-
jekte genannt werden und man muss dasjenige erraten 
und wegstreichen, das nicht in diese Reihe gehört, sozu-
sagen einen „Fremdkörper“ darstellt.
 Ich als Redner in dieser Reihe, in dieser Umgebung: 
Ich bin hier eigentlich eine Ausnahme, Professor für Fran-
zösisch und Italienisch an der Wirtschaftsuniversität, kein 
Slavist, oder eben nur Ex-Slavist. Trotz allem blieb ich das 
ganze Leben in irgendeiner, sehr engen Weise auch wei-
terhin mit František Mareš und seiner Frau verbunden.
 Viele haben es damals eigentlich nicht verstanden, wa-
rum ich nicht in der Slavistik geblieben bin. Ich kann es 
selbst eigentlich auch nicht ganz verstehen, es waren halt 
äußere Umstände, aber sicher auch, dass meine Interes-
sen nicht ganz so historisch orientiert bzw. auch nicht ganz 
so slavistisch im engeren Sinn waren, wie sie für entspre-
chende Stellenprofile damals notwendig gewesen wären.
 Heute wird in der Managementtheorie oft vom Wert 
der Diversität gesprochen. „Anders sein“ – nicht als 
Hemmnis, sondern als Bereicherung. Und ich hatte den 
Eindruck, dass ich eben in vielfacher Weise „anders“ war 
als mein Doktorvater. Wie eben oft Kinder anders sind als 
ihre Väter. Doktorvater - in meinem Fall passt dieser Aus-
druck ganz besonders gut: F. Mareš wurde am 20. 12. 22 
geboren, auf den Tag genau ein Jahr später als mein echter 
Vater.
 Trotz aller möglichen Unterschiede mochte und schätz-
te mich Frantisek Mareš sehr – obwohl ich nicht so ganz 
an die Einteilung der Welt in binäre Kategorien à la „merk-
mallos – merkmalhaft“ glaubte wie er, obwohl ich auch im 
religiösen Sinn nicht „glauben“ konnte wie er (ich wusste 
und akzeptierte aber gerne, dass er mich immer wieder in 
seine Gebete mit einschloss), obwohl ich nie so ein ganz 
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seriöser und fleißgetriebener Wissenschaftler war wie er, 
sondern immer auch ein wenig Kasperl oder Clown. Aber 
nicht ein Clown der Oberflächlichkeit, sondern einer, der 
über die Tiefen unserer Existenz Bescheid wusste und 
weiß. Und gerade diese Tiefe war – trotz verschiedener 
„Oberflächenstrukturen“ – das, was uns verband.
 Unsere Beziehung war eben eine vor allem gefühlsmä-
ßig basierte ..., nicht auf konkrete Zwecke ausgerichtete 
und daher auch freie, besonders schöne; gerade weil sie 
nicht mit unmittelbar beruflichen Aspekten interferierte.
 Natürlich habe ich auch sehr viel von ihm „Slavistik-
bezogenes“ gelernt; vor allem ihm habe ich zu verdanken, 
dass ich unter Slavistik nicht nur mein Russisch-Lehramts-
studium verstand, sondern immer neue Gebiete entdeck-
te, wissenschaftliche und geografische. So zum Beispielen 
die Lausitz mit ihrer sorbischen Minderheit, in der dama-
ligen DDR. Und ganz besonders Makedonien, das ja für 
uns beide im Sommer fast Wahlheimat geworden war; ich 
sprach den Direktor des dortigen „Seminarot za makedon-
ski jazik“ mit „Cičko Boško“ (also: „Onkel Boško“) an, und 
zu seiner Gattin sagte ich „Tetka mi Rada“, so weit gingen 
die quasi-familiären Gefühle.
 Es soll zugegeben werden, dass man als junger Student 
zunächst einmal eher Angst vor dem imposanten Auftre-
ten (inkl. imposanter Stimme) des Prof. Mareš hatte. Ich 
bin selbst inzwischen schon viele Jahre Professor und lebe 
zumindest in der Illusion, dass meine Studierenden sogar 
in der ersten Stunde schon ein wenig schneller ihre Angst 
verlieren als wir seinerzeit vor Prof. Mareš ... Aber ande-
rerseits habe ich auch selbst gewisse Unterrichtselemente 
von ihm übernommen: Mareš litt darunter, dass sich viele 
Studierenden um jede Interaktion im Unterricht drücken 
wollten. Und wenn sich z.B. auf die Frage „Ist diese Form 
Ihrer Meinung nach möglich?“ niemand meldete, wurde 
zur „Abstimmungsmethode“ gegriffen: „Wer meint ‚ja’?“, 
„Wer meint ‚nein’?“ Und niemand entkam in diesem Fall 
einer Meinungsäußerung – denn es folgte noch die letzte 
Frage: „Und wer enthält sich der Stimme?“
 Wenn man F. Mareš besser kannte und man vielleicht 
auch das Privileg hatte, zu den auch von ihm besonders 
geschätzten Studierenden zu gehören, merkte man rasch, 
wie viel Herzlichkeit und Großzügigkeit sich hinter seiner 
rauhen Schale verbarg.
 Die mündlichen Prüfungen waren immer eine beson-
dere Zeremonie, bei der man immer Kaffee angeboten 
kam. Handelte es sich um besonders wichtige Prüfungen, 
z.B. ein Rigorosum für das Doktorat, zog Prof. Mareš – 
der natürlich immer Anzug mit Krawatte trug – einen 
ganz besonderen, dunklen Anzug an, aus Respekt vor 
dem Prüfling und dem Ernst der Situation. Mein eigenes 
Rigorosum habe ich aus mehreren Gründen in besonderer 
Erinnerung behalten. Es fand an einem 2.2. statt – für den 
frommen Katholiken Mareš ein wichtiges Datum, Mariä 
Lichtmess. Er wählte liturgische Texte dieses Tages aus, 
in verschiedenen sprachlichen Versionen – in slawischen 
und romanischen Sprachen, aber auch in Deutsch, und ich 
sollte an Hand dieser Texte die verschiedenen Verbalfor-
men (Zeiten, Aspekte usw.) vergleichend darstellen. Eine 
für mich wunderbare Prüfungsfrage, da ich mich in meiner 
Dissertation mit sehr ähnlichen Fragen befasst habe und 
hier auch über das Slavische hinausgehende Phänomene 
erklären durfte.

 Ich konnte diese Prüfung auch schon deshalb nicht ver-
gessen, weil ich nun jedes Jahr am 2. 2. einen Anruf von 
Prof. Mareš bekam: „Heute haben wir unser Jubiläum. Es 
war eine so schöne Prüfung. Ich denke noch immer dar-
an.“ Ich glaube, diese Anrufe sind wirklich eine einmalige 
Erscheinung in der weltweiten Hochschulgeschichte ... Die 
Erinnerung verblasst aber auch Jahre nach dem Tod von 
Prof. Mareš nicht: Seine liebe Frau Dáša hat diese Tradition 
übernommen, und nun ist es sie, die mich jeden 2. 2. anruft!
 Das Schicksal hat es sonderbarerweise nicht gewollt, 
dass ich Slavist geworden oder geblieben bin, das Schick-
sal hat es aber gewollt, dass ich ein Freund von František 
Václav Mareš werden durfte, er ist noch immer Teil von 
mir, und in aller Bescheidenheit denke ich, dass auch ich 
zu seinem Leben gehört habe.
 Chtěl bych poděkovat Františkovi Václavu Marešovi za 
jeho přátelství a můj velký dík patří také Dáše, která po 
dlouhá léta udávala tomuto přátelství zvláště srdečnou 
kontinuitu.

Demižón na Čaji o páté
Velká klubovna české školy v neděli 10. března doslova 
praskala ve švech. Ze Strážnice přijel české menšině už 
známý folklórní soubor mladých tanečníků a tanečnic spo-
lu s cimbálovou kapelou, aby nám svými lidovými tanci 
a zpěvem připomněl jejich krásu a poezii. Mladí lidé nám 
se zanícením předvedli tance a písně z krajin českých i slo-
venských a my jen stěží tlumili nadšený potlesk s ohledem 
na právě probíhající divadelní představení v sále nad klu-
bovnou. Ale když už byl hlasitý projev dovolen, pozvali 
Strážničtí všechny zájemce, aby se naučili čardáš. Po chvíli 
se vlnila taneční plocha veselými tanečníky, kteří v tomto 
tanci našli uvolněnost a velké potěšení. Cimbálka nás pře-
kvapila i písněmi, které by člověk od takové kapely nečekal, 

Tančí se čardáš!

Sólo pro Martinu Petřin Dort
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í například písní Severní vítr autorů Svěráka a Uhlíře. A že 
umí galáni ze Strážnice i různé rozvernosti, překvapili ju-
bilantku celého večera, jednatelku Vlastenecké omladiny 
Martinu Pfeffer, pořádným hoblem! A také jí zahráli a za-
zpívali její oblíbenou písničku Michala Davida Já chci žít 
nonstop a připravili jí tím tu nejkrásnější narozeninovou 
oslavu. K té patří ovšem také dort, který upekla a nádherně 
nazdobila kamarádka Petra Kalousková. Budiž prozraze-
no, že by dort mohl jít nejen na výstavu cukrářských mis-
trů, ale všem také velmi chutnal!
 Tak jsme ve vzájemné radosti divadelníků a návštěvníků 
Čaje o páté strávili příjemný podvečer, plný radosti a lidské 
blízkosti. Díky za něj!

aVa
Fotografie Michal Adamec a Vladimír Čevela

Reprezentační a maturitní ples 
české a slovenské větve v Rakousku
Šťastni, že jsme se opět navrátili do nově opraveného Park-
hotelu Schönbrunn, sešli jsme se ve večerních hodinách 
2. března v plesové lokalitě. Přestavba hotelu se podařila, 
až na plesový sál byl celkově, avšak velice citlivě zmoderni-
zován, přičemž se velmi dobře podařilo zachovat historic-
kou atmosféru budovy z konce předminulého století.
 K dispozici jsme měli opět klasický dvoupodlažní hlavní 
sál, sousedící Bijou Bar a prostory na diskotéku v kavárně 
s výhledem do schönbrunnského parku. V průběhu večera 
se sešlo na 450 hostů z řad maturantů, rodičů, čestných 
hostů, přátel našich škol, tradiční české a slovenské menši-
ny, učitelů škol, zaměstnanců školského spolku, partnerů, 
sponzorů, tanečních nadšenců a mládeže Don Bosco. Ples 
pořádají již pojedenácté Menšinová rada české a slovenské 
větve v Rakousku a Školský spolek Komenský, desátým ro-
kem je nejenom reprezentačním, ale i maturitním plesem.
 Od 18. hodiny měli hosté možnost slavnostně poveče-
řet v jedné z místností zimní zahrady hotelu, připraveno 
pro ně bylo klasické menu ve stylu rakouské kuchyně. Od 
20. hodiny byl otevřen plesový sál a hosté zaujímali svá 
místa u stolů a v ložích.
 I letos se o dobře sladěnou a vybranou taneční hudbu 
postaraly naše osvědčené kapely Caroline Band z Prahy 
a Nota Bene z Brna a svižně vyhrávaly klasické i moder-
ní skladby. Plesový program začal slovy na zahájení, které 
pronesli starosta Školského spolku Komenský ing. Ka-
rel Hanzl a předseda Menšinové rady Mag. Pavel Rodt. 
Ti přivítali účastníky plesu a čestné hosty večera. Byli to 
předseda Československého ústavu zahraničního Jaromír 
Šlápota, obchodní rada Velvyslanectví České republiky ve 
Vídni ing. Ivan Brož s chotí a bývalý kulturní tajemník a tis-
kový mluvčí Velvyslanectví České republiky Mgr. Oskar No-
vák, který nyní opět působí na Ministerstvu zahraničních 
věci v Praze.
 Následovala barevně pestrá a svižná polonéza matu-
rantů v nacvičení taneční školy Rueff, jejíž majitelka Simone 
Rueff se spolu s pastorální asistentkou Pavlou Carmignato 
jako každý rok zasloužila o nácvik této taneční formace. 
Slovo převzaly ředitelka gymnázia Mag. Helena Hubero-
vá a v zastoupení třídní profesorky Mag. Evy Zojerové její 
kolegyně Mag. Mechthild Schleser. Obě dámy proved-
ly šerpování maturantů, kteří následně krátce promluvili 
v češtině, němčině a slovenštině. Slova se ujal opět sta-

rosta ing. Karel Hanzl a v souvislosti s 140. výročím Škol-
ského spolku Komenský vřele poděkoval všem, kteří po 
mnoho let neúnavně pracovali a dále pracují ve prospěch 
menšiny, zajišťovali zdárný průběh plesu a v neposlední 
řadě podporovali a organizovali práci Školského spolku 
Komenský. K nim patří především předseda ČSÚZ Jaromír 
Šlápota, pastorální asistentka Pavla Carmignato, mistryně 
tanečního umění Simone Rueff, předseda Českého srdce 
a Jednoty Svatého Metoděje ústředí Jiří Uher, člen Sokola 
a dlouholetý organizátor plesů František Kalousek, před-
sedkyně Vlastenecké omladiny ing. Anna Vaďurová a Edith 
Neuhold, která pracuje ve výboru školského spolku již přes 
dvacet let. Posledním bodem úvodní části programu byla 
polonéza mládeže Don Bosco, která měla i letos co do ob-
lečení klasické černobílé ladění. Po zahajovacím valčíku se 
tančilo až do třetí hodiny ranní.
 V Bijou Baru hrálo duo absolventů pod jménem 
DJ Sound, o diskotéku se postaral Mag. Jan Killian. Jedi-
ným přerušením bloků taneční hudby byla ve 22.30 hodin 
profesionální Samba Show Vlastenecké omladiny, kterou 
slovy uvedl Viktor Vaďura, a šarmantní valčíková formace 
maturantů. Vlastenecké omladině se letos podařilo v nej-
vyšší možné míře zmobilizovat své členy a účastníky taneč-
ních kurzů. Dostavila se v rekordním počtu 74 účastníků 
z řad členstva a přátel.
 Repertoár kapel se skládal z české, evropské a celo-
světové taneční klasiky, o neúnavné taneční nadšence na 
parketu nebylo nouze. O půlnoci se tančila Česká beseda, 
tak jak se na na našem reprezentačním a maturitním ple-
se traduje každoročně. Temperamentní a laškovný tanec 
si zatancovali tanečníci všech věkových skupin za živého 
doprovodu kapely Nota Bene. Dárky do tomboly a matu-
ritní noviny se díky své pestrosti setkaly s kladnou odezvou, 
potlesk a pochvalu získal též dort pro maturanty, který pře-
dala zástupkyně rodičů maturitní třídy Beate Norman. Ta 
také poděkovala ing. Hanzlovi, školskému spolku a peda-
gogům za neúnavné úsilí pro dobro žáků a institucí, které 
navštěvují.

2. března 2013 se konal v Parkhotelu Schönbrunn Reprezentační a ma-
turitní ples české a slovenské větve v Rakousku s projevy maturantů, 

s předáním šerp a s možností zakoupení maturitních novin 
(maturitní třída pobavila hosty netradičně provedeným tradičním 

valčíkem, tančila se i česká beseda)

 Sál se ve stanovenou hodinu ukončení plesu vyprazd-
ňoval velice pomalu a nikomu z hostů se nechtělo domů. 
Organizátoři plesu a maturitní třída mají radost z kladné 
odezvy a těší se na příští v roce 2014.

Příspěvek školského spolku Komenský
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Jarní koncert „Kočka, myš a jiná zvěř“ ve čtvrtek 21. 3. 
2013 v 17:00 hod. v divadelním sále školy Komenský, Se-
bastianplatz 3, 1030 Vídeň – fotoreportáž

Foto: Vladimír Čevela

Města v Česku i Rakousku se připravují 
na Zemskou výstavu
Závišův kříž – jeden z nejvzácnější relikviářů světa, blok 
osmdesáti modrých Merkurů – prvních známek na světě 
určených k vyplácení novinových zásilek a další unikátní 
exponáty a dokumenty budou moci návštěvníci zhlédnout 
na Zemské výstavě, kterou společně pořádají spolková 
země Horní Rakousy a Jihočeský kraj. Připravuje se v Bad 
Leonfeldenu, Freistadtu, Českém Krumlově a ve Vyšším 
Brodě. Konat se bude od 26. dubna do 3. listopadu. Při-
lákat má recipročně turisty do obou destinací. Obdobnou 
spolupráci už Češi a Rakušané zažili v roce 2009, kdy se 
k Dolnorakouské zemské výstavě přidala Telč na Vysočině.

Český expolicista byl v Rakousku 
odsouzen za loupeže
Bývalý český policista byl v Rakousku odsouzen ke čtyřem 
rokům vězení za sérii loupeží a pokusů o loupež, které 
spáchal v Rakousku a v Německu. Rozsudek je zatím ne-
pravomocný, informovala agentura APA. Dvaačtyřicetiletý 
dosud bezúhonný muž byl zadržen v prosinci v Horních 
Rakousích. Podle APA odešel v květnu 2011 od policie a od 
srpna do prosince 2012 spáchal šest loupežných přepa-
dení či pokusů o takové přepadení. Zaměřil se na čerpací 
stanice a banky v rakouském Linci a německém Chemnitzi 
(Saská Kamenice).

Mezi premiérami Vídeňské státní opery 
budou i Janáček a Dvořák
Vídeňská státní opera chystá na sezónu 2013/2014 pre-
miéry šesti oper, mezi nimiž jsou díla světově proslulých 
skladatelů včetně Antonína Dvořáka a Leoše Janáčka. 
Informoval o tom ředitel tohoto předního evropského 
operního domu Dominique Meyer. Příští sezónu slavné 
divadelní scény zahájí počátkem října Děvče ze Západu 
od Giacoma Pucciniho. Další premiéry budou mít Lohen-
grin Richarda Wagnera, Adriana Lecouvreur od Frances-
ka Ciley a Mozartova Kouzelná flétna. V repertoáru bude 
i méně hraná Janáčkova opera Příběhy lišky Bystroušky, 
která se ve Vídeňské státní opeře objeví vůbec poprvé, a na 
leden se chystá Dvořákova Rusalka.

Vídeňský filharmonický orchestr
Vídeňský filharmonický orchestr přiznal, že v letech 1954 
až 1968 stál v jeho čele bývalý člen elitních jednotek SS 
a kolaborant nacistické tajné policie (gestapa) Helmut Wo-
bisch.
 Prestižní soubor doznání učinil pod tlakem kritiků, kteří 
mu vyčítali mlčení ohledně jeho nacistické minulosti. Při-
znání je podle agentury AFP dosud největším odhalením 
v rámci vyšetřování, při němž na žádost orchestru historici 
zkoumají stinné stránky jeho existence v letech 1938 až 
1945.
 Odborníci se s pomocí archivních a dalších dokumentů 
zaměřují na politizaci orchestru za nacismu a na životopisy 
hudebníků. A to i těch, kteří byli stíháni a zabíjeni za svůj 
politický či rasový původ. Historici odhalili, že trumpetista 
orchestru Helmut Wobisch (1912-1980) byl hned od roku 
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í 1933 členem nacistické strany NSDAP, od roku 1938 pak 
členem SS a spolupracovníkem gestapa. V roce 1945 byl 
za to propuštěn z orchestru, ale v roce 1951 byl přijat zpět. 
Podařilo se mu přesvědčit tehdejšího prezidenta o své ne-
vině – puč na kancléře Dollfusse, dále dokonce ve svém 
apelu na prezidenta tvrdil, že se mu podařilo v orchestru 
udržet členy, kteří měli za manželky židovky či položidovky, 
což ale nebylo možné. Ten, který se opravdu o toto zasadil, 
byl dirigent a skladatel Wilhelm Jerger, jak potvrzují naleze-
né dokumenty. Později členové tělesa dokonce Wobische 
zvolili za svého šéfa.
 Zatímco v Rakousku za války aktivní nacisté předsta-
vovali asi desetinu obyvatel, u členů orchestru byl jejich 
poměr téměř poloviční, a sice 60 hudebníků ze 123. Vyšet-
řování také ukázalo, že šest židovských členů souboru bylo 
zavražděno a deset dalších bylo deportováno do vyhlazo-
vacího tábora. U příležitosti 75. výročí zabrání Rakouska 
nacistickým Německem o tom informoval mluvčí orchestru 
Clemens Hellsberg.
 Prof. Rathkolb se zaměřil i na záhadu obklopující čest-
ný prsten, který dostal nacistický guvernér Vídně Baldur 
von Schirach, jenž měl na starosti deportace desítek tisíc 
židů. Von Schirach dostal prsten původně v roce 1942. Ná-
sledně ho ale ztratil a náhradní dostal až v roce 1966, kdy 
byl propuštěn z vězení po vykonání trestu za zločiny proti 

lidskosti. Historici se léta marně snažili zjistit, kdo von Schi-
rachovi náhradní prsten předal. Až nyní historikové zjistili, 
že tajemným mužem nebyl nikdo jiný než Wobisch.
 Tradice novoročních koncertů vídeňských filharmoniků 
se začala psát právě za doby nacismu. První „novoroční“ 
koncert zaměřený na díla Johanna Strausse se ale konal už 
na Silvestra roku 1939. Koncerty měly sloužit jako nástroj 
nacistické propagandy.

Historik prof. Oliver Rathkolb a mluvčí orchestru Clemens Heisberrg

Zdroj: BBC, ČTK, Die Presse, AFP

„Je jedno, jaké boty nosí papež...“

Pod tímto názvem vyšel den po inauguraci papeže Fran-
tiška článek v rakouských novinách Der Standard (20. 3. 
2013, str. 12). Autorem rozhovoru je prof. dr. Clemens 
Sedmak – jeden z nejmladších rakouských univerzitních 
profesorů, je mu teprve 41 let. Doktorát absolvoval z filo-
zofie, teologie a sociálních věd. Tyto obory učí na prestižní 
londýnské univerzitě Kings College a v rodném Rakousku 
vede zároveň Centrum pro etiku a zkoumání příčin chu-
doby na salcburské univerzitě. Z rozhovoru s ním vybí-
rám myšlenky, které nejenom silně synchronizují s mým 
názorem, ale i s názory většiny znalců papežství. Rozhovor 
s profesorem Sedmakem volně doplňuji svými postřehy. 
Prvních deset minut nově zvoleného papeže Františka bylo 
velice zásadních. Papež imponoval svou pokorou tak jako 
málokdo: tím jeho oslovením „dobrý večer“, pak modlit-
bou za svého předchůdce a na závěr tím, jak velký důraz 
kladl na to nechat se nejdříve požehnat davem, než davu 
sám udělil své požehnání. Právě tímto gestem tak jasně 
naznačil, že primát své služby vnímá v požehnání Božím. 
To, že se představil veřejnosti v jednoduché bílé reveren-
dě, bez hermelínově červené těžké pompézní peleríny, 
jak to udělali jeho dva předchůdci, vtipně dokresluje jeho 
komentář, který pronesl v okamžiku, když mu ji chtěli ce-
remoniáři nasadit: „Karneval již skončil.“ Jeho opce pro 
chudé, jeho jednoduchý styl v oblékání a vystupování – 
to je zažitý program a bez toho, aby moralizuje působil 
navenek, udělal prostě to, co je mu bytostně vlastní. Zde 
nejde o to, že by Ratzinger či Wojtyla nebyli dostatečně 
skromní a pokorní, když tuto pelerínu či červené boty nosi-

ZAMyšleNÍ

li. Byli. Jen se nad tím nezamýšleli, nepovažovali to (snad)  
za nutné.
 Když ale Clemens Sedmak říká, že je jedno, jaké boty 
bude nový papež nosit nebo zda odmítne brokátovou pe-
lerínu a namísto zlatého si navlékne prsten stříbrný, chce 
tím říct mnohem víc než jen poukázat na navenek působící 
znaky. Říká: „František není samolibý člověk, který rád sto-
jí v záři teatrálních světlometů, někdo, kdo čerpá energii 
z davu. Nepůsobí taky ani jako člověk, z kterého jde strach, 
že se pod tíhou svého úřadu sklátí. Za tímto jeho lidským, 
jednoduchým, skromným vystupováním možno dešifrovat 
některé zásadní črty jeho budoucího pontifikátu. Řečeno 
teologicky: František klade důraz na primát požehnání 
Božího před udělením svého vlastního požehnání. Klade 
důraz na to, čemu se říká všeobecné kněžství. Na dekleri-
kalizaci kléru. A já k tomu dodávám citát, který jsem našel 
v rozhovoru s ním, uveřejněném v roce 2007 v časopise 
30giorni. Tehdy jako kardinál Bergoglio kromě jiného řekl: 
„Vaše klerikálnost je problém. Kněží klerikalizují laiky a laici 
nás pak prosí, abychom je my klerikalizovali... Hříšné ka-
marádství. Stačí si jen připomenout, že křest sám o sobě 
by již měl stačit. V mysli se mi vybavují křesťanské spole-
čenství v Japonsku, které neměly víc než 200 let žádného 
kněze. Přesto přežili. Řečeno z pohledu vůdcovsko-seku-
lární etiky: František klade důraz na vazbu osoby s odpo-
vědností před lidmi, kteří jsou na této osobě závislé.
 Vyvstává však otázka, jakého papeže potřebuje dnešní 
doba. Na jedné straně je dobré, že se na papežský stolec 
vrací pokora, skromnost, zaměření se na chudé, diskrimi-
nované, trpící, že se tam vrací člověk, z kterého sálá hlu-
boká víra, osobní přátelství s Bohem. Církev v minulosti 
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VZpoMÍNkA

Prof. JUDr. František Schwarzenberg (24. 3. 1913, Pra-
ha – 9. 3. 1992, Unzmarkt, Rakousko) byl český šlechtic 
z orlické větve Schwarzenbergů. Za první republiky na do-
poručení Edvarda Beneše působil na ministerstvu zahra-
ničí, v roce 1939 působil více než rok v Kanceláři státního 
prezidenta Emila Háchy. Účastnil se květnového povstání 
v roce 1945 a byl členem České národní rady. Po válce 
pracoval na ministerstvu zahraničí a jako československý 
velvyslanec ve Vatikánu. Po únoru 1948 zůstal v zahraničí 
a odešel do USA. Zde na Katolické univerzitě v Chicagu 
přednášel jako profesor politologii a po roce 1980 se od-
stěhoval do Rakouska. Byl nositelem Řadu Francouzské 
legie, v roce 1991 mu prezident Václav Havel udělil Řád 
T. G. Masaryka.

ThDr. Jan Anastáz Opasek, známý též jako Opat chu-
ligán (20. 4. 1913, Vídeň – 24. 8. 1999, klášter Rohr, 
Bavorsko) byl římskokatolický kněz, básník, teolog a be-
nediktinský mnich, arciopat břevnovského kláštera.

Studoval teologii v Praze a Římě. Na kněze byl vy-
svěcen v roce 1938, v roce 1939 se stal konventuálním 

převorem břevnovského 
kláštera. Po druhé světové 
válce byl vyznamenán řá-
dem za zásluhy v boji proti 
nacismu. V roce 1947 se 
stal opatem břevnovského 
kláštera. V září 1949 byl 
zatčen a na počátku pro-
since následujícího roku ve 
vykonstruovaném monstr-
procesu odsouzen na do-
životí (amnestován v roce 
1960). V roce 1968 ode-
šel do Rakouska a poslé-
ze SRN, kde žil až do roku 
1990, kdy se vrátil do břev-
novského kláštera a znovu 
se ujal úřadu opata. V roce 

byla vždy silná hlavně tehdy, když stála na straně chudých 
a sama byla chudá. Pompa a moc jí vždy jen škodily. Na 
druhé straně je dnes, tak jako snad ještě nikdy, nutná refor-
ma přemocné vatikánské kurie. Ale nejen to, taky navázání 
dialogu se světem, naučit se naslouchat, co tento svět říká, 
co chce říct... Benedikt XVI. naznačil ve své odstupující 
řeči, že mu právě na realizaci těchto úkolů chybí síly. O po-
třebě reformy kurie mluví dnes leckdo. Potřebu navázaní 
dialogu církve se světem vnímají různí lidé různě. Erwin 
Kräutler, rakouský biskup působící v Brazílii, již mnoho let 
říká, že primát papežství v Římě musí ustoupit do služeb-
ního vztahu k biskupským konferencím světa. Ne římský 
papež má diktovat, co mají kde dělat, ale místní konferen-
ce biskupů mají papeže informovat o tom, co je potřebné 
z jejich pohledů změnit. Svět je tak komplikovaný, odlišný 
a jiný, že již není možné, tak jako kdysi ve středověku, aby 
jeden muž v Římě rozhodoval o tom, co bude, či nebude 
všude stejným způsobem závazné.
 Do toho patří otázka povinného celibátu, otázka svě-
cení ženatých mužů, otázka svěcení žen. Jestli je eucharis-
tie centrem a základem křesťanského života, tak již není 
možné ji podřizovat úkonům celibátně žijících kněží! Pa-
tří k tomu i problematika rozvedených, znovusezdaných 
a jejich možnost přistupovat ke svátosti Eucharistie. Papež 
František imponoval ve svých prvních rozhovorech výroky 
o milosrdenství, lásce a něžnosti. Vyvstává tedy otázka, jak 
dalece to myslí s milosrdenstvím právě k těmto marginali-
zovaným – rozvedeným křesťanům. Dokáže ji dotáhnout 
alespoň k takovému rozhodnutí, jaké udělali v roce 1993 
němečtí biskupové hornorýnské provincie, když v roce 
1993 vyzvali k „duchovnímu doprovázení lidí z rozbitých 
manželství, rozvedených a znovusezdaných?“ Anebo bude 
mít odvahu jít ještě dále?
 Volba Františka mi silně připomíná volbu někdejšího 
papeže Jana XXIII. Bylo mu tehdy tolik let, jako je nyní 
Františkovi. Mnozí říkali, že je to jen přechodný papež po 

velkém intelektuálním papeži Piu XII. Byl to dobrák, byl 
skromný a pokorný, zrušil tiaru, v mnohém se opravdu po-
dobal Františkovi. Přesto udělal něco, co nikdo nečekal, 
čím se zapsal nesmazatelně do dějin – svolal II. vatikánsky 
koncil, který tak výrazně a radikálně změnil církev. A trou-
fám si říct, že něco podobného očekávám i od tohoto pa-
peže. Těším se z obrovských sympatií věřících, žurnalistů 
a lidí všech vyznání. Nedobrý pocit mám, jen když čtu nebo 
slyším slova chvály od kněží, biskupů a kardinálů. Ty mno-
hokrát již opakované výroky: „Konečně se něco děje“, „na-
stal čas reformovat vatikánskou kurii“... – dráždí můj sluch 
a srdce. Najednou to vědí všichni, že je potřeba reformo-
vat kurii! Již celá desetiletí říkají to stejné všichni reformně 
smýšlející křesťané, hnutí: „We are the church“ – „Wir sind 
Kirche“, Farářská Iniciativa Helmuta Schüllera, věřící Jižní 
Ameriky – Teologie Osvobození. Jejich hlasy však byly až 
dodnes ignorovány a iniciátorům těchto hnutí bylo dopo-
ručováno, aby změnili církev či konfesi, odešli k protestan-
tům, protože prý jejich názory nejsou konformní s učením 
hierarchické církve. Tyto hlasy nikdy nikdo z Vatikánu ne-
pochválil. Naopak! Chci tedy pevně doufat, že zvolením 
papeže Františka nastoupil na papežský stolec nejen nový 
styl, ale že duch tak přepotřebné reformy církve již koneč-
ně zavládl a zvítězí!

Sixtinská kaple – volba papeže

Peter Žaloudek, Vídeň, 22. 3. 2013

ThDr. Jan Anastáz Opasek
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Alžběta Marie Henrieta Stefanie Gizela Rakouská, 
rodným jménem Elisabeth Marie Henriette Stephanie 
Gisela von Österreich (2. 9. 1883, Laxenburg, Dolní Ra-
kousko – 16. 3. 1963, Vídeň) byla jediná dcera korunní-
ho prince Rudolfa a po vzniku republiky byla známa jako 
„rudá arcivévodkyně“.
 Šlo o jediné dítě rakousko-uherského korunního prin-
ce Rudolfa a jeho ženy Stefanie. V rodině jí říkali „Erzsi“, 
což je maďarská zdrobnělina pro Alžbětu (maď. Erzsebet). 
Erzsi bylo teprve pět let, když její otec spáchal sebevraždu 
společně se svou milenkou Marií Vetserovou dne 30. ledna 
1889 v Mayerlingu. Po této ráně osudu se jí ujal sám dě-
deček, císař František Josef. V roce 1900 se její matka po-
druhé vdala a vzdala se tím členství v rakouské panovnické 
dynastii. S Erzsi pak neměla téměř žádný kontakt. Jejich 
vztah byl navíc zatížen dceřiným obviněním matky ze spo-
luviny na tragédii z Mayerlingu. Svého otce Rudolfa a jeho 
milou Mary Vetserovou oplakávala Erzsi při každém výro-
čí úmrtí. V roce 1902 se provdala za knížete Otu z Win-
disch-Graetze (1873-1952). Z tohoto svazku vzešly čtyři 
děti, manželství však ztroskotalo po nešťastném průběhu  
roku 1924.
 Alžběta Marie Windisch-Graetzová (veškeré šlechtic-
ké tituly byly roku 1919 Republikou rakouskou zakázány) 
v roce 1921 poznala učitele a sociálnědemokratického po-
litika Leopolda Petzneka (1881-1956) a stala se jeho život-
ní družkou. V říjnu 1925 vstoupila do Soc. demokratické 
strany Rakouska a tím vešla do dějin jako tzv. „rudá arci-
vévodkyně“. Sociálně demokratický učitel a sociálnědemo-
kratická příslušnice habsburského rodu spolu žili na zámku 
v Schönau. Když se později děti osamostatnily, byl už zá-
mek pro dvě osoby příliš velký. V roce 1930 zámek prodali 
a přestěhovali se do Vídně, kde získali v Linzerstrasse 452 
ve 14. vídeňském obvodě Hütteldorf malý palác, který byl 
zařízen drahocenným inventářem ze zámku Schönau; pa-
lác byl také nazýván „Windischgraetzova vila“.
 V roce 1934 zorganizovali rakouští sociální demokraté 
proti křesťanskému stavovskému státu převrat, Leopold 
Petznek byl zatčen a strávil delší dobu ve vězení. Roku 
1838 se v Rakousku dostali k moci nacionální socialisté. 
Gestapo zatklo a uvěznilo i sociálnědemokratického funk-
cionáře Petzneka. Po červencovém puči roku 1944 byl do-
praven do Dachau, kde se zúčastnil takzvaného „pochodu 
smrti.“ Zachránili ho až postupující Američané. S těžce 
podlomeným zdravím se vrátil do Vídně. Po návratu zjis-
til, že palác v Hütteldorfu byl zabaven. Roku 1945 se tam 
nastěhovala četa ruských vojáků a potom přešel do vlast-

nictví Francouzů. Dům musel být vyklizen a jako náhradní 
byt jim byl přidělen dům, který byl poškozen bombardová-
ním. 4. května 1948 se Leopold Petznek a Elisabeth Win-
dischgraetz stali manžely. O pět let později, roku 1953, 
Francouzi Windischgraetzovu vilu opět uvolnili, ale manže-
lům Petznekovým bylo v jejich oblíbeném bydlišti souzeno 
prožít už jen několik málo let. Po znovuobnovení Rakouska 
se Petznek stal prezidentem Nejvyššího kontrolního úřadu, 
ale brzy musel na tuto funkci ze zdravotních důvodů rezig-
novat. 27. července 1956 zemřel na srdeční chorobu. Eli-
sabeth svého muže přežila o sedm let a byla pochována na 
Hütteldorfském hřbitově ve Vídni. Byla po ní pojmenována 
ulice Elisabeth-Petznek-Gasse ve 14. vídeňském obvodu.

Elisabeth Marie Henriette Stephanie Gisela von Österreich 
a kníže Otto von Windisch-Graetz

NĚco Ze SpolečNÉ HiSToRie

1991 mu byl udělen Řád TGM. Byl jedním z hlavních or-
ganizátorů křesťanského laického sdružení Opus bonum. 
Při povýšení břevnovského opatství na arciopatství v roce 
1993 jej papež Jan Pavel II. jmenoval prvním břevnovským 
arciopatem. Zemřel 24. srpna 1999 při návštěvě sester-
ského benediktinského kláštera v bavorském Rohru, místě 
svého exilového pobytu. Jeho tělo bylo posmrtně převeze-
no do vlasti, je pochován na břevnovském hřbitově u sv. 
Markéty v Praze.

 Ke své přezdívce přišel Opasek ve věznici v Leopoldo-
vě. Když se zde jednou skupina kněží vrátila z práce, našla 
na cele veselou karikaturu vězně, ke které bylo připsá-
no „Opat chuligán“. Jejím autorem byl kněz Petr Ondok. 
Vzhledem k tomu, že ve skupince byli tři opati, chvíli pře-
mýšleli, koho Ondok nakreslil. „Shodli jsme se, že to může 
být jedině Anastáz,“ komentoval kresbu opat Bohumil Vít 
Tajovský.
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Wir laden Sie Zur Eröffnung der Ausstellung 

20 Jahre ISOBA 
Internationale Sommerakademie Bohemia 

in der Botschaft der Tschechischen Republik in Wien, 
Penzinger Straße 11-13, ein.

Ausstellungsdauer bis 18. 4. 2013. Die Ausstellung 
kann bereits jetzt – unabhängig von der Ausstellungs-
eröffnung – in den Amtsstunden der Botschaft besich-

tigt werden. Wir freuen uns auf Ihren Besuch
ATELIER A

Mag. art Iva Schach, Horst Miechtner

ausschreibung exil-literaturpreise
ein wettbewerb zur förderung der literatur von autorIn-
nen, die aus einer anderen muttersprache kommen und 
in deutscher sprache schreiben seit 1997 gibt es, auf in-
itiative des vereins exil die exil-literaturpreise;schreiben 
zwischen den kulturen, ein projekt aus dem heute so pro-
minente autorInnen wie julya rabinowich und dimitré di-
nev hervorgegangen sind. die literaturpreise sollen vor 
allem autorInnen, die aus einer anderen muttersprache 
kommen und in deutscher sprache schreiben ermutigen, 
sich mit ihrer lebenssituation literarisch auseinander zu 
setzen. ziel des projektes ist es, neue literarische talente 
in österreich zu entdecken, die auf grund ihres neuen, oft 
unverstellten blickes auf die deutsche sprache imstande 
sind, dieser neue impulse zu geben.
preisgelder in höhe von insgesamt euro 13.000,- (drei-
zehntausend euro) werden vergeben.
die einzelnen preise sind wie folgt dotiert:
1. preis (prosatext): € 3.000,-
2. preis (prosatext): € 2.000,-
3. preis (prosatext): € 1.500,-
lyrikpreis: € 1.500,-
(sonder)preis für autorInnen mit deutsch als erstsprache: 

€ 1.000,-
preis für texte von teams und schulklassen: € 1.000,-
preis für texte jugendlicher autorInnen (bis zum vollende-

ten 20. lj.) € 1.000,-
exil-dramatikerInnenpreis: € 2.000,- (finanziert von den 

wiener wortstaetten)
teilnahmeberechtigt sind personen, die seit mindestens 
einem halben jahr in österreich leben. alle arbeiten müs-
sen in vierfacher ausfertigung und in deutscher sprache 
eingereicht werden, vom autor oder der autorin selbst in 
deutscher sprache verfasst und bis zum zeitpunkt der ein-
reichung unveröffentlicht sein.
alle dichtungsgattungen sind zugelassen.
die texte sollen den umfang von 10 A-4 seiten nicht über-
schreiten und sich im weitesten sinne mit den themen in-
tegration, identität, fremdsein, anderssein, leben zwischen 
kulturen auseinandersetzen.
(nur) für den dramatikerInnenpreis gilt: einzureichen ist 
ein fertiges theaterstück. teilnehmen können personen, die 
seit mindestens einem halben jahr im deutschen sprach-
raum leben.
ein blatt mit kurzbiographie und bibliografie, ein foto der 
autorin oder des autors sowie adresse, telefonnummer 

und email-adresse (bei schulklassen der lehrkraft) müs-
sen beiliegen.
einsendungen an verein exil, kennwort „exil-literaturpreis“
stiftgasse 8, 1070 wien oder per email an: edition.exil@
inode.at
einsendeschluss (prosa, lyrik, drama): 30. april 2013
einsendeschluss (schulprojekte, jugendtexte): 30. juni 
2013
die preise werden im rahmen eines festaktes im november 
2013 bei der BUCHwien13 verliehen. die texte der preis-
trägerInnen und ausführliche interviews mit den prämier-
ten autorInnen werden in einer anthologie der edition exil 
im herbst 2013 veröffentlicht.
mit der annahme des preises tritt die autorin oder der 
autor die veröffentlichungsrechte an dem text für diese 
publikation an die edition exil ab. eine rücksendung der 
eingereichten texte an die autorInnen ist nicht möglich.
ein projekt von verein exil
stiftgasse 8, a-1070 wien, tel. 0699/123 444 65  
fax 0043 1 89 00 87 215
edition.exil@inode.at; 
verein.exil@inode.at; 
www.zentrumexil.at
in kooperation mit verein kulturzentrum spittelberg, gra-
zer autorInnenversammlung und wiener wortstaetten
Newsletter der Initiative Minderheiten
mail: office@initiative.minderheiten.at
http://www.initiative.minderheiten.at
http://www.gastarbajteri.at

Výzva
Předsedkyně Poslanecké sněmovny Miroslava Němcová 
se v úterý 12. března 2013 zúčastnila tiskové konference 
studentů, kteří si dali za cíl rozšířit po celém světě příběh 
Nicholase Wintona a podpořit tak jeho nominaci na No-
belovu cenu za mír. Studentům z Gymnázia Open Gate se 
již povedlo v petiční akci sesbírat na podporu nominace 
Nicholase Wintona před 30 tisíc podpisů v ČR, nyní se se 
svojí aktivitou obracejí do zahraničí, kde oslovují velvyslan-
ce i své vrstevníky. Zaměřit se přitom chtějí zejména na 
země, ve kterých dnes žijí „Wintonovy děti“ – tj. Velkou 
Británii, Izrael, USA, Německo, Rakousko, Švédsko, Nor-
sko a Slovensko.
 Více informací o studentské iniciativě naleznete na 
http://www.nicholaswinton.eu/.

Cyklus Pražské rozhovory 
Barbara Coudenhove-Kalergi 
a Jaroslav Rudiš rozmlouvají
Přednáška, simultánně tlumočeno / Vortrag, Simultan ge-
dolmetscht
25. 4. 2013, 18:00 hod., Praha 1, Ministerstvo kultury ČR, 
Maltézské nám. 1
Moderace / Moderation: Gerald Schubert
Vstup pouze s pozvánkou – obdržíte v RKF!
 Barbara Coudenhove-Kalergi se narodila v Praze v roce 
1932. V květnu roku 1945 byla odsunuta a od té doby žije 
v Rakousku. Jako novinářka pracovala v redakcích růz-
ných novin, v rozhlase a v televizi, byla dopisovatelkou 
v Polsku, někdejší NDR a v Československu. Sametovou 
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í revoluci zažila jako korespondentka ORF a v následujících 
letech vedla pražskou kancelář rakouské televize. V roce 
2001 jí Václav Havel udělil Řád Tomáše Garrigua Masa-
ryka a v roce 2012 obdržela Cenu Pelikán časopisu Listy. 
V nakladatelství Zsolnay nedávno vyšla její autobiografie 
Zuhause ist überall.
 Jaroslav Rudiš (* 1972) je autorem románů Nebe pod 
Berlínem, Grandhotel, Potichu a Konec punku v Helsin-
kách. S výtvarníkem Jaromírem 99 vytvořil úspěšnou ko-
miksovou trilogii Alois Nebel, podle které vznikla divadelní 
hra a v roce 2011 také film režiséra Tomáše Luňáka. Ten-
to animovaný film získal v roce 2012 Evropskou filmovou 
cenu. Rudiš je spoluautorem několika českých a němec-
kých rozhlasových a divadelních her i filmových scénářů.

EXPAK AT.CZ: Závěrečná konference 2013 – 
10 let bilaterální kooperace. Přeshraniční 
informace, poradenství a kooperace 
v oblasti trhu práce
Na konferenci byly prezentovány výsledky projektu EXPAK 
AT.CZ (akce, inovační aktivity). Zástupci ze sféry výzku-
mu, správy pracovního trhu, hospodářství a z ministerstva 
práce rovněž prodiskutovali budoucnost přeshraničních 
projektů souvisejících s politikou pracovního trhu a shr-
nuli projekt EXPAK AT.CZ. V diskusi se účastníci shodli, že 
by se na tuto existující desetiletou spolupráci mělo navá-
zat. V průběhu minulých let se osvědčily profesní i osobní 
kontakty, přes hranice zemí proběhla živá výměna znalostí 
a zkušeností, byly bořeny jazykové bariéry a správnost ces-
ty, na kterou se zapojení odborníci vydali, potvrdily i pří-
klady dobré praxe ze zahraničí.
 Konference se zúčastnilo zhruba 90 osob z Rakouska, 
ČR a Slovenska. 38 % z nich odevzdalo formulář pro pod-
chycení zpětné vazby a konferenci ocenilo celkovou školní 
známkou 1,6. Rakouské ministerstvo práce zde zastupo-
val Roland Hanak, řídící orgán pro bilaterální spolupráci 
v politice pracovního trhu, české ministerstvo práce pak 
náměstek ministra Roman Chlopčík.
 Závěrečná konference se konala dne 21. 2. 2013 v ho-
tel Mercure, Vídeň, Westbahnhof. Jejími organizátory byla 
společnost L&R Sozialforschung společně s Okresní hos-
podářskou komorou Brno – venkov.
Závěrečná brožura – Společně překonávat hranice
Rakouskočeská akademie expertů 20032013:
Úspěchy – výzvy – výhled
Závěrečná brožura EXPAK AT.CZ referuje o realizova-
ných aktivitách v souvislosti s projektem. Upozorňujeme, 
že brožura není k dispozici ve vytištěné verzi, ale je pouze 
k nahlédnutí (tzn. velikost fotografií a grafiky neumožňuje 
jejich zobrazení v optimální kvalitě). Pokud si přejete získat 
vytištěnou verzi, obracejte se prosím na adresu 
horak@lrsocialresearch.at – 
ochotně vám ji do vyčerpání zásob poskytneme.
Třetí Rakouskočeský monitor příhraničí 2012
Výroční zpráva monitoru příhraničí za rok 2012 bude 
umístěna na webovou stránku projektu www.expak-at.cz 
koncem března. Jejím centrálním tématem byl vývoj na 
trhu práce v období od roku 2011 do 3. čtvrtletí 2012 i vý-
voj nestandardních forem zaměstnávání.
 V příhraničí obou zemí byla zjištěna lehce stoupající za-
městnanost a rostoucí nezaměstnanost. Dlouhodobě vyšší 

míry nezaměstnaných ve srovnání s jinými regiony progra-
mu lze najít na jižní Moravě a ve Vídni již od roku 2008. 
Nezaměstnaností jsou na obou stranách hranice zvláště 
postiženy osoby s nízkou kvalifikací, mladí lidé, resp. ženy 
(po ochranné lhůtě).
 Zásadním tématem české strany byla restrukturalizace 
Úřadu práce České republiky. Český úřad práce má nyní 
obdobně, jak je tomu v Rakousku, celostátní, krajskou 
a regionální úroveň. První změny vstoupily v platnost již 
dne 1. 4. 2011, další pak následovaly k termínu 1. 1. 2012. 
Kompetence úřadů práce byly rozšířeny a ty jsou nyní 
příslušné nejen pro podporu v nezaměstnanosti a stát-
ní sociál ní podporu, nýbrž i pro pomoci v hmotné nouzi 
a dávky pro osoby se zdravotním postižením.
 Dalšími tématy, která byla diskutována, je samotný 
projekt EXPAK AT.CZ, vývoj nezaměstnanosti podle struk-
turálních ukazatelů, vysílání a poskytování pracovníků 
a prognózy pro trh práce.
Práce s veřejností: rozhovor na rozhlasové stanici ORF
Volksgruppen
 4. 3. byl v rádiu Burgenland vysílán rozhovor o projek-
tu EXPAK AT.CZ s paní Evou Horak ze společnosti L&R 
Sozialforschung. Interview vedené v češtině se dotklo té-
matu deseti let existence EXPAK AT.CZ, projektu Jobtour, 
největších úspěchů v rámci projektu, situace na trhu práce 
v rakouském a českém příhraničí a budoucnosti projektu.
Celý rozhovor naleznete: www.expak-at.cz; www.expak.at.

Verlängert: MAKSchausammlung Wien 
1900 und Darüber Hinaus kuratiert von 
Pae White bis zum 23. Juni 2013 geöffnet
Die neukonzipierte MAK-Schausammlung Wien 1900, 
mit der sich das MAK als internationales Kompetenzzent-
rum für das Wiener Kunstgewerbe der Zeit um 1900 pro-
filiert, bleibt in der ersten Stufe ihrer Neugestaltung bis 
zum 23.  Juni 2013 geöffnet (und nicht wie ursprünglich 
geplant bis zum 17. März 2013). Die für den 7. Mai 2013 
vorgesehene Eröffnung der neuen, permanenten MAK-
Schausammlung Wien 1900 wird auf den 17. September 
2013 verschoben. Analog dazu wird auch das von Pae 
White in der MAK-Schausammlung Gegenwartskunst ku-
ratierte Projekt.
 Präsentation des Kunsthistorikers Christian Witt-Dör-
ring stellt in bisher nie gezeigter inhaltlicher Dichte die 
Wurzeln, die Entwicklung und ungebrochene Aktualität 
der Wiener Moderne in einen breiten zeitlichen Rahmen. 
Parallel dazu beleuchtet Pae White in Darüber Hinaus mit 
einer Auswahl von Papierarbeiten und kunsthandwerk-
lichen Gegenständen anonyme Werke der MAK-Samm-
lung, die nicht eindeutig kategorisierbar sind und deren 
Autorenschaft grundsätzlich unbekannt ist.

Die neuen Daten im Überblick:
Wien 1900. Wiener Kunstgewerbe 1890-1938 (Stufe 1)
21. November 2012 – 23. Juni 2013 (MAK-Schausamm-
lung Wien 1900, MAK, Stubenring 5, Wien 1)
Darüber Hinaus kuratiert von Pae White
21. November 2012 – 23. Juni 2013 (MAK-Schausamm-
lung Gegenwartskunst, MAK, Stubenring 5, Wien 1)
Eröffnung Wien 1900. Wiener Kunstgewerbe 1890–1938 
(Stufe 2 / Permanent)
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17. September 2013 (MAK-Schausammlung Wien 1900, 
MAK, Stubenring 5, Wien 1)

Dávné stopy, nové cesty / 
Alte Spuren. Neue Weg
Český Krumlov, Vyšší Brod, Bad Leonfelden & Freistadt 
srdečně zvou k návštěvě Zemské výstavy, která se koná od 
26. 4. do 3. 11. 2013. Jak je již ze samotného názvu patr-
né, na výstavě nejsou zmapovány pouze historické vzta-
hy mezi Horním Rakouskem a jižními Čechami, ale také 
neustálá proměna kulturních, hospodářských a sociálních 
vztahů obou zemí.
www.ckrumlov.cz/infocentrum 
www.klastervyssibrod.cz
www.landesausstellung.com 
www.zemskavystava.cz

Gustav Klimt – Průkopník moderny / 
Wegbereiter der Moderne
Havířov, Kino Centrum, náměstí Republiky 7
do / bis 26. 4. po – ne / Mo – So, www.mkshavirov.cz

230 let Stavovského divadla
18. 4. – 21. 4. 2013
Praha 1, Divadlo v Celetné, Celetná 17 (a další prostory 
dle programu)
Mezinárodní víceoborové setkání odborníků, které pod-
pořilo MK ČR a Státní fond kultury ČR, upozorní na vý-
znam Stavovského divadla v divadelních dějinách Prahy 
a českých zemí jako jedné z hlavních spojnic pražského 
kulturního života se světem.

Nepřející sousedé? Češi a Rakušané 
ve 20. století
Panelová diskuse
Niklas Perzi, Hanns Haas, David Kovařík, Martin Markel, 
Tomáš Dvořák, moderuje Adrian Portmann-von Arburg
Kde: Moravské zemské muzeum, Dietrichsteinský palác, 
přednáškový sál, Brno, Zelný trh 8
Kdy: 17. dubna 2013, 17:00 hodin
 V rámci projektu Porta culturae pořádá Jihomoravský 
kraj ve spolupráci s občanským sdružením Conditio huma-
na a s Historickým ústavem Filozofické fakulty Masaryko-
vy univerzity v Brně panelovou diskusi. Účastníci diskuse 
jsou předními odborníky na téma česko-rakouských vzta-
hů. V debatě se společně s publikem pokusíme hledat od-
povědi na to, jaké faktory zapříčinily, že vztah mezi Čechy 
a Rakušany se během 20. století spíše ochlazoval a slábl, 
a proč i v současnosti sotva můžeme tvrdit, že by soused-
ský potenciál byl po všech stránkách dostatečně využit.
 Pořadatelé zvou k poslechu a společné diskusi odbor-
nou i laickou veřejnost.

Rakúskoslovenský kultúrny spolok 
vo Viedni si Vás dovoľuje pozvať
na Tvorivý výtvarný pobyt v malebnom mestečku Bad Ga-
stein v termíne od 1. 6. do 8. 6. 2013

Miesto konania: Hotel Helenenburg***, Bad Gastein.
 Cieľom tohto maliarskeho stretnutia je predovšetkým 
výtvarné zachytenie krásy alpskej prírody a zaujímavostí 
v Bad Gastein a okolí. Súčasťou programu budú aj tvorivé 
workshopy, diskusie o výtvarnom umení, ako aj individuál-
ne a vzájomné konzultácie. Počas celého poby tu bude 
k dispozícii slovenská odborná lektorka. Na záver pobytu 
bude výber vytvorených diel prezentovaný počas vernisáže. 
Pobyt je určený pre všetkých záujemcov o výtvar nú tvorbu, 
vrátane začiatočníkov. Tvorivý pobyt je podporova ný Ra-
kúsko-slovenským kultúrnym spolkom vo Viedni a hotelom 
Helenenburg, preto je jeho cena veľmi priaznivá.
 Bližšie informácie k výtvarnému pobytu sa dozviete od 
Zuzany Lettner – E-mail: lettnerova@gmail.com.

Ministerstvo kultury ČR rozdělilo 
91 milionů Kč na živé umění
Ministerstvo kultury letos udělí oblasti živého umění granty 
ve výši 91 milionů korun. Loni touto cestou dostaly diva-
delní, taneční, hudební a výtvarné projekty po navýše-
ní 139 milionů Kč. Z přibližně 800 podaných žádostí ve 
zmíněných oborech se dostalo podpory zhruba polovině. 
Přesto se do těžké situace dostane plno hlavně menších 
kulturních subjektů, z nichž mnohé ministerstvo v před-
chozích letech podpořilo. Na divadlo letos půjde 20 mi-
lionů korun (profesionální divadla mají vlastní program 
podpory), na hudbu skoro 50 milionů a na výtvarné umě-
ní 22,5 milionu Kč. V oblasti tance ministerstvo podpořilo 
36 z 80 žádostí v celkové hodnotě devíti milionů Kč. Mezi 
festivaly dostalo podporu deset z 22 přehlídek, z 22 no-
vých tanečních inscenací ale peníze dostanou jen tři.

Památník Lety zahájí sezónu 
výstavou o dozorci tábora pro Romy
Výstavou, novou publikací a zvukovým průvodcem pro 
chytré telefony zahájí letošní čtvrtou sezónu památník 
obětem romského holocaustu v Letech na Písecku. Za-
čal položením kytice u pomníku obětem letského tábora 
v pondělí 25. března. Při zahájení sezóny byla v infocentru 
také představena nová publikace Ctibora Nečase Pamětní 
seznam – 1, Lety, která je vzpomínkou na ponurou mi-
nulost letského tábora. Památníkem obětí romského ho-
locaustu se stalo nově upravené pietní území, které se 
nachází v místě bývalého pohřebiště cikánského tábora 
Lety u Písku. V období 1942-1943 byl letský tábor vězením 
pro Cikány, cikánské míšence a osoby žijící po cikánsku. 
V nelidských podmínkách zde čekala smrt na 326 mužů, 
žen a dětí. Dalších 540 vězňů bylo posláno za smrtí do vy-
hlazovacího tábora Auschwitz-Birkenau.

Internetový projekt ukazuje 
školní život v Protektorátu
Památník Terezín rozjíždí internetový projekt, který chce 
přiblížit, jak vypadal život školáků v nacistickém Protek-
torátu Čechy a Morava. Prostřednictvím webových strá-
nek projektu Školákem v Protektorátu se děti i dospělí 
mohou podívat na dobové dokumenty, fotografie, videa 
či zvukové nahrávky, které jim ukáží realitu nacistického 
totalitního režimu ve školním prostředí. ČTK o projektu 
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í informoval vedoucí vzdělávacího oddělení Památníku Te-
rezín Jan Springl. Web je rozdělen na dvě základní části. 
První je určena zejména učitelům. Druhá část především 
školním dětem. Školáci se tu mohou dozvědět třeba to, 
jaké povinnosti měli jejich vrstevníci v době druhé světové 
války, jak mohli trávit volný čas, které předměty se ve škole 
učili nebo jak vypadalo jejich vysvědčení. Materiál pochází 
nejen ze sbírek Památníku Terezín, ale také z dalších osm-
nácti institucí.

Začala vysílat nová stanice 
Českého rozhlasu ČRo Plus
Nová stanice Český rozhlas Plus zahájila vysílání. ČRo Plus 
vznikl sloučením stanic Rádio Česko, ČRo-6 a ČRo Leo-
nardo a nabídne například Kritický klub Jana Rejžka či 
Den podle, v němž budou novinářské osobnosti hodnotit 
denní události. Na konfrontační diskuse dvou hostů, kteří 
zastávají opačný názor, se pak zaměří pořad Pro a proti. 
K dalším formátům nové stanice se zařadí diskuse s poslu-
chači. Bude součástí pořadu Radiofórum, který je inspiro-
ván formátem BBC Have your say. ČRo Plus v rámci něj 
každý den nabídne k diskusi určité téma, ke kterému se bu-
dou lidé vyjadřovat prostřednictvím sociálních sítí a webu. 
Nová stanice přinese také finanční úsporu. Její roční rozpo-
čet se pohybuje kolem 60 milionů korun, což je o zhruba 
20 milionů méně, než byl rozpočet tří stanic, ze kterých 
ČRo Plus vznikl.

Česká centra budou mít 
od jara pobočku v Soulu
K jednadvaceti Českým centrům ve světě přibude na jaře 
další v jihokorejském Soulu. Jeho zřízení se plánovalo 
dlouho, zejména s ohledem na velkou oblibu české kultu-
ry mezi Korejci, řekli zástupci Českých center novinářům. 
Sídlit bude v objektu Castle Praha, který je replikou Staro-
městské radnice a který v Soulu provozuje majitel restau-
račního řetězce. Budova stojí od roku 2005 a její velikost 
odpovídá 60 procentům velikosti známé pražské památky. 
Bývalé vedení Prahy poskytlo pro stavbu i některé doku-
menty, uvedl velvyslanec v Koreji Jaroslav Olša. Otevření 
centra v Soulu se připravovalo půl roku, budou ho spravo-
vat dvě Češky, které dlouhodobě působí v Soulu a s Český-
mi centry již dříve spolupracovaly.
 Česká centra zřizuje ministerstvo zahraničí, propagují 
ve světě českou kulturu, šíří ale povědomí také o dalších 
produktech, výrobcích či firmách. Korejská republika je 
podle Olši v současné době jedním z nejdůležitějších part-
nerů ČR v mnoha oblastech. Loni byla Korea pro ČR tře-
tím největším mimoevropským obchodním partnerem, ze 
zemí mimo Evropu také do Česka loni z Koreje přijelo po 
USA nejvíce lidí, přes 100 000 turistů.

Státní agentury CzechTrade 
a CzechInvest se sloučí
Státní agentury CzechTrade a CzechInvest se sloučí k le-
tošnímu 31. prosinci. Počet zahraničních zastoupení agen-
tur, spadajících pod ministerstvo průmyslu a obchodu 
(MPO), má letos stoupnout na 70; v polovině loňska jich 
bylo 38. MPO se také po letech sporů dohodlo s minis-

terstvem zahraničí na spolupráci ohledně obchodního za-
stupování ČR v zahraničí. Na tiskové konferenci to oznámil 
ministr průmyslu a obchodu Martin Kuba (ODS). Znač-
ka CzechTrade bude podle něj zachována a integrována 
v rámci převodu zbývající agendy pod CzechInvest jako 
divize. České obchodní zájmy budou zastupovat kmenoví 
zaměstnanci MPO. K posílení zahraniční sítě dojde letos 
v Číně, Brazílii, Turecku, Peru, Kolumbii, Chile a Indonésii.

Zemřel legendární izraelský 
plukovník Nori Harel
V Izraeli ve věku 83 let zemřel plukovník Nori Harel, kte-
rý byl jednou z legend izraelského letectva i česko-izrael-
ských vztahů. Rodák z německé Bochumi prožil v bývalém 
Československu důležitou část svého života. V roce 1949 
odešel do Izraele. Tam pak dosáhl významného postavení 
a úspěchů v tamním letectvu. O úmrtí muže, který Česko-
slovensko až do konce života považoval za svůj domov, 
informoval Vojenský historický ústav v Praze. Harel, vlast-
ním jménem Norbert Kurzberg, uprchl do Československa 
v roce 1934 před nacistickou perzekucí. Za války prošel so-
větskými gulagy a po roce 1945 se do tehdejší ČSR vrátil. 
V roce 1948 prošel výcvikem leteckého mechanika, o rok 
později pak odešel do Izraele. Tam byl mimo jiné i osobním 
mechanikem generála Ezera Weizmana, pozdějšího izrael-
ského prezidenta. Osobně se staral také o jeho legendární 
černý stroj Spitfire, na němž slavný stíhač létal ještě jako iz-
raelský ministr obrany. Podle ředitele Vojenského historic-
kého ústavu Aleše Knížka lze jen sotva vyjádřit, jak hluboký 
vztah měl Nori Harel k Československu. Před druhou svě-
tovou válkou tu našel svůj domov. Země také později nově 
vzniklému státu Izrael poskytla vojenskou pomoc. „Muž, 
který se zúčastnil šesti arabsko-izraelských válek, neustále 
připomínal, že bez podpory Československa by se v roce 
1948 Izrael těžko ubránil,“ řekl Knížek.

Jana Pleskalová: Vývoj vlastních jmen 
osobních v českých zemích 
v letech 1000-2010
(= Edice Studium, sv. 34), Brno: Host & Masarykova uni-
verzita, 2011
204 str., brož., ISBN 978-80-7294-834-5
 Monografie představuje vývoj základních druhů an-
troponym (křestních jmen, příjmí, příjmení, hypokoristik 
a přezdívek) v českých zemích v časovém rozmezí 1000-
2010. Přednostně se zabývá osobními jmény českých oby-
vatel a sleduje jejich vývoj na území obývaném českou 
majoritou, přitom však respektuje skutečnost, že mezi 
obyvateli českých zemí zaujímaly významné místo němec-
ky mluvící menšina a poměrně početná židovská komuni-
ta. Antroponyma představují specifický jazykový materiál, 
jehož hlavními zdroji jsou administrativní texty vydané i ne-
vydané. Monografie se opírá výhradně o jména historicky 
doložená, aby bylo možné analyzovaná jména ověřit a ča-
sově je zařadit.
 Ukázka z knihy a objednávky: http://www.nakladatels-
tvi.hostbrno.cz/cs/nakladatelstvi/literarni-veda-a-historie/
studium/item-877
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Sehr geehrte Damen und Herren,
Ihnen allen sende ich die herzlichsten Grüße und erlau-
be mir zugleich, Sie darauf hinzuweisen, daß in diesen 
Tagen der von Steffen Höhne, Mirek Nemec und mir 
herausgegebene Band Johannes Urzidil (18961970). 
Ein ‘hinternationaler’ Schriftsteller zwischen Böh
men und New York im Böhlau-Verlag, Köln, Weimar 
und Wien, in der Reihe „Intellektuelles Prag im 19. und 
20. Jahr hundert“ erscheint; nähere Informationen fin-
den Sie hier: http://www.boehlau-verlag.com/978-3-
412-20917-9.html, das Inhaltsverzeichnis nachstehend 
sowie hier: http://www.boehlau-verlag.com/down-
load/163138/978-3-412-20917-9_Inhalt.pdf.

Nové publikace
Waltviertel Akademie
Banhofstarsse 12, 3830 Waidhofen/Thaya
www.waldviertelakademie.at
Telefon: 02842/537 37

Sedem vzácnych tipov zo Slovenska, 
z ktorých sú turisti nadšení
Rakúšania objavujú miesta, o ktorých netušia možno ani 
našinci. Spoznávajú doslova lahôdky, maličké, ale vzácne 
kostolíky či kúrie roztrúsené po rôznych dedinkách.
http://cestovanie.sme.sk/c/6726924/sedem-vzacnych-ti-
pov-zo-slovenska-z-ktorych-su-turisti-nadseni.html

Mladé hlasy pro Evropu
Ke každoroční významné události spolku „Kulturverein 
Aachen-Prag e.V.“ v Cáchách patří slavnostní udělovaní 
„Kulturní ceny Karla IV. Kulturního spolku Cáchy-Praha / 
Kulturpreis Karl IV. des Kulturvereins Aachen-Prag e.V.“ 
Porota pro letošní rok 2013 jednohlasně nominovala dět-
ské pěvecké sbory z Německa a České republiky: Sbor 
Zvonky z Prahy a Dómský pěvecký sbor z Cách s jejich 
sbormistry Jarmilou Novenkovou a Bertholdem Botze-
tem. Cena bude slavnostně předána v cášském Dómu dne 
7. července 2013 ve 12:30 hod. po slavnostní mši, kterou 
budou doprovázet oba sbory společně.
Kulturverein Aachen – Prag e.V.
Königshügel 31; D-52074 Aachen; 
Tel./Fax: 0049-(0)241-875222
libriac@web.de
www.Aachen-prag.de oder www.kvap.de

Zum Ausgang des 18. Jahrhunderts. 
Ein Lexikon
19. 4., 19:00, Praha 1, Národní muzeum – České muzeum 
hudby, Karmelitská 2
Lexikon Theater in Böhmen, Mähren und Schlesien vychá-
zí v řadě Theatergeschichte Österreichs, sv. X/6, ve spolu-
práci nakladatelství Verlag der Österreichischen Akademie 
der Wissenschaften a Divadelního ústavu. 
 Die Vortragenden Dr. Andrea Sommer-Mathis, Prof. 
Hubert Reitterer und Dr. Matthias J. Pernerstorfer waren 
aktiv an diesem übersetzungsprojekt beteiligt.
www.idu.cz/cs/konference

Hnědá kniha přibližuje procesy s Plastiky

Dokumenty zachycující soudní procesy s představiteli 
českého undergroundu zachycuje kniha, která v těchto 
dnech vychází. Připravil ji Ústav pro studium totalitních 
režimů a nazval ji Hnědá kniha podle barvy obálky ně-
kdejšího samizdatového vydání těchto dokumentů. Popr-
vé vyšla v roce 1976, vydali ji samizdatem Jaroslav Kořán 
a Vendelín Komeda. Soubor dokumentů zachycoval to nej-
podstatnější, co se v tomto roce pro společenství českého 
undergroundu událo – soudní řízení s jeho představiteli 
a jejich ohlas ve veřejných sdělovacích prostředcích i u teh-
dejších disidentů. Nynější první tištěná edice Hnědé knihy 
vychází z nejširšího, třetího samizdatového vydání z roku 
1980 a je obohacena o tehdy nedostupné dokumenty na-
příklad z archivů tehdejšího ministerstva vnitra. Doplněny 
jsou i ukázky dobového zahraničního tisku, dávající pře-
hled o kampani, která se ve prospěch vězněných vedla na 
Západě. Čtveřicí hudebníků kapel The Plastic People of the 
Universe a DG 307 odsoudila v roce 1976 komunistická 
justice za údajné výtržnictví k nepodmíněným trestům od 
osmi do osmnácti měsíců.

Hovory v Lánech mají knižní podobu, 
vyšel první díl z roku 1990
První svazek edice rozhlasových rozhovorů bývalého pre-
zidenta Václava Havla, který právě vychází, nese název Ho-
vory v Lánech 1990. Publikaci vydává Knihovna Václava 
Havla, která by ráda pokračovala vydáním celého cyklu 
pořadů. „Václav Havel potřeboval přímý kontakt, kterým 
by mohl komunikovat s občany. Necítil se příliš dobře v te-
levizním studiu a jako dramatik a autor nerad dával rozho-
vory, které se pak v redakci redigují a editují,“ řekl bývalý 
Havlův mluvčí Michael Žantovský k důvodu, proč si prezi-
dent vybral rozhlas jako cestu k občanům. Žantovský si prý 
tehdy vzpomněl na Hovory u krbu amerického prezidenta 
Franklina Delana Roosevelta, který takto promlouval k ve-
řejnosti v letech 1933-1944.

Martin Šámala: Emil Holub
21. března 2013 představil v historickém interiéru knihov-
ny Náprstkova muzea asijských, afrických a amerických 
kultur na Betlémském náměstí v Praze dr. Martin Šámala 
svou knihu Emil Holub vydanou nakladatelstvím Vyšehrad.
www.ivysehrad.cz
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Zdenka Becker: Der größte Fall 
meines Vaters
19. března 2013 představila spisovatelka Zdenka Becker 
v Alte Schmiede, Schönlaterngasse 9, a 20. března 2013 
v Thalia Buch & Medien GmbH, Landstraße Hauptstrasse 
2a/2b, svůj nový román Der größte Fall meines Vaters, 
vydaný nakladatelstvím Deuticke, 2013.
 Více informací: http://www.zdenkabecker.at oder 
0664/7367 6368

Aachen und Prag Krönungsstädte Europas
Při příležitosti oslavy patnáctiletého výročí založení spolku 
Kulturverein Aachen – Prag bude 10. dubna prezentován 
nový sborník Aachen und Prag Krönungsstädte Europas. 
Beiträge des Kulturvereins Aachen-Prag e. V., Band IV: 
2010-2012. I tento sborník, stejně tak jako díl I.: příspěvky 

Boje o Ústav pro studium totalitních režimů
Ústav pro studium totalitních režimů (ÚSTR), český pro-
tějšek různých ústavů paměti národa v Polsku, na Sloven-
sku nebo třeba v Rumunsku, vznikl v roce 2007 přes velký 
odpor politické levice i přes kritiku nemalé části historiků. 
Zákon o jeho zřízení prosadila tehdy zejména Občanská 
demokratická strana, která také využila svojí absolutní pře-
vahy v Senátu parlamentu ČR a na post ředitele ústavu 
i mezi členy jeho rady prosadila především své exponenty 
a zástupce spřízněných stran.
 Ústav však dlouhodobě provázejí velké vnitřní konflik-
ty a jeho výstupy jsou často kritizovány odborníky. V jeho 
vedení proběhlo velké množství bouřlivých personálních 
výměn. Navíc po naprosté změně mocenských poměrů 
v Senátu nová sociálnědemokratická menšina postupně 
prosadila do Rady ÚSTR nové členy, většinou velmi kritické 
k dosavadní činnosti tohoto pracoviště. I když byla znovu-
zvolena i dosavadní předsedkyně Rady ÚSTR a reprezen-
tantka Konfederace politických vězňů Naděžda Kavalírová, 
při jednání byla odsunuta stranou a sedmičlenné radě nyní 
dominuje blok čtyř kritiků dosavadní práce ÚSTR v čele 
s novou předsedkyní Rady ÚSTR a bývalou disidentkou Pe-
truškou Šustrovou. Tu podporují ještě sociálnědemokratic-
ky orientovaný politolog Lukáš Jelínek, antropolog Michal 
Uhl a většinou také archivářka Emílie Benešová, všichni 
zvolení už sociálnědemokratickým senátem. Tato čtveřice 
velmi ostře vystupuje proti dosavadním způsobům řízení 
ÚSTR a útočí i na ředitele ÚSTR Daniela Hermana. Navíc 
nedávno skončil dosavadní jediný spojenec N. Kavalírové 
Jan Zahradníček a na jeho místa, navrhované občanskými 
uskupeními, se dostal další sociální demokrat, politolog 
a historik Jan Bureš. Naopak v Senátu neuspěl jediný kan-
didát navrhovaný poslaneckou sněmovnou – bývalý sená-
tor za ODS a jeden z velkých prosazovatelů vzniku ústavu 
Jiří Liška.
 To ovšem rozpálilo premiéra Petra Nečase, jehož stra-
na ÚSTR vždy považovala především za svoji doménu. Ne-
čas, který je pod silným tlakem kvůli dramaticky klesajícím 

úVAHA

preferencím občanských demokratů, reagoval značně hys-
tericky. Tvrdil, že sociální demokraté se snaží zrušit ústav 
ještě před volbami, aby si naklonili komunistickou stranu. 
Připojil se také k lidem, kteří vypjatě varují, že zánik ÚSTR 
by znamenal konec bádání o období před rokem 1989 
a znemožnil by zpřístupnění materiálů tehdejších tajných 
služeb. Zároveň zapochyboval o současné roli Senátu, kte-
rý už podle něj nefunguje jako pojistka demokracie, ale 
spíše ji ohrožuje.
 Ve skutečnosti se však spíše nemůže vyrovnat se situa-
cí, která vznikla z arogantní sebejistoty vlastní strany v mi-
nulosti. V době vzniku zákona o ÚSTR totiž představitelé 
občanských demokratů ani na okamžik nepočítali s tím, 
že by zrovna Senát mohli ovládnout jejich političtí opo-
nenti. V té době ještě horní komora českého parlamentu 
platila za pevnou baštu pravice a volba členů rady ÚSTR 
(podobně jako soudců Ústavního soudu) Senátem měla 
garantovat, že tato instituce zůstane trvale pod dohledem 
ODS. Sociální demokraté ovšem nyní oficiálně deklarovali, 
že rozhodně nemíní Ústav pro studium totalitních režimů 
rušit ani před volbami ani po nich a noví členové rady ústa-
vu se naopak snaží zlepšit jeho dosud nevalnou odbornou 
úroveň. Senát prý utvoří pracovní skupinu, která se rozpo-
ry mezi radou a vedením ÚSTR pokusí vyřešit.
 A odborníci z akademie věd, univerzit a dalších vě-
deckých pracovišť? Ti většinou zastávají názor, že ÚSTR 
je naprosto nereformovatelnou institucí a jeho zrušení by 
neznamenalo žádnou škodu. Archivní část i s projektem 
digitalizace by mohl převzít Národní archiv, popularizační 
činnost ministerstvo školství a těch pár schopných badate-
lů, kteří ještě v ÚSTR nějakým zázrakem přežili, snad může 
rozšířit řady pracovníků Ústavu soudobých dějin AV ČR 
či vysokých škol. Je však jasné, že o nějaké bádání o mi-
nulosti jde v tomto případě až v poslední řadě. Ostatně 
státní úřad asi na pěstování historické vědy není zrovna 
nejvhodnější forma instituce. Zato k přidělování sinekur 
a „trafik“ se hodí v současné České republice doslova  
báječně.
  (MaFr)

1998-2003, díl II.: příspěvky 2003-2006 a díl III.: příspěvky 
2006-2010, je výsledkem dlouhodobě směrované činnos-
ti, kterou se snaží spolek zviditelnit úzké historické vztahy 
mezi oběma historickými, královskými městy a jejich regio-
ny a tím přispět i k současným vztahům a porozumění ob-
čanů obou národností.
Věra Blažková (předsedkyně spolku)
Kulturverein Aachen – Prag e.V.
Königshügel 31; D-52074 Aachen; 
Tel./Fax: 0049-(0)241-875222

Eva Střížovská: Velké pláně a jiné zážitky
Šéfredaktorka Českého dialogu Eva Střížovská přestavila 
v pondělí 25. března 2013 v Městské knihovně svou novou 
knihu Velké pláně a jiné zážitky. Mezi hosty byly mj. socio-
ložka Jiřina Šiklová a Věra Doušová, ředitelka Mezinárod-
ního folklórního festivalu.
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PokyNy Pro čteNáře
Přihlášky k členství/odběru časopisu zasílejte na adresu:
Kulturní klub Čechů a slováků v Rakousku
Kulturklub der Tschechen und slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
A-1030 Wien
tel./fax/záznamník (od 10:00): ++43-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at, www.kulturklub.at

Nemáme placenou sekretářku, a proto prosíme o pochopení, 
pokud se ne dovoláte. Namluvte svá přání na záznamník, určitě se 
ozveme. Srdečně děkujeme všem novým odběratelům časopisu 
a vě říme, že jsou s ním spokojeni. Zároveň prosíme o Vaše ohlasy, 
přání, návrhy a kritiky.

Vážení členové v Rakousku, příspěvek na rok 2013 činí 
33,- € (členský příspěvek 16 € + předplatné 17 €). Člen-
ství zahrnuje: zasílání časopisu, možnost inzerce na ho-
mepage Klubu, možnost inzerce s 20 % slevou v časopise 
Kulturní klub aj.
Vážení čtenáři v Rakousku, abo-příspěvek na rok 2013 
činí 35,- €. Prosíme, uveďte na složence zkratku ABO.
Vážení členové a čtenáři ve světě (s výjimkou ČR a 
SR), členský příspěvek či abo na rok 2013 činí včetně 
poštovného 50,- €.
Bankovní spojení: Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901
IBAN: AT 03 1200000 683035901
SWIFT: bKAUATWW.

PokyNy Pro iNzereNty (včetně cen)

Rozměry v cm cena v €
2,5 × 5,2 6,13
3,2 × 10,5 15,31
6,5 × 5,2 15,31
7,0 × 8,5 26,88
7,0 × 10,5 34,38
5,0 × 17,3 40,00
12,5 × 17,3 100,00

Jednorázový příplatek za rámeček a/nebo šedé pozadí: 2 €. 

Kromě výše uvedených rozměrů a standardního černobílého provedení 
je možno po domluvě otisknout inzerát v barvě a/nebo jiné velikosti. 
Platba musí být uskutečněna s předstihem 14 dnů před otištěním inze-
rátu, a to převodem, složenkou, nebo hotově (zasláním v obálce).
Sleva pro členy kulturního klubu: 20 %.

Bankovní spojení: 
• Bank Austria, číslo účtu: 683 035 901, BLZ: 12000,
 IBAN: AT 03 1200000 683035901
 SWIFT: bKAUATWW
• Česká spořitelna, číslo úč  tu: 1557869023, 
 kód banky: 0800, účel: inzerát

Objednávky přijímá a případné dotazy Vám zodpoví:
Centrální telefon a fax (od 10:00): +43-1-79 88 454
e-mail: inzerce@kulturklub.at
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Hledají se potomci, resp. dědicové osoby:
Jindřich (Heinrich) KAsTnER, syn Karoliny Kastner, 
bratr Františka Kastnera, poslední známá adresa v r. 
1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich Kastner měl pří-
buzné v Hlinsku v Čechách (PLZ 539 01), Tschechien. 
V Hlinsku v Čechách je také uveden v katastru nemovi-
tostí jako spolumajitel pozemků.

Gesuch werden nachkommen, bzw. Erben der Person:
Jindřich (Heinrich) KAsTnER, Sohn von Karolina Kast-
ner, Bruder von František (Franz) Kastner, letzte bekannte 
Adresse im Jahre 1949: Rathausstrasse 17, Wien. Jindřich 
(Heinrich) Kastner hatte Verwandte in Hlinsko (PLZ 53901), 
Tschechien. In Hlinsko, Tschechien, ist er auch im Grundbuch 
als Mitinhaber diverser Liegenschaften eingetragen.

Kontakt: ski.hlinsko@centrum.cz, Handy: +420 724 701 000

Prunksaal ÖNB, Josefsplatz 1
Út – ne 10:00-18:00 hod., čt do 21:00 hod.
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Otevřeno vždy od 15. března do 31. října

czechtourism wien
Česká centrála cestovního ruchu

Herrengasse 17, 1010 Wien
ředitelka Michala SIVEKOVá

tel.: 0043 1 533 21 933, 
fax: 0043 1 533 21 934

e-mail: info-at@czechtourism.com
www.czechtourism.com

kursy češtiny

Čeština – začátečníci i pokročilí,
Mag. dr. bRAnDEIs, 

tel./fax 0043-1-40 89 841
Herrengasse 17, 1010 Wien

ředitel ing. Martin Krafl
tel.: +43-1-53 52 360

www.czechcentres.cz/vienna
e-mail: ccwien@czech.cz

www.facebook.com/TschechischesZentrumWien

Po, St, Čt 10:00-17:00
Út 10:00-18:00, Pá 10:00-16:00

sLOVEnsKý InŠTITúT
Wipplingerstrasse 24-26

1010 Wien

Po – Štv 09:00-12:30, 13:00-17:00
Pia 09:00-12:30, 13:00-15:00

INfO:
tel./fax: ++43-1 53 54 057

www.mzv.sk/sivieden
e-mail: si.wien@gmx.at

PRáVNÍK A ADVOKáT V ČR
JUDr. Josef Franc

Kovářská 1169/17, 190 03 Praha 9
tel./fax: +420-284 818 008
mobil: +420-602 850 267

e-mail: Josef.FRAnc@seznam.cz

Galerie auf der pawlatsche
Institut für Slawistik

Universitätscampus
1090 Wien, Spitalgasse 2-4 / Hof 3

www.univie.ac.at/pawlatsche

DůLEžITé ADREsy

Ateliér JAn, Jan a Tamara brabenec 
Spittelberggasse 7, 1070 Wien 

tel./fax: 526 54 22

MOKI – Theater für Kinder
tel. 505 98 06, www.theater-moki.at

RAKúSKO-SLOVENSKÝ 
KULTúRNy SPOLOK

Sekretariát: út 9:00-10:30, čt 18:00-19:30
Otto-Bauer-Gasse 23/11, 1060 Wien

tel. +43-1-596 13 15, fax +43-1-595 57 99
rsks@slovaci.at www.slovaci.at

THEATER bRETT
Münzwardeingasse 2

1060 Wien
theaterbrett@gmx.at
www.theaterbrett.at
Tel. Vorbestellungen 

unter 
0676/734556

Z časových důvodů hledám schopnou, 
dynamickou a nejlépe v podnikání 

zkušenou německy mluvící kolegyni/
společnici pro podnikání ve Vídni. 
Investice není nutnost, jen možnost. 

Mám vzdělání i zkušenost, podnik však 
vyžaduje mnoho času, který nemám. 
Máte-li chuť na příjemnou a kreativní 
práci, ozvěte se: tel. 0676/5888024,

liathodaya@gmail.com, 
Barbora NavIOvá

Bratislavčanka hľadá prácu vo 
Viedni, príp. v celom Rakúsku, ako 
chyžná, pomocnica v kuchyni, vo 
veľkoskladoch a pod. Nutné býva-

nie, nemčina začiatočník.
0908 062 986
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Restaurace BöHMERWALD – rodina Stuchlíkova
Česká kuchyně a speciality.
Oslavy pro malé i větší skupiny 
v romantickém prostředí 
české a slovenské restaurace.

 Na Vaše objednávky se těší rodina Stuchlíkova,
 1040 Wien, Argentinierstr. 66 / Wiedner Gürtel 20,
 tel./fax: 505 72 34, e-mail: boehmerwald@aon.at,
 www.restaurant-boehmerwald.at
 otevřeno: po – ne 11:00-15:00, 17:00-23:00 hod.

kleines Wiener Cafe
DEnIs bEZUcHA

1080 Wien, Kochgasse 18
tel. 01/402 32 07

po – pá 9:00-22:00
so – ne zavřeno

Kavárna s českou kuchyní. Oslavy 
na objednávku. Budějovické pivo.

Restaurant 

Schönbrunner Stöckl
beim Meidlinger Tor
České a slovenské speciality!

10:00-22:00, otevřeno po celý rok
1130 wien, Schönbrunn, Meidlinger tor, tel.: +43-1-813 42 29
tel./fax: +43-1-812 82 71, www.schoenbrunnerstoeckl.com

raumdekor.florian@aon.at

rodina
Smadišova

Mo-Fr 09:00-19:00, Sa 09:00-15:00
17:00-18:00 – sleva 25 %

Täglich Mittagsmenü – Spezialitäten aus der ganzen 
Monarchie – Trennkost- und Seniorenkarte

Simmeringer Hauptstr. 96a, 1110 Wien
Tel. +74 331 81

Přímo v nákupním centru Simmering
3 hod. parkování v garáži zadarmo

Zur Böhmischen Kuchl
SPECIALITy ČESKé 
A MORAVSKé KUCHyNě
OteVřeNO: pondělí – pátek 
11:00-15:00 a 17:30-23:00

1080 Wien, Schlösselgasse 18
tel.: +43-(0)1-402 57 31 (rodina Ficenecova)

Danica korecová, fa. Korec
tel./fax: 038-7486 159

Info v reštaurácii Pressburg

Restaurace
privátní pokoje

BÖHMISCHER
HOF

So-St 10:30-22:00 hod.
Čt 10:30-14:00 hod.

Laaerstr. 55
2111 HARMANNSDORF

-RÜCKERSDORF

Tel. 06 991 991 1111
www.hroch.at


Koniasch Latin Press s. r. o.
Na Hubálce 7, CZ-169 00 Praha 6
tel./fax: +420-220 511 681
koniasch@gmail.com

Bratislavčanka hľadá prácu vo Viedni 
príp. v celom Rakúsku ako chyžná, 

pomocnica v kuchyni, vo veľkoskladoch 
a pod. Nutné bývanie, nemčina 
začiatočník, tel. 0908 062 986.

KLP

Kulturní Klub
Informační časopis Čechů a Slováků v Rakousku

Informationszeitschrift der Tschechen 
und Slowaken in Österreich

Mohsgasse 30/1/9, 1030 Wien
mobil (od 10:00): 0043-0-664-97 33 764

fax: 0043-1-79 88 454
e-mail: info@kulturklub.at

www.kulturklub.at

PASTRNAK
elektronický zásilkový obchod do celého světa 

s českou a slovenskou literaturou, hudbou, 
video, DvD, ... 

Seumeg. 2., a-1120 Wien
Tel.: 0043 699 10 59 60 78, 
Tel.,fax: 0043 (01)9430165

petrpastrnak1@seznam.cz www.pastrnak.at.tc
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623-624
Pod vedením franského kupce Sáma byl zahájen odboj ne-
určených západoslovenských kmenů proti avarské nadvlá-
dě (snad někde v povodí Moravy). Fredegar k tomu uvádí: 
„Když Vinidové (= Slované, pozn. red.) viděli Sámovu 
schopnost, vyvolili si ho za krále a on jim šťastně kraloval 
třicet pět let. Za jeho vlády svedli Vinidové mnoho bojů 
s Huny (Avary) a díky jeho rozvaze a schopnosti Vinidové 
Huny vždy přemohli. Sámo měl dvanáct manželek z rodu 
Vinidů a měl od nich dvaadvacet synů a patnáct dcer.“

833
Mojmír (Moimay, Moymar) (830-846) – první historicky 
známý moravský panovník (podle něj pojmenování vlád-
noucí dynastie na Velké Moravě) vypudil z Nitry knížete 
Pribinu (Priwinu), snad údělného knížete moravského, 
a připojil Nitransko k Moravě. Mojmír je označován za za-
kladatele mocné středoevropské říše – Velké Moravy, tak 
označil tento stát v polovině 10. století vzdělaný byzantský 
císař Konstantin Porfyrogennétos. Za Mojmírovy vlády do-
šlo k přijetí křesťanství (pasovskými kněžími).

853 či 852 
Narodil se Bořivoj, první historický Přemyslovec, kníže Če-
chů.

863
polovina června (nebo podzim)
Císař Michael III. vyhověl Rostislavově žádosti a vyslal na 
Moravu misii vedenou soluňskými bratry Konstantinem 
(Cyrilem) a Metodějem, kteří znali slovanský jazyk. Ti zde 
zahájili epochální pastorační, literární i organizační práci 
úzce spjatou s mocenskými poměry. Konstantin byl nesmír-
ně vzdělaný a filozoficky nadaný a ještě před příchodem 
na Moravu sestavil slovanské písmo „sclavinicae litterae“,  
později nazvané glagolice (hlaholice) a přeložil do slovan-
štiny i některé církevní texty (část Starého zákona, texty 
řeckého církevního práva). Byzantská misie přinesla na 
Moravu i ostatky sv. Klementa/Klimenta. Nejvýznamněj-
ším činem bylo vytvoření literárního církevně slovanského 
jazyka a uvedení byzantského způsobu bohoslužby. Na 
Moravě byl vypracován i zákoník světského práva Zakon 
sudnyj ljudem. Z byzantského prostředí byl pravděpodob-
ně na Moravu přinesen i symbol dvojramenného kříže.

873
Papež Jan VIII. počátkem roku zaslal po svém legátu vý-
chodofranskému králi Ludvíkovi listy, v nichž žádal pro-
puštění vězněného arcibiskupa Metoděje. Současně však 
papež zakázal užívat slovanského jazyka při bohoslužbách. 
Propuštěný Metoděj na podzim dorazil na Moravu, kde 
mu Svatopluk předal do správy veškeré moravské ducho-
venstvo včetně „veligradského chrámu“ a „svěřil jeho péči 
kostely a kleriky ve všech městech“.

asi 883
Kníže Bořivoj přijal se svou chotí Ludmilou na Moravě 
z rukou arcibiskupa Metoděje křest (někdy je uváděn rok 
874 nebo 880). Na levém Hradci nechal Bořivoj postavit 

první kostel v Čechách zasvěcený sv. Klimentu (Klement 
římský, Slovany nazýván Kliment, byl třetím nástupcem 
apoštola Petra v biskupské službě).

963
Sblížení Piastovce Měška (nejstaršího doloženého polské-
ho panovníka) s Boleslavem I. vedlo k uzavření spojenecké 
dohody. Vzájemné kontakty byly zpečetěny sňatkem Bole-
slavovy dcery Doubravky (Dobravy) s Měškem (965).

973
Na dvorském sněmu v Quedlinburgu přenechal řezenský 
biskup sv. Wolfgang Čechám (přes odpor své kapituly) 
církevní samostatnost. Pražská diecéze byla podřízena 
mohučskému arcibiskupství (do roku 1344), prvním bis-
kupem se stal (975) saský mnich Dětmar (Thietmar), který 
ovládal slovanský jazyk a těšil se přízni Boleslava II.
 Vznik Pražského biskupství.
 Boleslav II. založil klášter benediktinek u sv. Jiří

993
14. ledna
Založen první mužský klášter (a kostel sv. Benedikta, Bo-
nifáce a Alexia) v Čechách v Břevnově u Prahy biskupem 
Vojtěchem. Rozpory mezi Přemyslovci a Slavníkovci při-
měly Vojtěcha k opětovnému odchodu do Říma. V čes-
kých zemích byli benediktini organizováni v rámci staré 
českomoravské kongregace, v jejímž čele stál obvykle opat 
kláštera v Břevnově. Mnohé konventy zanikly během husit-
ských válek, část jich byla zrušena v josefínské době a zbý-
vající v roce 1950. Poslední z kongregací na území českých 
zemí je Slovanská kongregace sv. Vojtěcha, která vznikla 
v listopadu 1945 a skládá se z opatství v Břevnově, Rajhra-
dě, Broumově a Emauzích.

1213
Severomoravskému Uničovu bylo uděleno první městské 
privilegium v českých zemích.

1263
Přemysl Otakar II. založil v blízkosti Krumlova v jižních 
Čechách cisterciácký klášter Zlatou korunu a o dva roky 
později bylo založeno královské město České Budějovice – 
1265. Byl postaven nejstarší dosud stojící kamenný most 
v raně gotickém období přes řeku Otavu v Písku.

1283
Václav II. byl vydán Otou Braniborským zpět do Čech. Bě-
hem léta a podzimu opustili Braniboři Čechy a posádky 
Rudolfa Habsburského Moravu. Po pětiletém drancování 
bylo české království obnoveno v původním rozsahu.

1348
březen
Do Prahy svolán Karlem IV. generální sněm říšských kní-
žat. Několikatýdenní jednání bylo zakončeno vydáním 
třinácti listin, které se staly na příští staletí základem struk-
tury českého státu a jeho poměru k Říši. Potvrzovala se 
všechna privilegia pro český stát vydaná Karlovými před-

krátce z historie
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chůdci. (Privilegia, která uvolnila české země z pravomoci 
říšských institucí a ponechala v platnost jen volnou lenní 
vazbu českého krále na císaře.) České království (Corona 
Regni Bohemiae) je organizováno jako pevný a suverénní 
lenní svazek zemí.

8. březen
Karlem IV. vydána zakládající listina Nového Města praž-
ského, které od počátku mělo převážně český a řemeslnic-
ký charakter (na rozdíl od Starého Města, kde převažovala 
němčina).

7. dubna
Karel IV. jako český král vydal zakládající listinu pražské 
univerzity (později ji potvrdil i z titulu římskoněmeckého 
císaře), první vysokou školu tohoto druhu ve střední Evro-
pě mající všechny čtyři fakulty.

5. června
Karel udělil Habsburkům jejich zemi v léno.

1353
Císař svaté země římské a český král (Václav) Karel IV. Lu-
cemburský zakoupil řadu drobných lén (např. Donaustauf 
u Řezna), měst a hradů v Horní Falci, v souvislém řetězu 
sahajícím až do blízkosti Norimberku. Karel pobýval spo-
lu s Janem Jindřichem na diplomatickém kongresu většiny 
středoevropských panovníků ve Vídni.

27. května
Karel IV. uzavřel v Budíně třetí manželství (2. února 1353 
zemřela královna Anna Falcká) se čtrnáctiletou Annou 
Svídnickou, dědičkou posledního piastovského údělu, kte-
rý dosud zůstal mimo dosah české svrchovanosti.

1363
21. května
Sňatek sedmačtyřicetiletého Karla IV. s vnučkou polského 
krále Kazimíra, šestnáctiletou Eliškou Pomořanskou.

15. června
Václav IV. korunován na českého krále.

1393
20. března
Na mučidlech skonal generální vikář pražského arcibisku-
pa Jana z Jenštejna dr. Johánek (Jan) z Pomuku a večer 
o deváté hodině byl shozen z Karlova mostu do Vltavy. 
Události předcházel hluboký konflikt mezi arcibiskupem 
a králem. Tím byl položen základ k legendě pozdějšího 
mučedníka a světce Jana Nepomuckého (svatořečen roku 
1729). Katolické baroko jej proměnilo ve zpovědníka krá-
lovny Žofie, který údajně zahynul proto, že ani při mučení 
nechtěl prozradit zpovědní tajemství královnino.
 Svatý Jan Nepomucký, také Jan či Johánek z Pomu-
ka, (mezi 1340 a 1350, Pomuk, dnešní Nepomuk – 20. 3. 
1393, Praha) byl generální vikář pražského arcibiskupa 
a mučedník katolické církve, jeden z českých zemských 
patronů. Úřad generálního vikáře v osmdesátých letech 
14. století díky svým pravomocím hrál podstatnou roli ve 
správě arcibiskupství, v neklidné době sporu mezi arci-
biskupem a králem. Kvůli velkému západnímu schizmatu 
vzniklo nepřátelství mezi českým králem Václavem IV. a ar-

cibiskupem Janem z Jenštejna. Jejich spor byl také sporem 
o jmenování biskupů a vůbec vysokých církevních úřadů. 
Král totiž mínil vytvořit u opatského kláštera nové biskup-
ství ke zmenšení arcibiskupovy moci, a jmenovat novým 
biskupem sobě věrného. Jan potvrdil za zemřelého opata 
kláštera v Kladrubech Racka nového opata Olena. Toto 
Janovo potvrzení, které zhatilo královi jeho plány, bylo nej-
spíše hlavním důvodem, proč byl Jan zajat a mučen.
 Dne 20. března 1393 nechal král zajmout čtyři muže 
z arcibiskupova doprovodu, Jana z Pomuka, Mikuláše 
Puchníka, míšeňského probošta Václava Knoblocha a lai-
ka arcibiskupského hofmistra Něpra z Roupova. Ti byli 
vyslýcháni na Pražském hradě, poté na Staroměstské rad-
nici, kde byl posléze držen Něpr a ostatní byli přesunuti 
do staroměstské rychty (dnes dům č. 12 na rohu ulic Ry-
tířské a Na Můstku), kde byli mučeni. Jan zemřel během 
tohoto mučení, ostatní byli propuštěni. Okolo deváté večer 
pak bylo jeho tělo svrženo z dnešního Karlova mostu do 
Vltavy. Až do průzkumů tělesných pozůstatků antropolo-
gem Emanuelem Vlčkem se předpokládalo, že Jan zemřel 
utonutím, Vlček objevil poranění hlavy, která vznikla nej-
spíš při mučení a vedla ke smrti ještě před svržením do 
řeky. 17. dubna našli jeho tělo zachycené na pravém břehu 
Vlta vy, nedaleko svého kláštera (v místech, kde dnes stojí 
Základní škola a Gymnázium Dušní ulice) rybáři. Od nich 
jeho tělo převzali bratři křižovníci s červeným srdcem – cy-
riaci, jejichž novicové jej uctivě vyzvedli a s úctou odpoví-
dající jeho hodnosti jej pochovali v kostele sv. Kříže většího 
při svém klášteře.

Obraz mrtvého Jana Nepomuckého považovaný v 18. století za gotický 
originál. Neznámý rytec zachytil i „původní“ nápis na rubové straně 

plátna, že jde o pravdivé vyobrazení mučedníkova těla,  
pořízené 20. května 1383 v kostele cyriaků. Malba sama je dnes  

nezvěstná. – Vít Vlnas: Jan Nepomucký. Česká legenda, Praha 1993.

 Jan je v křesťanské ikonografii (tak ho zobrazil poprvé 
již Brokoff) zobrazován jako kanovník, tedy oblečen v albě, 
rochetě, klerice a kanovnickým pláštíkem (mozetta) s bire-
tem. Janova svatozář je obvykle doplněna pěti hvězdami, 
v ruce drží kříž a též palmovou ratolest, někdy také kni-
hu. Palma je symbolem vítězství, hvězdy zastupují legen-
du, podle níž vltavští rybáři nalezli po smrti Janovo tělo, 
případně pět ran Kristových či písmena latinského tacui 
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(mlčel jsem). Nevyzrazení zpovědního tajemství je sym-
bolizováno prstem na ústech. Hvězdy kolem hlavy jsou 
atribut mezi světci velmi zvláštní, neboť s hvězdami kolem 
hlavy je zobrazována pouze Panna Maria. Jiným atribu-
tem je jazyk, který měl být nalezen v 18. století v Janově 
lebce neporušený; podle nových výzkumů se však jednalo 
o mozkovou tkáň. Dalšími atributy jsou Palladium země 
české ve Staré Boleslavi (podle barokní legendy sem sv. Jan 
putoval), most, kotva či chuďas, jemuž Jan udílí almužnu.

14. června
Václav IV. udělil českým Židům privilegium, aby se sporné 
finanční záležitosti mezi nimi a jejich dlužníky rozhodovaly 
před královským soudem.

1403
28. květen
Na Karlově univerzitě byly odsouzeny Viklefovy věroučné 
články. Šlo o první výrazný veřejný projev náboženských 
a sociálních rozporů a jasný útok německé většiny proti 
české reformní univerzitní straně.

1423
7. dubna
Na sjezdu nového bratrstva v Německém Brodě došlo 
k založení Žižkova Menšího (Nového) Zábora a současně 
zde byl vydán (snad) organizační řád známý pod názvem 
Žižkův vojenský řad.

1433
31. května

V Římě byl Zikmund Lucemburský 
slavnostně korunován císařem Sva-
té říše římské, stal se tak čtvrtým Lu-
cemburkem nosícím tento titul.

1453
jaro
Cesta Jiřího z Poděbrad do Vídně k osobnímu jednání s La-
dislavem Pohrobkem.

1463
červen
Doložen první spolehlivě datovaný text o projektu mírové 
unie čili ligy. První verze počítala s vytvořením branných 
sil křesťanských zemí proti Turkům (pod vedením českého 
krále). Z této myšlenky vznikla širší koncepce jakési Charty, 
všeobecné mírové organizace evropských států. Jednotlivé 
články se zabývaly mj. otázkami, jak odstranit války, jak 
mírově řešit spory mezi státy atd.

1543
Nedlouho před smrtí astronoma Mikuláše Koperníka 
(1473-1543) vyšel jeho epochální spis O pohybu těles ne-
beských, bořící představu o Zemi jako středu vesmíru.

1584
V Čechách došlo k zavedení gregoriánského kalendáře, 
který byl vyhlášen papežem Řehořem XIII.

1593
V Olomouci byl vytištěn historicko-genealogický spis Bar-
toloměje Paprockého z Hlohol Zrcadlo slavného Markrab-
ství moravského, v němž se zaměřil na dějiny moravských 
rodů, zemských a církevních institucí, klášterů i měst.

červen
Vypukla nová válka s Turky.

1623
V Praze na Novém Městě pražském byl založen první kon-
vent bosých augustiánů.
 Došlo k ustanovení samostatné české provincie To-
varyšstva Ježíšova a po celé zemi se začaly zřizovat nové 
jezuit ské ústavy.

27. února
V Olomouci se konala masová poprava, při níž bylo přišlo 
o život osmnáct vůdců valašského odboje.

1713
Angličan Robert Allason založil v Rumburku firmu pro ná-
kup a zpracování českého plátna. Současně zdě zřídil běli-
dlo, barvírnu a úpravnu.

19. dubna
V tajné dvorské radě byla vyhlášena pragmatická sankce, 
v níž se Karel VI. pokusil zajistit nástupnictví v habsbur-
ských državách i v ženské linii. Postupně byla přijata vět-
šinou evropských panovníků, přesto však nezabránila po 
smrti Karla VI. válce o rakouské dědictví.

26. května
Vydán první robotní patent pro Moravu.

1723
V rámci oslav korunovace Karla VI., otce Marie Terezie, na 
českého krále v srpnu v r. 1723 mělo privilegované pražské 
obecenstvo možnost seznámit se s novým druhem módní 
zábavy, italskou operou.

1743
12. května
Šestadvacetiletá Marie Terezie přijala v předvečer svých 
narozenin ve svatovítském chrámu v Praze z rukou olo-
mouckého biskupa hraběte Lichtenštejna královskou 
českou korunu. V českých dějinách tak byla za českého 
panovníka poprvé korunována žena.

1763
Na pražské univerzitě byl zřízen ústav mineralogie a me-
talurgie.
 Hrabě J. Bolza (italského původu) založil na svém pan-
ství v Kosmonosích bavlnářskou manufakturu, která měla 
třicet stavů a zaměstnávala více než 400 domácích tkalců 
v okolí.
 V Kladrubech vznikla vedle manufaktury Františka Lot-
rinského další manufaktura na výrobu vlněných látek, jejíž 
majitelem byl I. M. Sušický.
 Z Kladrub do Brna byla přenesena manufaktura na vý-
robu jemných vlněných tkanin. K ní brzy přibyla manufaktu-
ra L. Koeffillera, která zahájila nástup brněnského vlnařství.
Zahájena stavba pevnost Josefov.
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15. února
Uzavřena mírová smlouva mezi Rakouskem a Pruskem, 
kterou skončila válka sedmiletá. Marie Terezie se definitiv-
ně vzdala Slezska a Kladska.

1783
J. A. Hanke z Hankenštejna vydal 
ve Vídni jazykovou obranu Emp-
fehlung der boemischen Sprache 
und Literatur s programem rozvoje 
a povznesení českého jazyka.
 V Praze vyšla česká jazyková 
obrana publicisty a literáta K. I. Thá-
ma Obrana jazyka českého proti 
zlobivým jeho utrhačům, též mno-
hým vlastencům v cvičení se v něm 
liknavým a nedbalým sepsaná.

21. dubna o Velikonocích
V Praze otevřeno nové kamenné velké divadlo, posta-
vené nákladem hraběte F. A. Nostice (dnešní Stavovské 
divadlo), bylo zasvěceno Vlasti a Múzám. Vzniklo ovšem 
jako divadlo výlučně německé, šlechtické, přesně řečeno 
hraběcí. V r. 1798, čtyři roky po Nosticově smrti, bylo pak 
synem hraběte předáno zemským stavům. A třebaže zů-
stávalo formálně přístupné komukoli, kdo zaplatil poměr-
ně vysoké vstupné, fakticky přicházelo hlavně obecenstvo 
německé, šlechta, vyšší úřednictvo, bohatí měšťané. Prostí 
lidé se museli spokojit pouličními představeními kejklířů, 
akrobatů či zpěváků tzv. kramářských písní.

Nosticovo (Stavovské) divadlo na lavírované perokresbě 
Vincence Morstadta z r. 1830

 Nosticovo divadlo patřilo velikostí (1 000 diváků), vy-
baveností i architektonickou formou ke špičkovým scénám 
střední Evropy. Pražský rodák a vídeňský dvorní architekt 
Antonín Hoffenecker (stavěl i novou část Pražského hra-
du) nezvládl jediný problém, protože v tom oboru neměl 
zkušenosti: akustiku sálu. Stavovské divadlo slouží účelu 
dodnes (po několika přestavbách) už přes dvě stě let.
 Tehdejší ředitel činohry, vlastenec a pražský rodák 
František J. Bulla navrhl, aby se občas hrálo i pro Čechy. 
Na rozdíl od svého předchůdce Buriana už měl v souboru 
několik českých herců. Jeho bratranec Karel přeložil hru 
vídeňského divadelníka G. Stephania Odběhlec z lásky sy-
novské, jež byla začátkem r. 1785 na scéně Nosticova diva-
dla s úspěchem uvedena. Jenže tím se dostal ředitel Bulla 
do potíží, byl po půlročním působení donucen z divadla 

odejít a výpověď dostali všichni čeští herci. Ještě před pro-
puštěním došlo v Nosticově divadle k památné události.
 10. ledna 1786 bylo v Nosticově divadle uvedeno první 
původní české drama Břetislav a Jitka aneb Únos z kláš-
tera, „činohra z vlasteneckých dějů“, jejímž autorem byl 
jednadvacetiletý herec a překladatel Václav Thám.

Pokud občas bylo možné uvést české hry, tak výhradně 
jen odpoledne, nejpozději v osmnáct hodin muselo být di-
vadlo prázdné, aby se před večerním představením řádně 
provětralo, občas i za cenu, že se nedohrálo představe-
ní. České publikum přicházelo sice ve svátečním, mnohdy 
však vyhlíželo ošuntěle a příliš se nevonělo.
 Krátký podnájem nejstarší gardy českých herců tedy 
skončil výpovědí a donutil skupinu k furiantskému gestu, 
k založení konkurenčního podniku. Dvakrát za sebou po-
dali žádost k zemskému guberniu o nejmilostivější privile-
gium k založení vlastní herecké společnosti. Psali: „Všichni 
jsou synové této země, znalí obou zemských jazyků, leč 
neočekávanou výpovědí z angažmá se od 1. března 1786 
ocitli se svými ženami a dětmi bez chleba. Chtěli by hrát 
česky i německy v Praze i dalších městech.“ Gubernium věc 
dvakrát zavrhlo, ale pomohly známosti. Učitel češtiny na 
tereziánské akademii Josef Zlobnický se přimluvil u prezi-
denta dvorské kanceláře hraběte Kolovrata. Jak jemu, tak 
i samotnému císaři připadalo podání nejspíše dostatečně 
pokorné, a zasluhující proto vstřícnosti. Josef II. žádosti vy-
šel vstříc a v dubnu 1786 udělil prosebníkům povolení – li-
cenci provozovat české hry. Záměrem žadatelů od počátku 
bylo provozovat divadlo česko-německé (z hospodářských 
důvodů – výhradně české publikum by v tehdejší Praze di-
vadlo nemohlo uživit). V roce 1805 byla licence prodána 
českým stavům. O více než půl století nabude tato listi-
na mimořádné důležitosti: staré privilegium poslouží jako 
právní podklad k započetí stavby Národního divadla.

květen
Nastalo rušení všech náboženských bratrstev a literátských 
sborů. Z jejich jmění byl vytvořen chudinský a nadační 
fond pro humánní a sociální účely (zřizovány nemocnice, 
porodnice, nalezince).

1803
V kartounce bratří Josefa a Franze Stolla ve Varnsdorfu byl 
poprvé v Čechách zaveden válcový tisk tkanin.
 V Praze byla založena Jednota umělců hudebních 
k podpoře vdov a sirotků (tzv. Societa), která svými aka-
demiemi přispěla k vytváření tradice veřejných koncertů.
 Profesor pražské polytechniky F. J. Gerstner zkonstruo-
val první parní stroj v českých zemích.

1813
15. ledna
Smíchov byl povýšen na předměstí Prahy.

1. dubna
Karl Maria von Weber se stal ředitelem opery pražského 
Stavovského divadla.

1823
Nejrychlejším dopravním prostředkem spojující Vídeň 
s Prahou se staly kočárové poštovní expresy – Eilpo-
stwagen. Mohly přepravit osm cestujících, trať urazily za 
23 hodin.

Karel Ignác Thám 
(1763-1816)
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1833
V Císařském mlýně v Bubenči byla zřízena bratry Anto-
nínem a Wenzelem Schallowtzem první strojní papírna 
v českých zemích.

1. března
Z iniciativy hraběte Chotka došlo v Praze k založení Jed-
noty k povzbuzení průmyslu v Čechách. Za cíl si kladla 
podporovat nové formy podnikání pomocí vydávání knih 
a časopisů, pořádáním přednášek a výstav, organizováním 
nedělních kurzů pro učně a tovaryše. Původně měla Jedno-
ta výrazně aristokratický ráz.

1863
Vynález saturace českého chemika H. Jelínka odstraňoval 
staré způsoby čeření. Tento nový postup se velice rychle 
rozšířil.
 V Brně založena Moravská orlice, která hájila názory 
konzervativní části moravského politického spektra.
 Z pražského obchodního spolku Merkur vyšel podnět 
k založení Živnostenské banky a později i burzy.
 V. Náprstek založil v Praze Průmyslové muzeum.
 Karel Ladislav Kukla (29. 1. 1863, Sedlčany – 29. 10. 
1930, Praha) – prozaik, dramatik, novinář, nakladatelský 
redaktor, překladatel z angličtiny a francouzštiny. Sou-
časným čtenářům je známý především svou knihou Pod-
zemní Praha. Už jako poměrně mladý zazářil aktovkou 
Anatomové, která se na repertoár Národního divadla 
dostala v době, kdy bylo Kuklovi sotva 21 let. V dalších 
letech se Karel Ladislav Kukla i přes dosavadní úspěchy 
divadelní tvorbě příliš nevěnoval a naplno žil novinářským 
řemeslem. Psal fejetony do Národní politiky. Pro nakla-
datele Bedřicha Kočího redigoval Národní obzor a Velký 
lidový slovník naučný. Redigoval také přírodopisný Svět 
zvířat a jiné tiskovi ny. Vedle toho do češtiny z angličtiny 
přeložil Twaino va Dobrodružství tuláka Finna (1893). 
Pře vyprávěl i pohádky Boženy Němcové (1906). Jeho 
smyšlené reportáže (zvláště Podzemní Praha) byly na 
přelomu 19. a 20. století i během první republiky velice 
populární. Miroslav Josef Krňanský natočil podle Kuklovy 
knihy Bahno Prahy němý film. Podzemní Praha se jako 
tragikomedie dostala koncem dvacátých let 20. století do 
repertoáru Tylova divadla.

19. února
Schváleny stanovy Umělecké besedy, v níž se sdružili čeští 
hudební, výtvarní a literární tvůrci. Předsedou hudební-
ho odboru byl B. Smetana, výtvarného odboru J. Mánes 
a literárního V. Hálek. Umělecká beseda zahájila činnost 
9. března a měla v programu založení dramatické školy 
a uměleckého časopisu, zřízení čítárny a knihovny a udílení 
stipendií umělcům do zahraničí.

9. března
V Praze založena Umělecká beseda, první český umělecký 
spolek.
 Vilém Mrštík (14. 5. 1863, Jimramov – 2. 3. 1912 
Diváky u Hustopečí) – prozaik, dramatik, literární kritik 
a překladatel. Jeho bratrem byl Alois Mrštík, rovněž spiso-
vatel. Vilém Mrštík publikoval v Rozhledech, Lumíru, Zlaté 
Praze, Národních listech, České revui a Moravskoslezské 
revui. Patřil k návštěvníkům Masarykova univerzitního rus-
kého kroužku. Spolupracoval s F. X. Šaldou, přispíval do 

časopisů jako literární a divadelní kritik. V roce 1895 pode-
psal manifest České moderny. Vilém Mrštík vedl dlouhole-
tou polemickou kampaň za záchranu pražských památek 
v asanačních pásmech. Svůj život Vilém Mrštík ukončil se-
bevraždou. Vilém Mrštík jako novinář a publicista prosa-
zoval naturalismus É. Zoly a na jeho tvorbu působil i ruský 
kritický realismus. Věnoval se také překladatelství, přede-
vším z ruštiny a francouzštiny. Přeložil díla L. N. Tolstého, 
N. V. Gogola, I. A. Gončarova, É. Zoly, G. de Maupassanta.

1873
V Brně bylo založeno Moravské muzeum uměleckého ře-
mesla (Umělecko-průmyslové muzeum).

15. dubna
Narozen Antonín Švehla, politik, vůdce agrární strany, 
předseda vlády 1922-1929 (zemřel 12. 12. 1933).

1. května
Ve vídeňském Prátru se slavnostně otevřely brány V. svě-
tové výstavy (první, která se konala mimo Londýn a Paříž). 
Světová výstava dokumentovala i závažné a sociální změ-
ny v českých zemích, kdy zde byla dovršena průmyslová 
revoluce.

9. května
Na vídeňské burze došlo k výraznému poklesu kurzu ak-
cií, což vedlo k hospodářské krizi. Nejvíce bylo postiženo 
hutnictví a strojírenství, ale i cukrovarnictví. Docházelo k li-
kvidaci kapitálově slabších podniků a k urychlení koncent-
race a centralizace kapitálu. K oživení výroby došlo kolem 
roku 1879.

1883
Miloš Marten, vl. jm. M. Šebesta (4. 2. 1883, Brno – 23. 7. 
1917, Přepeře u Turnova) – literární a výtvarný kritik a ese-
jista, vyjadřující vůli po překonání východisek a rysů deka-
dentního umění z konce 19. století zdůrazněním pojmů 
styl a stylizace a požadavkem vnitřního myšlenkového 
řádu díla a jeho včlenění do tradice, obrody klasické krásy 
a nové spirituality umění.

1893
Čeněk Daněk nebo též Vincenc Daněk (5. 4. 1826, Cholti-
ce – 19. 3. 1893, Líšno) byl inženýr, konstruktér a význam-
ný český průmyslník, zakladatel firmy, která se později stala 
jádrem ČKD. Po studiu na vídeňské polytechnice a tech-
nice v Praze v roce 1852 nastoupil jako konstruktér do 
pražské strojírny Breitfeld a Evans, která patřila Karlu Fri-
edrichu Breitfeldovi (původem Sas) a Angličanu ing. Da-
vidu Evansovi. Firma Breitfeld a Evans se roku 1849 stala 
s 250 zaměstnanci jednou z největších v Čechách. Ing. 
Čeněk Daněk továrnu po dvou letech opustil a společně 
s karlínským starostou Götzlem koupili strojírenský závod 
A. Meisner & Comp., který pod novým názvem Daněk & 
Co. vyráběl stroje pro cukrovary, jejichž rozmach v té době 
začínal. Do roku 1871 uzavřela firma zakázky na více než 
100 cukrovarů. Tímto způsobem byly postaveny cukrovary 
ve Vinoři, Opatovicích nebo v Kostelci nad Orlicí. V roce 
1871 pak svou firmu prodal nově založené akciové spo-
lečnosti Breitfeld, Daněk a spol., kterou založil s původní 
firmou Breitfeld & Evans a jež se stala jednou z hlavních 
součástí později vzniklého (v roce 1927) koncernu ČKD. 
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Sám zanechal podnikání a žil na svém velkostatku Trnová. 
Daněk se kromě průmyslu věnoval i dalším oborům. Na-
příklad se podílel na založení České spořitelny. V letech 
1861 až 1864 byl poslancem říšského sněmu. Za zásluhy 
o budování průmyslu mu byl roku 1878 udělen rytířský 
řád Františka Josefa se šlechtickým přídomkem von Esse.

1903
Na brněnskou techniku zprvu jako asistent nastoupil Vik-
tor Kaplan, rakouský inženýr a vynálezce jednoho ze zá-
kladních druhů turbín, který tu pak působil od roku 1913 
jako profesor.

1913
Václav Hladík (22. 8. 1868, Praha – 29. 4. 1913, Praha) – 
autor naturalistických povídek a románů z pražské spo-
lečnosti, úředník Živnostenské banky. Roku 1891 se stal 
redaktorem Národní politiky, v roce 1898 vstoupil do re-
dakce Národních listů, kde až do své smrti vedl rubriku 
zahraniční politiky.

1923
5. ledna
Spáchán atentát na Aloise Rašína, ministra financí, který 
18. 2. 1923 zemřel na následky zranění.

17. dubna
V Praze zemřel významný český 
architekt, urbanista, teoretik archi-
tektury, návrhář nábytku a malíř 
Jan Kotěra (* 18. 12. 1871, Brno). 
Od roku 1894 studoval na vídeň-
ské Akademii výtvarných umění, 
také u prof. Otto Wagnera. Ve Víd-
ni se mladý Kotěra seznámil s Jože 
Plečnikem, Josefem Hoffmannem, 
Josefem Urbanem, ale i s Adolfem 

Loosem. Roku 1897 získal prestižní Římskou cenu spo-
jenou se stipendijním pobytem v Pallazo Venezia v Římě. 
Po návratu z Itálie nastoupil na speciální školu dekorativ-
ní architektury na pražské uměleckoprůmyslové škole na 
místo Friedricha Ohmanna. K jeho žákům tam patřil na-
příklad Josef Gočár. Roku 1910 byl jmenován profesorem 
nově vytvořené speciální škole architektury na Akademii 
výtvarných umění v Praze, kde učil i Bohuslava Fuchse 
a Františka L. Gahuru. Jan Kotěra působil ve spolku vý-
tvarných umělců Mánes a jako redaktor časopisu Volné 
směry. Organizoval množství výstav (Auguste Rodin, ex-
pozice českého umění na světové výstavě v Mnichově). 
V jeho ateliéru postupně pracovali Otakar Novotný, Josef 
Gočár a Pavel Janák. Absolvoval několik cest do Paříže, 
Holandska, Belgie, Německa. Zemřel po delší nemoci dne 
17. dubna 1923.

18. května
Zahájení pravidelného vysílání Československého rozhlasu 
v Praze-Kbelích.

1938
11. března
Německé ultimátum Rakousku, abdikace spolkového 
kancléře Kurta Schuschnigga.

12. března
Německá armáda vpochodovala do Rakouska

Innsbruck 12. 3. 1938

Na 400 000 štýrskohradských „Volksgenossen“ 
freneticky vítá svého „vůdce“, Graz 4. 4. 1938

13. března
Vydán zákon o novém spojení Rakouska s Německem.

15. března
Adolf Hitler je s nadšením a ovacemi přijat Rakušany na 
vídeňském Heldenplatzu.

1. dubna
První transport zatčených Rakušanů do koncentračního 
tábora Dachau.

10. dubna
Obecné volby pro připojení Rakouska k Německé říši – 
„Anschluss“.

22. dubna
Německé vedení dokončilo hlavní směrnice plánu k útoku 
na ČSR.

24. dubna
Nové rozdělení Rakouska – jméno Rakousko je nahrazeno 
pojmenováním „Ostmark“.
 Předseda SdP Henlein vyhlásil na sjezdu strany v Kar-
lových Varech federalisticko-autonomistické požadavky. 
Obsahovaly volné šíření nacistické ideologie.

15. dubna
Představitelé československé kultury vydali manifest na 
obranu republiky Věrni zůstaneme!
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1943
8. března
1. československý samostatný prapor v SSSR byl nasazen 
k prvnímu boji s nacistickými jednotkami u osady Soko-
lovo.

12. května – 9. června
Oficiální návštěva prezidenta E. Beneše v USA a Kana-
dě, při níž jednal o mezinárodních vztazích a poválečném 
uspořádání v Evropě (mj. i o odsunu Němců).

13. června
Nacisté vypálili obec Český Malín na Volyni. Zavraždili při 
tom na 400 jejích obyvatel, převážně české národnosti.
 František Xaver Svoboda (25. 10. 1860, Mníšek pod 
Brdy – 25. 5. 1943, Praha) – realistický básník, prozaik, 
dramatik. Manžel spisovatelky Růženy Čápové. S úspě-
chem byly hrány Svobodovy rozmarné komedie: Čekanky, 
Poslední muž (zfilmováno).

1953
1. květen
V Praze zahájeno zkušební vysílání Československé tele-
vize.

8. května
Otevřen Památník národního písemnictví v Praze na Stra-
hově.

25.–26. května
Před senátem trestního kolegia Nejvyššího soudu v Praze 
se konal proces proti „pomahačům protistátního spikle-
neckého centra z ministerstva zahraničních věcí“. E. Gold-
stücker a Richard Slánský byli odsouzeni na doživotí. 
P. Kavan a K. Dufek na 25 let vězení.

30. května
Národní shromáždění přijalo zákon o měnové reformě. 
Reforma byla drastická: vklady do 5 000 Kčs se přepočítá-
valy v poměru 5:1, zbytek do 10 000 Kčs v poměru 6,25:1, 
dále do 20 000 Kčs v poměru 10:1, do 50 000 Kčs v pomě-
ru 25:1, nad 50 000 Kčs v poměru 50:1. Její obětí se staly 
především řadoví občané.

1958
1. leden
Založena Pražská informační služba.

1963
3. dubna
Vyšla zpráva o nálezu pěstního klínu pitekantropa v Záluží 
u Mostu. Stáří bylo odhadnuto na 200 000 let.

1. květen
Vznikla Galerie hl. města Prahy.

1968
3.–5. ledna
Plenární zasedání ÚV KSČ rozhodlo o rozdělení nejvyšších 
funkcí. Prvním tajemníkem byl jmenován A. Dubček. Skon-
čila zhruba desetiletá éra A. Novotného. Začalo „pražské 
jaro“ – krátké období rozkvětu československého demo-
kratického socialismu.

22.–23. února
Proběhly oslavy 20. výročí února 1948. Na tribuně na 
pražském Staroměstském náměstí se ještě sešli Antonín 
Novotný a Alexander Dubček. A. Dubček si v krátkém 
a nepatetickém pozdravu získal sympatie Pražanů zejmé-
na větou: „Vrátil jsem se po pěti letech znovu do tohoto 
nádherného překrásného města a hlásím se k vám jako 
pražský spoluobčan.“

26. února
Útěk generála J. Šejny do Itálie a posléze do USA.

21. března
Byl ustanoven přípravný výbor Československého Junáka.

22. března
Prezident A. Novotný abdikoval, těsně předtím podepsal 
milost spisovateli J. Benešovi, odsouzenému v létě 1967 
k pěti letům vězení (šlo o posledního vězněného spisova-
tele před rokem 1968).

22.–23. března
Celostátní aktiv zástupců všech vysokoškolských center 
konaný v Brně se vyslovil pro vytvoření samostatné orga-
nizace vysokoškoláků (mimo rámec ČSM).

23. března
Bývalí funkcionáři sociální demokracie ustanovili akční 
skupinu pro obnovu strany, která se rozšířila v ústřední 
přípravný výbor. Socialisté měli v červenci 18 400 členů.

23.–24. března
V Drážďanech se konalo setkání vedoucích představitelů 
Bulharska, Maďarska, NDR, Polska a SSSR s českosloven-
skou delegací, na níž zazněla ostrá kritika poměrů v Čes-
koslovensku („plíživá kontrarevoluce“).

29. března
Při svazu spisovatelů vznikl Klub nezávislých spisovatelů, 
sdružující nekomunistické členy z Čech i Slovenska (do 
svého čela zvolil V. Havla, P. Koptu a A. Klimenta).

30. března
Národní shromáždění zvolilo na návrh A. Dubčeka prezi-
dentem republiky L. Svobodu (1968-1975). Svůj program 
navázání kontinuity s předcházejícími prezidenty vyjádřil 
symbolicky položením věnce na hroby všech minulých pre-
zidentů.

31. března
Skupina politických vězňů v čele s K. Nigrinem ustanovila 
ústřední výbor Klubu 231. Ústředí registrovalo na 80 tisíc 
zájemců o členství.

31. března – 5. dubna
V Praze se sešlo III. všekřesťanské mírové shromáždění za 
účasti 500 představitelů katolické, protestantské a pravo-
slavné církve z 55 zemí světa. Jednalo se o světové sympozium 
těch, kdo se rozhodl vést dialog s „pokrokovými marxisty“.

1973
22. února
Otevřen Nuselský most.
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3. dubna
V Praze byl zahájen provoz v rekonstruované budově Sme-
tanova divadla.

9. května
Česká televize zahájila pravidelné barevné vysílání na dru-
hém programu.

1978
20. ledna
Zemřel lékař a zakladatel čs. klinické farmatologie Otakar 
Šmahel (* 25. 11. 1913).

28. ledna
Státní bezpečnost znemožnila skupině signatářů Charty 77 
návštěvu plesu železničářů. Havel byl poté obviněn z ma-
ření výkonu pravomoci veřejného činitele a z útoku na ve-
řejného činitele a držen ve vazbě do 13. 3. 1978.

1. února
V Praze se uskutečnil I. sjezd Svazu čs. výtvarných umělců, 
předsedou byl zvolen J. Malejovský.

8. února
Charta 77 zaslala vládě a parlamentu dopis O platnosti 
mezinárodních paktů o lidských a občanských právech 
v Československu.

15. února
Zemřel botanik Ctibor Blatný (* 8. 9. 1897).

22. února
Zemřel filozof a sociolog Josef Král (* 31. 10. 1882).

2. března
Byla vypuštěna kosmická loď Sojuz 28 s prvním českoslo-
venským kosmonautem V. Remkem. Československo se 
stalo třetím státem, jehož občan vzlétl do vesmíru.
Zemřel jazykovědec, slavista a bohemista Bohuslav Havrá-
nek (* 30. 1. 1893).

17. dubna
Byl ustanoven Výbor na obranu nespravedlivě stíhaných 
(VONS).

20. dubna
V New Yorku zemřel novinář a spisovatel Ferdinand Pe-
routka, jenž byl jednou z největších osobností české žur-
nalistiky.

1983
21. ledna
Zemřela přední česká herečka činohry Národního divadla 
v Praze Dana Medřická.

2. února
Na II. chirurgické klinice v Brně se uskutečnila první trans-
plantace jater.

1988
leden
Po 36 letech začaly zase vycházet Lidové noviny. Do listo-
padu 1898 nebyly oficiálně zaregistrovány, i když řádně 

ohlášeny. Členové redakce se stávali často předmětem per-
zekuce Státní bezpečnosti.

26.–27. ledna
Návštěva kancléře SRN Helmuta Kohla, která byla první 
návštěvou západoněmeckého předsedy vlády po patnácti 
letech. Kohl se setkal také i s členy Charty a kardinálem 
Tomáškem.

6. března
V Praze se konala národní pouť k uctění blahoslavené 
Anežky České.

19. března
Charta vydala dokument O katastrofálním stavu ochrany 
kulturních památek v českých zemích.

23. dubna
Arcibiskup pražský kardinál František Tomášek vydal pastýř-
ský list požadující nevměšování státu do záležitosti církve.

26. dubna
V pardubické věznici zemřel politický vězeň Pavel Wonka.

1993
1. ledna
Vznikla Česká republika.

19. ledna
Valné shromáždění přijalo Českou republiku za člena OSN.

26. ledna
Volba Václava Havla prvním prezidentem České republiky.

28. února
Novým předsedou České strany sociálně demokratické se 
stal Miloš Zeman.

6. dubna
Vznik pražské burzy – v Praze obnovila svoji činnost Burza 
cenných papírů.

16. dubna
V Břevnově začaly oslavy 1000. výročí založení benedik-
tinského kláštera.

20. dubna
Václav Havel se v USA zúčastnil otevření Muzea holocaus-
tu a jednal s prezidentem Billem Clintonem.

30. dubna
Václav Klaus jednal v Brně s V. Mečiarem o dělení federál-
ního majetku.

10. května
Český polárník Miroslav Jakeš dosáhl severního pólu.

13. května
Novým pražským primátorem byl zvolen J. Koukal.

21. května
V Telči byla (po Praze a Č. Krumlově) odevzdána listina o za-
psání do památek světového kulturního dědictví UNESCO.
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Kaple sv. Stanislava
Kurentgasse 2, Wien 1

mše svatá každý první pátek 
v měsíci v 18:00 hodin

EUROPäISCHE VOLKSSCHULE
Volksschule Sir Karl Popper

1150 Benedikt, Schellingerg. 1-3
tel. 9823403

Sprachclubs in Französisch, Ungarisch, 
tschechisch, Slowakisch, Italienisch

ŠKOLSKÝ SPOLEK KOMENSKÝ
Sebastianplatz 3, 1030 Wien

Mateřská škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-71488-60
tel.: +43-1-71488-34

Bilingvní obecná a sekundární škola
Školského spolku Komenský

tel.: +43-1-7148876-30
Fax: +43-1-7148876-34

Bilingvní gymnázium II. stupně
Školského spolku Komenský
1030 Wien, Schützengasse 31

tel.: +43-1-8904404-60
Fax: +43-1-8904404-64

ověřené překlady dokumentů aj.
Univ.-Lektor Dr. Dietmar KOLLER
A-2333 Leopoldsdorf, Weidengasse 2
tel. +43-2235/44 637, +43-676/37 62 117,
 +43-1-515 28-444, fax: 02235/44 638
práce: A-1030 Wien, Marxergasse 1a
(City-tower Wien Mitte/Bhf. Landstr.)
e-mail: dietmar.koller@univie.ac.at
www.tschechisch-slowakisch.com

Mag. Lenka KOVARIK
A-1210 Wien, Felix-Slavik-Str. 3/1/10
tel./fax: 2908809, mobil: 0699/11807581
lenkakovarik@hotmail.com
lenka.kovarik@fh-burgenland.at

Dr. Milan KOŠíČEK
A-1030 Wien, Salesianergasse 17
tel.: 0664/2537951, fax: 066477-2537951
e-mail: m.kosicek@A1.net

Mag. Pavlína BöHMOVÁ-LöSSL
Allgemein beeidete und gerichtlich zertifizierte 
Dolmetscherin für die tschechische Sprache
Sprachtrainerin für tschechisch, Slowakisch, 
Deutsch
A-1100 Wien, Dieselgasse 5/43
tel./fax 2082175, 0699/19544077
pavlina@chello.at, www.boehmova.at

česky a slovensky mluvící lékaři ve Vídni

PSychOteRaPeut
PSychOlOgIcké PORaDenStVí

Mag. Dr. ladislav nykl, Ph.D.
lektor na vídeňské univerzitě 

a Masarykově univerzitě v Brně
semináře růstu osobnosti, pomoc 

při sociálních problémech, depresích, 
psychosomatických problémech atd.

Praxe: 
Lederergasse 17/7, Wien 8, 

tel.: 523 57 44 nebo 0676/5194833
e-mail: nykl.psychoterapie@aon.at

http://members.aon.at/nykl

MUDr. Jiřina BODNAR
choroby kožní a pohlavní
po, čt 14-18:30, út 8-13, pá 8-11
Josefstädterstr. 3/4-5, Wien 8
tel. 406 99 41

MUDr. Vít DOLEŽAL
zubní lékař (všechny pokladny)
Kegelgasse 14 / top 12 (vchod 
ze Seidlgasse 12), 1030 Wien
tel. 713 72 66

MUDr. Eva DRSATA
oční lékařka (všechny pokladny)
Favoritenstr. 8/2, 1040 Wien,
po, st – odpoledne; út, čt – dopoledne
termín po dohodě na tel. 587 54 27

MUDr. Kamila HAJEK
soukromá léčba homeopatií
Ada-Christen-Gasse 2/F/8, Wien 10
tel. 689 22 80

MUDr. Hana LION
zubní lékařka
Waltenhofengasse 5/2/301, 
1100 Wien
Mo 11-17, Di 8-14, Mi 9-17, Do 10-15
tel. 615 46 10, všechny pokladny

MUDr. Kristina LION
všeobecná lékařka se specializací 
na psychosomatiku a psychoterapii
Rötzergasse 37, 1170 Wien
tel. 486-22-86, všechny pokladny

MR MUDr. Vladislav LIPTÁK
internista – sportovní lékař
Innere Medizin – Sportmedizin
gerichtlich beeid. Sachverständiger
Diplomsportarzt, všechny pokladny
Zelinkagasse 12, 1010 Wien-City
po, út, st 14:00-16:00, čt 9:00-11:00
tel. 533 58 34, fax 533 58 34 16

Digitale Praxis: Dr. med. & 
Dr. dent. med. Josef LUDVíK
FA für Zahn-, Mund- und Kiefer-
heilkunde
Simmeringer Hauptstr. 40/4, 
1110 Wien
Po 10:00-13:00, 14:00-19:00, 
út 7:30-14:00, st 7:30-14:00, 
čt 12:00-17:00 a podle domluvy
tel.: 749 34 76, www.drludvik.at
e-mail: ordination@dr-ludvik.at

MUDr. Ilona POLzER
(roz. Bartošková)
choroby oční a optometrické 
(Wahlarzt)
Wiener Neudorf, Schillerstr. 26, NÖ

ČESKy MLUVíCí PRÁVNíK
Adresa k dispozici v redakci.

po, út 9-12, po + st 17-19 hod.
a po dohodě (i sobota dopoledne 
možná)
tel.: 02236-496 93, v akutních přípa-
dech mimo ord. hod.: 0660-3470374
www.gesundeaugen.at

MUDr. Georg SOJKA
neurolog a psychoterapeut
tel. 0664/214 01 63, 
termín po dohodě



Kulturklub der Tschechen 
und slowaken in Österreich
Mohsgasse 30/1/9
1030 Wien

Nezapomeňte nahlásit případnou změnu adresy!


